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SALUTACIÓ
Aquesta es la primera vegada que tens un full infor-

matiu del Comitè local d´Unió Mallorquina d´Andratx en-

tre les teves mans. Tot i que el resultat no sigui encara una

cosa meravellosa, pots ben creure que es el fruit de la feina

i la il·lusió d´un grup de persones que feim tot el que po-

dem perquè les nostres idees nacionalistes puguin reflectir.se

a la vida política del nostre terme.

Mitjançant aquest bolletí  intentarem de mantenir.te

informat de tot allò que faci el comitè, del que facin els

nostres - de moment només nostre- representants a

l´ajuntament, del que pensam nosaltres i el que pensen els

que ens ho vulguin fer saber sobre qualsevol tema, dels pro-

jectes de futur, de les reunions que farem, i més.

Però, sobretot, volem que sigui el lloc en el qual tu

també puguis exposar les teves idees, cridar l'atenció

sobre algun aspecte, denunciar aquella actitud o agrair aquell

altre comportament. Perquè no podem oblidar mai que Unió

Mallorquina ets tu, i què el Comitè poca cosa farà si no té el

teu suport, si no sent el teu alè al clatell. Com més feina ens

manis, millor per a tots. I si a més, tu també en vols fer, idò

encara millor.

Joves, padrins, homes, dones, enfeinats, retirats. Tots

plegats, els que ens estimam Mallorca, els que ens estimam

Andratx, treballarem perquè el nostre poble sigui millor dia

a dia. Comptam amb tu.

EL COMITÈ LOCAL
Els membres que

integren el comitè local

d´U.M. d´Andratx son:

PRESIDENT

Josep Bestard

SECRETARI

Juan Dàvalo

MEMBRE NAT

Antonio Bordoy

VOCALS

Jaime Alemany

Alberto Andonegui

Juan Bosch

Juan Forteza

Juan Moragues

Antoni Nicolau

Antonio Rosselló

Isabel Ruiz

L´any que just s´ha acabat, ha estat intens per a

U.M. El mes de febrer es va celebrar a l'Auditòrium

de Palma el 7é congrés del partit on hi assistirem

10 afiliats d´Andratx que recolzarem el procés de

renovació que viu Unió Mallorquina.

Desprès, i d´acord amb els estatuts aprovats a

aquest congrés, és va dur a terme l'elecció d´un

nou comitè local a Andratx, en assemblea

celebrada el mes d´abril.

Des de aquell dia el comitè s´ha reunit cada mes

sense falta i cada vegada estam mes a prop de que

sigui realment operatiu. Estam intentant aconseguir

una veritable sintonia entre el que pensen els afili-

ats, la feina al comitè i la feina al Consistori.

Hem presentat propostes serioses a l´Ajuntament,

com es ara la creació d´una Junta Local de Turis-

me - de la que ja t'informarem més àmpliament-, o

la regulació del temps legal per a obres d'excavaci-

ons. Hem denunciat aquells temes que hem cregut

oportú, com pugui esser el mal estat en el qual es

trobava aquest estiu la piscina municipal o la falta

de tacte de l´Ajuntament quan fa programes de fes-

tes tan sòls en castellà.

El sopar de germanor que celebrarem al Port va

ser la reunió que marcà la fi del nostre any polític.

Aquest que ara comença haurem de fer encara més

feina, que l'altre ja toca recollir el fruit.

La presidenta d´U.M. i del Consell Insular de Mallorca, Sra. Maria Antònia

Munar, escolta al president del Comitè local d´Andratx, Pep Bestard, al sopar

de germanor celebrat a finals de l´any passat al Port.

l´any 97

Per decisió del comitè de

data 13-08-97, qualsevol

afiliat que ho desitgi podrà

assistir a les reunions que

celebri el comitè local.

------

Som l'únic partit polític

d´Andratx que mantenim

un local social obert-

encara que sigui petit-.

Treballam per estructurar

un partit de futur.

--------

Aquest estiu varem haver

de denunciar a la premsa el

lamentable estat de la

piscina municipal, perquè

no ens feien cas.

Després hagueren de córrer

a tapar forats.

De totes maneres, algun dia

s'haurà d'arreglar.
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AGRAÏMENTS:
SI AGAFES L'AVIÓ PER ANAR A BARCELONA I ÉS UN FOCCKER HO POTS AGRAIR AL P.P.

TONI BORDOY
Tinent-Batle

d´urbanisme.

Representant
d´U.M.

a l´Ajuntament
d´Andratx.

LA FEINA DEL REGIDOR.
Quan, després de les darreres eleccions, U.M.

d´Andratx decidí entrar a formar part de

l'equip de govern donant suport a la llista més

votada, la del P.P., ho va fer amb una doble

intenció.

Per una banda, assegurar la governabilitat

del Consistori fent costat a aquells que havien

rebut el reconeixement electoral d'esser la

majoria. Això es va fer al mateix temps que

Unió Mallorquina pactava al Consell Insular

el Pacte del progrés amb els partits de

l´esquerra -PSOE,PSM- i no fa més que

demostrar l'independència d´UM a l´hora de

triar el soci mes oportú segons les necessitats

de cada poble i l'integritat de les decisions

preses pel Comitè local.

Per l´altre costat permet que Unió

Mallorquina pugui dur a terme alguns punts

del seu programa electoral d´acord amb el

previst en els pactes de govern.

El nostre representant municipal,Toni Bordoy,

es va fer càrrec de la gens fàcil àrea

d´urbanisme i està desenvolupant una tasca

important de control del creixement en el

nostre terme, pensant per damunt de tot en la

qualitat de vida que aspiram a aconseguir els

residents i oferir als visitants.

El poble d´Andratx haurà millorat increïble-

ment les seves infrastructures i canviat la

fesomia desprès del pas den Toni per urbanis-

me. I també al Port i a S´arracó s´han dut a

terme importants millores - o es faran ben

aviat- gràcies a l´empenta del nostre regidor.

Una de les feines més importants i interessants que ha

fet el comitè al llarg del 97 ha estat, sens dubte, la presentació

a  l´Ajuntament de la proposta de creació d´una Junta local de

Turisme.

D´acord amb el nostre programa electoral i pensant

que el Turisme es el fonament de l´ economia del nostre

terme, hem proposat la creació d´una institució per atendre,

mantenir i promocionar l´activitat turística i el respecte del

medi ambient a Andratx. Varem elaborar una proposta

d´estatuts de Junta on hi estarien representats tots els col·-

lectius que treballen el món turístic -hotels, comerços, em-

preses nàutiques,- així com veïns de cadascun dels nuclis

turístics i membres dels partits polítics.

Tota aquesta gent per tenir cura de la nostra principal

font d'ingressos.

Clar que això costarà duros (encara que és més una

inversió que una despesa) i els nostres socis del P.P. s´ho

estan repensant.

Ja veurem que ens contesten.

La qüestió de les comunicacions ha esdevengut

molt important en els darrers mesos. Carreteres, autovies,

trens, tramvies. A  Andratx ens pertoca per dues bandes.

Han parlat que potser hi podria arribar una línia de

tren, i pensam que seria una bona idea.

Pel que fa a l´autovia, que de moment només

arribaria a Peguera, pensam que la millor solució, més

respectuosa amb el territori, econòmica  i ràpida és la que

consisteix en desdoblar l´actual traçat - fer dues vies per

cada direcció- llevant tots els creuers que hi ha actualment

i fer.hi creuers a desnivell, es a dir, un pont o un subterrani

a la rotonda de Cala Figuera, a Santa Ponça, a Costa de

la Calma, i a Peguera. Les altres propostes són faraòni-

ques i suposarien mentjar·se milers i milers de metres

quadrats de terrenys ara per ara verjos i haver de suportar

després fortes pressions urbanístiques.

Aquest full està pensat perquè tu hi escriguis, critiquis, te queixis, una foto i tot el que vulguis.

Crida al Secretari o al President i el proper full tendrà el millor col·laborador que poguem somiar.



Dia 5 de febrer, a les onze del matí, a un local del Port es va

presentar als mitjans de comunicació i al públic en general
un dels projectes més importants que fins ara ha desenvolupat

Unió Mallorquina a Andratx.

Seguint el programa electoral del partit al nostre municipi
es va proposar la creació d´una Junta Local de Turisme, una

mena d'associació d'associacions d'entitats relacionades amb el món del Turisme, on hi participarien mem-

bres dels comerciants i veïns d´Andratx, Camp de Mar, S´Arracó, Sant Elm i El Port, partits polítics, orga-

nitzacions nàutiques, hotelers, constructors i evidentment l´Ajuntament, qui, a més a més, seria l'encarregat
de finançar.lo, amb un pressupost inicial que s'atracaria al 2,5% del total del pressupost de l´Ajuntament.

Els objectius de la Junta serien la promoció turística del nostre terme allà on fos necessari i profitós, la

defensa del medi ambient per tal de mantenir i augmentar la qualitat turística i el control dels punts d'infor-

mació turística que es crearien arreu de la comarca.
Hauria d'assessorar a l´Ajuntament en un tema

tan transcendental com es el turisme, que no

hem d'oblidar que es la nostra principal font

d'ingressos.
L'estructura empresarial del nostre poble no es

favorable a la creació de grups de pressió que

es preocupin per al futur proper i llunyà i sembla

que tot es deixa un poc a l'improvisació.
Es per això que hem proposat la creació d´un

instrument fonamental per a aconseguir cada dia

oferir més qualitat de vida als residents i als

visitants.
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Els senyors Hidalgo, d´A.L.A., Prieto del P.S.O.E.i en Jesús, l´amo del J.J.

conversen amb el president d´U.M. el dia de la presentació a premsa de la

Junta Local de Turisme.

XVé  ANIVERSARI  d´U.M.
El proper dia vint-i-vuit de febrer celebrarem que fa ja quinze anys que es va fundar Unió Mallorquina.Fa

ja quinze anys que lluitam per Mallorca.

Durant tot aquest temps hem passat per molt diferents situacions.

Hem governat i hem estat a l'oposició. Ens han votat més o menys. Hem estat ben a prop d'esser engolits

per aquells que no ens desitjaven gaire bé. I al final hem aconseguit un partit mes unit que mai, mes fort que

mai, amb les idees ben clares i oferint la major il·lusió de futur per aquesta nostra illa.

Dia 28 ho celebrarem amb un acte a la sala Mozart de l´Auditòrium de Ciutat a les set de l'horabaixa.

Esperam que venguis i que trobis la sala plena de gom a gom.

EL COMITÈ d´U.M. d´ANDRATX

presentà a la premsa
el projecte d´estatuts per a la

JUNTA  LOCAL  DE  TURISME



AGRAÏMENTS:
SI PER VIATJAR TE FAN UN 25% DE DESCOMPTE PER RESIDENT I ALS CANARIS UN 33% HO POTS AGRAIR AL P.P.

Recorda que aquest full està pensat perquè tu hi escriguis,critiquis,te queixis, ens mostris una foto i
tot el que vulguis. Crida al Secretari o al President o deixeu a la bústia que hi ha al local a Andratx.

El dia de la torrada de Sant Antoni es va inaugurar

el menjador per a la gent gran, al local que ja hi havia a

S´Almudaina. Va venir la Sra. Rosa Estaràs,del P.P., a

fer·se la foto de rigor i l´Ajuntament va pagar un bon

caramull de menjar per a tots els qui volgueren anar.hi, que

varen ésser molts. I tant de menjar donaren que desprès no

pogueren vendre les bosses de llonganissa, botifarró i

xulla que havien preparat per a la torrada. Els hi sobraren

quasi totes.

Per cert, també provocaren un poc de renou pel

poble pel que fa al tema del pa. Ho sabíeu?.

LA VICE-PRESIDENTA DEL

GOVERN

BALEAR, ,LA SENYORA

ROSA ESTARÀS I EL TINENT

DE BATLE DE

L´AJUNTAMENT D´ANDRATX

EL DIA DE LA FESTA

D'INAUGURACIÓ DEL

MENJADOR DE LA

TERCERA EDAT.

S'estan fent obres per a treure el cotxes del carrer Sa
Constitució. En el projecte que feren no havien previst
passar els cables de GESA i TELÈFONS per baix terra,
aprofitant que estava el carrer tot aixecat. Va esser el bon fer
del nostre secretari, que te una mica de bo amb una empresa
de telecomunicacions, qui, d'acord amb el nostre regidor ho
solucionaren damunt la marxa.

I parlant de GESA, hem de dir que es vergonyós que
sempre que cauen dues gotes s'en vagi el llum. Aquest
hivern ho han patit fort a S´Arracó.

En el primer número d´aquest full

que feim, dèiem que U.M. era l´únic

partit que mantenia un local

obert.Sabem que no es veritat i ho

corregim i ens disculpam pel lapsus.

***

A la pista coberta de Bàsquet,

devora les escoles, hi volen posar

una màquina per vendre refrescs i

l´Ajuntament no ho vol.

No sabem perquè.

***

A la carretera que va del Port a

S´Arracó fa molt de temps que s´hi

va posar un cartell que anunciava

l'inici de les obres.

Vaja, un bon grapat d´anys.

Idò, no tan sols no han començat les

obres, sinó no que l´estat es

lamentable i ja no hi ha qui hi circuli

si no te un 4x4.

BREUSHi ha renou ara entre els veïnats del Coll Baix, perquè l´Ajuntament vol tancar el
camí durant dos mesos, i només obrir unes hores al dia. Podeu pensar com es

troben els qui viuen per allà.
Tota aquesta obra no es pública. Son unes canonades per dur les aigües depura-

des del Port cap el Golf de Camp de Mar, qui sembla ser el beneficiari.
¿Per què?. Si algú ho sap i ens ho fa saber ho escriurem aquí mateix

el mes qui ve.

el

camí

des

coll

baix

L´ajuntament va firmar un conveni amb el Club de
Futbol Andratx per tal d'ajudar al sosteniment de les
despeses, sobre tot el que fa al futbol dels nins i al
manteniment del camp.

Varen començar les obres tan aviat que pareixia que
s'havien de menjar el món. Però, ¿n'heu tornat a saber
res vosaltres? Tal vegada feia molts anys que les
coses no estaven tant de temps tant malament.

En el darrer ple que es va celebrar a Andratx,
en el qual s'aprovaren els pressupostos per a
l´any vinent, es va produïr un fet inèdit en
aquesta legislatura, una cosa que encara no
havia passat mai: el P.P. i U.M. votaren
en diferent costat en una de les questions. T'ho
contarem amb més detall al proper full.

última   hora
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El passat Dissabte vint-i-vuit de febrer varem celebrar a l'Auditòrium de Ciutat, a la Sala Mozart, el

quinzè aniversari de la fundació d´Unió Mallorquina.Hi va haver una bona representació andritxola.

Va esser un acte molt emotiu i tal vegada la intervenció més especial va esser la del president fundador, D.

Jeroni Albertí, qui va fer un discurs ple d'esperances ara que ja han abandonat la nostra barca totes les

rates que hi eren per conveniència. La Sra. Munar es va dirigir als assistents en la seva línia habitual molt

crítica amb el centralisme que patim. I es va projectar un vídeo d'allò més graciós fent un poc de befa d´un

tal Sr. Cañellas (Qui és aquest?), qui va fer tot el que va poder perquè Unió Mallorquina desaparegués. I el

que ha hagut de desaparèixer ha estat ell.

JA FA QUINZE ANYS

NO  PODEM  TENIR  MÉS  DESCOMPTE  EN   EL  VIATGES
Unió Mallorquina va presentar al Parlament de les Illes Balears una proposta perquè els residents

d´aquesta comunitat tinguéssim el 33% de descompte en els viatges entre illes i cap a la península, en

lloc del 25% que ara tenim. Tots el grups parlamentaris - PSOE, EU i PSM- donaren suport a la

mesura, excepte el PP, que, com encara té majoria absoluta al Parlament, va impedir que això prosperés.

Tanta sort que tot pareix indicar que d´aquí a un any, poc mes poc manco, aquesta majoria absoluta

no serà més que un record del passat i hi començarem a guanyar tots.

MATAS, ME MATES !
El Sr. Matas, el més probable candidat del P.P. per a les properes eleccions autonòmiques (amb el permís

del Sr. Cañellas) va venir al nostre poble a fer tres dies de campanya electoral. Varen esser tres dies

intensos de donar molt la mà, molts somriures, moltes fotos ... i poca feina. No hi treurem res en clar.

Un detall perquè vos adoneu del que feia. Va reunir a les entitats esportives del terme com a president del

Govern Balear, per saludar.los, fer.se la foto amb una rialla i després dir.lis que no podia fer res per ells

perquè no hi té competències. Lo dit. La campanya electoral ja està en marxa.

Jeroni Albertí i Maria

Antònia Munar,

passat i present de

Unió Mallorquina.

Els darrers anys

U.M.

s´ha sotmès a un

procés de regenera-

ció total,

una refundació en

tota regla que ha

permès l'accés als

càrrecs de responsa-

bilitat política del

partit a persones

joves i amb empenta,

amb les idees netes

i el cap clar.

Tot aquest procés ha

estat dirigit per la

presidenta

Sra.Munar, que és va

fer càrrec del partit

en les seves hores

més baixes i l´ha duit

a les portes d´un

gran futur.



AGRAÏMENTS:
SI ARA ELS MEDICAMENTS ET COSTEN MÉS HO POTS AGRAIR AL P.P.

Aquest full esta pensat perquè tu hi escriguis, critiquis, te queixis, possis una foto i tot el que vulguis.

Crida al Secretari o al President i el proper full tendrà el millor col.laborador que poguem somiar.

COALICIÓ  CANÀRIA
Un exemple a seguir per nosaltres, els habitants de les Illes Balears. Els canaris, com aquí,

veien que els representants que elegien, desde els seus partits centralistes (PP-PSOE), no donaven

solucions als problemes que tenien plantejats; així l´any 1993 es fundà Coalició Canària, integrada

per tots aquells partits nacionalistes sense importar

si eren de dretes, centre o esquerra. Aleshores s´han

vist els grans resultats obtinguts per a aquelles ter-

res; tenir veu pròpia i no tutelada ha fet el miracle;

dia a dia gaudeixen d´un millor nivell de vida. S'aca-

bà amb la presència de persones que anaven al Par-

lament espanyol i que moltes vegades la seva actua-

ció semblava com la dels lleons que són a l´entrada

del mateix. Tenir un grup propi al Parlament i Senat,

i a pesar de que l´actual govern no precisa els seus

vots, si fa que mitjançant convenis duguin a bon port

totes aquelles peticions necessàries per recuperar el terreny perdut.

Aquí a les Balears veiem amb massa freqüència com els dirigents diuen que faran tal o qual

cosa necessàries de veritat i desprès companys del mateix partit els voten en contra; es per lo qual

que creiem que ja és hora de canviar.

Unió Mallorquina i P.S.M. haurien d´arribar lo abans possible a signar un acord per anar a les

properes eleccions generals del 2.000 junts   i aconseguir aquelles veus pròpies, reivindicatives sense

frens que acabin amb el malestar actual. Som molts els descontents que creiem i esperam que canviï

el sentit dels vots i l'inoperància que vivim s´acabi d´una vegada, i que els habitants d´aquestes illes,

mitjançant  la gestió de noves persones millorin en tots els aspectes. Esperam que així sigui.....................

.........Ens fa falta de veritat!

DESDE AQUEST FULL VOLEM AGRAIR A N'ALI EL HAVER.SE FIXAT

EN LA NOSTRA FEINA I PER AJUDAR.NOS A CONÈIXER LES

DIFERENTS ESPÈCIES QUE POBLEN AQUESTA NOSTRA VELLA

ILLA.

ELS  CANS
Hi ha molta brutor per molts de carrers de tot el terme municipal produïda pels

excrements dels cans. Tot i l'ordenança municipal i la llei del Govern Balear no hi

ha serveis suficients per garantir.ne el control. S´hauria de prendre alguna mesura

per tal de limitar això una miqueta, però ja fa molt de temps que no és fa res i fins i

tot sembla ser que els empleats de FCC, la empresa concessionària de la neteja,

no en volen saber tampoc res. Total, molta merda.

GAVINA. Au depredadora, carnívora i un poc carronyera.
Crea malestar en tot el seu entorn i ataca tot allò que
s'interposa en el seu camí, sense respectar cap regla.
Forma un col·lectiu molt nombrós però cal dir que el seu
seny va minvant i per tant no se li augura molt de futur.

SARGANTANA. Rèptil agradable i digne d'atenció espe-
cial. Forma un col·lectiu encara no molt nombrós però el
seu creixement és constant degut a les condicions favora-
bles creades per al seu desenvolupament. No es verinosa
però defensa el seu hàbitat amb força quan fa falta.
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El pasado sábado veintiocho de febrero celebramos en la Sala Mozart del Auditorium de Palma el

decimoquinto aniversario de la fundación de Unió Mallorquina ante una bien nutrida representación andritxola.

Fue un acto muy emotivo y tal vez la intervención más especial fue la del presidente fundador D. Jerónimo

Albertí, quien hizo un discurso lleno de esperanzas ahora que ya han abandonado nuestra barca todas las

ratas que estaban aquí por conveniencia. La Sra. Munar se dirigió a los asistentes en su habitual línea muy

crítica con el centralismo que padecemos. Se proyectó un video hilarante cuyo protagonista era un tal Sr.

Cañellas (¿Quien es este?), que hizo todo lo posible para que Unió Mallorquina desaparteciera de la

escena política. Y fue el quien hubo de desaparecer.

QUINCE AÑOS YA

Jerónimo Albertí i

María Antonia Munar,

pasado y  presente

de Unió Mallorquina.

Estos últimos años

U.M. se ha sometido

a un total proceso de

regeneración, una

refundación en toda

regla que ha

permitido el acceso a

los cargos de

responsabilidad del

partido a personas

jóvenes y con

empuje, con las

ideas  limpias y la

cabeza clara.

Todo este proceso ha

sido dirigido por la

presidenta Sra.

Munar, que se hizo

cargo del partido en

las horas más bajas

y lo ha llevado a las

puertas de un gran

futuro.

NO  PODEMOS  TENER  MAS  DESCUENTO  EN   LOS  VIAJES
Unió Mallorquina presentó en el Parlamento de las Islas Baleares una propuesta  para que los residentes

de esta comunidad tuviésemos un 33% de descuento en los viajes entre islas y hacia la península, en vez

del 25 % que ahora nos abonan. Todos los grupos parlamentarios -PSOE, EU i PSM- apoyaron la medida,

excepto el PP, que, como todavía disfruta de mayoría en el Parlamento impidió que prosperara.

Suerte que todo parece indicar que en el plazo aproximado de un año esta mayoría no será mas que un

recuerdo del pasado y empezaremos a ganar todos.

MATAS, ME MATAS !
El Sr. Matas, el más probable candidato del P.P. a las próximas elecciones autonómicas (con el permiso del Sr.

Cañellas) vino a nuestro pueblo para realizar tres días de campaña electoral. Fueron tres intensos días de estre-
char muchas manos, ofrecer muchas sonrisas y sacarse muchas fotos... y muy poquito trabajo.No sacaremos nada

positivo de esta visita.
Un detalle que demuestra el talante del tercer presidente del Govern de esta legislatura fue su reunión con las
entidades deportivas , a las que después de saludar, sonreir y fotografiar se dirigió para decirles que no podia

hacer nada por ellos por carecer de competencias. Lo dicho. La campaña electoral ya está en marcha.



AGRADECIMIENTOS:
SI AHORA LAS MEDICINAS TE CUESTAN MAS SE LO PUEDES AGRADECER AL P.P.

Esta hoja está pensada para que tú escribas, critiques, publiques una foto y todo lo que quieras.

LLama al secretario o al presidente y la próxima hoja tendrá el mejor colaborador que pudiéramos soñar.

COALICIÓN  CANARIA
Un ejemploa seguir por nosotros, habitantes de las Islas Baleares. Los canarios, como aquí,

vían que los representantes que elegían, desde sus partidos centralistas (PP-PSOE), no encontraban

soluciones para los problemas que tenían planteados. Así, el año 1993 fundaron Coalición Canaria,

integrada por todos los partidos nacionalistas, sin

importar si eran de centro, derecha o izquierda.

Entoces comenzaron los resultados para su tierra;

tenir voz propia y no tutelada ha hecho el milagro:

su nivel de vida mejora día a día. Se acabó la exis-

tencia de personas que iban a las cortes españolas a

hacer lo mismo que los leones que flanquean su en-

trada. Tener grupo propio en el Parlamento y Sena-

do y aunque el actal gobierno no precisa sus votos,

hace que mediante convenios se lleven a buen puerto

todas aquella speticiones necesarias para recuperar

el terreno perdido.

Aquí, en las Baleares, vemos con demasiada frecuencia como los dirigentes dicen que haran tal

o cual cosa - necesaria de verdad- y después compañeros de su mismo partido votan en contra. Por

eso creemos que ya es hora de cambiar.

Unió Mallorquina y PSM deberian llegar lo antes posible a un acuerdo para ir juntos a la

próximas generales en el 2.000 y conseguir esas voces propias, reivindicativas sin frenos, que acaben

con el malestar actual. Somos muchos los descontentos que creemos y esperamos que cambie el

sentido de los votos y la inoperancia que vivimos se acabe de una vez y que los habitantes de estas

islas, a través de la gestión de nuevas personas mejoren en todos los aspectos. Esperamos que así

sea......................De verdad nos hace falta.

DESDE ESTA HOJA QUEREMOS AGRADECER A N´ALI HABER

PRESTADO ATENCION A NUESTRO TRABAJO Y POR AYUDARNOS A

CONOCER LAS DIFERENTES ESPECIES QUE PUEBLAN ESTA

NUESTRA VIEJA ISLA.

LOS  PERROS
Hay mucha suciedad por todas las calles de nuestro tèrmino municipal producida

por los excrementos de los perros. Aunque hay una ordenanza municipal y una ley

del Gobierno Balear no hay servicios suficientes para garantizar el control. Debería

tomarse alguna medida para limitar un poco todo eso, pero ya hace tiempo que no

se hace nada y parece que incluso los empleados de FCC, la empresa

concesionaria de la limpieza, no quieren saber nada del tema. Total, mucha mierda.

GAVIOTA. Ave depredadora, carnívora y un poco carroñera.
Crea malestar en todo su entorno y ataca todo aquello que
se interpone en su camino, sin respetar regla alguna.
Forma un colectivo muy numeroso pero va decreciendo la
capacidad de su cerebro y por lo tanto no se le augura
futuro.

SARGANTANA. Reptil agradable i digno de atención
especial. Forma un colectivo todavía no muy numeroso
pero su crecimiento es constante debido a las condiciones
favorables creadas para su desarrollo. No es venenosa
pero defeiende su habitat con fuerza cuando es necesario.
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Aviat direm: el segle passat varen posar el cartell que

anunciava el començament de les obres per arreglar la

carretera de s´Estret -des Port a S´arracó-. I es que ja fa

un segle que esperam i que mos passen amb comèdies

de pressu-

postos i

prioritats

que no

acabam

d'entendre

perquè els

de s´Arracó tenim una prioritat immensa en poder

arribar fàcilment al nostre poble i pagam impostos

com perquè hi hagi pressupost. El que és segur

és que la reforma ja no s'acabarà abans del segle

XXI, però per ventura podríem començar.la durant

el segle XX.

O no?

A  S´ARRACÓ  PER  S´ESTRET

El qui es va deixar veu-

re pel municipi fa poc va

ser l´amo en Gabriel

Canyelles qui, el dia de

Pancaritat va caure per

les "seves" propietats de

Sant Elm. Ja sabeu que

presideix una fundació

que quan era president

del govern balear va ad-

quirir moltes propietats

amb les aportacions

"desinteressades" de

"bons ciutadans" (vaja,

ja sabeu com se les gas-

tava l´amo per replegar

doblers). A Sant Elm

compraren l´Oratori de

la Palomera.

UNUNUNUNUNA VEÏNA VEÏNA VEÏNA VEÏNA VEÏNADADADADADA DELA DELA DELA DELA DEL

CARRER SON JOFRECARRER SON JOFRECARRER SON JOFRECARRER SON JOFRECARRER SON JOFRE
Som una veïnada del Carrer Son Jofre i des de aquí vull fer

una lloança perquè veig que tots els carrers del centre del poble
s'estan embellint i també tots els del barris del Pantaleu i de Son
Maó han estat asfaltats o empedregats, cosa que m'alegra molt.
Però ara vull fer una queixa perquè ja fa bastants d´anys, enca-
ra hi havia el batle Ramon, al cel sia, i després moltes de vega-
des més, he anat a demanar que arreglessin el carrer de Son
Jofre, on visc, i la resposta ha estat sempre la mateixa: de mo-
ment no pot ser. No el venen a fer net mai i ara a més a més, ens
han deixat sense aigua, i això que n´han posat per tots els car-
rers del voltant. Jo me deman el perquè d´aquesta discriminació
i voldria que ses autoritats competents venguin a fer una volta
per aquí.

Moltes gràcies per endavant, esperant que s´hi trobi una
solució.

Signat: una veïnada que, supòs que com tothom, paga els
seus imposts.

La casa d´Unió Mallorquina romandrà a partir d´ara oberta els dilluns i el divendres de

4.30 a 6.30 de l´horabaixa per atendre tot allò que ens vulguis demanar. T´esperam.



Aquest full està pensat perquè tu hi escriguis, critiquis, te queixis, posis una foto i tot el que vulguis.

Crida al Secretari o al President i el proper full tendrà el millor col·laborador que poguem somiar.

VOU VERI VOU PER NO DORMIR

Vós recomanam de veres que si teniu oportunitat escolteu aquest
disc. És la darrera feina den Biel Majoral -la primera vegada que
grava un compacte ja que fins ara no era molt partidari d´entrar en
un estudi. Però tenim una sortada que a la fi s´hagi decidit a fer.ho
perquè ha fet unes cançons precioses, plenes de tot allò que han
de tenir, i sobretot, arrelades a Mallorca. Moltes d´elles vós
posaran la pell de gallina.
La cançó que dóna títol al disc va ésser escrita poc abans de morir
per Guillem d´Efak, altre gran intèrpret mallorquí i qui, entre d´altres
coses va compondre l'himne d´Unió Mallorquina.
El dibuix que il·lustre la portada és de Miquel Barceló, un dels
artistes més importants en l'actualitat.
De debò, no el vós perdeu.

ELECCIONS EUROPEES
-

COALICIÓ NACIONALISTA
-

PARTIDO ANDALUCISTA
A les properes eleccions al parlament europeu, que se celebraran el mateix dia que les muni-

cipals i autonòmiques, es més que probable que el Partido Andalucista s'afegeixi a la Coalició

Nacionalista. Com que aquestes eleccions es celebren a circumscripció única - es a dir, els vots es

sumen per a tot l´estat espanyol, i no per províncies com es fa a les generals- els petits partits

nacionalistes  -petits per l'àmbit territorial on es  mouen- no tenen més opció que col·ligar.se per

tal de poder sumar vots a tot l´estat. En el 95 Unió Mallorquina es va presentar amb la Coalició

Nacionalista que es composava a més a més  del Partit Nacionalista Basc, Unió Valenciana, Partit

Aragonès i Coalició Canària. En el 99 amb tota probabilitat el Partido Andalucista que lidera

Pedro Pacheco, el batle de Xerès, i Alejandro Rojas Marcos s'afegirà a la Coalició. Al setè con-

grés d´UM hi va assistir convidat el Sr. Juan Carlos Soriano, d´aquest partit qui, entre d´altres

coses va dir: "Nuestro encuentro aquí va mas allá de una mera presencia física, es el encuentro

entre representantes de dos pueblos que han forjado una cultura propia y diferenciada,rica y diver-

sa. Es, en fin, el encuentro de partidos nacionalistas que quieren encontrarse en el camino que

debemos recorrer desde el estado de las autonomías al estado federal."

Ara per ara hi ha dos representants de la Coalició Nacionalista al Parlament Europeu. Si empe-

nyem fort seran més i la veu dels mallorquins arribarà més enfora amb més força.

Aquests són els partits que, juntament amb Unió Mallorquina, formen la Coalició
Nacionalista. A partir d´ara també hi haurà el Partido Andalucista.

AGRAÏMENTS:
SI ET TOCA LA LOTERIA PODRÀS ESTAR CONTENT,PERÒ EL GOVERN TAMBÉ SE´N

QUEDARÀ A PARTIR D´ARA UNA BONA LLESCA. AIXÒ, ÉS EVIDENT,  HO POTS AGRAIR AL P.P.



sa  Sargantana
hoja infhoja infhoja infhoja infhoja informatiormatiormatiormatiormativvvvva del comité locaa del comité locaa del comité locaa del comité locaa del comité localllll

de Unió Mallorde Unió Mallorde Unió Mallorde Unió Mallorde Unió Mallorquinquinquinquinquina de Andra de Andra de Andra de Andra de Andratxatxatxatxatx nº 004

abril 98

Pronto diremos: el siglo pasado se puso el letrero que

anunciaba el inicio de las obras para arreglar la carretera

de s´Estret -del Puerto a s´Arracó-. Y es que hace ya un

siglo que esperamos y que nos pasan con cuentos de

presu-

puestos y

priorida-

des que

no enten-

demos

muy bien,

porque los de s´Arracó tenemos la inmensa priori-

dad de llegar a nuestro pueblo facilmente y paga-

mos impuestos como para que el presupuesto no

sea un problema. Lo que es seguro es que la

reforma ya no se acabará antes del siglo XXI, pero

quizás podrían empezarla durante el siglo XX.

¿O no?

A  S´ARRACÓ  POR  S´ESTRET

UNUNUNUNUNA VECINA VECINA VECINA VECINA VECINA DELA DELA DELA DELA DEL

BBBBBARRIO SON JOFREARRIO SON JOFREARRIO SON JOFREARRIO SON JOFREARRIO SON JOFRE
Soy una vecina del Carrer Son Jofre y desde aquí quiero

hacer una alabanza porque veo que todas las calles del centro
del pueblo se están embelleciendo; y también los barrios del
Pantaleu i de Son Maó han sido asfaltados o empedrados, cosa
que me alegra sobremanera. Pero ahora quisiera quejarme por-
que hace ya bastantes años -todavía estaba el alcalde Ramón
q.e.p.d.- y después muchas veces más he ido a pedir que arre-
glasen la calle donde vivo y siempre he obtenido la misma res-
puesta: de momento no puede ser. Nunca vienen a limpiarlo y
además ahora nos han excluido de la canalización del agua po-
table, y eso que si lo han hecho en todas las calles de alrededor.
Yo me pregunto el porqué de esta discriminación y me gustaría
que las autoridades competentes dieran una vuelta por aquí.

Muchas gracias por anticipado, esperando que se encuen-
tre una solución.

Firmado: una vecina que, supongo que como todos, paga
sus impuestos.

La casa de Unió Mallorquina estará a partir de ahora abierta los lunes y viernes de

4.30 a 6.30 de la tarde, para atenderte en todo aquello que podamos ayudarte. Te esperamos.

Quien se dejó ver hace poco

por el municipio fue el ex

Gabriel Cañellas, quien, el

día de Pancaritat se paseó

por "sus" propiedades de

Sant  Elm. Ya sabeis que

preside una fundación que

cuando era presidente del

Govern Balear adquirió

muchas propiedades gracias

a las aportaciones "desinte-

resadas" de "buenos ciuda-

danos" (seguro que

recordais como se las gasta

el ex para recaudar dinero

hasta de los túneles). En

Sant Elm compraron el Ora-

torio de La Palomera.



Esta hoja está pensada para que tú escribas, critiques, publiques una foto y todo lo que quieras.

LLama al secretario o al presidente y la próxima hoja tendrá el mejor colaborador que pudiéramos soñar.

VOU VERI VOU PER NO DORMIR

Te recomendamos de verdad que si tienes oportunidad escuches
este disco. Es el último trabajo de Biel Majoral - la primera vez que
graba un compacto ya que hasta ahora era reacio a entrar en un
estudio. Pero tenemos suerte que al fin se haya decidido a hacerlo
porque ha conseguido unas canciones preciosas, llenas de todo
aquello que deben tener, y sobre todo, arraigadas en Mallorca.
Muchas os pondrán los pelos de punta.
La canción que da título al disco fue escrita poco antes de morir por
Guillem d´Efak, otro gran intérprete mallorquín, quien, entre otras
cosas compuso el himno de Unió Mallorquina.
El dibujo que ilustra la portada es de Miguel Barceló, uno de los
artistas más importantes en la actualidad.
En serio, no os lo perdais.

ELECCIONES EUROPEAS
-

COALICION NACIONALISTA
-

PARTIDO ANDALUCISTA
En las próximas elecciones al Parlamento Europeo, que se celebrarán el mismo día que las

municipales y autonómicas, es más que probable que el Partido Andalucista se una a la Coalición

Nacionalista. Como que estas elecciones se celebran a circunscripción única - es decir los votos se

suman para el conjunto del estado español y no por provincias como en las generales-los pequeños

partidos nacionalistas - pequeños por el ámbito territorial que abarcan- no tiene mas opción que

coaligarse para poder sumar votos en todo el estado. El año 95 Unió Mallorquina se presentó en la

Coalición Nacionalista que se componía  además del Partido Nacionalista Vasco (PNV), Unió

Valenciana, Partido Aragonés y Coalición Canaria. En el 99 con toda probabilidad el Partido

Andalucista que lideran Pedro Pacheco - alcalde de Jerez- y Alejandro Rojas Marcos se sumará a

la coalición. Al séptimo congreso de U.M. asistió invitado el Sr. Juan Carlos Soriano, del P.A.,

quien, entre otras cosas dijo: "Nuestro encuentro aquí va mas allá de una mera presencia física, es

el encuentro entre representantes de dos pueblos que han forjado una cultura propia y diferenciada,rica

y diversa. Es, en fin, el encuentro de partidos nacionalistas que quieren encontrarse en el camino

que debemos recorrer desde el estado de las autonomías al estado federal."

Hoy por hoy dos parlamentarios representan a la Coalición Nacionalista en Europa.  Si apretamos

serán mas y la voz de los mallorquines llegará mas lejos con mas fuerza.

Estos son los partidos que, junto a Unió Mallorquina, forman la Coalición Nacionalista.
A partir de ahora también estará el Partido Andalucista.

AGRADECIMIENTOS:
SI TE TOCA LA LOTERIA PODRAS ESTAR CONTENTO,PERO EL GOBIERNO TAMBIEN SE QUEDARA A

PARTIR DE AHORA UNA BUENA TAJADA. ESO, ES EVIDENTE,  SE LO DEBES AGRADECER AL P.P.
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UNA PAELLA A INCA
 El passat diumenge dia deu de maig varem ce-

lebrar al Puig de Santa Magdalena a Inca una

diada de companyerisme d´amics, afiliats i sim-

patitzant d´U.M. Ens varem replegar gairebé mil

tres-centes persones (més de seixanta

d´Andratx, tot i que no hi pogueren anar tots els

que volien perquè no hi havia tiquets abasta-

ment).

El discurs de la presidenta va esser el sús de

sortida de la campanya electoral de les prope-

res eleccions municipals del mes de juny de l´any

que ve, confirmant el moment dolç que viu el

nacionalisme, fins i tot a Ciutat on estan experimentant un creixement importantísim igualant

quasi l'implantació que sempre ha tengut U.M. a la part

forana.

Va fer menció a unes declaracions del Sr. Verger,

president del Partido Popular a les Balears, a un diari de

tirada nacional on reconeixia que el seu partit no tendrà

majoria suficient per governar tot sols desprès de les pro-

peres eleccions ni a Mallorca ni a les Balears. Això i la

clara pujada que fa el nostre partit a les enquestes fa

pensar que U.M. serà la clau de la governabilitat

d´aquestes illes.

A Andratx està clar que serem la clau, el pany, la

porta i la casa sencera. O no?

QUE ÉS UNIÓ MALLORQUINA?
1- U.M. és un partit mallorquí. Les seves decisions es prenen a Mallorca, sense dependre de les

directrius de Madrid.

2- Som un partit nacionalista de centre i liberal que defensa els interessos de Mallorca i dels mallor-

quins.

3- Defensam la identitat i el progrés del nostre país, convidant a tothom que s´integri al nostre

projecte.

4- Reclamam un tracte just per a Balears per part del govern central. La majoria dels recursos de les

nostres illes s´han de destinar aquí, per resoldre els nostres problemes.

5- Hem de poder decidir el que fem amb els nostres doblers reservant una quota de solidaritat amb

les altres autonomies de l´estat espanyol.

6- Com a nacionalistes, i per això, volem un desenvolupament racional que sigui respectuós amb el

territori i el medi ambient.

7- Mallorca necessita tenir diputats a Madrid per a poder tenir pes davant del govern central, tal

com a Canàries, Euskadi o Catalunya.

8- El vot per a U.M. serà decisiu a les properes eleccions autonòmiques i municipals per triar el

proper govern Balear i el dels més importants municipis de Mallorca.



AGRAÏMENTS:
EL MALLORCA ES DE PRIMERA I HO PODEM AGRAIR A CUPER ENTRE D´ALTRES. PERÒ L´ESTATUT

D´AUTONOMIA QUE TENIM ES DE SEGONA I HO PODEM AGRAIR AL PP ENTRE D´ALTRES.

Aquest full esta pensat perquè tu hi escriguis, critiquis, te queixis, posis una foto i tot el que vulguis.

Crida al Secretari o al President o passa pel local del carrer Josep Ensenyat qualsevol dilluns o divendres de

4.30 a 6.30 de l´horabaixa i el proper full tindrà el millor col·laborador que puguem somiar.

C. D. ANDRAITX
El tema de moda al poble aquest mes ha estat sens

dubte la renovació de la Junta Directiva del futbol

d´Andratx. Ara que el camp de Sa Plana es municipal

i per tant els senyors del P.P. fan i desfan el que volen,

resulta que la nova directiva es quasi-quasi la plana

major del P.S.O.E. Això no pot ser més que una font

de conflictes que algú ha premeditat meticulosament.

Hem de veure qui farà d'àrbitre d´aquest partit.

Desde U.M. desitjam que els nins que han de fer es-

port no paguin els plats romputs d´una lluita política

que es juga tal vegada en fora de joc.

Ah! i enhorabona per haver mantengut la categoria.

UNA LLONJA NOVA
Això es el que ha de pensar qualsevol que vegi

aquest cartell: que han de començar a esbucar

la llonja del peix del Port i fer.la de bell nou. No

estaria malament si no fos perquè ja fa més

d´un any que s´acabat aquesta obra. Ja es ben

hora que pensin a llevar.lo. No fa més que nosa.

UN GRAN HISTORIADOR
ANDRITXOL

En Biel Ensenyat Pujol, el fill den Jaume "Verd", al

cel sia, acaba de publicar un excel·lent treball

d'investigació històrica fruit de la seva tesi docto-

ral a la U.I.B. El títol es "La reintegració de la

Corona de Mallorca a la Corona d´Aragó"

i dona una visió de conjunt de l'època que Mallorca

deixà de ser regne independent per

passar a formar part de la Corona Aragonesa.

No deixeu de comprar i llegir el llibre si en teniu

l´oportunitat.

i a l'estiu... piscina
Ja ho varem haver de denunciar l´ any passat però
sembla que no va servir de res. La piscina municipal
torna a estar feta un desastre i no es posa interès en
solucionar.ho.
-Estam ja gairebé dins el juny i la piscina encara no
es oberta, quan el normal es que per Pasqua ja
funcioni.
-La gespa torna a estar tan mal cuidada com sempre
i llavors hauran de posar una cinta perquè la gent
no la trepitgi, i la gent no podrà estar enlloc.
-Han cobert la pista de "futbito" amb gespa artifici-
al i per això cobren 3.000 pts. l´hora  (un servei
municipal!!!!).
-Han fet nous els vestuaris però s´han oblidat de fer.ne
pels àrbitres, així que quan hi hagi partits oficials,
l´àrbitre s'haurà de canviar amb l'equip guanyador,
si no...
-En resum, una joia de gestió municipal

un partit jove
Tot i que fa uns dies varem cumplir quinze anys,

Unió Mallorquina es un partit jove. Després del

setè congrés nacional celebrat a Palma el

febrer del 97 i de la positiva experiència del

pacte de progrés en el Consell el partit va

consolidant.se en un nacionalisme moderat que

ja no te res a veure amb aquell que es presenta-

va a les eleccions amb coalició amb el P.P.

Avui el Partido Popular està molt enfora de les

nostres idees i molt hauran de canviar les coses

perquè es puguin repetir pactes de

governabilitat com alguns que encara avui

existeixen.
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¿QUE ES UNIÓ MALLORQUINA?
1- U.M. es un partido mallorquín. Sus decisiones se toman en Mallorca, sin depender de las directrices

de Madrid.

2- Somos un partido nacionalista de centro y liberal que defiende los intereses de Mallorca y de los

mallorquines.

3- Defendemos la identidad y el progreso de nuestro país e invitamos a todos a que se integren en

nuestro proyecto.

4- Reclamamos un trato justo para Baleares por parte del gobierno central. La mayoría de los recur-

sos de nuestras islas deben destinarse aquí, para atender nuestras necesidades.

5- Hemos de poder decidir lo que hacemos con nuestro dinero, reservando una cuota de solidaridad

con las otras autonomías del estado español.

6- Como nacionalistas, y precisamente por eso, queremos un desarrollo racional que sea respetuoso

con el territorio y el medio ambiente.

7- Mallorca necesita tener diputados en Madrid para poder tener peso ante el gobierno central, tal y

como sucede en  Canarias, Euskadi o Cataluña.

8- El voto para U.M. será decisivo en las próximas elecciones autonómicas y municipales para elegir

el próximo gobierno balear y el de los más importantes municipios de Mallorca.

UNA PAELLA EN INCA
 El pasado domingo día diez de mayo se celebró
en el Puig de Santa Magdalena de Inca una
diada de compañerismo de amigos, afiliados y
simpatizantes de U.M. Nos reunimos casi mil
trecientas personas (mas de sesenta de
Andratx, y eso que no pudieron asistir todos los
que hubiéramos deseado porque no
conseguimos más tickets.)
El discurso de la presidenta fue el disparo que
indica el inicio de la campaña para las próximas
elecciones municipales, autonómicas y
europeas del año que viene, confirmando el
momento dulce que vive el nacionalismo, incluso

en Palma, dónde está experimentando un crecimiento importantísimo, igualando casi la
implantación que de siempre ha tenido Unió Mallorquina
en la part forana.

Hizo mención la Sra. Munar a unas declaraciones
del Sr. Verger, presidente del Partido Popular de las
Baleares, realizadas a un periódico de tirada estatal,
donde reconocía que su partido no tendrá la mayoría
suficiente para gobernar en solitario después de las
próximas elecciones ni en Mallorca ni en Baleares. Esto
y el claro aumento de nuestro partido en las encuestas
nos lleva a estar convencidos de que U.M. tendrá la llave
de la gobernabilidad de estas islas.

En Andratx está claro que seremos la llave, la
cerradura, la puerta y la casa entera. O no?



Esta hoja está pensada para que tú escribas, critiques, te quejes, muestres una foto o lo que quieras.

Llama al Secretario o al Presidente o pasa por el local de la calle José Enseñat cualquier lunes o viernes de 4.30

a 6.30 de la tarde y la próxima hoja tendrá el mejor colaborador que podamos soñar.

y en verano... piscina
Ya tuvimos que denunciarlo el verano pasado pero
parece que no sirvió para nada. La piscina munici-
pal vuelve a estar hecha un desastre y no se pone
ningún interés en solucionarlo.
-Estamos ya casi en el mes de junio y la piscina
todavía permanece cerrada, cuando lo normal es que
esté en funcionamiento desde Pascua.
-La hierba está tan mal cuidada como siempre y
después habrá que cerrarla con una cinta para que
no se pise y no habrà manera de disfrutar de la
piscina, ya que es el único espacio disponible.
-Han cubierto la pista de futbito con césped artifici-
al y eso les da derecho a cobrar tres mil pesetas por
una hora (!!!un servicio municipal!!!???)
-Han construído nuevos vestuarios pero se han
olvidado de los árbitros, que deberán cambiarse,
suponemos, en los mismos que el equipo ganador,
para evitar problemas.
-En resumen, una joya de gestión municipal

UN GRAN HISTORIADOR
ANDRITXOL

Gabriel Ensenyat Pujol, hijo de Jaume "Verd",

q.e.p.d., acaba de publicar un excelente trabajo de

investigación histórica fruto de su tesis doctoral en

la U.I.B. El título es "La reintegració de la Corona

de Mallorca a la Corona d´Aragó"

y da una visión de conjunto de la época en que

Mallorca dejó de ser reino independente para

pasar a formar parte de la Corona Aragonesa.

No dejeis de comprar y leer el libro si teneis

oportunidad.

un partido joven
Aunque hace unos días cumplimos quince años,
Unió Mallorquina es un partido joven. Después

del séptimo congreso nacional celebrado en
Palma en febrero del 97 y tras la positiva

experiencia del Pacte de Progrés en el Consell
Insular, el partido se va consolidando en un

nacionalismo moderado que ya no tiene nada
que ver con aquel que se presentaba a las

elecciones en coalición con el P.P.
Hoy por hoy, el Partido Popular está muy lejos
de nuestras ideas y mucho tendrán que cambiar
las cosas para que puedan repetirse pactos de

gobernabilidad como alguno que aún hoy
funciona.

C. D. ANDRAITX
El tema de moda en el pueblo este mes ha sido sin
duda la renovación de la Junta Directiva del Club de
Fútbol Andraitx. Ahora que el campo de Sa Plana es
municipal y por lo tanto los señores del P.P. hacen y
deshacen lo que quieren, la nueva Junta es la plana
mayor de la directiva del P.S.O.E. y eso no puede ser
mas que una fuente de conflictos que alguien ha
premeditado cuidadosamente.Habrá que ver quien es
el árbitro de este partido.
Desde U.M. deseamos que los niños que han de prac-
ticar deporte no paguen los platos rotos de una lucha
política que se libra, tal vez, en fuera de juego.
Ah! Y enhorabuena por haber mantenido la categoría.

AGRADECIMIENTOSS:
EL MALLORCA ES DE PRIMERA Y SE LO PODEMOS AGRADECER A CUPER ENTRE OTROS. PERO EL ESTATUTO

DE AUTONOMIA QUE TENEMOS ES DE SEGUNDA Y SE LO PODEMOS AGRADECER AL PP ENTRE OTROS.

UNA LONJA NUEVA
Eso es lo que debe pensar cualquiera que vea este

cartel: que han de empezar las obras de demolición

de la lonja del Puerto para luego reconstruirla.

No estaria mal si no fuera porque ya hace mas de

un año que se terminó. Ya es hora de retirar el

cartel. No hace mas que molestar.



D´aquí a pocs dies serà inaugurat el castell de Son Mas com a nova seu de l´Ajuntament d´Andratx.

I, coses de la vida, el batle que presidirà la cerimònia serà del Partido Popular, el mateix que es va oposar

a la seva compra allà per l´any 1990. Encara avui dos regidors d´aquells tres que votaren en contra formen part

del consistori (en la seva tercera legislatura, contravenint l´opinió del seu líder el Sr. Aznar qui creu que més

de dues no es convenient).

"Cornuatera" i "Buendar" en temps dels àrabs, així es coneixia a Son Mas (l´alqueria estava dividida en

dos rafals). Més endavant el bisbe de Barcelona, senyor per drets de conquesta, cedí la propietat a la família

Seriol. Pere Seriol va esser batle d´Andratx l´any 1414 i fins el 1435 dita família fou la propietària ,quan apareix

el llinatge Pomar, que segons l'escriptura la canvien per una casa a la Plaça de Santa Eulàlia a Ciutat de Mallorca.

Més endavant canvien els noms del propietaris a Jaume Pasqual, Guillem des Mas, Compte de Zavellà, Comptes

de Peralada, Truiols "Marquesos de la Torre" i finalment D. Antoni Mulet Ferragut qui farà una important

remodelació al edifici fins deixar.lo tal qual el coneixem i que heretarà D. Bartomeu Ozones. (Dades bestretes

de l'enyorat setmanari Andratx, en un article datat el quinze de gener de 1977).

Els andritxols recordarem Son Mas per moltes raons.

Uns per les feines pròpies del camp (vàries son les

famílies conegudes com de Son Mas perquè foren els

amos, que no propietaris. D´altres amb nostàlgia recor-

darem aquells agradables balls, sobre tot a l'estiu: ¿Quan-

tes parelles no es formaren a prop del llegendari bust den

Barba-roja, sota la frescor dels arbres i palmeres. També

es va fer famós el seu bon restaurant, apreciadíssim pels

estrangers i poc freqüentat pels andritxols (llavors lluíem

en els cotxes aquell paperet que deia "Ja hem anat a Cal

Dimoni"). Però es celebraren allà innumerables banquets,

noces, baptismes i comunions que tancaren una plana

d´aquesta llarga història per a obrir.ne una altra.

Els darrers vint-i-cinc anys, ja reinstaurada la de-

mocràcia, el Sr. Ozones, desprès d´haver urbanitzat "Sa Tanca" (avui Passeig de Son Mas) i els costats del camí

de Son Xina, amb bon criteri ofereix al consistori el castell i la resta de les seves propietats, excepció feta de

"s'hort" que'l reserva pel seu fill Bartomeu. No gosaren qui governaven llavors el nostre municipi. Els pressupostos

que's manejaven no eren els d´ara i temeren endeutar.se.  Es va perdre una gran oportunitat i mols de diners,

com veurem.

Una empresa madrilenya compra el que havia estat ofert al consistori i s´aprova una urbanització, s'obrin

els vials i l'enllumenat que mai no va lluïr. El 1990 la construcció pateix un recés generalitzat i les dificultats

en la empresa aconsellen vendre part del comprat. S'ofereix el castell al consistori , l'equip de govern del qual

estava format pel P.S.O.E, els independents i el G.I.E.S. de S´Arracó. Aquí fou quan votaren en contra els tres

regidors del P.P. i a favor els d´U.M. que lamentaren no haver realitzat abans l'operació ja que el sobrepreu

era molt alt. Però no quedava altra opció. (Vist desde el futur inclús va esser barat).

Després de les eleccions de 1991, el P.S.O.E. tot i esser el partit més votat, no aconsegueix els socis per

fer govern i aquest passa a mans d´una coalició entre P.P., U.M., A.L.A, i G.I.E.S., que no es decideixen començar

les obres per dues raons: el fort endeutament envoltant l'aconsellable 25% i la discrepància del Sr. Hidalgo (A.L.A.)

que no considera idoni el castell i es partidari més be d´un edifici funcional situat a la resta dels terrenys.

Passen els anys, es produeix una forta davallada dels tipus d'interès que permet una renegociació amb bancs

i caixes i després de les eleccions de 1995 amb una nova majoria del P.P. a la qui dona estabilitat el recolzament

del regidor d´U.M. ja no hi ha excuses per a més tardances. Encara hi ha un lapsus en el que el P.P. pareix

fer seves les pretensions del Sr. Hidalgo però finalment la raó impera i passades totes aquestes lògiques vivències

polítiques sembla prest a arribar el dia en que els andritxols "tots" podrem gaudir d´un immillorable ajuntament.

Hem de desitjar que funcionaris i polítics estiguin a la alçada i tot vaja en benefici del contribuent.

Desde Sa Sargantana es el que de veritat desitjam.

Enhorabona a tots.

SON MAS EL RECONSTRUÏM ENTRE TOTS

sa  Sargantana
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Aquest full esta pensat perquè tu hi escriguis, critiquis, te queixis, posis una foto i tot el que vulguis. Crida al Secretari o al President o passa pel local

del carrer Josep Ensenyat qualsevol dilluns o divendres de 4.30 a 6.30 de l´horabaixa i el proper full tindrà el millor col·laborador que poguem somiar.

TONI BORDOY
Tinent-Batle d´urbanisme.

Portaveu d´U.M. a l´Ajuntament

Es aquesta foto, per ventura, especial, diferent, xocant, impactant, denigrant, defectuosa,

borrosa, molesta, calumniosa, esperpèntica o injuriosa?. Està desenfocada?. Té algun defecte

que no permeti la seva publicació?. Nosaltres pensam que no i per això la publicam aquí. I

això perquè?  Idò a la darrera revista de l´Ajuntament (¿o del P.P. feta amb doblers de

l´Ajuntament?) sortiren fotos de tots els regidors de l'equip de govern excepte del d´U.M.

Aquesta discriminació no fa mes que demostrar les poques qualitats democràtiques

d´aquest P.P. que no respecta pactes ni persones ni es capaç d'agraïr tot i que sigui tàcitament

el suport que el regidor Bordoy els hi ha donat incondicionalment, com a home de bona fe

que es.

Sortir o no sortir a la revista no es un fet que tengui més importància que la que li dona el

que fa la revista, i això es el P.P. I es un menyspreu al seus socis de govern. Son Mas, el nou

poliesportiu o el pla Mirall no son coses que s´hagi d´apuntar tot el P.P.. Ni tant sols l´actual consistori. Hi ha temes que venen de

molt enrera. Dir el contrari es voler manipular l'esdevenir dels fets.I enganyar.

Per això volem aquí expressar el nostre total desacord en la manera que es confecciona aquesta revista del P.P. (perdó, de

l´Ajuntament) i donar suport al nostre regidor per aquesta ocasió i per les que li tocarà patir fins a les properes eleccions del juny de

l´any vinent.

El passat divendres dia vint-i-

nou de maig es va celebrar el sopar de

final de temporada del

Club de Bàsquet d´Andratx.

Tot va anar be.

Un detall: no hi va assistir cap autori-

tat municipal.

ASSISTÈNCIA D’UNIÓ MALLORQUINA A
L’APLEC D’UDC

Els dies 13 i 14 de juny, la Presidenta d’Unió Mallor-
quina, Maria Antònia Munar, assistirà a Barcelona a l’Aplec d’Unió

Democràtica de Catalunya, convidada per Josep Antoni Duran i

Lleida.

Amb motiu d’aquest encontre, es reunirà amb Xabier

Arzallus, qui també assistirà a l’acte de Barcelona, com Antonio

Ortega, Secretari General del Partit Andalusista i altres dirigents

de partits polítics nacionalistes dels diversos territoris de l’estat,

per dissenyar la nova Coalició Nacionalista de cara a les elecci-

ons europees de 1999.

L’Aplec comença dissabte capvespre i finalitza amb un

acte polític el diumenge en el Moll de la Fusta, en el que partici-

paran els principals dirigents dels partits nacionalistes de l’es-

tat.

L´ associació de pares i mares d´ alumnes de l´ institut d´ educació secundària Baltasar Porcel d´Andratx va

organitzar el dia dotze de juny un berenar per celebrar la fi del curs 97/98, segon que es desenvolupa al centre,i també

per haver aconseguit l´ implantació de dues línies de batxillerat.

El president de l´APIMA, Pere Massot i Alemany va agraïr el suport de totes les entitats cíviques que

permeteren dur endavant el projecte de la creació del institut.

Desde aquí volem animar l'associació de pares i mares a seguir en aquesta tasca tan important i a consolidar.se

com el veritable esperit del institut.

Hem rebut una amable carta del Club de futbol
Andraitx, signada per Antonio Pujol Gimenez, que no re-

produïm íntegra per falta de espai físic, però que agraïm, i on

ens aclareix alguns dels punts que parlàvem en el full

anterior sobre la nova directiva del Club. I la veritat es que

els hem d'animar a dur endavant tots els projectes que diuen

tenir. Contaran amb el nostre suport entusias-

ta.

I també ens hem de disculpar per haver

confós la plana major amb la reraguarda. Però

això es anecdòtic.

**************************************

El futbol club de s´ Arracó va tancar

la temporada amb un sopar que es va celebrar

el dissabte 13 de juny a un restaurant de Sant Elm on hi assis-

tiren prop de dues-centes persones. Tot en èxit pels arraconers.

El mateix dia, l´ horabaixa s´ havia produït un relleu a

la direcció de l´ equip. Antoni Nicolau donava pas, després

de quasi deu anys al front de l´ entitat a David Marquès. En

acabar el sopar, ambdós es varen dirigir als assistents. Nicolau

va demanar al seu successor que cuidi la cantera magnífica

que disposen, futur del club. A l´ Ajuntament que segueixi

invertint en el camp municipal que encara te moltes deficièn-

cies. I als responsables de la televisió d´ Andratx, mes segui-

ment cap el seus equips.

El president entrant va prometre feina, feina i feina.



En unas pocos días será inaugurado el castillo de Son Mas como sede del Ayuntamiento de Andratx. Y, cosas de la

vida, el alcalde que presidirá el evento va a ser del Partido Popular, el mismo que se opuso a su compra en 1990. Todavía

dos concejales de aquellos tres que votaron en contra forman parte del consistorio (en su tercera legislatura, contravinien-

do la opinión de su jefe el Sr. Aznar que cree que más de dos no es conveniente).

"Cornuatera" y "Buendar" en tiempo de los árabes, así se conocía a Son Mas (la alquería estaba dividida en dos).

Mas adelante el obispo de Barcelona, señor por derechos de conquista, cedió la propiedad a la familia Seriol.

Pere Seriol fue alcalde de Andratx el año 1414 y hasta 1435 dicha familia fue la propietaria cuándo aparece el apellido

Pomar, que según la escritura la intercambian una casa situada en la Plaza de Santa Eulalia de Ciutat de Mallorca. Mas

adelante los nombres de los propietarios cambian a Jaime Pascual, Guillermo des Mas, Conde de Zavellá, Condes de

Perelada, Truyols "Marqueses de la Torre" y finalmente D. Toni Mulet Ferragut que efectuará una importante remodelación

al edificio hasta dejarlo como ahora lo conocemos y que heredará D. Bartolomé Ozonas. (Datos extraídos del añorado

semanario Andratx, en un artículo de fechado el quince de enero de 1977).

Los andritxoles recordaremos Son Mas por muchas ra-

zones. Unos por los trabajos propios del campo (varias son

las familias conocidas como de Son Mas porque fueron los

amos,que no propietarios). Otros con nostalgia recordare-

mos aquellos agradables bailes, sobre todo en verano: ¿cuán-

tas parejas no se formaron cerca del legendario busto de

Barbaroja, bajo el frescor de sus árboles y palmeras. Tam-

bién fue famoso su buen restaurante, apreciadísimo por los

extranjeros y poco frecuentado por los andritxoles (entonces

lucíamos en los coches aquella pegatina que decía "Ja hem

anat a Cal Dimoni"). Pero se celebraron allí innumerables

banquetes, bodas, bautizos y comuniones que cerraron una

página de esta extensa historia para abrir otra.

Los últimos veinticinco años, ya instaurada la democracia, el Sr. Ozonas, después de haber urbanizado "Sa Tanca"

(hoy Paseo de Son Mas) y los alrededores del camino de Son Xina, con buen criterio ofrece al consistorio el castillo y

resto de sus propiedades, a excepción del huerto que reserva para su hijo Bartolomé. No se atreven quienes gobernaban

entonces nuestro municipio. Los presupuestos que se manejaban no eran los de ahora y debieron temer un grave endeu-

damiento. Se perdió entonces una gran oportunidad y mucho dinero, como veremos.

Una empresa madrileña compra lo que había sido ofrecido al consistorio y se aprueba una urbanización, se abren

los viales y el alumbrado que nunca luciría. En 1990 la construcción sufre un receso general y las dificultades en la

empresa aconsejan vender parte de lo adquirido. Se ofrece en 1990 el castillo al consistorio cuyo equipo de gobierno lo

formaban el P.S.O.E, los independientes y el G.I.E.S. de S´Arracó. Aquí votaron en contra los tres concejales del P.P. y a

favor los de U.M. que lamentaron no haber realizado antes la operación ya que el sobreprecio era muy alto. Pero no

quedaba otra opción. (Visto desde el futuro incluso fue barato).

Después de las elecciones de 1991, el P.S.O.E. pese a ser el partido más votado, no consigue los apoyos para

hacerse con el gobierno, que pasa a manos de una coalición entre P.P., U.M., A.L.A, y G.I.E.S., que no se deciden a

empezar las obras por dos razones: el fuerte endeudamiento rondando el aconsejable 25% y la discrepancia del Sr.

Hidalgo (A.L.A.) que no considera idóneo el castillo y se inclina mas bien por un edificio funcional en el resto de los

terrenos.

Pasan los años, se produce una fuerte bajada de los tipos de interés que permite una renegociación con bancos y

cajas y después de las elecciones de 1995 con una nueva mayoría del P.P. al que da estabilidad el apoyo del concejal de

U.M. ya no hay excusas para más demoras. Todavía hay un lapsus en el que el P.P. parece hacer suyas las pretensiones del

Sr. Hidalgo pero finalmente la razón impera y pasadas todas estas lógicas vicisitudes políticas parece pronto a llegar el

día en que los andritxoles "todos" podremos disfrutar de un inmejorable ayuntamiento.

Hay que desear que funcionarios y políticos estén a la altura y todo vaya en beneficio del contribuyente.

Desde Sa Sargantana es lo que de verdad deseamos.

Enhorabuena a todos.

SON MAS LO RECONSTRUIMOS ENTRE TODOS

sa  Sargantana
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Esta hoja está pensada para que tú escribas, critiques, te quejes, muestres una foto o lo que quieras. Llama al Secretario o al Presidente o pasa por el

local de la calle José Enseñat cualquier lunes o viernes de 4.30 a 6.30 de la tarde y la próxima hoja tendrá el mejor colaborador que podamos soñar.

TONI BORDOY
Tinent-Batle d´urbanisme.

Portaveu d´U.M. a l´Ajuntament

Hemos recibido una amable carta del Club de fútbol
Andraitx, firmada por Antonio Pujol Gimenez, que no re-

producimos íntegra por falta de espacio físico pero que agra-

decemos, y donde nos aclara algunos de los puntos que tocá-

bamos en la hoja anterior sobre la nueva directiva del Club.

Y la verdad es que tenemos que animarlos a sacar adelante

todos esos proyectos que dicen tener. Tendrán nuestro apoyo

entusiasta.

También debemos disculparnos por haber

confundido la plana mayor con la retaguardia.

Pero esto es anecdótico.

**************************************

El fútbol club de s´Arracó cerró la tem-

porada con una cena que se celebró el sábado 13

de junio en un restaurante de Sant Elm donde

asistieron casi doscientas personas. Todo un éxito para los

arraconers.

El mismo día, por la tarde, se había producido un rele-

vo en la dirección del Club. Antoni Nicolau daba paso, des-

pués de casi diez años al frente de la entidad, a David Mar-

qués.

Después de la cena ambos se dirigieron a los asisten-

tes. Nicolau pidió a su sucesor que mimara la magnífica can-

tera de la que disponen, futuro del club. Al Ayuntamiento

que siga invirtiendo en el campo municipal que tiene todavía

muchas carencias. Y a los responsables de la televisión de

Andratx mas seguimiento informativo de sus equipos.

El nuevo presidente prometió trabajo,trabajo y trabajo

ASISTENCIA DE UNIÓ MALLORQUINA
A LA REUNION DE UDC

Los días 13 y 14 de junio, la Presidenta de Unió
Mallorquina, Maria Antònia Munar, asistirá en

Barcelona a la reunión de Unió Democràtica de

Catalunya, invitada por Josep Antoni Duran i Lleida.

Con motivo de este encuentro, se reunirá con

Xabier Arzallus, quien también asistirá al acto de

Barcelona, con Antonio Ortega, Secretario General del

Partido Andalucista y otros dirigentes de partidos

políticos nacionalistas de diversos territorios del estado,

para diseñar la nueva Coalición Nacionalista de cara a

las elecciones europeas de 1999.

La reunión  comienza el sábado por la tarde y

termina el domingo con un acto político en el Moll de la

Fusta, en el que participarán los principales dirigentes

de los partidos nacionalistas del estado.

La asociación de padres y madres de alumnos del instituto de educación secundaria Baltasar Porcel de

Andratx organizó el dia doce de junio una merienda para celebrar el fin del curso 97/98, segundo que se desarrolla en el

centro, y también por haber conseguido la implantación de dos líneas de bachillerato.

El presidente de la APIMA, Pere Massot i Alemany agradeció el apoyo de todas las entidades cívicas que

ayudaron a sacar adelante el proyecto de la creación del instituto.

Desde aquí queremos animar a la asociación de padres y madres a seguir en esta labor tan importante y a

consolidarse como el verdadero espíritu del instituto.

El pasado viernes día veintinue-

ve de mayo se celebró la cena de final

de temporada del

Club de Básquet de Andratx.

Todo muy bien.

Un detalle: no asistió ninguna autori-

dad municipal.

¿Es esta foto, tal vez, especial, diferente, chocante, impactante, denigrante, defectuo-

sa, borrosa, molesta, calumniosa, esperpéntica o injuriosa?.  ¿Está desenfocada?. ¿Tiene

algún defecto que no permita su publicación?. Nosotros pensamos que no y por eso la

publicamos aquí. ¿Y eso por qué?  Pues en la última revista del Ayuntamiento  (¿o del

P.P. hecha con dinero del Ayuntamento?) salían fotos de todos los concejales del equipo

de gobierno excepto del de Unió Mallorquina.

Esta discriminación no hace mas que demostrar las pocas cualidades democráticas de

este P.P. que no respeta pactos ni personas ni es capaz de agradecer aunque sea

tácitamente el apoyo que el concejal Bordoy les ha dado incondicionalmente, como

hombre de buena fe que es.

Salir o no salir en la revista no es un hecho que tenga mas importancia que la que le

da el que hace la revista, y eso es el P.P. Y es un menosprecio a sus socios de gobierno.

Son Mas, el nuevo polideportivo o el "pla Mirall" no son cosas que se pueda apuntar

sólo el P.P.. Ni tan siquiera  el actual consistorio.  Hay temas que vienen de muy atrás.  Decir lo contrario es querer manipular

los acontecimientos. Y engañar.

Por eso queremos aquí expresar nuestro total desacuerdo en la manera como se confecciona esta revista del P.P. (perdón,

del Ayuntamiento) y dar aliento a nuestro concejal en esta ocasión y en todas las que le tocará padecer hasta las elecciones de

junio del año próximo.



"Presuntos implicados"
Una vegada més el regidor Sr. Suau

persisteix en gastar-se més de la meitat del

pressupost per festes, que després embulla

globalitzant despeses perquè ningú sàpiga

que ha costat, en el mal anomenat "concert".

Diu ell que hi havia 1.500 persones. Nosal-

tres creiem que essent generosos ho deixa-

rem en 400, el que demostra que tal "con-

cert" no interessa, com ja va passar l'any

passat. Andratx es mereix unes bones festes

i ara que ho paga el poble així hauria d'ésser.

Una altre cosa. Els "presuntos
implicados" no vingueren tots. Els més

significatius, dels quals el PP en sap molt, no

ens visitaren (Canyelles, Gilet, Vellibre,

etc.).

Platja de Camp de Mar

Dia 22/06/98. Tres de l'horabaixa. Gandules i para-sols
ocupats al 50% més o menys. Dins l'aigua ningú. Motiu: el blau
natural de la mar s'havia convertit en un groguenc de la vorera
fins al voltant de s'illeta que no convidava al bany. Consultats
alguns comerciants diuen que fa bastant de dies que està així
i que la gent sen va a altres platges.

Els motius segons ells són el següents:
- La Transmediterrànea, un servei mig-estatal que rep fortes

subvencions dels pressupostos de l'estat, abans d'arribar a Palma
ho fot tot a la mar. Costa de creure. Però si és així perquè no
se'ls denúncia per delit ecològic?

- Una turbina emplaçada baix el pont que va a s'illeta que
remou les aigües i que cada principi de temporada pareix que
hi hagi problemes per fer-la funcionar.

- Alguns locals que encara aboquen part a la mar.
- Nosaltres afegim: Quan Camp de Mar tendrà dutxes i

banys públics?. Ja som prop de l'any 2.000. No pot esser que
no es gaudeixin d'ells i aixecar la bandera blava de la Comunitat
Europea, signe de qualitat que no creiem merèixer-la. Llegíem
fa poc que a la nostra platja amb la futura urbanització se l'hi
afegiran 2.500 habitants més. Pot esser el caos i la destrucció
total per a un lloc tan estimat.

Punt verd
27, 28, 29 i 30 de juny. Més que

punt verd semblava un femer. Brutor
variada, gran quantitat de matalassos,
alguns fins i tot al camí de's Vinyet.
Quatre dies que l'espectacle era vergo-
nyós. De veres que no donam una bona
imatge.

*  *  *

*  *  *
L'agranadora mecànica

Fa més de dos mesos que roman
inoperant a l'antic escorxador. És trist
que una empresa com F.C.C. no la
substitueixi quan pateix una avaria
llarga. És lamentable que el regidor
que s'ocupa de la neteja no sigui capaç
de solucionar-ho.

CARTA OBERTA AL P.S.O.E.
Sigui la present, per expressar la meva opinió a la carta dirigida al comitè de UM d'Andratx, la qual com a membre

del mateix he tingut l'ocasió de poder llegir.
Com vulgui que a un apartat de la mateixa fa referència, supòs, que a la meva persona i a la del ex-president del

C.D.  Andraitx, és per això que m'he decidit a escriure el següent.
Doncs bé, els 9 o 10 anys que he format part de la directiva del C.D. Andraitx i molt especialment els darrers tres

anys on vaig esser secretari del Club i al mateix temps número 3 a la llista del meu partit, vaig haver d'aguantar atacs per
part d'alguns membres del seu partit, un d´ells el que avui és el president d'aquest club. Fins i tot algú va arribar a demanar
la meva dimissió del partit, al·legant que fèiem política mitjançant el futbol (res més lluny de la realitat).

Tot això que els he contat no va ser per a mi res més que una pura anècdota, la mateixa anècdota que va poder
suposar l'escrit aparegut al full que edita el meu partit.

Llavors considero que no era necessari respondre d'una manera tan agra a una petita reflexió sense mes importància,
i fent uns comentaris que en bon  mallorquí es diu "pixar fora d'es test".

Sàpiga que tot lo exposat anteriorment és única i exclusivament la meva opinió i llavors eximeix de tota responsabilitat
als meus companys de partit, els quals, tal vegada no tinguin constància d'aquesta carta.

Sense més a dir, i fet aquest aclariment, deix resolt aquest assumpte, desitjant que continuï l'amistat que m'uneix a
la majoria dels components del seu partit. Signat:Joan.

sa  Sargantana
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Aquest full esta pensat perquè tu hi escriguis, critiquis, te queixis, posis una foto i tot el que vulguis. Crida al Secretari o al President o passa pel local
del carrer Josep Ensenyat qualsevol dilluns o divendres de 4.30 a 6.30 de l´horabaixa i el proper full tindrà el millor col·laborador que poguem somiar.

EL "PARTIDO POPULAR" CONTINUA ENGANYANT ELS CIUTADANS
Unió Mallorquina, per enèsima vegada, vol posar de manifest el ridícul que està suposant per aquestes illes la tramitació del Règim Especial per a les Illes

Balears a Madrid, gràcies a la ineptitud i falta de voluntat del PP-Balear a l’hora de defensar els drets dels ciutadans de les Illes Balears davant dels partits centralistes.
L’estrany comportament dels darrers dies, on el Partido Popular ha intentat retallar, una vegada més, el Règim Especial al Senat, respon als dictats de la direcció dels
seus “jefes” a Madrid i torna a evidenciar l’absoluta falta de respecte pels ciutadans de les Illes Balears, tenint en compte que, en l’actualitat, el problema de la manca
de recursos financers és un dels més greus de la nostra Comunitat Autònoma..

La falta de valentia per enfrontar-se a Madrid fa que es vegin obligats a utilitzar estratègies propagandístics, desviant la veritable realitat que suposa que el
Règim Econòmic i Fiscal Especial s’ha vist dràsticament retallat i que s’ha perdut una ocasió històrica per superar els desavantatges de la multi-insularitat.  El REFE
s’ha convertit en REB i pel camí ha perdut gran part del seu contingut.  Val la pena recordar que el Partido Popular va eliminar i canviar 71 articles dels 73 que tenia el
projecte de Llei inicial aprovat al Parlament Balear.

Unió Mallorquina vol recordar que el REFE no és un privilegi, sinó un conjunt de mesures que pretenen compensar uns desavantatges donats per les
característiques peculiars de la nostra economia i pel fet físic d’ésser un arxipèlag.  Els dos objectius finals del Règim especial són, en primer lloc, el de compensar els
inconvenients que té per a la nostra economia el fet de la multi-insularitat.  En segon terme es pretén corregir l’excessiva concentració de l’economia productiva en el
sector dels serveis turístics.

Cal recordar que a 1996 l’estat va recaptar a les Illes Balears 232.140 milions de pts, és a dir, que cada ciutadà d’aquestes illes va pagar 345.000 pts
d’impostos.  Un recent estudi de la Sectorial d'Economia d’Unió Mallorquina ha posat de manifest que de cada 100 pts recaptades per Madrid només 16 pts són
revertides a les illes com a despesa o inversió.  Les Illes Balears són la Comunitat. que menys diners per habitant rep de l’estat; en canvi cada ciutadà balear aporta
anualment 170.000 pts a altres autonomies en concepte de “solidaritat”.

La nostra Comunitat Autònoma sofreix un greu problema de finançament donat pel fet de l’escassa capacitat negociadora del Govern Balear a Madrid.  Això
fa que, dia a dia, augmenti el retard històric en infrastructures i serveis públics.  Mentrestant les dades són molt clarificadores i tristament ocupem les darreres posicions
en temes com: inversions a la Universitat, retribucions als pensionistes, inversions en carreteres, en ensenyament, etc.

Unió Mallorquina considera innegociable i irrenunciable el Règim Econòmic i Fiscal Especial presentat al Congres de Diputats.  Els canvis i modificacions
a la proposta presentada no farà res més que augmentar el retràs de la nostra Comunitat en inversions, en infrastructures i serveis públics.

Fossa sèptica oberta al mig del carrer

Ens denúncia un veïnat del Port que ben a
devora ca seva, on comença el carrer que va a
l'urbanització Can Borràs, ben a la vorera del
carrer, hi ha una fossa sèptica oberta, només
tapada amb dos palés d' obra, ben preparada per-
què hi caigui un nin o perquè algú agafi una
infecció de mil dimonis. Nosaltres ho hem anat a
comprovar i hem pogut fer la foto.

Diu que ho ha denunciat repetides vegades a
l´Ajuntament i que no li fan cas.

Sempre passa així. No es prenen les mesures
fins que no ha passat l'accident.

PREGÓ  MUNICIPAL
La nostra felicitació al nostre pregoner, Baltasar Cuart,

home erudit i coneixedor com pocs del tema " Son Mas"
i de molts d´altres de la nostra història local i insular. Fou
un plaer escoltar-lo al voltant d´una hora, ple fins a la bandera,
com havia d'esser. Esperem que les darreres paraules d'en
Baltasar demanant la formació d´un equip de treball per
recopilar  tanta història tingui l'ajuda i els mitjans necessaris
per part de les institucions locals i illenques, que no deixin
d'esser generosos, com va dir la batlesa. Guardar la nostra
història, tradicions, costums, folklore, de veres que ho
mereixen.
    El que no ens va agradar gens va esser que abans del
pregó, els que havíem arribat d´hora, un cop asseguts, varem
ser convidats pel regidor Sr. Suau que literalment ens va dir:
"Ho sent molt. Heu de sortir al pati de part de Na Margalida
a rebre al Sr. Matas". I així ho varem haver de fer, no hi
va haver opció per quedar asseguts.. De veritat que molts
no anàrem a " Son Mas" a rebre ni saludar a ningú i molt
menys a polítics. Era el pregó, que com cada any ens hi duia.
Una cita amb un andritxol significat i res més.

Notarem a faltar que la família del pregoner no disposés
d´un lloc reservat i sí el espòs de la Batlesa que ocupava
una cadira a primera fila. S´ha institucionalitzat el càrrec de
batle consort?.

També varem veure com un senador de l'estat espanyol,
el Sr. Toni Garcías, era pràcticament ignorat. No ens diguin
els  senyors del PP. que no el coneixeran. Va arribar abans
que en Matas, però clar, no era de la seva cordada. Visca
la democràcia.
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"Presuntos implicados"
Una vez mas el concejal Sr. Suau

persiste en gastarse mas de la mitad del

presupuesto para fiestas, que después lía

globalizando gastos para que nadie sepa lo

que ha costado, en el mal llamado "concierto".

Dice él que había 1.500 personas. Nosotros

creemos que , siendo generosos, habría

400,  lo que demuestra que no interesa,

como ya ocurrió el año anterior. Andratx se

merece unas buenas fiestas y ahora que las

paga el pueblo así debería ser.

Otra cosa. Los "presuntos
implicados" no vinieron todos. Los mas

significativos, de los cuales el PP sabe

mucho, no nos visitaron  (Cañellas, Gilet,
Vellibre, etc.).

Playa de Camp de Mar

Día 22/06/98. Tres de la tarde. Hamacas y sombrillas ocupadas
al 50% mas o menos. Dentro del agua nadie. Motivo: el azul natural
del mar se ha convertido en amarillento desde la orilla hasta los
alrededores de s'illeta, y no invita a bañarse. Consultados algunos
comerciantes dicen que ya lleva bastantes días así y que la gente
se va a otras playas.

Los motivos, según ellos son los siguientes:
- La Transmediterranea, un servicio semi-estatal que recibe

fuertes subvenciones de los presupuestos del estado, antes de llegar
a Palma todo lo echa al mar. Cuesta creerlo. Pero si es así se le
debería denunciar por delito ecológico.

- Una turbina colocada bajo el puente que va a s'illeta y que
remueve las aguas y que parece que cada comienzo de temporada
le cuesta arrancar.

- Algunos locales que todavía desaguan parte al mar.
- Nosotros añadimos: ¿Cuándo Camp de Mar tendrá duchas

y baños públicos? Estamos cerca del 2.000 y es difícil levantar una
bandera azul de la comunidad europea, que no estamos muy seguros
de merecer, y no disponer de esos servicios. Leíamos hace unos días
que la futura urbanización y golf añadirá 2.500 habitantes más a
nuestra playa. Puede ser el caos y la destrucción total para un lugar
tan querido.

Punto verde
27, 28, 29 y 30 de junio. Mas que

punto verde parecía un vertedero. Basura
variada, gran cantidad de colchones,
algunos incluso en el camino del Viñet.
Cuatro días de espectáculo vergonzoso.
La verdad es que no ofrecemos una buena
imagen.

*  *  *

*  *  *
El barrendero mecánico

Hace mas de dos meses que está
parado, inoperante, en el antiguo
matadero. Es triste que una empresa
como F.C.C. no la substituya cuándo
padece una avería tan larga. Es lamen-
table que el concejal que se ocupa de
la limpieza no sea capaz de
solucionarlo.CARTA ABIERTA AL P.S.O.E.

Sirva la presente para expresar mi opinión sobre la carta dirigida al comité de UM de Andratx, a la cual he
tenido acceso como miembro que soy del mismo.

Como sea que en un apartado de la misma hace referencia, supongo, a mi persona y a la del ex-presidente
del C.D.  Andraitx, es por eso que me he decidido a escribir lo que sigue.

Pues bien, durante los nueve o diez años en los que he formado parte de la directiva del club y muy especialmente
estos tres últimos años en los que fui secretario y al mismo tiempo número tres en la lista electoral de mi partido,
tuve que aguantar ataques por parte de algunos miembros de su partido, uno de ellos quien hoy preside el club.
Incluso alguno llegó a sugerirme que debía darme de baja de U.M. porque hacíamos política mediante el fútbol (nada
más lejos de la realidad).

Todo eso que les cuento no fue para mí mas que una pura anécdota, la misma que puede suponer el escrito
que apareció en Sa Sargantana de mayo.

Entonces considero que no era necesario responder con tanta acritud a una pequeña reflexión sin mas
trascendencia, y haciendo unos comentarios que en mallorquín se dice "pixar fora d'es test".

Sepa que todo lo expuesto anteriormente es única y exclusivamente mi opinión y que eximo de toda responsabilidad
a mis compañeros de partido, muchos de los cuales desconocen hasta ahora el contenido de esta carta.

Sin mas que añadir y hecha esta aclaración dejo resuelto este asunto deseando que continue la amistad que
me une a la mayoría de los miembros de su partido. Firmado : Joan



EL "PARTIDO POPULAR" CONTINUA ENGAÑANDO A LOS CIUDADANOS
Unió Mallorquina, por enésima vez, quiere poner de manifiesto el ridículo que está suponiendo para estas islas la tramitación del Regimen

Especial para las islas Baleares en Madrid, gracias a la ineptitud y a la  falta de voluntad del PP-Balear a la hora de defender los derechos de los ciudadanos
de las Baleares delante de los partidos centralistas.  El extraño comportamiento de los últimos días, donde el Partido Popular ha intentado recortar, una vez
más, el Regimen  Especial en el Senado, responde a los dictados de la direción de sus “jefes” en  Madrid y vuelve a evidenciar la absoluta falta de respecto
hacia los ciudadanos de las Baleares , teniendo en cuenta que, en la actualitad, el problema de la falta de recursos financieros es uno de los más graves de
nuestra Comunitad Autónoma.

La falta de valentía para enfrentarse a Madrid hace que se vean obligados a utilizar estrategias propagandistas, desviando la auténtica realidad
que supone que el Regimen Económico y Fiscal Especial se vea drásticamente recortado y que se haya perdido una ocasión histórica pera  superar las
desventajas de la multi-insularidad.  El REFE se ha convertido en REB y por el camino ha perdido gran parte de su contenido.  Vale la pena recordar que
el Partido Popular eliminó y cambió 71 artículos de los 73 que tenía el projecto de la Ley inicial aprovado en el Parlamento Balear.

Unió Mallorquina quiere recordar que el REFE no es un privilegio, sino un conjunto de medidas que pretenden compensar unas desventajas
dadas por las características peculiares de nuestra economía y por el hecho físico de ser un archipiélago.  Los dos objetivos finales del Regimen especial
son, en primer lugar, el de compensar los inconvenientes que tiene pera nuestra  economía el  hecho de la multi-insularidad.  En segundo lugar se pretende
corregir la excesiva concentración de la economía productiva en el sector de los servicios turísticos.

Hay que recordar que en 1996 el estado recaudó en la Baleares  232.140 millones de pts..Es decir, cada ciudadano de estas islas pagó 345.000
pesetas de impuestos. Un reciente estudio de la sectorial  de economía de Unió Mallorquina ha puesto de manifiesto que de cada 100 pts recaudadas por
Madrid solamente 16 son devueltas a las islas como gasto o inversión.  Las Baleares somos la comunidad autónoma que menos dinero por habitante recibe
del estado español. En cambio cada ciudadano balear aporta anualmente 170.000 pts. a las otra autonomías en concepto de "solidaridad".

Nuestra comunidad sufre un grave problema financiero motivado por la escasa capacidad negociadora del Govern Balear en Madrid. Eso
implica que día a día aumente el retardo histórico en infraestructuras y servicios públicos. Mientras, los datos son clarificadores y tristemente ocupamos
las últimas posiciones en temas como inversiones en la Universidad, retribuciones a los jubilados, inversiones en carreteras, en enseñanza, etc.

Unió Mallorquina considera innegociable e irrenunciable el Regimen Económico y Fiscal Especial presentado al Congreso de los Diputados.
Los cambios y modificaciones a la propuesta presentada no harán mas que aumentar el retraso de nuestra comunidad en inversiones, infraestructuras y
servicios.

PREGÓN  MUNICIPAL
Nuestra felicitación a nuestro pregonero, Baltasar Cuart,

hombre erudito y conocedor como pocos del tema
"Son Mas" y de muchos otros de nuestra historia local e
insular. Fue un placer escucharlo casi una hora, lleno hasta
la bandera, como debía ser. Esperemos que las últimas
estrofas del pregón pidiendo un equipo de trabajo para
recopilar tanta historia tenga la ayuda y los medios necesarios
por parte de las instituciones locales e insulares, que no dejen
de ser generosos, como dijo la alcaldesa. Conservar nuestra
historia, tradiciones, costumbres, folklore, merece un esfuerzo.

Lo que no nos gustó en absoluto fue que, antes del
pregón, los que habíamos llegado temprano, una vez sentados,
fuimos invitados por el concejal Sr. Suau que literalmente
nos dijo: "Lo siento mucho pero teneis que salir al patio de
parte de Margarita a recibir al Sr. Matas". Y así tuvimos que
hacerlo, no hubo opción a quedarse sentados. Y muchos no
habíamos ido a Son Mas a recibir ni saludar a nadie y menos
a un político. Era el pregón, lo que, como cada año, nos
llamaba. Una cita con un andritxol significado y nada mas.

Echamos en falta un lugar reservado para la familia
del pregonero y observamos que si había un lugar reservado
para el marido de la alcaldesa. ¿A ver si se va a institucionalizar
el cargo de alcalde consorte?.

También vimos como un senador del estado español,
el Sr. Toni Garcías, era prácticamente ignorado. Que no digan
los señores del P.P. que no lo reconocieron. Llegó antes que
Matas, pero, claro, no era de su misma camada. Viva la
democracia.

Pozo negro abierto en plena calle

Nos denuncia un vecino del Puerto que, justo
al lado de su casa, donde comienza la calle que lleva
a la urbanización de Can Borrás, en plena calle, hay
abierto un pozo negro, solo tapado con dos palés de
obra, a punto para que algún niño caiga o que alguien
coja una infección de mil demonios. Nosotros he-
mos ido a comprobarlo y hemos podido fotografiarlo.

Dice que lo ha denunciado repetidas veces al
Ayuntamiento y que no le hacen caso.

Siempre pasa así. No se toman las medidas
necesarias hasta que no ha ocurrido el accidente.

Esta hoja está pensada para que tú escribas, critiques, te quejes, muestres una foto o lo que quieras. Llama al Secretario o al Presidente o pasa por el
local de la calle José Enseñat cualquier lunes o viernes de 4.30 a 6.30 de la tarde y la próxima hoja tendrá el mejor colaborador que podamos soñar.
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" ¡¡¡ SANT ELM VA BIEN !!! " (Ben fotut)

Quan ja som a prop d'acabar la present legislatura, ens trobam que totes les promeses
que ens feren aquells que ara governen i que per això els votarem, tot allò que digueren
que resoldrien ha quedat en no res i tot està igual o pitjor que abans.

* El projecte de construïr una variant paral·lela al carrer principal per donar entrada
i sortida als vehicles ha quedat en no res. No s'ha asfaltat tampoc el camí de Sa Torre per
descongestionar el trànsit cap a Cala Es Conills.

* Aparcar a Sant Elm es una odissea. Encara esperam que ens habilitin noves zones.
* El carrer principal està un poc controlat durant el dia, però a partir de les cinc de

l'horabaixa quan sen va el municipal tot es desgavella i s'omple de cotxes mal aparcats que
impedeixen una circulació fluida. Inclús algun establiment hoteler ha de recórrer a l'il·legalitat
de col·locar jardineres damunt l'asfalt per tal que no li tapin l'entrada a ca seva.

* Els renous nocturns de motos i música rompen la tranquil·litat que cerquen gairebé
tots els que estiuegen a Sant Elm.

* Els canals de televisió no es veuen gens
be. Molts de dies només sen reben dos i
sempre per veure la televisió esperam allò de
"si el tiempo no lo impide". A les portes del
segle XXI i estam a les fosques.

* El pla d'embelliment es ridícul si es
compara amb el que s'ha fet a altres zones
del municipi o a la costa de Calvià per posar
un exemple. A Sant Elm els passeigs, els
jardins, els arbres i les faroles es fan notar
perquè no hi son.

* La platja es va tornant cada any mes
petita i ara que el govern de Madrid també es del PP com el d'Andratx es podria pensar
en fer alguna cosa (abans no es feia perquè el govern central era socialista). L'aigua torna
a estar molt bruta i hi tornarà a haver perill de tancament. Les boies de protecció per a
banyistes s'han col·locat a només setanta metres, quan la llei permet fins a dos-cents cinquanta.
No es precisament un model d'explotació aquesta platja.

* Ens van prometre l'aigua corrent i encara esperam.
* El senyor Canyelles (PP) ens va prometre personalment que arreglaria el camí de

s' Estret l'any 1.991, però ara ja ningú sap on es aquest senyor. I no poden venir autocars
grossos perquè no hi poden arribar i les agències de viatges no poden organitzar excursions.

* I els autobusos de línia que venen son antediluvians. No ens mereixem això.
Però el que ens sembla pitjor es el sotmetiment i mutisme total que hi ha per part

de tots. Hi ha dues associacions de veïnats, una de comerciants, una batlesa pedània i una
regidora de l'equip de govern que hi viu i ningú no fa res per arreglar res. Deuen pensar
que com l´amo Aznar diu que "España va bien" idò a Sant Elm igual.

I ni prop fer.hi.



Aquest full esta pensat perquè tu hi escriguis, critiquis, te queixis, posis una foto i tot el que vulguis. Crida al Secretari o al President o passa pel local
del carrer Josep Ensenyat qualsevol dilluns o divendres de 4.30 a 6.30 de l´horabaixa i el proper full tindrà el millor col·laborador que poguem somiar.

LA REGIDORA DE CULTURA i L'IDIOMA

Pareix mentida. L'any passat ja varem denunciar a la premsa i formalment a l'ajuntament que els programes de
festes de Sant Elm primer i després de s'Arracó varen esser escrits només en castellà.

Idò i ni cas. Enguany tornem.hi, torne.hi. Sembla que la regidora de cultura, del Partido Popular, mostri un total
menyspreu cap els mallorquins i la seva llengua, a més de cap a la llei. Som a una comunitat autònoma que te dues
llengües oficials i s'han de fer servir les dues per igual, i no pot esser que any rera any tenguem aquesta marginació per
part de qui en teoria es l'encarregada de defensar la nostra cultura. Desde Unió Mallorquina no hem demanat mai un ús
exclusiu del català en els papers, i bona prova d'això es el fet que editam el nostre full en format bilingüe, perquè
respectam totes les formes d'expressió, però també demanam respecte per a nosaltres i d'aquí a consentir que constant-
ment es trepitgin els nostres drets bàsics hi va un món.

Al nostre programa electoral hi havia la creació de la figura de l'assessor lingüístic a l'ajuntament. Avui mateix
presentarem una proposta perquè això vagi endavant tot d'una. Comprenem que ells no sabin escriure com xerren perquè
a l'escola no n'hi ensenyaren i que ara ja no facin cap esforç per aprendre.n, però que posin algú que els ajudi, perquè a
Mallorca a mes del castellà hi ha gent que parla en mallorquí.

Última Hora, 10-08-98

QUE VOS POT OFERIR UNIÓ MALLORQUINA D'ANDRATX
1- Unió Mallorquina es un equip de gent, jove i no tant jove, amb una

idea de futur per al nostre municipi. No ens dedicarem a tapar forats com fa

anys que es fa, ni a fer promeses que no siguem capaços de cumplir. Tenim

un planejament ben clar del que ha d'esser l'Andratx del segle qui ve i posarem

els mitjans necessaris perquè així sigui.

2- En el nostre grup hi ha gent del Port, de s,Arracó, de Sant Elm i de

La Vila. La riquesa del nostre terme es troba a la costa però la major part

de la gent viu al poble. Hem de trobar un equilibri en el desenvolupament de

totes les zones.

3- Som nacionalistes i defensarem la nostra cultura i la nostra llengua

perquè som a ca nostra. Però respectarem i cuidarem tots els que son de fora,

perquè ells han fet possible el nostre present i  perquè hem de fer esforços per

integrar.nos tots per fer un Andratx millor. En el nostre equip no hi manquen

peninsulars. Son aquells que estimen Andratx perquè es el seu poble i que son

conscients que qui millor pot sentir l'alè dels que vivim a Mallorca es un partit

mallorquí.

4- En el futur governarem o deixarem governar, però no tornarem a recolzar

a altres formacions polítiques desde l´equip de govern. Això vol dir que només

hi haurà regidors de U.M. a l'equip de govern si el batle es d'U.M. Si no, deixarem

que comandi el partir mes votat, a qui donarem suport o no segons creguem

oportú. L'actual situació d'un membre d'U.M. amb un pacte de legislatura amb

el P.P. o amb una altre partit no es tornarà a repetir.

Mos havien venut que el
Golf de Camp de Mar
havia de ser una urbanit-
zació de luxe, que les
construccions que es fe-
rien al devora serien d'alt
"standing". Però
començam a no veure.ho
tan clar. Això de xalets
adossats no ens sembla
d'allò mes especial.

AGRAÏMENTS:
CRIDAR PER TELÈFON ES A PARTIR D'ARA MOLT MES CAR.

HO POTS AGRAÏR, COM NO, AL PARTIDO POPULAR.

PORT D'ANDRATX

DIA DOTZE D'AGOST '98
ONZE DEL MATÍ

SENSE COMENTARIS

No frisseu d'enviudar que
tanmateix no val la pena.
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" ¡¡¡ SANT ELM VA BIEN !!! " (Ben fotut)

Cuando ya andamos cercanos a terminar la actual legislatura, comprobamos que todas las
promesas que nos hicieron aquellos que ahora gobiernan y que por eso los votamos - por esas
promesas- todo aquello que dijeron que resolverían ha quedado en agua de borrajas y todo anda
igual o peor que antes.

* El proyecto de construir una variante paralela a la calle principal para dar entrada y
salida a los vehículos ha quedado en nada. No se ha asfaltado tampoco el camino de Sa Torre
para descongestionar el tráfico hacia Cala Es Conills.

* Aparcar en Sant Elm es una odisea. Todavía esperamos que nos habiliten nuevas zonas.
* La calle principal está bajo control durante el día, pero a partir de las cinco de la tarde

cuándo el guardia urbano acaba su jornada es un desastre y se llena de coches mal aparcados
que impiden una circulación fluida. Incluso algún establecimiento hotelero debe recurrir a la
ilegalidad de colocar jardineras en la vía pública para que no le tapen el acceso a su casa.

* Los ruidos nocturnos de motos y música
rompen la tranquilidad que buscan casi todos
los que veranean en Sant Elm.

* Los canales de televisión no se ven muy
bien. Muchos días sólo se reciben dos y
siempre para mirar la tele estamos a la espera
de "si el tiempo no lo impide". A las puertas
del siglo XXI y estamos a oscuras.

* El plan de embellecimiento es ridículo si
se compara con el que se ha hecho en otras
zonas del municipio o en la costa de Calviá,
por poner un ejemplo. En Sant Elm los paseos,
los jardines, los árboles y las farolas brillan por

su ausencia.
* La playa es mas pequeña de cada año y ahora que el gobierno de Madrid es también

del P.P. podría pensarse en buscar una solución (antes no se hacía porque el gobierno central
era socialista). El agua está otra vez muy sucia y de nuevo habrá posibilidades de cerrarla.
Las boyas de protección para bañistas se han colocado a setenta metros, cuándo la ley permite
hasta doscientos cincuenta. No es precisamente un modelo de explotación esta playa.

* Nos prometieron agua corriente y esperamos sentados.
* El señor Cañellas (PP) nos prometió personalmente en 1.991 que se arreglaría el camino

de s'Estret, pero hoy ya nadie sabe exactamente por dónde anda ese señor. Y no pueden venir
autocares grandes porque no pueden pasar y las agencias de viajes no pueden organizar
excursiones.

* Y los autobuses de línea que tenemos son antediluvianos. No nos merecemos esto.
Pero lo que peor nos parece es el sometimiento y total mutismo que hay por parte de

casi todos. Hay dos asociaciones de vecinos, una de comerciantes, una alcaldesa pedánea y una
concejala del equipo de gobierno que vive aquí, pero nadie hace nada para arreglar nada. Deben
pensar que como el jefe Aznar dice que "España va bien" pues Sant Elm igual.

Y ni por asomo.

nº 008
agosto 98



AGRADECIMIENTOS:
LLAMAR POR TELEFONO ES A PARTIR DE AHORA MUCHO MAS CARO.

PUEDES AGRADECERLO, COMO NO, AL PARTIDO POPULAR.

No tengais prisa en
enviudar, que total no

vale la pena.

LA CONCEJALA DE CULTURA y EL IDIOMA

Parece mentira. El año pasado ya denunciamos en la prensa y formalmente al Ayuntamiento que los programas
de fiestas de Sant Elm primero y de s'Arracó después fueron escritos solamente en castellano.

Pues ni caso. Este año, de vuelta a empezar. Parece que la concejala de cultura, del Partido Popular, muestra
un total desprecio hacia los mallorquines y su lengua, además de hacia la ley. Somos una comunidad autónoma que
tiene dos lenguas oficiales y deben de usarse por igual, y no puede ser que año tras año suframos esta marginación
por parte de quien en teoría es la encargada de defender nuestra cultura. Desde Unió Mallorquina nunca hemos
pretendido un uso exclusivo del catalán en los papeles, y buena prueba de ello es que editamos nuestra hoja en
formato bilingüe, porque respetamos todas las formas de expresión, pero también pedimos respeto para nuestro
pueblo y de aquí a consentir que constantemente sean pisados nuestros derechos básicos hay un mundo.

En nuestro programa electoral propusimos la creación de la figura del asesor lingüístico en el Ayuntamiento.
Hoy mismo presentaremos una propuesta para que esto vaya adelante sin dilación. Comprendemos que ellos no
sepan escribir como hablan porque en la escuela no les enseñaron y que ahora no hagan ningún esfuerzo por
aprender, pero que pongan a alguien que les ayude, porque en Mallorca, además de en castellano hay gente que
habla en mallorquín.

Última Hora, 10-08-98

QUE OS PUEDE OFRECER UNIÓ MALLORQUINA DE ANDRATX
1- Unió Mallorquina es un equipo de gente, joven y no tan joven, con

una idea de futuro para nuestro municipio. No nos dedicaremos a tapar
agujeros, como hace años que se hace, ni prometeremos lo que no seamos
capaces de cumplir. Tenemos un planeamiento claro de lo que ha de ser el

Andratx del siglo que viene y pondremos los medios necesarios para que eso
ocurra.

2- En nuestro grupo hay gente del Puerto, de s,Arracó, de Sant Elm
y del pueblo. La riqueza de nuestro término está en la costa pero la mayor

parte de la gente vive en Andratx. Tenemos que encontrar un equilibrio en
el desarrollo de todas las zonas.

3- Somos nacionalistas y defenderemos nuestra cultura y nuestra lengua
porque estamos en casa. Pero respetaremos y cuidaremos a todos aquellos

que son de fuera porque ellos han hecho posible nuestro presente y porque
debemos hacer esfuerzos en integrarnos para hacer un Andratx mejor. En
nuestro equipo no faltan peninsulares. Son aquellos que aman Andratx porque
es su pueblo y porque son conscientes que quien mejor puede sentir el aliento

de los que vivimos en Mallorca es un partido mallorquín.
4- En el futuro gobernaremos o dejaremos gobernar, pero no volveremos

a apoyar a otras formaciones políticas desde el equipo de gobierno. Eso quiere
decir que sólo habrá concejales de U.M. en el equipo de gobierno si el alcalde

es de U.M. Si no, dejaremos que mande el partido mas votado, a quien
apoyaremos o no según creamos oportuno. La actual situación de un pacto
de legislatura con el P.P. u otro partido no se volverá a repetir.

Nos habían vendido que
el Golf de Camp de Mar
iba a ser una urbanización
de lujo, que las
construcciones alrededor
serían de alto standing.
Pero empezamos a no
verlo tan claro. Eso de los
chalets adosados no nos
parece de una calidad
excepcional.

PORT D'ANDRATX
DIA DOCE DE AGOSTO DEL 98

ONCE DE LA MAÑANA
SIN COMENTARIOS

Esta hoja está pensada para que tú escribas, critiques, te quejes, muestres una foto o lo que quieras. Llama al Secretario o al Presidente o pasa por el
local de la calle José Enseñat cualquier lunes o viernes de 4.30 a 6.30 de la tarde y la próxima hoja tendrá el mejor colaborador que podamos soñar.
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Torre de Sant Elm. Antic hospital de mariners del

terme d'Andratx, situat al lloc de sa Palomera. Sorgí de l'obra

pia de Bernat Basset el 1279 que féu donació al rei Jaume II

de Mallorca d'uns terrenys del rafal de la Palomera, en la por-

ció del bisbe de Barcelona tengut a delme i tasca, per

construïr.hi un hospital i un oratori. Fou posat sota l'advoca-

ció de Sant Elm o Erasme, bisbe de Siria, protector dels nave-

gants. El 1302, el monarca féu construïr una torre de defensa

i vigilància. L'oratori de Sant Elm fou saquejat el 1394 per

corsaris musulmans. El 1886, l'arxiduc Lluis Salvador adqui-

rí la propietat. El 1995, passà a mans de la Fundació Illes

Balears.

Això es el que diu la Gran Enciclopèdia de Mallorca sobre la

Torre de Sant Elm (foto inclosa). I que va passar després de la

darrera adquisició

per part d'aquesta

Fundació?

Ho podeu intuïr

amb el retall de

premsa que vos

adjuntam.

Aquesta Fundació

va esser creada pel

Sr. Canyelles quan

ell comandava per

tot arreu i tothom

feia el que ell deia.

Sortien doblers de davall de ses pedres. Però en esclatar el cas Túnel (vos sona?) i passar aquest senyor al ostracisme polític

les coses varen canviar.

I ara? Idò aquella promesa de reconvertir.lo en residència per a grans mandataris quedarà enterrada per sempre mes

per manca de doblers. La propietat està salvada i al manco no la compraran els estrangers, però haurem d'aprofitar uns

moments d'expansió econòmica i adquirir per al poble d'Andratx aquest emblemàtic castell,  tan fonamental en la nostra

història com el que ara es casa de la Vila.

I que hi faríem? Podríem mantenir la primera idea i dotar al nostre terme d'una residència privilegiada per a grans

dirigents sense haver de consumir espais naturals com a altres llocs. I també es podria convertir en neuràlgic centre de

turisme cultural del Ponent mallorquí amb tota la importància que això podria tenir si una bona Junta Local de Turisme

s'encarregàs de promocionar.ho per a tot l'any.  O que vos pensau que dura la temporada turística a Sant Elm?  I de veres

pensau que ens hem de resignar a que sempre sigui així?  No creïs que ja val la pena de posar en marxa l'imaginació (clar,

que per això n'han de tenir) i construïr el futur del nostre poble com nosaltres volguem i no que es faci així com vengui be?

Estam ben segurs que trobarem gent a Andratx que sabrà ben cert com aprofitar aquesta joia de la nostra història per

al nostre enriquiment futur. El que hem de fer tot d'una que poguem es comprar la propietat a aquesta fantasmagòrica

Fundació i recuperar.la per al nostre poble.

HAUREM DE COMPRARHAUREM DE COMPRARHAUREM DE COMPRARHAUREM DE COMPRARHAUREM DE COMPRAR

SA TORRE DE SANT ELMSA TORRE DE SANT ELMSA TORRE DE SANT ELMSA TORRE DE SANT ELMSA TORRE DE SANT ELM



TAN INTERNACIONALS QUE ...
S'han de celebrar aquests dies els "Festivals Internacional de Música & Arte"

d'Andratx, i això es important donat el baix nivell d'activitats culturals al nostre

poble. Però fa setmanes qu'estam intentant descobrir quin idioma es el que usen

per a escriure i no hi ha manera. No es català, castellà, anglès, alemany, francès

o italià. No sabem quin es. I tampoc no sabem si es singular o plural. Els hi

haurem de deixar l'assessor lingüístic, quan hem tenguem, es clar.

Però s'entén. Internacional si que ho es. Desitjam que sigui un èxit.

AGRAÏMENTS:
SI L'UNIVERSITAT DE LES BALEARS ES LA QUE MANCO PESSETES GASTA

PER ESTUDIANT DE TOT L'ESTAT, HO POTS AGRAÏR AL P.P. BALEAR.

EL PLE D'AGOST A L'AJUNTAMENT NO ES EL PLE DELS HOTELS

Els hotels de Mallorca estan aquests dies plens de gom a gom. No hi cap ni una agulla.
Dijous dia 20 d'agost es va celebrar a l'Ajuntament d'Andratx el ple ordinari

corresponent, i a mes dels polítics, i un periodista, el públic el formaren una
multitud composta per tres persones -3-. I no ens han de dir que als andritxols
no els interessa la política perquè sabem ben cert que no es veritat. Però celebrar
un ple , i mes en agost, a les dotze del migdia, ja son ganes. Total que no
hi havia ningú.

I es clar, sense públic no hi ha interès. Un ple sense gent es una platja
sense sol, els temes perden el seu caràcter i les discussions son fades. A mes,
amb aquest estil tan poc dialogant que te el P.P. han decidit  -ja fa temps per
això - que els precs i preguntes que lis facin els respondran per escrit, enlloc
de fer.ho allà mateix de viva veu com seria d'agrair. Els contesten uns mesos
després quan ja han perdut l'actualitat o ja no s'hi pot fer res per arreglar.ho.
No es un sistema elegant de governar.

ELS SOCIALISTES DIUEN QUE ELS NÚMEROS DE L'AJUNTAMENT NO QUADREN

Els regidors socialistes pensen que hi ha un importantíssim deute encobert
a l'actual administració municipal. Això es una acusació molt greu que caldrà
demostrar i si hi ha cap ombra de dubte els responsables municipals hauran
de mostrar tots els papers que facin falta perquè ens quedem tranquils. Estan
parlant de deutes superiors als dos mil (2.000) milions de pessetes amagats
darrera préstecs a llarg termini. Son paraules majors.

HA ENTRAT EN VIGOR EL "COP DE MEDICAMENT"
Desde l'u de setembre ja hi ha prop de mil medicaments que si les vols

toca pagar. Com sempre els mes febles hauran de fer.se càrrec de la crisi de
la sanitat. Tenim les pensions mes baixes de l'estat i ara a sobre a pagar
medicaments. Ja han sortit guies oficials que recomanen que si te piquen les
morenes i no tens duros per pagar els medicaments et prenguis una infusió
d'herbes (això no es una conya, es real). I també com moltes altres vegades
a la nostra comunitat hi tornam a perdre, perquè hi ha comunitats mes "riques"
que com estan governades pels socialistes i per fer la punyeta als del P.P. idò
finançaran aquests medicaments. Però aquí... podeu contar!!!

Aquest full esta pensat perquè tu hi escriguis, critiquis, te queixis, posis una foto i tot el que vulguis. Crida al Secretari o al President o passa pel local

del carrer Josep Ensenyat qualsevol dilluns o divendres de 4.30 a 6.30 de l´horabaixa i el proper full tindrà el millor col·laborador que poguem somiar.

ULTIMA HORA 19-08-98

NO TOTHOM HA
PERDUT EL SENY.

ENCARA HI HA
ALGÚ QUE NO

PENSA NOMÉS EN
VENDRE IMATGE.

         HO TENIM BEN CLAR
No sempre el que fa o digui un partit polític o algun dels seus dirigents és el que més ens

agrada. Però des del darrer Congrés l'evolució i la renovació han estat efectives.

I més encara des del Congrés de fusió del 92 el camí ha estat ferm.

El 99 es presenta com un any en el que el nostre projecte pot tenir molt que dir.

Hem demostrat que som capaços de Governar i de fer.ho no tan sols amb la dreta.

Ara vos puc ben assegurar que estam molt mes estructurats. I que ho tenim ben clar.

(Del discurs de Francesc Buils, secretari d'organització d'Unió Mallorquina, a les Joventuts

Nacionalistes  en el marc de l'escola d'estiu Joan Estellrich el 23 d'agost passat.)
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TENDREMOS QUE COMPRARTENDREMOS QUE COMPRARTENDREMOS QUE COMPRARTENDREMOS QUE COMPRARTENDREMOS QUE COMPRAR

LLLLLA TORRE DE SANT ELMA TORRE DE SANT ELMA TORRE DE SANT ELMA TORRE DE SANT ELMA TORRE DE SANT ELM
Torre de Sant Elm. Antiguo hospital de marineros del

término de Andratx, situado en el lugar de la Palomera. Na-

ció de la obra pía de Bernat Basset el 1279 que hizo dona-

ción al rey Jaume II de Mallorca de unos terrenos del rafal

de la Palomera, en la porción del obispo de Barcelona teni-

do a diezmo y tasca, para construir un hospital y un oratorio.

Fue puesto bajo la advocación de San Elmo o Erasmo, obis-

po de Siria, protector de los navegantes. El 1302, el monar-

ca hizo construir una torre de defensa y vigilancia. El orato-

rio de Sant Elm fue saqueado el 1394 por corsarios musul-

manes. El 1886, el archiduque Lluis Salvador adquirió la

propiedad. El 1995, pasó a manos de la Fundació Illes

Balears.

Eso es lo que dice la Gran Enciclopedia de Mallorca sobre

la Torre de Sant Elm (foto incluída). ¿Y que pasó después de
la adquisición por
parte de esta Funda-
ción?

Lo podeis intuir
con el recorte de
prensa que os adjun-
tamos.

Esta Fundación
fue creada por el Sr.
Cañellas cuando el
mandaba en todas

partes y todo el mun-
do hacía lo que el
decía. Salía dinero de

debajo de las piedras. Pero al estallar el caso Túnel (¿os suena?) y pasar este señor al ostracismo político las cosas

cambiaron.
Y ahora? Pues aquella promesa de reconvertirlo en residencia para grandes mandatarios quedará enterrada por

siempre más por falta de dinero. La propiedad está salvada y al menos no la comprarán los extranjeros, pero debere-
mos aprovechar unos momentos de expansión económica y adquirir para el pueblo de Andratx este emblemático

castillo, tan fundamental en nuestra historia como el que ahora es casa de la Vila.
¿Y que haremos con el? Podríamos mantener la primera idea y dotar a nuestro término de una residencia privi-

legiada para grandes dirigentes sin tener que consumir espacios naturales como en otros lugares. Y también se podría
convertir en neurálgico centro de turismo cultural del Poniente mallorquín con toda la importancia que eso podría

tenir si una buena Junta Local de Turismo se encargase de promocionarlo para todo el año. ¿O cuánto pensáis que dura
la temporada turística en Sant Elm? ¿Y de verdad creeis que debemos resignarnos a que siempre sea así? ¿No creeis
que ya vale la pena de poner en marcha la imaginación (claro, que para eso han de tener) y construir el futuro de
nuestro pueblo como nosotros queramos y no que se haga así como salga.

Estamos seguros que encontraremos gente en Andratx que sabrá aprovechar esta joya de nuestra historia para
nuestro enriquecimiento futuro. Lo que tenemos que hacer enseguida que sea posible es comprar la propiedad a esta
fantasmagórica Fundación y recuperarla para nuestro pueblo.
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Esta hoja está pensada para que tú escribas, critiques, te quejes, muestres una foto o lo que quieras. Llama al Secretario o al Presidente o pasa por el

local de la calle José Enseñat cualquier lunes o viernes de 4.30 a 6.30 de la tarde y la próxima hoja tendrá el mejor colaborador que podamos soñar.

EL PLENO DE AGOSTO EN EL AYUNTAMIENTO NO ES EL LLENO DE LOS HOTELES

Los hoteles de Mallorca están estos días llenos a rebosar. No cabe ni una aguja.
El jueves día 20 de agosto se celebró en el Ayuntamiento el pleno ordinario

correspondiente y, además de los concejales y un periodista el público lo formaba
una multitud compuesta por tres personas - 3 -.Y que no nos digan que a los
andritxoles no les gusta la política porque sabemos a ciencia cierta que no es verdad.
Pero celebrar un pleno, y además el mes de agosto, a las doce del mediodía, ya
son ganas. Total que no había nadie.

Y claro, sin público no hay interés. Un pleno sin gente es una playa sin
sol, los temas pierden su carácter y las discusiones son sosas. Además, con este
estilo tan poco dialogante que tiene el P.P. han decidido -ya hace tiempo de eso
- que los ruegos y preguntas que se les formulen las responderán por escrito, en
vez de hacerlo al momento y de viva voz como sería de agradecer. Contestan unos
meses después cuando ya han perdido la actualidad y ya no se puede hacer nada
para arreglarlo. No es un sistema elegante de gobernar.

LOS SOCIALISTAS DICEN QUE LOS NÚMEROS DEL AYUNTAMIENTO NO CUADRAN

Los concejales socialistas piensan que hay un importantísima deuda encubierta
en la actual administración municipal. Eso es una acusación muy grave que se
deberá demostrar y si hay alguna sombra de duda los responsables municipales
tendrán que enseñar cuántos papeles sean necesarios para que comprobemos la
veracidad. Estamos hablando de una deuda superior a los dos mil millones (2.000)
de pesetas escondidos en préstamos a largo plazo. Son palabras mayores.

HA ENTRADO EN VIGOR EL "MEDICAMENTAZO"

Desde el uno de septiembre ya hay cerca de mil medicamentos que si los quieres
toca pagar. Como siempre los mas débiles deben hacerse cargo de la crisis de
la sanidad. En Mallorca tenemos las pensiones mas bajas del estado español y ahora
a pagar las medicinas. Ya han salido guías oficiales que recomiendan que si te
pican las almorranas y no tienes dinero para pagar el fármaco te prepares una
infusión de hierbas (esto no es una coña, es real). Y también como muchas otras
veces, en nuestra comunidad volvemos a ser los perdedores, porque otras
comunidades mas "ricas" que, como están gobernadas por los socialistas y para
hacer la puñeta al P.P. pues financian estos medicamentos. ¡¡¡Pero aquí... podeis
contar!!!

LO TENEMOS CLARO
No siempre lo que hace o dice un partido político o alguno de sus dirigentes es lo que mas nos

gusta. Pero desde el último Congreso la evolución y la renovación han sido efectivas.

Y mas aún desde el Congreso de fusión del 92 el camíno ha sido firme.

El 99 se presenta como un año en el que nuestro proyecto puede tener mucho que decir.

Hemos demostrado que somos capaces de Gobernar y de hacerlo no solo con la derecha.

Ahora os puedo asegurar que estamos mucho mas estructurados. Y que lo tenemos claro.

(Del discurso de Francesc Buils, secretario de organización de Unió Mallorquina, a las juventudes

nacionalistas en el marco de la escuela de verano Joan Estellrich el 23 de agosto pasado.)

ULTIMA HORA 19-08-98

TAN INTERNACIONALES QUE ...
Han de celebrarse durante estas fechas los "Festivals Internacional de Música

& Arte" de Andratx, y eso es importante dado el bajo nivel de actividades culturales

en nuestro pueblo. Pero hace semanas que estamos intentando descubrir que idioma

es el que usan para escribir y no hay manera. No es catalán, castellano, inglés, alemán,

francés o italiano. No sabemos cual es. Y tampoco sabemos si es singular o plural.

Tendremos que prestarles el asesor lingüístico, cuando lo tengamos, claro.

Pero se entiende. Internacional si que lo es. Deseamos que sea un éxito.

AGRADECIMIENTOS:
SI LA UNIVERSIDAD DE LAS BALEARES ES LA QUE MENOS PESETAS GASTA POR

ESTUDIANTE DE TODO EL ESTADO , LO PUEDES AGRADECER AL P.P. BALEAR.

NO TODO EL MUNDO
HA PERDIDO EL

JUICIO.
TODAVIA ALGUIEN
PIENSA EN ALGO

MAS QUE VENDER
IMAGEN.



EL PORT D'ANDRATX ES UN DELS LLOCS MES PRIVILEGIATS DE MALLORCA
TOT I QUE L'AJUNTAMENT FA TOT EL POSSIBLE PERQUE NO HO SIGUI.
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Un andritxol que mirava papers antics va trobar de sobte aquesta notícia, apareguda
en un diari local, quan encara s'editava en castellà, datada el 24 de juny de 1992, i
va trobar que seria interessant que els andritxols també la poguessin recordar amb
ell. No fa falta dir que ja han passat mes del doble dels tres anys que es prometien en
aquell any olímpic i que ni prop fer.s'hi, ja no a tot el terme, ni tant sols al nucli de La
Vila, on encara molta gent no te aigua corrent. No es pot anar fent promeses al vent.

* Les papereres estan tots els mesos d'estiu que vessen de plenes.
Els contenidors estan bruts i fan pudor i l'imatge que donen no es la
que volem pel Port. Per no parlar dels excrements de cans, que de tant
d'insistir ja fa oi.

* Les urbanitzacions que envolten el Port es troben en un estat
lamentable i l'Ajuntament no les recepciona perquè el seu estat es
deplorable. Un peix que es menja la cua. Recepcionar les urbanitzacions
es una herència dels consistoris anteriors, però s'ha de fer alguna cosa,
no podem plorar per sempre mes de lo malament que ho varen fer els
que hi havia abans que nosaltres. I els del P.P. (sis regidors, dos d'ells
del Port) ja duen vuit anys i no han fet res. I si que n'hi ha de solucions.
El que falta es la decisió.

* Les voreres del carrer Isaac Peral son intransitables, estretes
que son, plenes com estan de postes de tota mena, i amb el trànsit
intens que suporta, passejar per aquest carrer es poc menys que un intent
de suïcidi.

* Diuen que mes de la meitat dels comerços del Port estan en
mans d'estrangers. Es legal. Però tota aquesta retolació només en
estranger no ens sembla tant be. El Govern Balear ha mostrat
predisposició per al problema però encara no s'ha fet res. Anar a comprar
a una botiga del teu poble i que només et parlin en alemany no et
fa sentir massa be.

* I, el pitjor de tot. Sabeu quins projectes tenen els que ara
comanden per al futur del Port? Idò cap ni un. Aniran improvisant sobre
la marxa el que se lis ocorri i taparan els forats que lis surtin, però
idees de futur, ni una.

Els qui viuen al Port d'Andratx tenen la sort de gaudir d'un
dels llocs mes fantàstics que mai no podran trobar. Els que hi tenen
negocis saben que tenen molta de sort de poder tenir una clientela de
molt gran poder adquisitiu i disposada a gastar els duros en productes
de qualitat. A poc a poc però, a força de tant de construïr sense cap
tipus de planificació i de no augmentar les infrastructures estan
aconseguint els responsables municipals que aquest indret sigui cada
vegada menys un paradís. I que es el que està malament?

* Any mil nou-cents noranta-i-quasi-nou després de Crist i no
tenim encara aigua corrent. Això, quan ho comentam amb gent d'altres
pobles, es que no s'ho creuen. I es que es mal de creure.

* Congestió del nucli del Port. Tot i que enguany, després de
molts anys de pressions per part de l' Associació de Comerciants i
Empresaris, ja desde el temps del president fundador, s'ha posat en marxa
una zona d'aparcament regulat, el nucli urbà del Port es troba molt
saturat, els aparcaments son insuficients i la pressió dels cotxes es tan
brutal que el parell d'hores que l'auxiliar de policia passa al Port son
òbviament poques. Al Port hi fan falten dos policies vint-i-quatre hores
cada dia, al menys a l'estiu. Els vespres motos i cotxes circulen fins
i tot en direcció prohibida i amb un renou insuportable.

* El carrer Llevant. Es molt, molt urgent obrir aquest carrer
per descongestionar el Port de trànsit. Fa molts, molts anys que la gent
del Port ho demana. El darrer cop que parlaren amb la batlesa els hi
va dir que estava en mans del regidor d'Urbanisme. Però aquest no es
un tema que pugui arreglar un regidor d'entre tretze; hi ha d'haver la
voluntat política de tot l'equip de govern i la ferma decisió de l'alcaldia
de tirar.ho endavant, i no sabem ben be perquè, el tema esta aparcat
desde fa moltes llunes.



DECLARACIÓ NACIONALISTA
Unió Mallorquina, amb clara voluntat de recuperar les llibertats nacionals, comparteix amb els partits integrats a GALEUZCA

(GALicia, EUZkadi, CAtalunya) la necessitat de crear un nou marc de relacions polítiques, jurídiques, econòmiques, fiscals i financeres
al sí de l'Estat Espanyol, en el sentit expressat pels esmentats partits a la "Declaració de Barcelona".

1.- SOBIRANIA.

Unió Mallorquina representa la voluntat del nostre país per dotar.se dels instruments de reafirmació i redreçament nacional suficients
per participar, amb igualtat de condicions amb altres pobles i nacions d'Europa, en la construcció d'un model de societat, illenca i
europea, lliure, igualitària, justa, culturalment i socialment plural.

És indispensable que per aconseguir l'anterior siguin reconeguts els drets col·lectius i nacionals que son inherents als pobles
de les Illes, entre ells, el dret a l'autodeterminació, com a expressió de la voluntat dels ciutadans a decidir el futur del país, així com
el dret a l'autoafirmació dels valors nacionals propis, representats per la llengua catalana que n'és la pròpia; la història que ens determina
com a nació; la tradició institucional i les normes del Dret Civil pròpies, la insularitat i un model econòmic diferent.

Els drets col·lectius i nacionals que resideixen en els ciutadans, conformen la sobirania del país.

2.- JUSTIFICACIÓ HISTÒRICA DE LA SOBIRANIA COMPARTIDA.

La sobirania de la nació resideix en els ciutadans de les Illes i en les seves institucions representatives, legitimades democràticament.
Unió Mallorquina reivindica el dret legítim a exercir la sobirania que assisteix a tota nació i encara més, el dret que empara

l'exercici de la sobirania dels illencs, justificada per una tradició històrica, institucional, jurídica, lingüística cultural, social i territorial
representada per l'existència real del Regne de Mallorques des de 1229 fins a 1715. Una realitat que neix com a entitat jurídica, històrica
i nacional sis segles abans de la creació del modern Estat espanyol i, per tant, és anterior a ell.

Per a UM és irrenunciable el dret a la sobirania del nostre país.
No obstant, reconeixem l'existència històrica de l'estat espanyol a partir de 1715, i en especial l'esforç de convivència que

plasma l'actual constitució de 1978. El model constitucional vigent resta obert. La constitució només fou una passa, bé que
sòlida, en el camí de les solucions, tot i que hem de convenir que ha estat insuficient per afrontar els problemes reals d'un estat
conceptualment i qualitativament diferent al que la mateixa constitució proposa.

En aquest sentit, Unió Mallorquina reclama als poders públics estatals una redefinició del model d'estat, una lectura ampla
de la constitució, un reconeixement explícit de la realitat plurinacional d'Espanya i el respecte als drets col·lectius de les diferents
realitats nacionals existents a l'estat, entre les quals s'hi troben les illes.

3.- RECONEIXEMENT DE LA NOSTRA PERSONALITAT JURÍDICA INTERNACIONAL

Per tant, Unió Mallorquina vol la quota de sobirania que ens correspon com a nació, en un sistema de sobirania compartida
amb les actuals institucions democràtiques de l'estat i de l'Unió Europea, les quals han estat legitimades pels pobles de les Illes amb
la seva participació en la construcció de l'actual model de convivència democràtica. En aquest sentit s'ha de vincular el procés constitucional
amb la construcció europea.

U.M. també reivindica el dret a establir els mecanismes de redreçament nacional aprofundint en els actuals instruments d'autogovern:
- Competència plena i exclusiva, sense interferències, en matèria legislativa en els àmbits de la llengua catalana i la cultura

pròpia.
- Política econòmica pròpia i diferenciada en relació al nostre model productiu diferent.
- Política fiscal i financera sobirana, en un moment històric caracteritzat per la revisió de les estructures de l'Estat de les Autonomies,

sempre tenint present la necessitat d'exercir una solidaritat lliure i responsable en el marc d'Europa i de la Comunitat Internacional.
- Adequació del desenvolupament territorial i econòmic en relació als recursos naturals escassos i a la realitat insular limitada.

Igualment reclamem l'adequada representació de les Illes Balears a les institucions representatives de l'Estat, a Europa i als
Organismes Internacionals que assegurin la participació de les mateixes en la construcció europea i en la defensa dels drets humans
així com en el foment de la pau i el progrés a nivell internacional.

Això passa pel ple reconeixement a nivell internacional de la personalitat jurídica i nacional de Mallorca, de Menorca, d'Eivissa
i Formentera i dels seus ciutadans.

Per aconseguir els objectius expressats en el present document, Unió Mallorquina reclama el paper que ha de tenir la societat
civil de les Illes, les institucions i les entitats polítiques, econòmiques, culturals i socials en la defensa efectiva dels drets nacionals,
el reforçament de la nostra cultura i llengua, i el reconeixement d'una fiscalitat i un finançament que acabi amb la discriminació històrica
de les Illes.
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Un andritxol que miraba papeles viejos encontró de repente esta noticia, aparecida en
un diario local, cuando todavía se editaba en castellano, fechada el 24 de junio de
1992, y le pareció que sería interesante que el resto del pueblo también la pudiese
recordar. No hace falta decir que ya han pasado mas del doble de los tres años que se
nos prometían en aquel año olímpico y que ni por asomo, ya no en todo el término, ni
tan siquiera en el casco donde todavía mucha gente no tiene agua corriente. En el resto
ni se sueña. No se pueden hacer promesas al viento.

EL PORT D'ANDRATX ES UNO DE LOS LUGARES MAS PRIVILEGIADOS DE MALLORCA
AUNQUE EL AYUNTAMIENTO SE EMPEÑE EN IMPEDIRLO

Los que viven en el Puerto de Andratx tienen la suerte de
disfrutar de uno de los lugares más fantásticos que uno pueda soñar.
Los que tienen negocios saben que tienen mucha suerte de disponer
de una clientela de gran poder adquisitivo y dispuesta a gastar dinero
en productos de calidad. Sin embargo, lentamente, a fuerza de crecer
sin planificación y de no dotarlo de las infraestructuras necesarias
están consiguiendo los responsables municipales que este lugar se
parezca cada día menos al paraíso que fue. ¿Y que está mal?

* Año mil novecientos noventa y casi nueve después de Cristo
y no tenemos todavía agua corriente. Esto,si lo comentamos con
gente de otros pueblos,es que no se lo creen. Y es que cuesta creerlo.

* Congestión del núcleo del Puerto. Aunque este año, después
de muchos años de presión por parte de la Asociación de comer-
ciantes (ya desde tiempos del presidente fundador) se ha puesto en
marcha una zona de aparcamiento regulado (O.R.A), el núcleo del
Puerto está muy saturado, los aparcamientos son insuficientes y la
presión de los coches es tan brutal que las pocas horas que el auxiliar
de policía pasa en el muelle son a todas luces insuficientes. Hacen
falta dos policías las veinticuatro horas, al menos en verano. Por
la noche las motos circulan incluso en dirección prohibida y con
un ruido ensordecedor.

* La calle Levante. Es muy, muy urgente abrir esta calle
para descongestionar el tráfico. Hace muchos, muchos años que la
gente lo pide a gritos. La última vez que hablaron con la alcaldesa,
después de años de prometer el año próximo, les dijo que estaba
en manos del concejal de Urbanismo. Pero este no es un tema que
pueda solucionar un concejal de entre trece. Tiene que haber
voluntad política de todo el equipo de gobierno y la firme decisión
de la alcaldía para sacarlo adelante, y no sabemos muy bien por
qué, el tema está aparcado desde hace muchas lunas.

* Las papeleras están todos los meses de verano desbor-
dando su capacidad durante todo el día. Los contenedores están
sucios y huelen mal y la imagen que dan no es la que queremos.
Para no hablar de los excrementos de perro, que de tanto insistir
da hasta asco.

* Las urbanizaciones que rodean el Puerto se encuentran
en un estado lamentable y el Ayuntamiento no las recepciona
porque su estado es deplorable. La pescadilla que se muerde la
cola. Recepcionar las urbanizaciones es una herencia de los
consistorios anteriores, pero hay que hacer alguna cosa, no
podemos estar el resto de la vida llorando de lo mal que lo
hicieron los que estuvieron antes. Y los del P.P. (seis concejales,
dos de ellos del Puerto) ya llevan ocho años y no han hecho
nada. Y sí que hay soluciones. Lo que falta es la decisión.

* Las aceras de la calle Isaac Peral son intransitables,
estrechas que son, llenas como están de postes de toda clase
y con el tráfico que soporta, pasear por esta calle es poco menos
que un intento de suicidio.Los niños para ir al colegio tienen
que pasar una especie de carrera de obstáculos.

* Dicen que mas de la mitad de los comercios están en
manos de extranjeros. Es legal. Pero toda esta rotulación
solamente en alemán no nos parece tan bien. El Govern Balear
ha mostrado predisposición por el problema pero aún no se ha
hecho nada. Ir a una tienda de tu pueblo a comprar y que sólo
se hable alemán no te hace sentir muy bien.

* Y, lo peor de todo. ¿Sabéis que proyectos tienen los
que ahora mandan para el futuro del Port? Pues ni uno. Irán
improvisando sobre la marcha lo que se les ocurra y taparán
los agujeros que les vayan saliendo, pero ideas de futuro, ni una.
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DECLARACIÓN NACIONALISTA
Unió Mallorquina, con clara voluntad de recuperar las libertades nacionales, comparte con los partidos integrados

en GALEUZCA (GALicia, EUZkadi, CAtaluña) la necesidad de crear un nuevo marco de relaciones políticas, jurídicas,
económicas, fiscales y financieras en el seno del Estado español, en el sentido expresado por dichos partidos en la "Declaración de Barcelona".

1.- SOBERANIA.
Unió Mallorquina representa la voluntad de nuestro país para dotarse de los instrumentos de reafirmación nacional

suficientes para participar, en igualdad de condiciones que otros pueblos y naciones de Europa, en la construcción de
un modelo de sociedad, insular y europea,libre, igualitaria, justa, cultural y socialmente plural.

Es indispensable que, para conseguir lo dicho, sean reconocidos los derechos colectivos y nacionales que son inherentes
a los pueblos de Baleares, entre ellos, el derecho a la autodeterminación, como expresión de la voluntad de los ciudadanos
a decidir el futuro del país, así como el derecho a la autoafirmación de los valores nacionales propios, representados
por la lengua catalana que es la propia; la historia que nos determina como nación; la tradición institucional y las normas
del Derecho Civil propias, la insularidad y un modelo económico diferente.

Los derechos colectivos y nacionales que residen en los ciudadanos, conforman la soberanía del país.
2.- JUSTIFICACION HISTORICA DE LA SOBERANIA COMPARTIDA.
La soberanía de la nación reside en los ciudadanos de las Baleares y en sus instituciones representativas, legitimadas

democráticamente.
Unió Mallorquina reivindica el derecho legítimo a ejercer la soberanía que asiste a toda nación y aún mas, el derecho

que ampara el ejercicio de la soberanía de los isleños, justificada por una tradición histórica, institucional, jurídica, lingüística,
cultural, social y territorial representada por la existencia real del Reino de Mallorca desde 1229 hasta 1715. Una realidad
que nace como entidad jurídica, histórica y nacional seis siglos antes de la creación del moderno Estado español y, por
tanto, es anterior a el.

Para UM es irrenunciable el derecho a la soberanía de nuestro país.
No obstante, reconocemos la existencia histórica del estado español a partir de 1715, y en especial el esfuer-

zo de convivencia que plasma la actual constitución de 1978. El modelo constitucional vigente está abierto. La
constitución sólo fue un paso, bien es verdad que sólido, en el camino de las soluciones, aunque hemos de conve-
nir que ha resultado ser insuficiente para afrontar los problemas reales de un estado conceptual y cualitativamente
diferente al que la misma constitución propone.

En este sentido, Unió Mallorquina reclama a los poderes públicos estatales una redefinición del modelo de
estado, una lectura amplia de la constitución, un reconocimiento explícito de la realidad plurinacional de España y
el respeto a los derechos colectivos de las diferentes realidades nacionales existentes en el estado, entre las cuales
está la nuestra.

3.- RECOCIMIENTO DE NUESTRA PERSONALIDAD JURÍDICA INTERNACIONAL
Por tanto, Unió Mallorquina reclama la cuota de soberanía que nos corresponde como nación, en un sistema de

soberanía compartida con las actuales instituciones democráticas del estado y de la Unión Europea, las cuales han sido
legitimadas por los pueblos de Baleares con su participación en la construcción del actual modelo de convivencia
democrática. En este sentido se ha de vincular el proceso constitucional con la construcción europea.

U.M. también reivindica el derecho a establecer los mecanismos de reafirmación nacional profundizando en los
actuales instrumentos de autogobierno:

- Competencia plena y exclusiva, sin interferencias, en materia legislativa en los ámbitos de la lengua catalana y
la cultura propia.

- Política económica propia y diferenciada en relación a nuestro modelo productivo diferente.
- Política fiscal i financiera soberana, en un momento histórico caracterizado por la revisión de las estructuras del

Estado de las Autonomías, siempre teniendo presente la necesidad de ejercer una solidaridad libre y responsable en el
marco europeo y de la Comunidad Internacional.

- Adecuación del desarrollo territorial y económico en relación a los recursos naturales escasos y a la realidad insular
limitada.

Igualmente reclamamos la adecuada representación de las Islas Baleares en las instituciones representativas del Estado,
en Europa y en los Organismos Internacionales que aseguren nuestra participación en la construcción europea y en la
defensa de los derechos humanos así como el fomento de la paz y el progreso a nivel internacional.

Esto pasa por el recocimiento a nivel internacional de la personalidad jurídica y nacional de Mallorca, de Menorca,
de Ibiza y Formentera y de sus ciudadanos.

Para conseguir los objetivos expresados en el presente documento, Unió Mallorquina reclama el papel que ha de
tener la sociedad civil de las islas, las instituciones y las entidades políticas, económicas, culturales y sociales en la defensa
efectiva de los derechos nacionales, el reforzamiento de nuestra cultura y lengua, y el reconocimiento de una fiscalidad
y una financiación que acaben con la discriminación histórica de las Baleares.



ULTIMA HORA  08-98

El PP VOLIA QUE L'AJUNTAMENT D'ANDRATX
IMPEDÍS LA MORATÒRIA DEL CONSELL INSULAR I

SEGUIR EDIFICANT PER TOT ARREU.
Unió Mallorquina VA VOTAR EN CONTRA DE LA OPINIÓ

DE LA BATLESA I FÉU LA PRIMERA PASSA
PER ATURAR EL CREIXEMENT ABSURD.

sa  Sargantana
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JA NO HI CABEMJA NO HI CABEMJA NO HI CABEMJA NO HI CABEMJA NO HI CABEM

A ca nostra ja no hi cabem. I si no aturam aviat de construïr
pareixerem formigues d'aquí a no res. Anar d'Andratx a Palma en cotxe
es fer trenta quilòmetres de cua. Ja no queden cales verges, ja no hi
ha pau ni a les muntanyes, els nins ja no poden passejar en bicicleta
pels pobles i trobar un lloc on guardar un llaüt es feina impossible.
I si algú creu que la solució es fer les carreteres més amples i els ports
esportius més grossos es que no ho ha pensat be.

Si mirau el gràfic d'abaix veureu com a Andratx hi ha possibilitats
legals de que hi venguin a viure quaranta-set mil persones més, totes amb la seva corresponent casa. Això es una
autèntica bogeria. Com vós podeu imaginar el nostre terme amb tota aquesta gent de més?. Idò els del PP troben
que encara es poc i que no podem aturar i que això es xauxa i diuen que volen fer una moratòria i desprès no
son capaços d'aturar res. I si no li posam fre aviat ens passarà per damunt la vida i el que ara es el nostre pa
serà la nostra desgràcia.

I que no ens contin històries dels llocs de feina i de les empreses de construcció perquè estan saturadíssimes
de treball, no troben mà d'obra i s'han de barallar entre elles o l'han de anar a cercar al nord d'Àfrica, a més de
que han de venir moltes empreses de fora perquè les d'aquí no donen abast.

No tenim aigua (dolça s'entén, que salada n'hi ha molta) pels que som ara i pretenen que la compartiguem
amb quatre vegades més de gent. No sabem on col·locar el fens que produïm, que farem llavors?

Quan volem anar de viatge sempre tenim problemes per trobar places buides als avions, feis comptes si hem
d'esser tants com volen que siguem.
A Cala d'Egos a l'estiu hi ha mes barques que Cala. Aparcar al Port
es una odissea digna de l'Ulisses i el trànsit es mes difícil que a
Roma o París. No volem imaginar com serà el futur amb tanta de
gent.
I tu que tens una botiga o un comerç no pensis que més gent voldrà
dir mes negoci. Mes gent voldrà dir més competència, perquè
t'obriran una altra botiga devora i hauràs de fer mes feina per guanyar,
si tens sort, el mateix. Tenim gent de sobra pels comerços que som.
El que hem de lluitar es que la gent que vengui gasti més, o que
venguin més repartits per tot l'any, però no que vengui més gent.
I al final de tot, si no ho aturam, haurem destrossat la terra que
ens deixaren els nostres padrins, l'haurem venuda a bocinets als
estrangers i nosaltres que érem rics perquè ho teníem tot serem
estranys pobrissons a ca nostra.
Que voleu? Que tot Andratx sigui com el Puig de l'Espart del Port?
Que del Port a Camp de Mar no quedi un sol metre sense construïr?
Que de Camp de Mar a Andratx l'únic que quedi verd sigui la gespa
del Camp de Golf? Si això es el que desitgeu per al vostre poble,
no ho dubteu, votau al PP i els vostres somnis es veuran realitzats.
No entenem de cap manera com poden encaparronar.se en seguir
mantenint un model de desenvolupament que ja està caducat i que
per tant, pot esser fins i tot nociu per a la salut del consumidor.



EL PASSAT VINT-I-U D'OCTUBRE ES REUNIREN A UN HOTEL DE PALMA
NOVA ELS PRESIDENTS DELS COMITÈS LOCALS D'Unió Mallorquina DE
CALVIÀ I ANDRATX AMB EL PRESIDENT DE LA SECTORIAL DE TURISME
DEL PARTIT PER TAL DE PERFILAR LES LÍNIES BÀSIQUES DEL
PROGRAMA ELECTORAL EN AQUEST FONAMENTAL ASPECTE DE LA
NOSTRA ECONOMIA.
U.M. D'ANDRATX VA EXPOSAR LA NECESSITAT D'APOSTAR PER UN
TURISME DE QUALITAT I ALT PODER ADQUISITIU, MOLT RESPECTUÓS
AMB EL MEDI AMBIENT I DESESTACIONALITZAT.
TAMBÉ VA POSAR DAMUNT LA TAULA EL PROJECTE D'ESTATUTS PER
A LA JUNTA LOCAL DE TURISME QUE ES VITAL PER AL NOSTRE TERME

I QUE EL PP TE ATU-
RAT. I ES QUE LA
PLANIFICACIÓ I OR-
GANITZACIÓ DE
L'ACTIVITAT TURÍSTI-
CA AL NOSTRE TER-
ME ES NUL·LA, NO
HI HA CAP IDEA DE
FUTUR I EL CREIXE-
MENT ES ANÀRQUIC.

EL CENTRE
Deia el senyor Antonio Gala aquest estiu en un diari estatal que els que comanden o aspiren

a comandar no es defineixen; els hi fa vergonya ser el que son. Ningú no vol esser d'esquerres
o de dretes, tots volen esser de centre, això es la moda.

Ja a les darreres eleccions els dos partits majoritaris se tiraren a una lluita per ocupar aquell espai que
va ser de l'UCD, i que en aquell temps AP i PSOE deien que era un espai que no existia.

Ara, amb clara voluntat d'enganar l'electorat, Aznar i Borrell volen esser de centre. I amb
pressupostos milionaris que han sortit de vagi vostè a saber de on (FILESA i TÚNEL DE SÓLLER
son botons de mostra) faran campanyes electorals al mes pur estil ianqui i ens voldran vendre
que ells son els millors, els mes honestos, els mes preparats, els mes de... centre. Es canviaran
la camisa tantes vegades com faci falta per una grapada de vots.

La vergonya d'esser de dretes o d'esquerres els hi fa perdre l'origen, i perdre l'origen es
perdre la pròpia identitat. Son partits descol·locats, sense ideologia, buits de compromís, amb
l'única finalitat de perpetuar·se en el poder, de seguir enriquint.se com han fent fins ara.

Nosaltres, Unió Mallorquina, hereus nacionalistes de l'espai centrista, hem de reconduïr
al lloc adequat aquests partits i pactar ara a la dreta, ara a l'esquerra segons les necessitats de
cada poble. Hem de ser portadors del seny que ells no tenen.

LA TELEVISIÓ A
S'ARRACÓ ES

TALMENT EL RIU
GUADIANA:

ARA SE VÈU,
ARA NO SE VÈU.
AIXÒ SI QUE ES
TECNOLOGIA

PUNTA

MULTES DE TRÀNSIT
A l'Ajuntament d'Andratx no li basten noranta (90) dies -els

que mana la llei- per a comunicar als perjudicats les sancions que
corresponen als butlletins de denúncia de la Policia Local. Avui en
dia que tot està informatitzat i tres mesos no son abastament per
enviar una carteta a un veïnat. (Potser tenen manca de personal.
Si es així ho hauran d'arreglar.O és manca d'organització?).

La veritat es que no ens va malament que quan rebem la
multa comprovem que estan fora de termini, feim un recurs i no
les pagam. Però no entenem com, a l'hora de sortir del registre i
comprovar que ja duen mes de 90 dies, segueixin endavant amb
un procediment que implica una despesa i una feina totalment
innecessària que no tendràn cap fruit i podrien emprar.se (feina i
duros) per a altres tasques mes productives.

El nom de la regidora de Governació surt sobre aquestes
denuncies i seria d'agraïr que fes esforços per tal de no gastar els
doblers que son de tots els andritxols i el temps dels funcionaris
municipals.

PER QUAN, Sra. BATLESA?

En la revista aquesta que es diu "Andratx" i que pagam entre tots perquè es paga amb doblers públics,
i que vostès manipulen descaradament, atribuint.se només les coses bones -la veritat es que la revista no dona
per molt per això-, contant.nos inútilment tot el que ja està fet i que tots ja sabem, adjudicant.se com a feina
del Ajuntament coses que pertanyen a altres administracions -Govern Balear, sobre tot, i que es farien igual encara
que vostès no hi fossin-, enganant als ciutadans fent.lis creure que fan feina quant tot el que fan es tapar forats.

I per paga no ens expliquen allò que si voldríem saber:
* Per quan?, la variant sud d'Andratx. Fa molts anys que se'n parla però no es fa rés. Tots som conscients

de que es molt necessari. El Pont de can Terrola s'ha convertit en un problema que vol solucions ja. Perquè
està aturat tan important projecte ?

* Per quan?, la ampliació del camí de s'Estret. La batlesa i el Sr. Cañellas ho prometeren. Si es veritat,
com es diu, que el Sr. Cañellas encara comanda tant, que es faci lo abans possible.

* Per quan?, l'aigua potable a tot el terme, amb desaladora o sense, perquè sempre tot son excuses per
anar endarrerint la feina ?

* Per quan?, la caserna de la Guàrdia Civil. Es va cedir un solar i es varen començar a fer les cimentacions,
i sempre que ve un alt càrrec a visitar el poble diu que es farà aviat i van passant així els anys. Si, com sembla
cada vegada més s'ha de fer a Calvià, idò que ens tornin el solar i anirem pensant en ampliar la policia municipal
per garantir la seguretat ciutadana.

Aquestes qüestions ens interessen i molt i no el "AUTOBOMBO" de la revista del PP - ai no que es
municipal i la pagam tots- on només apareix el PP i les seves manipulacions (que no realitzacions, mes be escasses).
Això no es de demòcrates.



sa  Sargantana
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En casa ya no cabemos. Y si no paramos de construir pronto
pareceremos hormigas. Ir de Andratx a Palma en coche es hacer treinta
kilómetros de cola. Ya no quedan calas vírgenes, ya no hay paz ni en las
montañas, los niños ya no pueden pasear en bicicleta por los pueblos y
encontrar un lugar donde guardar un llaüt es misión imposible.  Y si alguien
cree que la solución es ensanchar las carreteras y ampliar los puertos
deportivos es que no lo ha pensado detenidamente.

Si observas el gráfico de abajo verás como en Andratx hay posibi-
lidades legales de que vengan a vivir cuarenta y siete mil personas más, todas con su correspondiente casa. Eso es
una auténtica locura. ¿Cómo te puedes imaginar nuestro término con toda esa gente de más? Pues los del PP creen
que todavía es poco y que no debemos parar y que esto es jauja y dicen que quieren hacer una moratoria y después
no son capaces de parar nada. Y si no le ponemos freno rápidamente nos pasará la vida por encima y lo que ahora
es nuestro pan será nuestra desgracia.

Y que no nos cuenten historias de puestos de trabajo y de empresas de construcción porque están saturadísimas
de trabajo, no encuentran mano de obra y se pelean entre ellas o acuden al norte de Africa, además de venir muchas
empresas de fuera porque las de aquí no dan abasto.

No tenemos agua (dulce se entiende, que salada hay mucha) para los que somos ahora y pretenden que la
compartamos con cuatro veces mas de gente. No sabemos que hacer con la basura, ¿que haremos después?

Cuando queremos viajar siempre tenemos problemas para encontrar plazas libres en los aviones, calculad como
nos irá cuando seamos tantos como quieren que seamos.

En Cala d'Egos en verano hay más barcas que Cala. Aparcar en
el Puerto es una odisea digna de Ulises y el tráfico es mas difícil
que en Roma y París. No queremos pensar como será el futuro con
tanta gente.

Y tu que tienes una tienda o un comercio no pienses que mas
gente querrá decir mas negocio. Mas gente querrá decir mas com-
petencia,  porque te abrirán otra tienda al lado y tendrás que trabajar
mas para ganar, con suerte, lo mismo. Tenemos gente de sobra para
los comercios que somos. Debemos luchar para que la gente que viene
gaste mas, pero no para que venga mas gente.

Y al final de todo, si no lo paramos, habremos destrozado la
tierra que heredamos de nuestros abuelos, la habremos vendido a
pedacitos a los extranjeros y nosotros que éramos ricos porque lo
teníamos todo seremos pobres y extraños en nuestra casa.

Que quieres? Que todo Andratx sea como el Puig de l'Espart
del Port? Que del Port a Camp de Mar no quede un solo metro sin
construir? Que de Camp de Mar a Andratx lo único que quede verde
sea la hierba del campo de Golf? Si este es tu deseo, no lo dudes,
vota al PP y tu deseo se verá cumplido.

No entendemos de ninguna manera como pueden emperrarse en seguir
manteniendo un modelo de desarrollo que ya está caducado y que,

      por lo tanto, puede ser incluso nocivo para la salud del consumidor.

YYYYYA NO CABEMOSA NO CABEMOSA NO CABEMOSA NO CABEMOSA NO CABEMOS
El PP QUERIA QUE EL AYUNTAMIENTO DE ANDRATX

PARALIZASE LA MORATORIA DEL
CONSELL INSULAR Y SEGUIR EDIFICANDO A TOPE.

Unió Mallorquina VOTÓ EN CONTRA DE LA OPINION DE
LA ALCALDESA Y DIO EL PRIMER PASO PARA FRENAR

EL CRECIMIENTO ABSURDO.



¿ PARA CUANDO, Sra. ALCALDESA ?

En la revista esta que se llama "Andratx" y que pagamos entre todos porque se paga con dinero público, y
que ustedes manipulan descaradamente, atribuyéndose solamente las cosas positivas -la verdad es que la revista no
da para mucho - , contándonos inútilmente todo lo que ya está hecho y que todos ya sabemos, adjudicándose como
trabajo del Ayuntamiento cosas que pertenecen a otras administraciones -Govern Balear, sobre todo- y que se harían
igual aunque ustedes no estuvieran, engañando a los ciudadanos haciéndoles creer que trabajan cuándo todo lo que
hacen es tapar agujeros.

Y sin embargo no nos explican aquello que si quisiéramos saber:
* Para cuándo?, la variante sur de Andratx. Hace muchos años que se habla de ello pero no se hace nada.

Todos somos conscientes de que es muy necesario. El Pont de can Terrola se ha convertido en un problema que
quiere soluciones ya. ¿ Porqué está parado tan importante proyecto.?

* Para cuándo?, la ampliación del camino de s'Estret. La alcaldesa y el Sr. Cañellas lo prometieron. Si es
verdad, como dicen, que el Sr. Cañellas todavía manda tanto, que se haga lo antes posible.

* Para cuándo?, el agua potable en todo el término, con desaladora o sin; ¿ porqué siempre todo son excusas
para ir retrasando el trabajo ?

* Para cuándo?, el cuartel de la Guardia Civil. Se cedió un solar y se comenzaron las cimentaciones, y siempre
que viene un alto cargo a visitar el pueblo dice que pronto se hará y así van pasando los años. Si, como parece
cada vez mas se ha de construir en Calvià, que nos devuelvan el solar y iremos pensando en ampliar la policía municipal
para garantizar la seguridad ciudadana.

Estas cuestiones nos interesan y mucho y no el "AUTOBOMBO" de la revista del PP - ¡ay no! que es municipal
y la pagamos todos- donde solo aparece el PP y sus manipulaciones (que no realizaciones, mas bien escasas). Esto
no es de demócratas.

EL CENTRO
Decía D. Antonio Gala este verano en un diario estatal que los que mandan o aspiran a mandar no

se definen; les avergüenza ser lo que son. Nadie quiere ser de izquierdas o de derechas, todos quieren ser
de centro, esta es la moda.

Ya en las últimas elecciones los dos partidos estatales mayoritarios se echaron al ruedo por ocupar
aquel espacio que era de la UCD y que en aquellos tiempos AP y PSOE decían que era un espacio que
no existía.

Ahora, con la clara voluntad de liar al electorado, Aznar y Borrel quieren ser de centro. Y con
presupuestos millonarios que han salido de vaya usted a saber donde (FILESA y TÚNEL DE SÓLLER son
sólo botones de muestra) haràn campañas electorales al mas puro estilo yanqui y nos querrán vender que
ellos son los mejores, los mas honestos, los mas preparados, los mas de ... centro.
Se cambiarán la chaqueta tantas veces como haga falta por un puñado de votos.

La vergüenza de ser de derechas o de izquierdas les hace perder el origen, y perder el origen significa
perder la propia identidad. Son partidos descolocados, sin ideología, vacíos de compromiso,  con la única
finalidad de perpetuarse en el poder, de seguir enriqueciéndose como han hecho hasta ahora.

Nosotros, Unió Mallorquina, herederos nacionalistas del espacio centrista, debemos reconducir estos
partidos a su lugar adecuado y pactar ahora con la derecha, ahora con la izquierda según las necesidades
de cada pueblo. Debemos ser portadores del sentido común que ellos no tienen.

EL PASADO VEINTIUNO DE OCTUBRE SE REUNIERON EN UN
HOTEL DE PALMA NOVA LOS PRESIDENTES DE LOS COMITES
LOCALES DE Unió Mallorquina DE CALVIÀ Y ANDRATX CON EL
PRESIDENTE DE LA SECTORIAL DE TURISMO DEL PARTIDO PARA
PERFILAR LAS LINEAS BASICAS DEL PROGRAMA ELECTORAL EN
ESTE ASPECTO FUNDAMENTAL DE NUESTRA ECONOMIA.
U.M. DE ANDRATX EXPUSO LA NECESIDAD DE APOSTAR POR UN
TURISMO DE CALIDAD Y ALTO PODER ADQUISITIVO, MUY RES-
PETUOSO CON EL MEDIO AMBIENTE Y DESESTACIONALIZADO.
TAMBIEN PUSO SOBRE LA MESA EL PROYECTO DE ESTATUTOS
PARA LA JUNTA LOCAL DE TURISMO QUE ES VITAL PARA

NUESTRO TERMINO Y
QUE EL PP TIENE
PARADO. Y ES QUE LA
PLANIFICACION Y ORGA-
NIZACION DE LA ACTIVI-
DAD TURISTICA EN
ANDRATX ES NULA, NO
HAY NINGUNA IDEA DE
FUTURO Y EL CRECI-
MIENTO ES ANARQUICO.

LA TELEVISION EN
S'ARRACO ES
COMO EL RIO
GUADIANA:

AHORA SE VE,
AHORA NO SE VE.
ESTO SI QUE ES

TECNOLOGIA
PUNTA

MULTAS DE TRÁFICO
Al Ayuntamiento de Andratx no le bastan noventa (90) días-

los que manda la ley- para comunicar a los perjudicados las sanciones
que corresponden a los boletines de denuncia de la Policía Local. Hoy
en día todo está informatizado pero tres meses no son tiempo suficiente
para enviar una carta a un vecino. (Quizás van cortos de personal. En este
caso habrá que poner remedio. ¿ O es falta de organización ? )

La verdad es que no nos va mal que cuando recibimos la multa
comprobemos que está fuera de plazo, hacemos un recurso y no la
pagamos. Pero no entendemos como, a la hora de salir del registro
y comprobar que ya llevan mas de 90 días, sigan adelante con un
procedimiento que implica un gasto y un trabajo totalmente innecesarios,
que no tendrá ningún fruto y que podría emplearse (tiempo y dinero)
en otras tareas mas productivas.

El nombre de la concejala de Gobernación sale sobre estas
denuncias y sería de agradecer que se esforzase para no malgastar el
dinero de todos los andritxoles y el tiempo de los funcionarios
municipales.



F.C.C. (Fomento de construcciones y contratas) 1993-1998:Una història per a oblidar.

Devers l'any 1992, els polítics de torn, per ventura per llevar.se feina i mals de cap, i evidentment amb la finalitat última de
millorar el servei, optaren per privatitzar la recollida de fems al nostre municipi.

A punt de cumplir.se cinc anys del contracte, hem de fer anàlisi de l'efectivitat del servei, perquè encara fa aigües per molts

de llocs i no arriba a la nota alta que hem de treure per arribar al nou mil·lenni amb garanties. Creiem que el principal servei que
s'oferta al contribuent i pel que paga religiosament ha de millorar molt. Un plec de condicions mes exigent ho hauria de fer possible,
ara encara hi som a temps, i si es fa be no te perquè repercutir en un augment del que paga el ciutadà.

Aquell any va ser el final d'una etapa que havia començat molt abans preparant un camionet -encara sense premsa- i una mula

i un carro pels llocs mes estrets -es Pantaleu, son Maó, Cas Vidals, Son Podé, i d'altres. Aquest primitiu servei va acabar amb els
femers particulars que tenia cada casa i la costum de cada madona d'agranar el rodal de carrer davant ca seva. Es va arribar a tenir
un servei municipal ben montat -amb algunes mancances i, com no, alguns problemes, sempre solucionats per la bona voluntat dels
homes de la brigada de recollida. L'adquisició d'un flamant camió marca "MAN" clou la darrera etapa d'explotació municipal directa

i obre les portes a Fomento de Construcciones y Contratas.
Empresa l'FCC propietat de les germanes Koplowitz, mes conegudes per la seva vida poc austera a les revistes del cor que

per la seva activitat empresarial. Ens pensarem que teníem la seu plena d'ous i la realitat ha estat molt diferent. Han estat molt roïns
sobre tot a l'hora de subministrar materials i maquinària. Cal destacar en especial el cas de l'agranadora mecànica, que farta de fer

voltes pel llevant peninsular, i amb una maneta de pintura va arribar a Andratx per esser la rialla del poble de tant que s'espenyava,
sempre se le veia aturada. També hi ha hagut problemes amb els contenidors, sempre bruts, sempre pel mig. Han tengut molt de
problemes amb el pagament als assalariats, sobre tot pel que fa a les prestacions socials i retards exagerats en la retribució de les
hores extraordinàries i poc estímul laboral. Una falta de generositat que sembla no hagin d'estar interessats en la renovació del contracte.

Hem de salvar la part humana, tots aquells que forçats canviaren d'empresa, i que dirigits pel Sr. Moreno han fet tot el possible
per treure endavant la seva tasca -l'impossible no han pogut-. El que no hem pogut saber
es qui es el responsable polític d'aquesta desafortunada gestió. I això interessa.
Ha arribat l'hora de fer un bon plec de condicions, mes adequat a les nostres necessitats.

Ara que ja coneixem els inconvenients ha d'esser mes fàcil.
No podem defraudar els andritxols del tercer mil·lenni.

sa  Sargantana
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JOSEP  BESTJOSEP  BESTJOSEP  BESTJOSEP  BESTJOSEP  BESTARDARDARDARDARD
elegit candidat a batle d'Andratx

per Unió Mallorquina.

El sopar de germanor que habitualment celebra
Unió Mallorquina per aquestes dates va estar
enguany precedit per una roda de premsa on
es va presentar la persona que ha d'intentar

que la batlia d'Andratx canviï
de partit i de persona

En un acte que es va celebrar al Club de Vela del Port amb l'assistència de la presidenta del Consell de

Mallorca i d'Unió Mallorquina, Maria Antònia Munar i d'un centenar d'amics i simpatitzants, Josep Bestard

va esser designat candidat a batle en representació d'Unió Mallorquina de cara a les eleccions municipals

que s'han de celebrar el tretze de juny de l'any que es a punt de començar.

Davant els periodistes el candidat va analitzar el programa electoral del partit, del que en teniu un resum

a l'altre costat de la fulla, i les possibilitats de canvi al govern de l'Ajuntament.

BALEARS ES ARA NACIONALITAT HISTÒRICA. AIXÍ HO VA APROVAR EL CONGRÉS DE DIPUTATS.
PERÒ EN EL SEU PAS PEL SENAT, ON EL PP TE MAJORIA , SEMBLA QUE ENS FOTRAN ENRERA

AQUESTA HISTÒRICA -mai millor dit- DECISIÓ. JA ES VERGONYÓS AIXÒ DEL PP. NO FAN NI
DEIXEN FER RES PER TENIR MÉS AUTOGOVERN. ELS HI ENCANTA QUE COMANDIN A MADRID.

BON NADAL
I

MOLTS D'ANYS



JOSEP BESTARD, elegit candidat a batle d'Andratx per Unió Mallorquina.

El comitè local d'Unió Mallorquina ha decidit per unanimitat que el candidat a batle en representació
dels nacionalistes a les properes eleccions municipals que s'han de celebrar el mes de juny de 1999 sigui

en Josep Bestard, més conegut per En Pep de sa Clota, o En Pep des Layn.
Va néixer l'any 1961 a Palma (per això de que tothom naixia allà) i desde

llavors ha viscut al Port. Es casat i te dos fills.
Josep Bestard es membre del Consell Polític Nacional d'Unió Mallorquina i

president del comitè local d'Andratx.
Llicenciat en Història per l'Universitat de les Illes Balears, desenvolupa la

seva tasca professional al sector turístic, en el món de la restauració, als locals
que regenta juntament amb la seva família.

El programa que proposarà Unió Mallorquina per a la propera legislatura
es bassa en quatre punts fonamentals.

1.- DIÀLEG I COMUNICACIÓ.

Independentment de la composició del consistori l'acció de govern ha d'estar basada en el diàleg
i en la comunicació. No es pot anar per la vida passant el "rodillo" perquè es té una ampla majoria
i s'han de consensuar totes aquelles decisions que sigui possible. S'han de crear totes aquelles comissions

que calguin per tal d'integrar a tots els regidors en la feina de preocupar.se per al poble. S'ha de mantenir
informat constantment tant a l'oposició com al poble de tots aquells assumptes que requereixin atenció.
S'ha d'aprofundir en la participació ciutadana en la vida política local pels mitjans oportuns - premsa
local plural, televisió local participativa, celebració dels plens de l'Ajuntament a l'hora i dia que permeti

major assistència (i no a l'inrevés) i retransmissió del mateix per la televisió local, en directe si pot esser.

2.- TURISME DE QUALITAT I RESPECTE I PROTECCIÓ DEL MEDI AMBIENT

Tothom parla ara de protegir l'entorn però a l'hora de la veritat no es fa tot el que caldria. A Andratx
gaudim d'un paisatge meravellós i un medi natural riquíssim. L'hem de conservar a gairebé qualsevol preu.
Aquestes normes subsidiàries que encara no han estat aprovades seran un instrument útil per a no classificar
o desclassificar sòl urbanizatble.Tal vegada cal un pla general nou. Tot aquest tema està molt lligat amb
la lluita per aconseguir un turisme d'alta qualitat, desestacionalitzat, amb una forta despesa en oferta

complementària - la mes important al nostre terme - i amb poca pressió mediambiental. Evidentment
lluitarem per a la creació d'una Junta o Patronat local de Turisme que sumi totes les iniciatives turístiques
de qualitat del terme per a desenvolupar una vertadera planificació , ordenació i promoció turística.

3.- SERVEIS PÚBLICS I SOCIALS.

A Andratx sempre ens han recordat els que comanden que pagam pocs imposts en comparació a
altres indrets de l'illa. Però també es veritat que els serveis que rebem a canvi son absolutament deficitaris

i que potser a la llarga hi sortim pagant molt mes. No tenim molts encara aigua potable canalitzada i
pagam el metre cúbic d'aigua sis vegades mes car que a altres llocs. No tenim ambulància. Els carrers
de les urbanitzacions del terme fan vergonya. No tenim ni la meitat de la policia que hem de menester.
A les platges no hi ha serveis adequats a l'època que vivim. Una muntanya de mancances que els que

fins ara han governat no s'han atrevit a abordar i que son ja una necessitat ineludible.

4.- POTENCIACIÓ DE LA CULTURA I LLENGUA DE MALLORCA.

Com a partit nacionalista que som i amb l'aspiració d'aconseguir algun dia l'autogovern per al poble
de Mallorca, farem esforços per a que el mallorquí sigui l'idioma de referència al nostre terme i la forma
de vida tradicional mallorquina el model de societat que volem, tot i esser conscients de l'internacio-
nalització dels missatges i els costums i la forta presència al nostre terme de gent de parla i costums

diferentes, a qui respectarem tots els seus drets perquè mai no tenguin ni la mes mínima sospita de sentir.se
marginats. També haurem de conviure en llibertat amb una cada dia més massiva presència de ciutadans
d'origen estranger i també en aquest sentit haurem de fer esforços d'integració.

Però sense oblidar mai que som mallorquins, de naixement o d'adopció.



F.C.C. (Fomento de construcciones y contratas) 1993-1998:Una historia para olvidar.

Allá por el año 1992, los políticos de turno, tal vez para sacudirse problemas y trabajo y, evidentemente con la finalidad última
de mejorar el servicio, optaron por privatizar la recogida de basuras en nuestro municipio.

A punto de cumplirse cinco años del contrato, debemos hacer análisis de la efectividad de la concesión, porque hace aguas por
muchos lados y no llega a la nota alta que debemos sacar para llegar al nuevo milenio con garantías. Creemos que el principal servicio
que se oferta al contribuyente y por el que paga religiosamente debe mejorar mucho. Un pliego de condiciones mas exigente lo haría
posible, ahora todavía estamos a tiempo, y si se hace correctamente no tiene porqué repercutir en un aumento de lo que paga el ciudadano.

Aquel año fue el final de una etapa que había comenzado mucho antes preparando una camioneta -aún sin prensa- y una mula
y un carro para los lugares mas estrechos -es Pantaleu, son Maó, Cas Vidals, Son Podé, y otros-. Este primitivo servicio acabó con
los basureros particulares que tenía cada casa y la costumbre de cada mujer de barrer la calle delante de su fachada. Se llegó a tener
un servicio municipal bien montado, con algunas lagunas y, como no, algunos problemas, siempre solucionados con la buena voluntad

de los hombres de la brigada de recogida. La adquisición de un flamante camión marca "MAN" cierra la última etapa de la explotación
municipal directa y abre las puertas a Fomento de Construcciones y Contratas.

Empresa esta de la FCC propiedad de las hermanas Koplowitz, mas conocidas por su vida poco austera a través de las revistas
del corazón que por su actividad empresarial. Pensamos tener la vida solucionada y la realidad ha sido muy diferente. Han sido muy

ruines a la hora de suministrar materiales y maquinaria. Hay que destacar en especial el caso de la barredora mecánica, que, cansada
de dar vueltas por el levante peninsular y con una superficial mano de pintura llegó a Andratx para ser el hazmerreír del pueblo de
tanto que se estropeaba, siempre se la veía parada. También ha habido problemas con los contenedores, siempre sucios, siempre incordiando.
Han tenido muchos inconvenientes con el pago a los asalariados, sobre todo por lo que afecta a las prestaciones sociales y retrasos

exagerados en la retribución de las horas extraordinarias además de nulo estímulo laboral. Una falta de generosidad que pareciera no
estuvieran interesados en la renovación del contrato.

Tenemos que salvar la parte humana, todos aquellos que, forzados, cambiaron de empresa, y que dirigidos por el Sr. Moreno
han hecho todo lo posible  para sacar adelante la misión - lo imposible no han podido-. Lo que no hemos logrado saber es quien

es el responsable político de esta desafortunada gestión. Y eso interesa.
Ha llegado la hora de hacer un buen pliego de condiciones, más adecuado a nuestras necesidades. Ahora que ya conocemos

los inconvenientes será mas fácil. No podemos defraudar a los andritxoles del tercer milenio.

sa  Sargantana
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JOSÉ  BESTJOSÉ  BESTJOSÉ  BESTJOSÉ  BESTJOSÉ  BESTARDARDARDARDARD
elegido candidato a alcalde de

Andratx por Unió Mallorquina.

La cena que habitualmente celebra Unió
Mallorquina por estas fechas estuvo este año
precedida por una rueda de prensa dónde se
presentó a la persona que deberá intentar que

la alcaldía de Andratx cambie de persona
y de partido.

En un acto que se celebró en el Club de Vela del Puerto con la asistencia de la presidenta del Consell de

Mallorca y de Unió Mallorquina, María Antonia Munar y de un centenar de amigos y simpatizantes, José

Bestard fue presentado como candidato a alcalde en representación de Unió Mallorquina de cara a las

elecciones municipales que se celebrarán el trece de junio del año que está a punto de empezar.

Ante los periodistas, el candidato analizó el programa electoral del partido, del que podéis leer un resumen

en el otro lado de la hoja, y las posibilidades de cambio de gobierno en el ayuntamiento.

BALEARES ES AHORA NACIONALIDAD HISTÓRICA. ASÍ LO APROBÓ EL CONGRESO DE DIPUTADOS.
PERO EN SU PASO POR EL SENADO, DONDE EL PP TIENE MAYORIA , PARECE SER QUE DEROGARAN
ESTA HISTÓRICA -nunca mejor dicho-DECISIÓN. YA ES VERGONZOSO ESTO DEL PP. NO HACEN NI DEJAN HACER
NADA PARA CONSEGUIR MAYOR AUTOGOBIERNO. ESTAN ENCANTADOS DE QUE MANDEN DESDE MADRID.



JOSE BESTARD, elegido candidato a alcalde de Andratx por Unió Mallorquina.

El comité local de Unió Mallorquina ha decidido por unanimidad que el candidato a alcalde en

representación de los nacionalistas en las próximas elecciones municipales que se han de celebrar el mes
de junio de 1999 sea José Bestard, mas conocido por Pepe del Layn.

Nació en 1961 en Palma (todo el mundo nacía allí entonces) y hasta hoy
ha vivido en el Puerto. Está casado y tiene dos hijos.

José Bestard es miembro del Consejo Político Nacional de Unió
Mallorquina y presidente del comité local de Andratx.

Licenciado en Historia por la Universidad de las Islas Baleares, desarrolla
su actividad profesional en el sector turístico, en el mundo de la restauración,

en los locales que regenta junto a su familia.
El programa que propondrá Unió Mallorquina para la próxima legislatura

se basa en cuatro puntos fundamentales.

1.- DIALOGO Y COMUNICACION.

Independientemente de la composición del consistorio la acción de gobierno debe estar basada en
el diálogo y en la comunicación. No es puede ir por la vida pasando el "rodillo" porque se tenga mayoría

y deben consensuarse tantas decisiones como sea posible. Deben crearse todas las comisiones que hagan
falta con el fin de involucrar a todos los concejales en el trabajo de preocuparse por el pueblo.  Hay
que mantener constantemente informado a la oposición y al pueblo de todos aquellos asuntos que requieran
su atención. Se ha de profundizar en la participación ciudadana por los medios oportunos - prensa local

plural, televisión local participativa, celebración de los plenos del ayuntamiento a la hora y día que permita
una mayor asistencia de público (y no al revés) y retransmisión de los mismos por la televisión local,
en directo si es posible-.

2.- TURISMO DE CALIDAD Y RESPETO Y PROTECCION DEL MEDIO AMBIENTE.

Todo el mundo habla ahora de proteger el entorno pero a la hora de la verdad no se hace tanto
como se debiera. En Andratx gozamos de un paisaje maravilloso y un medio natural riquísimo. Debemos

conservarlo a cualquier precio. Estas normas subsidiarias que todavía no han sido aprobadas serán un
instrumento útil para no clasificar o desclasificar suelo urbanizable. Tal vez sea necesario un plan general
nuevo. Todo este tema está muy ligado a la lucha por conseguir un turismo de alta calidad,
desestacionalizado, con un fuerte gasto en oferta complementaria -la mas importante en nuestro término-

y con poca presión medio-ambiental. Evidentemente lucharemos por la creación de una Junta o Patronato
local de turismo que sume todas las iniciativas turísticas del término para desarrollar una verdadera
planificación, ordenación y promoción turística.

3.- SERVICIOS PUBLICOS Y SOCIALES.

En Andratx nos recuerdan con frecuencia los que mandan que en otros lugares se pagan mas impuestos
que aquí. Pero no ofrecen comparaciones sobre los servicios que se ofrecen en contrapartida. Aquí son

realmente deficitarios y a la larga resulta mucho mas caro para el contribuyente. Muchos no tenemos
todavía agua potable canalizada y pagamos la tonelada seis veces mas cara que en otros sitios. No tenemos
ambulancia. Las calles de las urbanizaciones son una vergüenza. No tenemos la mitad de la policía que
necesitamos. En las playas no hay servicios adecuados al tiempo que vivimos. Una montaña de carencias

que los que han gobernado hasta ahora no se han atrevido a abordar y que ya son una necesidad ineludible.

4.- POTENCIACION DE LA CULTURA Y LENGUA DE MALLORCA.

Como partido nacionalista que somos y con la aspiración de conseguir algún día el autogobierno
para el pueblo de Mallorca, haremos esfuerzos para que el mallorquín sea el idioma de referencia en
nuestro término y la forma de vida tradicional mallorquina el modelo de sociedad que queremos, aún
siendo conscientes de la internacionalización de los mensajes y las costumbres y la fuerte presencia en

nuestro término de gente de habla y costumbres distintas, a quien deberemos respetar para no marginar
y esforzarnos por la integración.

Pero no debemos olvidar nunca que somos mallorquines, de nacimiento o de adopción.



sa Sargantana
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PP  i  PSOE
acorden llevar el terme

«nacionalitat històrica» de l'Estatut
Les Balears no serà finalment reconeguda na-

cionalitat històrica. Així ho acordaren PP i PSOE.
Els seus grups parlamentaris presentaren al Senat
dues esmenes separades però idèntiques on es tornà
al text de la reforma de l'Estatut que havien acordat
inicialment i on no apareix el terme nacionalitat his-
tòrica, que s'havia introduït al Congrés arran d'un
error en la votació dels socialistes a una proposta
d'UM presentada pel PNB.

Malgrat que des del PSIB-PSOE se va in-
tentar convèncer a la direcció estatal del seu partit
per mantenir el reconeixement, finalment no va és-
ser possible.

En tot cas, l'error no es corregí de forma uni-
lateral per part dels socialistes, ja que els populars
també presentaren una esmena, a pesar que havien
insistit en què havien de ser els socialistes qui havi-
en de solventar la situació. Així ho havien afirmat
els senadors populars. Finalment, arribaren a un
acord amb els socialistes. Segons el P.P.es tractà d'un
gest de «solidaritat».

Sigui com sigui, el cert és que el reconeixe-
ment de la nacionalitat històrica haurà durat un mes
escàs. Fou el passat 12 de novembre quan s'aprovà
al Congrés per error i serà poc després quan es rec-
tifiqui al Senat. (Balears digital)

ULTIMA  HORA
17-09-98

EL PLE MÉS BUIT
Com podem atracar al poble les decisions pel poble?

La sala d'actes de l'ajuntament presentava un aspecte més be trist. Nou
persones incloent els tres periodistes i els dos policies municipals. I això que
hi havia un ordre del dia interessant, en el que s'havien d'aprovar entre d'altres
coses els pressupostos de l'any vinent, la concessió definitiva del permís per
urbanitzar s'Almudaina, subvencionar amb quasi vint milions la caserna de la
Guàrdia Civil, etc.

Però o be la gent està molt desencantada de la gestió dels polítics que
tenim o be pensen que tanmateix no s'hi pot fer res i que no val la pena preocupar-
se. I no hauria d'ésser així. Hem de fer esforços per fer participar a la ciutadania
no tant sols un cop cada quatre anys demanant-li el vot, sinó també en el dia
a dia, escoltant la seva opinió sobre les noves urbanitzacions (per molt legals
que siguin), sobre el deute de prop de mil cinc-cents milions que té, diuen,
l'Ajuntament o sobre el més de trenta milions que han pujat enguany les despeses
en personal (suposam que per els alts càrrecs). Hem d'aconseguir que els polítics
no pareixin gent que s'amaga a l'hora de prendre les decisions, com si es
prenguessin al marge del poble, contra ell.

Hi ha varies coses que se poden fer per anar endavant en aquest aspecte.
Mirau les propostes de comunicació que fa U.M.

PROPOSTES DE
Josep Bestard
CANDIDAT A BATLE
d'U.M.
PER A MILLORAR LA
COMUNICACIÓ ENTRE
ELS ANDRITXOLS.

Fa falta un periòdic o revista sobre temes municipals,
quinzenal o mensual, amb el suport de l'Ajuntament que es sens
dubte necessari per al finançament, però d'opinió plural, on tots
els ciutadans a nivell privat i les agrupacions socials, culturals
o polítiques puguin expressar lliurement la seva opinió. Una cosa

en la forma semblant a la publicació que
fa ara l'Ajuntament però amb uns con-
tinguts interessants i diversos -avui per
avui només ens conten lo be que ho fan,
i això no és lo que volem llegir, això és
publicitat i dolenta-.

La mateixa edició de la revista o una
altre paral·lela també es podria divulgar a
Internet, que cada dia te més usuaris, no de
bades la botiga que ven ordinadors al carrer
Biscaia està sempre plena de gom a gom.
Seria també un altre punt de connexió entre
la ciutadania i els problemes que l'afecten.

També hauríem de reviscolar Ràdio

Andratx, una emissora d'informació local i
bona música, on la gent del poble pogués
parlar i escoltar a l'altre gent del poble.

I la televisió, el mitjà més poderós de
tots, l'hem de potenciar al màxim, ha d'arribar
amb molta més freqüència, amb més pluralitat
i diversitat. Per ella s'hi han de transmetre
entre molts altres esdeveniments polítics o
culturals tots els plenaris de l'Ajuntament,
perquè la gent del poble pugui saber el que fan, el que pensen,
el que diuen i com actuen els seus polítics.

Hi ha mitjans, hi ha euros, s'ha de fer. Un ajuntament
que maneja prop de mil cinc-cents milions de pessetes de
pressupost be es pot permetre aquest luxes soci-culturals amb
un petit percentatge de les despeses. Enriquir la comunicació
ens farà adquirir més compromís amb el nostre poble.

AIXÒ es AIXÍAIXÒ es AIXÍAIXÒ es AIXÍAIXÒ es AIXÍAIXÒ es AIXÍ

SABÍEU QUE ...?
-Andratx té un pressupost de 1.418.000.000 pessetes.
-Una de cada tres d'aquestes pessetes és per pagar al personal.
-Al pressuposts hi ha vint partides de mil pessetes (per les propines?)
-El PSOE maneja papers que diuen que demostren que el deute
de l'Ajuntament d'Andratx és de prop de mil cinc-cents milions
de pessetes. N'hem de parlar d'això!
-Es va pagar a un catedràtic de dret 1.600.000 pessetes per un informe
sobre la urbanització de s'Almudaina i no se li ha fet ni punyetero cas.
-Andratx va donar un solar per a fer la caserna de la Guàrdia
Civil. No els hi ha bastat i ara també hem hagut de posar els
primers vint milions per començar l'obra, amb la promesa de
que després ells l'acabaran.
-U.M. va proposar un assessor lingüístic i n'han posat mig. (un
a temps parcial, vaja).
-A la votació dels pressuposts l'oposició no va votar a favor
ni en contra ni es va abstenir. Idò !
-El P.S.O.E. es queixa de que hi ha massa construcció. Obliden que ells
aprovaren moltes urbanitzacions i d'allà ve l'exorbitat creixement actual.
-Seguint amb els socialistes, han tornat a canviar la seva directiva,
i van ... Sembla que no s'aclaren.



sa Sargantana
hoja informativa del comité local

de Unió Mallorquina de Andratx
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PP  y  PSOE
acuerdan quitar el término

«nacionalidad histórica» del Estatuto
Las Baleares no serán finalmente reconoci-

das como nacionalidad histórica. Así lo acordaron
PP y PSOE. Sus grupos parlamentarios presentaron
en el Senado dos enmiendas separadas pero idénti-
cas donde se vuelve al texto de la reforma del esta-
tuto que habían acordado inicialmente y donde no
aparece el término nacionalidad histórica que se ha-
bía introducido en el congreso a raíz de una pro-
puesta de UM presentada por el PNV y votada por
error por los socialistas.

Aunque desde el PSIB-PSOE se intentó con-
vencer a la dirección estatal de su partido para man-
tener el reconocimiento, finalmente no fue posible.

En todo caso, el error no se corrigió de for-
ma unilateral por parte de los socialistas, ya que los
populares también presentaron una enmienda, a pe-
sar de que habían insistido en que tenían que ser los
socialistas quienes debían solventar la papeleta. Así
lo habían afirmado los senadores populares. Final-
mente llegaron a un acuerdo con los socialistas. Se-
gún el PP fue un gesto de solidaridad.

Sea como sea, lo cierto es que el reconoci-
miento de la nacionalidad histórica habrá durado un
mes escaso. Fue el pasado doce de noviembre cuan-
do se aprobó en el congreso y poco después cuando
se rectifique en el Senado.

ULTIMA  HORA
17-09-98

EL PLENO MAS VACIO
¿Cómo  podemos acercar al pueblo las decisiones para el pueblo?

El salón de actos del Ayuntamiento presentaba un aspecto mas bien triste.
Nueve personas incluyendo los tres periodistas y los dos policías municipales.
Y eso que había un orden del día interesante, en el que debían aprobarse, entre
otras cosas, los presupuestos del 99, la concesión definitiva del permiso para
urbanizar la Almudaina, subvencionar con veinte millones el cuartel de la Guardia
Civil, etc.

Pero o la gente esta muy desencantada de la gestión de los políticos
que tenemos o piensan que no se puede hacer nada y que no hay motivo para
preocuparse. Y no debiera ser así. Debemos hacer esfuerzos para que los
ciudadanos participen no una sola vez cada cuatro años al pedirles el voto, sino
también en el día a día, escuchando su opinión sobre las nuevas urbanizaciones
(por muy legales que sean), sobre la deuda de mil quinientos millones que, dicen,
tiene el Ayuntamiento, o sobre los mas de treinta millones en que se han
incrementado este año los gastos de personal (altos cargos suponemos). Tenemos
que conseguir que los políticos no parezca gente que se esconde a la hora de
tomar decisiones, como si las tomasen al margen del pueblo, contra él.

Hay varias cosas que se pueden hacer al respecto. Lee las propuestas
de comunicación de Unió Mallorquina.

PROPUESTAS DE
Josep Bestard
CANDIDATO A ALCALDE
de U.M.
PARA MEJORAR LA
COMUNICACION ENTRE
LOS ANDRITXOLES.

Hace falta un periódico o revista sobre temas munici-
pales, quincenal o mensual, con el apoyo del Ayuntamiento que
es sin duda necesario para su financiación, junto a la iniciativa
privada, pero de opinión plural, donde todos los ciudadanos,
a nivel privado, y las organizaciones sociales, culturales o

políticas puedan expresar libremente su
opinión. Una revista que en la forma se
puede parecer a eso que publica ahora
el consistorio, pero de contenidos intere-
santes y diversos, no la mala publicidad
que ahora debemos tragar, loando las
hazañas de los que mandan.

La misma edición de la revista u otra
paralela se podría también divulgar por
Internet, que cada día cuenta con mas
usuarios, no en balde la oficina que vende
ordenadores en la calle Vizcaya está siempre
a tope. Sería un buen punto de conexión entre
la ciudadanía y los problemas que le afectan.

También deberíamos revitalizar Radio

Andratx, una emisora de información local
y buena música donde la gente del pueblo
pueda hablar y escuchar al  resto.

Y la televisión, el me-
dio mas poderoso de todos, tenemos que
potenciarlo al máximo, debe llegar con mucha
mas frecuencia, pluralidad y diversidad. Por
ella deben retransmitirse, entre otros muchos
acontecimientos políticos o culturales, todos
los plenos de Ayuntamiento para que la gente
pueda saber que hacen, piensan y dicen sus
políticos.

Hay medios, hay euros, debe hacerse. Una comunidad
que mueve mil quinientos millones bien puede permitirse estos
lujos socio-culturales con una mínima parte de ese presupuesto
Enriquecer la comunicación nos ayudará a adquirir mas com-
promiso con nuestro pueblo.

ASI están las COSASASI están las COSASASI están las COSASASI están las COSASASI están las COSAS

SABÍAS QUE ...?
-Andratx maneja un presupuesto de 1.418.000.000 pesetas.
-Una de cada tres de estas pesetas es para pagar al personal.
-En el presupuesto figuran 20 partidas de mil pesetas (¿para las propinas?)
-El PSOE trabaja con papeles que dicen que demuestran que
la deuda del Ayuntamiento de Andratx ronda los mil quinientos
millones.
-Se pagó a un catedrático de derecho un millón seiscientas por un informe
sobre una urbanización y no se le ha hecho ni caso.
-Andratx donó un solar para el cuartel de la guardia civil. No
les bastó y ahora hemos tenido que aportar veinte millones para
iniciar las obras con la promesa que ellos las terminarán. (Había
que empezarlas este año electoral a toda costa)
-U.M. propuso un asesor lingüístico y han puesto medio (o uno
a tiempo parcial que viene a ser lo mismo).
-En la votación de los presupuestos la oposición no votó a favor
ni en contra ni se abstuvo. Olé!
-El P.S.O.E. se queja del exceso de construcción. Olvidan que todo
empezó con las urbanizaciones que ellos autorizaron, entre otras.
-Y siguiendo con los socialistas, han vuelto a cambiar su
directiva, y van ... Parece que no se aclaran.
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LES  PENSIONS  QUE
COBREN ELS MALLORQUINS SÓN
LA  VERGONYA  DE  L'ESTAT

A les Balears els nostres jubilats cobren

molt manco que a la resta d'Espanya. Com

en tantes de coses, pagam molt i a canvi

no ens tornen quasi res. Som la comunitat

autònoma que menys prestacions socials rep

de l'estat en comparació a la renda familiar.

De cada cent pessetes que surten de

l'arxipèlag, només en tornen 34.

Zona de torrada reservada per a minusvàlids?

PROPOSTES DE
Josep Bestard

CANDIDAT A BATLE d'U.M.
PER  AL DESENVOLUPAMENT

URBANÍSTIC.

Al local del Club d'Esplai hi ha goteres i
si es dissabte i plou els nostres fills les pateixen.
I són molts els nins que passen l'horabaixa allà.
Algú hauria de fer un esforç i enlloc de tornar

a inaugurar el castell posar-hi remei.

A Andratx les torrades de Sant Antoni se
feren el vespre de Sant Antoni, tal com mana la
tradició. A s'Arracó se feren el vespre de Sant
Francesc de Sales i al Port el vespre de Sant
Joan Bosco, i això no és tan tradicional i a

molta gent no li va be.

Volem fer costat al club de futbol Andratx ara
que les coses no van molt be. Ja milloraran.

Emperò sembla que la batlesa ha decidit retirar
tot el suport econòmic als clubs d'Andratx i

s'Arracó. Això vol dir que els equips base pati-
ran de debò, i que si fins ara no tenien aigua

calenta a partir d'ara no tendran ni aigua.

La batlesa s'en porta la tercera edat a
passejar i a dinar per segona vegada en poc

temps. A nosaltres ens sembla mol be divertir als
majors, encara que fer-ho amb un caire tan

descaradament electoralista com ho fa la batlesa
no és molt ètic. Molt preocupada deu anar

vegent com no li bastaran els vots per repetir i
s'aferra allà on primer se li acut. De totes ma-

neres convindria se preocupàs de temes més
importants en relació als vells, com és ara les

misèries de pensió que cobren i que podeu veure
en aquest full. Si el Partido Popular s'en

preocupàs més de les pensions dels mallorquins
que de les dels madrilenys

altre gall ens cantaria.

Hem d'ésser molt proteccionistes
a l'hora de consumir més territori. Es
més, hem arribat a un límit que no
podem ocupar-ne més. Aquí el

problema no són els porxos
o les casetes d'eines, sino les noves
urbanitzacions o els desenvolupaments
massius com ara al Camp de Mar o al Port.

Haurem d'aturar lo que se pugui.

No concedir més permisos per edificar a
les urbanitzacions fins que aquestes no estiguin

en perfecte estat de manteniment. Es vergonyós
com es troben les infrestructures
de la majoria d'urbanitzacions del
terme.

Ja que farem tot el que
estigui en les nostres mans per aturar el creixe-
ment, i per tal de poder donar resposta a la
demanda social de vivendes, en algunes zones

permetrem que es segueixin construint planta
baixa i tres altures, sense reduir.ho a dues com
pretenen ara les noves normes subsidiàries i que
per això encara no han estat aprovades.

Hem de donar als andritxols una sortida a
les seves necessitats industrials i hem de dotar
al poble d'una zona d'aquest ús. Les persones que

vulguin instalar nous tallers mecànics o fusteries
han de poder fer-ho fora del poble i poc a poc
podran anar sortint tots els altres que ho vulguin,
de manera que el poble, les vivendes, no estiguin

devora les indústries.

F

F

F

F
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En las Baleares, nuestros jubilados cobran

bastante menos que en el resto de España.

Como en tantas otras cosas, pagamos mucho

y a cambio no nos dan casi nada. Somos la

comunidad autónoma que menos prestaciones

sociales recibe del estado en comparación a

la renta familiar. De cada cien pesetas que

salen del archipiélago, solo vuelven 34.

¿Zona de torrada reservada para minusválidos?

PROPUESTAS DE
José Bestard

CANDIDATO A ALCALDE d'U.M.
PARA EL DESARROLLO

URBANÍSTICO.

En el local del Club d'Esplai hay goteras
y si es sábado y llueve nuestros hijos las

padecen. Y son muchos los niños que pasan
la tarde allí. Alguien debería hacer un

esfuerzo y, en vez de inaugurar el castillo
por tercera vez, poner remedio.

En Andratx las torradas de San Antonio se
celebraron la noche de San Antonio, tal
como manda la tradición. En s'Arracó se

hicieron la noche de San Francisco de
Sales y en el Puerto la noche de San Juan
Bosco, y eso ya no es tan tradicional y a

mucha gente no convence.

Queremos expresar nuestro apoyo al club
de fútbol Andratx ahora que las cosas no
van muy bien. Ya mejorarán. Pero parece

que la alcaldía ha decidido retirar todo el
apoyo económico a los clubes de Andratx y
s'Arracó. Eso quiere decir que los equipos

base sufrirán. Si hasta ahora no tenían
agua caliente, a partir de ahora no tendrán

ni agua.

La alcaldesa saca a la tercera edad a
pasear y a comer por segunda vez en poco

tiempo. A nosotros nos parece fantástico
entretener a los mayores, aunque hacerlo

con este cariz tan descaradamente
electoralista es poco ético. Muy preocupada
debe estar viendo como no le van a bastar
los votos para repetir, que se agarra a lo

primero que se le ocurre.  De todas
maneras convendría que se preocupase de
temas mas importantes en relación con los
mayores, como por ejemplo las miserias de
pensión que cobran y que podéis analizar

en esta hoja. Si el Partido Popular se
preocupase mas de las pensiones de los

mallorquines que de las de los madrileños
otro gallo nos cantaría.

Debemos ser muy proteccionistas
a la hora de consumir mas territorio.
Es mas, hemos llegado a un límite que
casi no podemos ocupar mas. Aquí el
problema no son los porches
o las casitas de aperos o esa pequeña
ampliación, sino las nuevas urbaniza-
ciones o los desarrollos masivos como ahora en
el Camp de Mar o el Puerto. Habrá que hacer
esfuerzos para detener lo que se pueda.

No conceder mas permisos para edificar en
las urbanizaciones hasta que estas no estén en
perfecto estado de mantenimiento. Es vergonzoso
como están las infraestructuras de
la mayoría de las urbanizaciones
del término.

Ya que vamos a hacer todo
lo que esté en nuestras manos para detener el
crecimiento, pero al mismo tiempo dar respuesta
a la demanda social de viviendas, en algunas
zonas permitiremos seguir construyendo planta
baja y tres alturas, sin reducirlo a dos como
pretenden ahora las nuevas normas subsidiarias
y que por eso no han sido todavía aprobadas.

Debemos dar a los andritxoles una salida
a sus necesidades industriales y dotar al pueblo
de una zona de este uso. Las personas que
quieran instalar nuevos talleres mecánicos o
carpinterías han de poder hacerlo fuera del
pueblo y poco a poco podrán ir saliendo todos
aquellos que así lo quieran, de manera que el
pueblo, las viviendas, no estén al lado de las
industrias.

F
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F
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LAS  PENSIONES  QUE
COBRAN LOS MALLORQUINES SON LA

VERGÜENZA  DEL  ESTADO



UN  POBLE
DE VORERES ESTRETES

Tants de duros tudats.
Tants de patiments.

Tant de temps.
I el resultat no és

d'allò més espectacular.
Aceres per les que
no es pot caminar
(no hi cap un peu

del 39),i que obliguen
a anar pel bell mig del

 carrer, com els cotxes.
Durant un ple li

digueren a la batlesa que s'hauria de fer d'una
altra manera. Com sempre, no va escoltar.
Els resultats,a la vista estan.

sa Sargantana
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PROPOSTES DE

Josep Bestard

CANDIDAT A BATLE d'U.M.

PER A L'ACTIVITAT

TURISTICA

F

CONGRÉS DEL PP A MADRID.
ELS MALLORQUINS NO PINTEN RES !!!

Es fonamental la creació d'un patronat municipal
de Turisme, que és una associació d'associacions turís-
tiques, on, sota la supervisió municipal, els hotelers,
restauradors, comerciants, empreses nàutiques, de trans-
port terrestre i marítim, els veïnats, etc. s'organitzin per
tal de dotar al terme d'aquelles infrastructures necessàries
per aconseguir un turisme de qualitat, que gasti euros i
no tudi els nostres recursos naturals ni el nostre paisatge.
A més s'encarregaria de promocionar Andratx i la seva
costa per tot on fes falta, sobre tot per a la temporada
baixa (avui per avui la despesa en promoció turística és
0 pts.), i d'organitzar totes aquelles fires, concerts, festes
i actes necessaris per oferir als turistes el millor producte.
No hem d'oblidar que és la nostra principal, gairebé única,
indústria (la construcció funciona per l'impuls turístic).

Recolzar la conversió de les antigues possessions
del terme en centres d'agroturisme. Això permetrà salvar
les finques que amb uns ingressos extres es podran seguir
cuidant i no s'hauran de vendre als estrangers. A més,
això és turisme bo i no de masses. Alguna ja ho ha fet
amb resultats excel·lents.

A l'equip de govern hi haurà un regidor delegat
de Turisme que no es dedicarà a altre feina que a protegir,
defensar i promocionar les empreses turístiques i la seva
qualitat.

Hi haurà cursos de formació professional perquè
hi puguin assistir tots els treballadors d'empreses turístiques
que ho vulguin i perfeccionar els seus coneixements.

S'ha de tenir molt en comte que la població de
dret (empadronats a Andratx) no te res que veure amb

la població de fet (gent que viu a Andratx a un moment

donat). Això és important per a tenir en compte la quantitat

de policies que hi ha d'haver, serveis de recollida de fems,

atenció sanitària, zeladors, etc. I sobre tot, tenir clar qui

ha de pagar tots aquests serveis complementaris.

F

F

F
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Ara s'ha conegut la

xifra d'inversió
pública real a cada
comunitat durant
l'any 97.
I, com era d'esperar,
es gasten pessetes
per tot arreu excepte

a ca nostra. Uns números perquè vegeu la diferència.

A Madrid s'hi gastaren 205.695 milions.

A Balears 5.112 milions.

Això vol dir que per cada milió que es

gasta aquí allà sen gasten 40.

NO HI HA DRET !

EL MUNDO - 14-02-99

EL POC SENY DEL PSOE

En relació a l'escrit de la seva revista "punto de vista"
que parla del sentit comú d'UM caldria aclarir alguns
punts:

1 - L'idea de la vergonya d'ésser de dretes o
d'esquerres que duu a tots els partits a voler ser de centre
la va expressar el Sr. Antonio Gala, no el regidor d'UM
d'Andratx, blanc de les seves ires.

2 - Els nacionalistes no sempre recolzen a la dreta.
Basta recordar quatre anys de govern PSOE-CIU o el
Pacte del Progrés al CIM.

3 - A Sa Sargantana hem procurat no caure en
desqualificacions de tipus personal i no ens sembla be
menysprear a les persones com ha fet el PSOE.
A més, un article que no feia referència a cap tipus de
gestió municipal ha esdevingut una font d'insults perso-
nalitzats que ha merescut fins i tot cartes al director a
la premsa local. Pensam que, un altre cop, han tornat
a pixar fora des test. I ja són ...

Encara hi ha gent que es pensa que el Partido Popular

és alguna cosa que te que veure amb Mallorca. Res més enfora
de la realitat. El PP és un partit on els mallorquins no hi pinten
res i se limiten a obeïr el que els hi diuen desde Madrid, desde
on també els hi fan les llistes electorals i desde on també els
hi demanen que enviem tots els duros que guanyam, i ells ho
fan. I suposam que tot això no és dolentia, sinó desinformació.
Però és trist veure com algú pot voler que no deixem d'ésser
una colònia, i que alguns mallorquins hi venguin a be. Es ben
hora de començar a saber qui són els nostres.

Sant Elm - febrer 99

La xatarLa xatarLa xatarLa xatarLa xatarrarararara dona la benvinguda. dona la benvinguda. dona la benvinguda. dona la benvinguda. dona la benvinguda.



Es fundamental la creación de un patronato mu-
nicipal de Turismo, que es una asociación de asociaciones
turísticas, donde, bajo la supervisión municipal, los hote-
leros, restauradores, comerciantes, empresas náuticas, de
transporte terrestre y marítimo, los vecinos, etc. se
organizan para dotar al término de aquellas infraestructuras
necesarias para conseguir un turismo de calidad, que
gaste euros y no malgaste nuestros recursos naturales ni
el  paisaje. Además se encargaría de promocionar
Andratx y su costa donde hiciera falta, sobre todo para
la temporada baja (hoy por hoy el gasto en promoción
turística es 0 ptas..), y de organizar todas aquellas ferias,
conciertos, fiestas y actos necesarios para ofrecer a los
turistas el mejor producto. No tenemos que olvidar que
nuestra principal industria, casi la única, es el turismo. (La
construcción funciona por el impulso turístico).

Apoyar la reconversión de las antiguas posesiones
del término en centros de agroturismo. Eso permitirá
salvar las fincas,que, con unos ingresos extras no tendrán
que ser vendidas a los extranjeros. Además, este turismo
es bueno, bonito y caro. Alguna finca ya lo ha hecho con
resultados excelentes.

En el equipo de gobierno habrá un concejal
delegado de turismo, que no se dedicará a otra cosa
que a proteger, defender y promocionar las empresas
turísticas y su calidad.

Habrá cursos de formación profesional para que
puedan asistir todos los trabajadores de empresas turís-
ticas que lo quieran y perfeccionar sus conocimientos.

Se debe tener muy en cuenta que la población de
derecho (empadronada en Andratx) no tienen nada que
ver con la población de hecho (gente que vive en Andratx
en un momento determinado). Esto es importante  a la
hora de determinar el número de policías que debe haber,
los servicios de recogida de basuras, atención sanitaria,
celadores, etc. Y sobre todo, tener muy claro quien debe
pagar todos estos servicios complementarios.

PROPUESTAS DE

Josep Bestard

CANDIDATO A ALCALDE de U.M.

PARA LA ACTIVIDAD

TURISTICA

EL MUNDO - 14-02-99
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F

CONGRESO DEL PP EN MADRID.
¡ LOS MALLORQUINES NO PINTAN NADA !

Ahora se ha conocido

la cifra de inversión
pública real en cada
comunidad durante
el año 97.
Y, como era de
esperar, se gastan
millones en todas

partes excepto en nuestra casa. Unos números para
comprobar la diferencia:

En Madrid se gastaron 205.695 millo-
nes. En Baleares 5.112 millones.
Eso quiere decir que por cada millón
que se gasta aquí, allí se gastan 40.

¡ NO HAY DERECHO !

EL MUNDO - 14-02-99

EL SIN SENTIDO DEL PSOE
En relación al escrito su revista "punto de vista"

que habla del sentido común de UM convendría aclarar
algunos puntos:

1 - La idea de la vergüenza de ser de derechas
o izquierdas que lleva a todos los partidos a querer ser
de centro la expresó el Sr. Antonio Gala, no el concejal
de UM de Andratx, blanco de sus iras.

2 - Los nacionalistas no siempre apoyan a la
derecha. Basta recordar cuatro años de gobierno PSOE-
CIU o el Pacto de Progreso en el CIM.

3 - En Sa Sargantana hemos procurado no caer
en descalificaciones de tipo personal y no nos parece bien
menospreciar a las personas como ha hecho el PSOE.
Además, un artículo que no hacía referencia a ninguna
gestión municipal ha provocado un alud de insultos
personalizados que ha merecido incluso cartas al director
en la prensa local.

Pensamos que, una vez mas, han vuelto a "pixar
fora des test". Y ya van ...

Todavía hay gente que piensa que el Partido Popular es

alguna cosa que tiene que ver con Mallorca. Nada mas lejos
de la realidad. El PP es un partido donde los mallorquines no
pintan nada y se limitan a obedecer los dictados de Madrid,
donde también les preparan las listas electorales y les piden que
mandemos todo el dinero que ganamos, y ellos lo hacen, sumisos.
Y suponemos que no es mala fe, sino mas bien desinformación.
Pero es triste ver como alguien puede desear que no dejemos
de ser una colonia. Es hora de empezar a distinguir quienes son
de los nuestros y quienes no.

San Telmo - febrero 99

La chatarLa chatarLa chatarLa chatarLa chatarrarararara les da la bienvenida les da la bienvenida les da la bienvenida les da la bienvenida les da la bienvenida

UN  PUEBLO DE
ACERAS ESTRECHAS

Tanto dinero  gastado.
Tantos sufrimientos.

Tanto tiempo.
Y el resultado no es

de lo mas espectacular.
Aceras por las que

no se puede caminar
(no cabe un pie

del 39), y que obligan
a ir por el centro de

 la calle,como los coches.
Durante un pleno le

dijeron a la alcaldesa que se debería hacer de otra
manera. Como siempre, no quiso escuchar.
Los resultados, a la vista están.

F
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PROPOSTES DE

Josep Bestard

CANDIDAT A BATLE d'U.M.

per a la

administració

municipal.

F A Unió Mallorquina som nacionalistes. Això vol dir
que estam per compartir el poder, per descentralitzar. I
això també s'ha de notar a l'administració. I avui és més
fàcil amb les xarxes informàtiques. Crearem i desenvolu-
parem el sistema de finestreta única, que vol dir que sigui
quin sigui el problema del ciutadà s'haurà de resoldre en
aquesta finestra. Es l'administració que s'ha de moure, per
això està, no l'administrat.

Per descentralitzar i atracar l'administració al ciu-
tadà, obrirem oficines municipals als altres nuclis del
terme (començarem per s'Arracò i el Port, i seguirem on
faci falta) on també hi haurà finestreta única, es a dir,
que allà li hauran de resoldre qualsevol problema o
necessitat que tengui amb l'ajuntament.

Aquestes oficines de nucli seran responsabilitat del
regidor delegat del nucli, que formarà part de l'equip de
govern i la seva funció serà la de preocupar-se exclusi-
vament d'aquest nucli, substituïnt als inoperants batles
pedanis.

Hi haurà d'haver un regidor delegat de turisme,
perquè es preocupi de la principal indústria del terme i
que dirigeixi el patronat municipal de turisme.

Les festes, fires, concerts, torrades, etc. no estaran
organitzades per un regidor sinó per el patronat
municipal, que agrupa totes les organitzacions turístiques
del terme, de manera d'aconseguir major participació de
la gent del  poble en elles i un millor coneixement dels
desitjos dels ciutadans.

El batle i els regidors, per alguns temes concrets
han de tenir assessors. Hi ha molts aspectes molt
complicats a l'administració actual que poden escapar de
la mà dels polítics, per molt ben preparats que estiguin,
i que han de menester per això la opinió dels especialistes.
A la llarga, un bon assessor no costa duros sinó que els
estalvia.

Que es valuós no hi ha cap

dubte; com a mínim val els

cinquanta milions que ens va

robar a tots del túnel de Sóller.

Que es un gran polític ho va

demostrar quan va aconseguir

que tot i que els jutges demostressin que es culpable no hi va haver cap

càstig. Compartim l'opinió de la batlesa.

Se n'ha anat el "Tio Biel". Ja era hora. Un

personatge esperem que irrepetible.

I a Andratx ? De tots es sabut el "canyellisme" dels

tres primers del PP d'Andratx. La senyora Moner no ha

amagat mai la seva admiració per en Biel abans que per

el "partido" i no ha faltat mai a les mostres de recolzament

de tan sicilià element.

Ara ve el dilema. Abandonarà algun d'aquest tres

primeres espases com aconsella el "jefe Aznar", que vol

canvis a les llistes per això del viatge al centre.

La veritat es que es mal de fer disfressar la dreta

de centre. Creiem que els hi valdria mes seguir adscrits

a una dreta dura tradicional, necessari sens dubte a una

vertadera democràcia, i no ficar-se en sospitoses embos-

cades centristes, on estan fora de lloc.

També es de destacar que si hi ha d'haver renovació

a les llistes, com ells mateix prediquen, cal tenir en compte

que, de tornar a sortir elegits,

el seu record serà:
- Margarita Moner........12 anys

- Juan C. Massot.........16 anys

- Margarita Moll......... 16 anys

Ni en els millors temps den

Franco la gent durava tant

als seus càrrecs.

Però "no serem moguts",

que diu la cançó.

I d'allò que ells parlen de

renovar i desprès res canvia,

hem de fer com amb els ca-

pellans, que hem de combre-

gar amb lo que diuen, no amb

lo que fan.

ÉS L'HORA DEL CANVI
ÉS L'HORA D'UNIÓ MALLORQUINA

PER RAONS ECONÒMIQUES

Perquè ha de ser un partit mallorquí qui defensi
els interessos de Mallorca i dels mallorquins.

ULTIMA HORA
18-02-99

U.HORA 25-02

F

F

F

F

F

Perquè Unió Mallorquina pot aconseguir que els
duros que guanyam els que vivim a Mallorca es

gastin amb la gent que viu a Mallorca.

PER RAONS DE GESTIÓ

PER RAONS SOCIALS

PER RAONS d'HONRADESA

Perquè U.M. vol l'integració de tota la gent
que viu a Mallorca, i no es planteja guetos de
Mallorquins-conservadors o immigrants-progres-

sistes com ha fet el PSOE de Calvià.

Perquè UM pot fer centrar els altres partits,
obligant-los a fugir dels extremismes que els

caracteritzen, encara que es disfressin.

PER RAONS de CENTRISME

Perquè UM pot fer reviscolar la llengua i
cultura dels mallorquins i assolir el repte de

l'integració dels estrangers.

Perquè els que han permès la depredació
urbanística dels darrers anys no poden ser ara

els que ho vulguin arreglar.

PER RAONS CULTURALS

PER RAONS MEDI-AMBIENTALS

Perquè podem dur aigua corrent per a tothom ,
 i normes subsidiàries, i la carretera de s'Estret,

i el carrer Llevant, i una ambulància amb
condicions, i...

Perquè no podem deixar que segueixin
comandant els involucrats en el cas Calvià o

en el Túnel de Sóller.

PER RAONS de MALLORQUINITAT



PROPUESTAS DE

José Bestard

CANDIDATO A ALCALDE de U.M.

para la

administración

municipal.

F En Unió Mallorquina somos nacionalistas. Esto
quiere decir que estamos por compartir el poder, por
descentralizarlo. Y eso debe notarse también en la
administración. Y hoy es más fácil con las redes
informáticas. Crearemos y desarrollaremos el sistema de
ventanilla única, que significa que sea cual sea el
problema del ciudadano, deberá resolverse en esa ven-
tana. Es la administración la que debe moverse, para eso
está, no el administrado.

Para descentralizar y acercar la administración al
ciudadano, abriremos oficinas municipales en los núcleos
mas pequeños del término (empezaremos por s'Arracò y
el Puerto, y seguiremos donde haga falta), y también aquí
habrá ventanilla única, es decir allí deberá resolverse
cualquier incidencia con el ayuntamiento.

Estas oficinas de núcleo serán responsabilidad del
concejal delegado del núcleo, que formará parte del
equipo de gobierno y su función será la de preocuparse
exclusivamente por este núcleo, sustituyendo a los ino-
perantes alcaldes pedáneos.

Deberá haber un concejal delegado de turismo,
para que se preocupe de la principal industria del término
y que dirija el patronato municipal de turismo.

Las fiestas, ferias, conciertos, torradas, etc. no
estarán organizadas por un solo concejal, sino por el
patronato municipal, que agrupará a todas las organi-
zaciones turísticas del término, para conseguir una mayor
participación de la gente del pueblo y un mejor conoci-
miento de los deseos de los ciudadanos.

El alcalde y los concejales, para algunos temas
concretos, deben tener asesores. Hay muchos aspectos
muy complicados en la administración actual que pueden
escapar a la capacidad de los políticos, por muy prepa-
rados que estén, y para los que necesitarán la opinión
de los especialistas. A la larga un buen asesor no cuesta
dinero, sino que lo ahorra.

Que es valioso no cabe ninguna

duda; como mínimo vale los

cincuenta millones que nos robó

a todos en el túnel de Sóller.

Que es un gran político lo

demostró cuando consiguió que

aunque los jueces demostraron que era culpable no hubo castigo para el.

Compartimos la opinión de la alcaldesa.

Se ha ido el "Tío Biel". Ya era hora. Un personaje

esperemos que irrepetible.

Y en Andratx ? De todos es sabido el "cañellismo"

de los tres primeros del PP de Andratx. La señora Moner

no ha escondido nunca su admiración por Biel antes que

por el "partido" y no ha faltado nunca a las muestras

de apoyo de tan siciliano elemento.

Ahora viene el dilema. Abandonará alguna de estas

tres primeras espadas como aconseja el "jefe Aznar", que

quiere cambios en las listas por eso del viaje al centro.

La verdad es que no es fácil disfrazar a la derecha

de centro. Creemos que les valdría mas seguir adscritos

a la dura derecha tradicional, necesaria sin duda en una

verdadera democracia, y no meterse en sospechosas

emboscadas centristas, donde están en fuera de juego.

También es de destacar que si debe haber reno-

vación en las listas, como ellos predican, hay que tener

en cuenta que, caso de volver

a ser elegidos, su record sería:
- Margarita Moner........12 años

- Juan C. Massot.........16 años

- Margarita Moll......... 16 años

Ni en los mejores tiempos de

Franco la gente duraba tanto

en sus cargos.

Pero "no nos moverán"

que dice la canción.

Y eso que ellos hablan de

renovar y luego nada cambia,

hay que tomárselo igual que a

los curas, de quienes hay que

aprender lo que predican y no

lo que hacen.

ES LA HORA DEL CAMBIO
ES LA HORA DE UNIÓ MALLORQUINA

POR RAZONES ECONÒMICAS

Porque debe ser un partido mallorquín quien defienda
los intereses de Mallorca y quienes viven en ella.

ULTIMA HORA
18-02-99

U.HORA 25-02

POR RAZONES DE GESTION

POR RAZONES SOCIALES

POR RAZONES DE HONRADEZ

Porque U.M. quiere la integración de toda la gente
que vive en Mallorca y no se plantea "ghetos" de

mallorquines-conservadores o inmigrantes-progresistas,
como ha hecho el PSOE de Calvià

Porque UM puede forzar a centrarse a los
partidos estatales, obligándoles a alejarse de los

peligrosos extremismos que les caracterizan.

POR RAZONES de CENTRISMO

Porque UM puede hacer revivir la lengua y
cultura mallorquinas y asumir el reto de la

integración de los extranjeros.

Porque los que han permitido la depredación
urbanística no pueden ser los que pretendan

ahora solucionarlo.

POR RAZONES CULTURALES

POR RAZONES MEDIO-AMBIENTALES

Porque podemos traer agua corriente a todo el
mundo, y normas subsidiarias, y la carretera de
s'Estret, y la calle Levante, y una ambulancia

 en condiciones, y...

Porque no podemos dejar que sigan mandando
los involucrados en el caso Calviá o el caso

Túnel de Sóller.

sa Sargantana
hoja informativa del comité local
de Unió Mallorquina de Andratx

n.º 16 - 15-03-99

POR RAZONES de MALLORQUINIDAD

Porque Unió Mallorquina puede conseguir que el
dinero que ganamos los que vivimos en Mallorca

se gaste en la gente que vive en Mallorca.

F
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F

F

F



sa Sargantana
full informatiu del comitè local

d'Unió Mallorquina d'Andratx

n.º 17 - 01-04-99

PROPOSTES DE

Josep Bestard

CANDIDAT A BATLE d'U.M.

PER A

l'assistència sanitària

F El que més s'ha de millorar a Andratx és el tema
de l'ambulància. De vegades, quan el cotxe de la Creu
Roja no pot venir, el 061 tarda molt de temps en arribar..
I hem de tenir un servei garantit servei 24 hores. Per
això firmarem un conveni amb la Creu Roja, una de les
institucions més carismàtiques del món, o altra organisme,
que ens permetrà oferir serveis d'ambulància i assistència
social a domicili durant tot el dia. Però per això no basten
els voluntaris, se'ls si ha de subvencionar alguns profes-
sionals i altres mitjans. Però no podem estalviar en aquest
aspecte. Ens hi jugam la vida dels nostres.

Hem de fer una residència per a gent gran. Hi
ha molts majors que, per un motiu o l'altre han de
menester unes atencions especials, o simplement un lloc
on viure. Una residència de gestió privada amb finança-
ment municipal per aquelles persones que no tinguin
recursos suficients per pagar-s'ho.

A s'Arracó fa falta una farmàcia com el pa. No
podem passar amb més comèdies legals sobre el nombre
d'habitants. S'ha d'obrir ja.

A Sant Elm s'hi arreplega molta gent, i per això
es indispensable que hi hagi una bona assistència
mèdica.

A les platges i a les piscines municipals hi ha
d'haver, al manco, els socorristes que mana la llei. No
es poden donar concessions d'aquests serveis que no
considerin aquest punt.

L'ELEFANT  i  L'ESTACA

Si he de reduïr a una sola imatge tots els records
d'infantesa de quan anava al circ (a Mallorca es deia
anar a ses títeres), amb els ulls plens de màgia, crec que
per damunt dels trapezistes i dels pallassos, allò que més
poderosament em cridava l'atenció era la intel·ligència
dels elefants. Hi havia una cosa, però, que mai vaig
entendre de petit: en acabar la funció, els portaven a
l'exterior de la carpa i els lligaven amb una corda a una
petita estaca clavada en terra. Com es possible -em
preguntava, amb la força que tenen aquests animals no
rompin l'estaca i la corda que anul·len els seus moviments
de llibertat? Cap dels meus amics (ni dels meus familiars)
en sabien donar una resposta satisfactòria: uns dèien que
eren molt curts i d'altres que no necessitaven anar a
lloure. En definitiva, no trobava raó entenedora.

Passaren els anys, vaig fer-me gran i no vaig tornar
a plantejar-me l'enigma fins que, aquest Nadal, vaig
acompanyar els meus fills al circ. Potser no tenia (almenys
per a mi ja no ho representava) tota la màgia i il·lusió
de quan era infant, però hi havia color, llum, pallassos,
equilibristes i, naturalment, un espectacle d'elefants en-
sinistrats. Quan entrava, abans de lliurar els tiquets, vaig
recordar el meu dubte i el vaig manifestar al porter. No
se'n sabia avenir, però no s'ho havia plantejat mai. I això,
em dèia, que a vegades es posen furiosos, i sembla que
ho han de rompre tot, però ni tan sols estiren l'estaca!
A la sortida, el porter m'esperava; va acompanyar-me a
parlar amb el domador. Aquest si sabia la resposta:
L'elefant no fuig, simplement, perquè des de que va néixer,
l'hem fermat sempre a la mateixa estaca. Quan era petit,
si va provar de fugir més d'una vegada, però aleshores
no tenia encara prou força i tots els seus esforços foren
en va. Per això, com que l'elefant te memòria, creu que
no ho paga tudar energies contra el que creu impossible.
Així s'acomoda a la immobilitat.

L'explicació del domador ha estat una de les lliçons
més importants que he rebut en la vida.

L'any 1.999 serà un any d'eleccions, i desde la meva
modèstia vull demanar als mallorquins que rompin les
falses cadenes, que no són eternes, i que des d'ara
comencin a pensar com a persones lliures, i a emprar
la memòria per saber qui és qui defensa els interessos
dels mallorquins i qui és qui defensa els interessos dels
madrilenys.

Les estaques pitjors són les que creiem tenir
clavades en el cervell.

Pep Llompart. Regidor d'UM d'Algaida.
(publicat a L'Estel)

això és el nou i modern
CAMP DE MAR

No és per estar-hi orgullós
I aquests dos edificis només són el començament.

Darrera la pintoresca venuda d'un camp de golf

s'hi amaguen un total de 2.000 llits, que suposaran

la destrossa total d'un lloc que, tot i les burrades

anteriors, encara conservava un caràcter especial.

A partir d'ara serà un

altre monstre.

Hem de fer tot el que

sigui possible perquè

no torni a passar a

cap altre banda.

Si tens la sort de que el teu fill
o la teva filla vulguin anar a la
Universitat, tendràs la mala sort
de viure a Mallorca perquè si la
mitja que es gasta per estudiant
universitari a tot l'estat és de

400.000 pessetes per alumne, a les Balears
només és de 290.000. Això vol dir que hi ha
menys professors, pitjors instal·lacions, man-
co investigació, menys especialitats, etc. Tot
sempre bastant pitjor que ells.
Fins quan ho consentiràs ???????

Una promesa fàcil de cumplir:
El despatx que el batle d'Andratx té al castell de Son
Mas no tendrà porta. No és que la porta hagi d'estar
sempre oberta, sinó que no hi haurà porta, ni tan sols
marc. El despatx del batle ha d'estar sempre obert per
a tothom i no hi ha d'haver-hi gaire secrets quan al que
es pugui parlar allà. Només ès un detall dels nous temps
que poden venir.
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F El tema que mas urgente solución necesita en Andratx es
el de la ambulancia. A veces, cuándo el coche de la Cruz Roja
no puede hacer el servicio, el 061 tarda mucho (demasiado) en
llegar. Y debemos garantizarnos un servicio de 24 horas. Por eso
firmaremos un convenio con la Cruz Roja, una de las instituciones
más carismáticas del mundo, u otro organismo, que nos permitirá
ofrecer servicio de ambulancia y asistencia social a domicilio
durante todo el día. Pero para eso no bastan los voluntarios, hay
que subvencionar para poder contar con un equipo profesional y
buenos medios. Y no se puede ahorrar en este aspecto. Nos
jugamos la vida de los nuestros.

Tenemos que contar con una residencia para gente
mayor. Muchos de nuestros mayores, por un motivo u otro,
necesitan de unas atenciones especiales, o simplemente de un
lugar donde vivir. Una residencia de gestión privada con financiación
municipal para aquellas personas que no tengan recursos suficien-
tes para pagárselo.

En s'Arracó hace falta una farmacia como el pan.
No podemos pasar con mas comedias legales sobre el
número de habitantes. Ha de abrirse ya.

En Sant Elm se llega a juntar mucha gente y por
esos es indispensable que haya una buena asistencia
médica.

En las playas y piscinas municipales debe haber,
al menos, los socorristas que marca la ley. No se pueden
dar concesiones de estos servicios que no consideren este
punto.

EL ELEFANTE  y  LA ESTACA

Si he de reducir a una sola imagen todos los
recuerdos de infancia cuando iba al circo (en Mallorca
era ir a "ses títeres"), con los ojos llenos de magia, creo
que por encima de los trapecistas y los payasos, aquello
que mas poderosamente me llamaba la atención era la
inteligencia de los elefantes. Pero había una cosa que
nunca entendí de pequeño: cuándo acababa la función
los sacaban de la carpa y los ataban con una cuerda
a una pequeña estaca clavada en la tierra. ¿Cómo es
posible, me preguntaba, con la fuerza que tienen estos
animales no rompan la estaca y la cuerda que anulan
sus movimientos de libertad? Ninguno de mis amigos (ni
de mis familiares) supieron darme una respuesta satis-
factoria: unos decían que eran animales cortos y otros
que no necesitaban andar sueltos. En definitiva, no
encontraba razón esclarecedora.

Pasaron los años, me hice mayor y no volví a
plantearme el enigma hasta que, esta Navidad, acompañé
a mi hijo al circo. Quizás ya no tenía (al menos ya no
para mí) toda la magia y la ilusión de cuando era niño,
pero había luces, colores, payasos, equilibristas y, natu-
ralmente, un espectáculo de elefantes amaestrados. Cuan-
do entraba, antes de entregar los tiquets, recordé mi duda
y se la manifesté al portero. Pero tampoco se lo había
planteado nunca y no supo responder. Y eso, me dijo,
que a veces se ponen furiosos y parece que van a romperlo
todo, ¡pero ni tan solo tiran de la estaca!

A la salida el portero me esperaba y me acompañó
a hablar con el domador. Este si sabía la respuesta.
El elefante no huye simplemente porque desde que nació
ha estado siempre atado a la misma estaca. Cuando era
pequeño si intentó escapar mas de una vez, pero entonces
no tenía todavía suficiente fuerza y todos sus esfuerzos
fueron en vano. Por eso, como el elefante tiene memoria,
cree que no vale la pena gastar energías contra lo que
cree imposible. Así, se acomoda a la inmovilidad.

La explicación del domador ha sido una de las
lecciones mas importantes que he recibido en la vida.

El año 1.999 es año de elecciones, y desde mi
modestia quiero pedir a los mallorquines que rompan las
falsas cadenas, que no son eternas, y que desde ahora
empiecen a pensar como personas libres, y a emplear la
memoria para saber quien defiende los intereses de los
mallorquines y quien defiende los intereses de los madri-
leños.

Las peores estacas son las que creemos tener
clavadas en el cerebro.

Pep Llompart. Concejal de UM de Algaida.
(publicado en L'Estel)

esto es el nuevo y moderno
CAMP DE MAR

¡ No es para estar orgullosos !
Y estos dos edificios son solo el principio. Detrás de la

picaresca del campo de golf se esconde una inmensa

urbanización que nos traerá dos mil nuevas plazas a

nuestro término y que supondrán la destrucción total de

un lugar que, aún con los anteriores desastres, conservaba

un carácter especial. A

partir de ahora será otro

monstruo de hormigón.

Tenemos que hacer lo

imposible para que esto

no se vuelva a repetir.

Si tienes la suerte de que tu hijo
o hija quiera ir a la Universidad,
tendrás la mala suerte de vivir en
Mallorca porqué si la media que
se gasta por estudiante universi-
tario en todo el estado es de

400.000 pesetas por alumno, en las Baleares
sólo es de 290.000. Eso significa menos pro-
fesores, peores instalaciones, pocos recursos
para investigación, menos especialidades, etc.
Siempre menos que los demás.
¿¿¿ Hasta cuándo lo vas a consentir ???

Una promesa fácil de cumplir:
El despacho que el alcalde de Andratx tiene en el
castillo de Son Mas no tendrá puerta. No es que la
puerta deba estar siempre abierta, sino que no debe haber
puerta, ni tan siquiera marco. El despacho del alcalde debe
estar siempre abierto a todos y no debe de haber muchos
secretos de cuánto se pueda hablar allí. Sólo es un detalle
de los nuevos tiempos que pueden venir.
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sa Sargantana
hoja informativa del comité local

de Unió Mallorquina de Andratx

n.º 17 - 01-04-99

PROPUESTAS DE

José Bestard

CANDIDATO A ALCALDE de U.M.

para

la asistencia sanitaria



QUE ÉS UNIÓ MALLORQUINA?

1- U.M. és un partit mallorquí. Les seves decisions es

prenen a Mallorca, sense dependre de les directrius de

Madrid.

2- Som un partit nacionalista de centre i liberal que

defensa els interessos de Mallorca i dels mallorquins.

3- Defensam la identitat i el progrés del nostre país,

convidant a tothom que s´integri al nostre projecte.

4- Reclamam un tracte just per a Balears per part del

govern central. La majoria dels recursos de les nostres

illes s´han de destinar aquí, per resoldre els nostres

problemes.

5- Hem de poder decidir el que fem amb els nostres

doblers reservant una quota de solidaritat amb les al-

tres autonomies de l´estat espanyol.

6- Com a nacionalistes, i per això, volem un desenvo-

lupament racional que sigui respectuós amb el territo-

ri i el medi ambient.

7- Mallorca necessita tenir diputats a Madrid per a

poder tenir pes davant del govern central, tal com a

Canàries, Euskadi o Catalunya.

8- El vot per a U.M. serà decisiu a les properes

eleccions autonòmiques i municipals per triar el

proper govern Balear i el dels més importants muni-

cipis de Mallorca.

sa Sargantana
full informatiu del comitè local

d'Unió Mallorquina d'Andratx

n.º 18 - 15-04-99

JOSEP BESTARD
elegit candidat a batle d'Andratx

per Unió Mallorquina.

El comitè local d'Unió Mallorquina va decidir per
unanimitat que el candidat a batle en representació
dels nacionalistes a les properes eleccions muni-
cipals que s'han de celebrar el mes de juny de 1999
sigui en Josep Bestard, més conegut per En Pep
de sa Clota, o En Pep des Layn.

Va néixer l'any 1961 a Palma (per això de
que tothom naixia allà) i desde  llavors ha viscut
al Port. Es casat i te dos fills.

Josep Bestard es membre del Consell Polític
Nacional d'Unió Mallorquina i president del comitè
local d'Andratx.

Llicenciat en Història per l'Universitat de les
Illes Balears, desenvolupa la seva tasca professi-
onal al sector turístic, en el món de la restauració,
als locals que regenta juntament amb la seva
família.

El programa que proposarà Unió Ma-

llorquina d'Andratx per a la propera

legislatura es bassa en quatre punts

fonamentals.

1.- DIÀLEG I COMUNICACIÓ.
L'acció de govern ha d'estar basada en

el diàleg i en la comunicació. No es

pot anar per la vida passant el "rodillo"

perquè es té una ampla majoria i s'han de consensuar totes

aquelles decisions que sigui possible. S'ha d'aprofundir en

la participació ciutadana en la vida política local pels

mitjans oportuns - premsa local plural, televisió local

participativa, celebració dels plens de l'Ajuntament a

l'hora i dia que permeti major assistència i retransmissió del

mateix per la televisió local.

2.- TURISME DE QUALITAT I RESPECTE I PROTECCIÓ DEL MEDI AMBIENT

Tothom parla ara de protegir l'entorn però a l'hora

de la veritat no es fa tot el que caldria. A Andratx

gaudim d'un paisatge meravellós i un medi natural

riquíssim. L'hem de conservar a gairebé qualsevol

preu.  Aquest tema està molt lligat amb la lluita per

aconseguir un turisme d'alta qualitat, desestacionalitzat, amb

una forta despesa en oferta complementària - la mes

important al nostre terme - i amb poca pressió mediambiental.

3.- SERVEIS PÚBLICS I SOCIALS.
A Andratx rebem a canvi dels imposts que pagam

uns serveis socials absolutament deficitaris. No

tenim molts encara aigua potable canalitzada.  No tenim

ambulància. Els carrers de les urbanitzacions del terme fan

vergonya. No tenim ni la meitat de la policia que hem de

menester. A les platges no hi ha serveis adequats a l'època

que vivim. Una muntanya de mancances que els que fins

ara han governat no s'han atrevit a abordar i que son ja

una necessitat ineludible.

4.- POTENCIACIÓ DE LA CULTURA I LLENGUA DE MALLORCA.
Com a partit nacionalista que som i amb l'aspiració

d'aconseguir algun dia l'autogovern per al poble de Mallorca,

farem esforços perquè la cultura i llengua mallorquines

siguin el nexe d'unió de totes les gents que

viuen a Mallorca, independentment del lloc

on varen néixer.

Amb l'assistència de la presidenta del Consell de

Mallorca i d'Unió Mallorquina, Maria Antònia

Munar i d'un centenar d'amics i simpatitzants,

Josep Bestard va esser designat candidat a batle en

representació d'Unió Mallorquina.



¿QUE ES UNIÓ MALLORQUINA?

1- U.M. es un partido mallorquín. Sus decisiones se

toman en Mallorca, sin depender de las directrices de

Madrid.

2- Somos un partido nacionalista de centro y liberal

que defiende los intereses de Mallorca y de los ma-

llorquines.

3- Defendemos la identidad y el progreso de nuestro

país e invitamos a todos a que se integren en nuestro

proyecto.

4- Reclamamos un trato justo para Baleares por parte

del gobierno central. La mayoría de los recursos de

nuestras islas deben destinarse aquí, para atender

nuestras necesidades.

5- Hemos de poder decidir lo que hacemos con nuestro

dinero, reservando una cuota de solidaridad con las

otras autonomías del estado español.

6- Como nacionalistas, y precisamente por eso,

queremos un desarrollo racional que sea respetuoso

con el territorio y el medio ambiente.

7- Mallorca necesita tener diputados en Madrid para

poder tener peso ante el gobierno central, tal y como

sucede en  Canarias, Euskadi o Cataluña.

8- El voto para U.M. será decisivo en las próximas

elecciones autonómicas y municipales para elegir el

próximo gobierno balear y el de los más importantes

municipios de Mallorca.

JOSE BESTARD
elegido candidato a alcalde de
Andratx por Unió Mallorquina.

El comité local de Unió Mallorquina decidió por
unanimidad que el candidato a alcalde en repre-
sentación de los nacionalistas en las próximas
elecciones municipales que se han de celebrar el
mes de junio de 1999 sea José Bestard, mas
conocido por Pepe del Layn.

Nació en 1961 en Palma (todo el mundo
nacía allí entonces) y hasta hoy ha vivido en el
Puerto. Está casado y tiene dos hijos.

José Bestard es miembro del Consejo
Político Nacional de Unió Mallorquina y presiden-
te del comité local de Andratx.

Licenciado en Historia por la Universidad
de las Islas Baleares, desarrolla su actividad
profesional en el sector turístico, en el mundo de
la restauración, en los locales que regenta junto
a su familia.

Con la asistencia de la presidenta del Consell de

Mallorca y de Unió Mallorquina, Maria Antònia

Munar, y de un centenar de amigos y

simpatizantes, José Bestard fue elegido candidato a

alcalde en representación de Unió Mallorquina.

sa Sargantana
hoja informativa del comité local
de Unió Mallorquina de Andratx

n.º 18 - 15-04-99

El programa que propondrá Unió

Mallorquina para la próxima legisla-

tura se basa en cuatro puntos funda-

mentales.

1.- DIALOGO Y COMUNICACION.
La acción de gobierno debe estar

basada en el diálogo y en la comu-

nicación. No se puede ir por la vida

pasando el "rodillo" porque se tenga mayoría y deben

consensuarse tantas decisiones como sea posible. Se ha de

profundizar en la participación ciudadana por los

medios oportunos - prensa local plural, televisión local

participativa, celebración de los plenos del ayunta-

miento a la hora y día que permita una mayor

asistencia de público y retransmisión de los mismos por la

televisión local.

2.- TURISMO DE CALIDAD Y RESPETO Y PROTECCION
DEL MEDIO AMBIENTE.
Todo el mundo habla ahora de proteger el entorno

pero a la hora de la verdad no se hace tanto como

se debiera. En Andratx gozamos de un paisaje

maravilloso y un medio natural riquísimo. Debemos

conservarlo a cualquier precio. Este tema está muy ligado

a la lucha por conseguir un turismo de alta calidad,

desestacionalizado, con un fuerte gasto en oferta comple-

mentaria -la mas importante en nuestro término- y con poca

presión medio-ambiental.

3.- SERVICIOS PUBLICOS Y SOCIALES.
En Andratx a cambio de los impuestos que

pagamos, recibimos unos servicios  realmente

insuficientes. Muchos no tenemos todavía agua potable

canalizada. No tenemos ambulancia. Las calles de las

urbanizaciones son una vergüenza. No tenemos la mitad de

la policía que necesitamos. En las playas no hay servicios

adecuados al tiempo que vivimos. Una montaña de carencias

que los que han gobernado hasta ahora no se han atrevido

a abordar y que ya son una necesidad ineludible.

4.- POTENCIACION DE LA CULTURA Y LENGUA
DE MALLORCA.
Como partido nacionalista que somos y con la

aspiración de conseguir algún día el autogobierno

para el pueblo de Mallorca, haremos esfuerzos

para que la cultura y lengua mallorquinas sean

el nexo de unión de todas las gentes que viven en Mallorca,

independientemente del lugar donde nacieron.



sa Sargantana
full informatiu del comitè local

d'Unió Mallorquina d'Andratx
n.º 19 - 01-05-99

El que produeix ferides no són els canvis, sinó la resistència als canvis.

ENCARA NO
Era l'any 1.991. A les eleccions municipals ens
varen prometre l'aigua corrent tot d'una.
Per recordar-ho, l'any següent, l'olímpic 92, la batlessa sortia així com
mostra el Diari Baleares, i ho tornava a prometre per aquella legislatura.
No ho va fer i es va comprometre a les eleccions del 95 amb la mateixa
promesa. No ho va fer. L'any 97 ho tornava a prometre al Maganova.
No ho ha fet. Inclús aquests dies es passetjen pel Port repartint unes fulles
que hem d'omplir perquè ja ve l'aigua corrent. Mentida altre vegada, tot és
perquè s'acosten les eleccions i ha fet posar quatre tubs per devora la
carretera perquè pareixi que fan alguna cosa, ara, el darrer dia. Es torna a
presentar - per tercera vegada, i això no és lo que predica el Sr. Aznar, que diu que no és bo que la mateixa gent
estigui tant de temps en el poder - i vós tornarà a prometre que si, que durà aigua corrent tot d'una. I no volem
pensar que ningú se la pugui creure. De seguir ella de batle, a les eleccions del 2003 ens ho tornarà a prometre.

I tampoc no s'ha obert el carrer Llevant, fonamental per a regular la circulació al Port, fins ara tot un caos.
I clar, és que val 70 milions, i per un Ajuntament que en té 1.500 de presupost els hi pareix que és molt car.
O és que no ho volen fer ? O no en saben més ?

I si acompanyau els nins a l'escola ben segur que heu de caminar pel mig del carrer, amb els cotxes, perquè
les aceres del carrer Isaac Peral no es poden utilitzar plenes com estan de pals de tota clase.

I no aturen de fer urbanitzacions i més cases per davora el Port. Això vol dir més cotxes i més gent que
devalla i ja no hi cabem (i no és broma). No hi ha cap control, tot va com va. I això no és bo pel nostre futur.
Hem de canviar els gestors. Ja.

El pàrquing de l'entrada del Port és fonamental. Si val 80 milions idò mala sort.
S'ha de negociar el que es pugui però no podem prescindir d'aquest solar ni a canvi
deixar edificar més blocs d'apartaments. També hem de seguir lluitant per aconseguir
altres  solars on fer més pàrquings, que a l'estiu encara no basten.

I tants de cartells només en estranger per tot, que ja no sabem si això és el
Port o que és. Estam perdent la identitat i si no feim via no la tornarem a trobar.

Com a nacionalistes que som, i amb la ferma creença que el poder s'ha de compartir i que per això
res millor que descentralitzar, crearem el càrrec de regidor delegat del Port, que només s'ocuparà del Port
i formarà part de l'equip de govern i substituïrà al batle pedani que mai no ha tengut cap poder.

Al Port farem una oficina municipal realment operativa, on es podrà resoldre qualsevol assumpte dels
portenyos amb l'ajuntament sense haver de desplaçar-se a la Vila. A més el batle atendrà periòdicament i
sovint en aquesta oficina.

!!!!!!!!

Des que varem començar a fer Sa Sargantana, ara fa ja un
any i mig, hem fet notar moltes injustícies, moltes coses que

aquí tenim pitjor que a la resta de l'estat, i això crèim que ens fa mal a tots els que vivim aquí,
independentment del lloc on varem néixer. Avui són els mestres d'escola els que cobren menys i les
benzines les més cares, però també hem vist com els jubilats de les illes cobren 10.000 pessetes
manco que la mitjana estatal, que les pensions de viudetat són les més baixes, els sous dels treba-
lladors estan 20.000 pessetes per sota la mitjana estatal, que les Balears és la comunitat amb menor
inversió pública, com no han volgut considerar-nos comunitat històrica, com els estudiants universitaris
reben un 25% menys que els altres, com ens volen llevar molts dels avions que ens comuniquen
amb el continent, com se'n volen dur arena de les nostres platges o lo cara que ens varen fer pagar
l'aigua que varem traginar de l'Ebre durant la sequera, per no parlar de les retencions de trànsit a
les nostres carreteres o de que se'n vagi el llum sempre que cauen dues gotes. I tants altres greu-
ges. Per canviar, hem de fer com els catalans, canaris o bascos. Que els nostres diputats siguin de
partits d'aquí, i no del PP o PSOE que sempre miren cap a Madrid i no massa per nosaltres.

Diari Balears - 26-04

ELS SOUS MÉS BAIXOS, ELS PREUS MÉS CARS

MAMAMAMAMAGANOGANOGANOGANOGANOVVVVVAAAAA

ABRIL 97ABRIL 97ABRIL 97ABRIL 97ABRIL 97

Diario de Mallorca - 23-03



sa Sargantana
hoja informativa del comité local

de Unió Mallorquina de Andratx
n.º 19 - 01-05-99

Lo que provoca heridas no son los cambios, sino la resistencia a los cambios

TODAVIA NO
Corría el año 1.991. En las elecciones municipales nos
prometieron el agua corriente en seguida. Para recor-
darlo, al año siguiente la alcaldesa aparecía así como muestra el Diario Baleares,
y volvía a prometerlo para aquella legislatura. No lo hizo y se comprometió en
las elecciones del 95 con el mismo tema. No lo hizo. El año 97 otra vez lo
prometía como refleja la revista Maganova. No lo hizo. Incluso estos días se
pasean por el Puerto repartiendo unas hojas que debemos rellenar porqué ya llega
el agua corriente. Mentira otra vez, todo es porqué se acercan las elecciones y ha
hecho poner cuatro tubos al lado de la carretera para dar la impresión de que se
hace algo, ahora, el último día. Se presenta a la reelección, por tercera vez -y
eso no es lo que predica el sr. Aznar, que dice que no es bueno que la gente esté tanto tiempo en el poder- y nos
prometerá otra vez que sí, que en seguida llega el agua corriente. Y nos cuesta pensar que alguien pueda creerla. De
seguir ella de alcalde, en las elecciones del 2.003 nos lo prometerá otra vez.

Y tampoco han abierto la Calle Levante, fundamental para regular la circulación en el Puerto, hasta ahora un caos.
Claro, vale 70 millones de pesetas, y se ve que eso es muy caro para un Ayuntamiento que maneja 1.500 millones de
presupuesto. ¿O es que no quieren hacerlo? ¿O quizás no saben?

Y si intentáis acompañar a los niños a la escuela, tendréis que caminar por el centro de la calle, porqué las aceras
de la calle Isaac Peral no se pueden usar, llenas como están de postes de toda clase.

Y no paran de hacer nuevas urbanizaciones y más casas alrededor del Puerto. Eso quiere decir más coches y más
gente que bajará y ya no cabemos (y no es broma). No hay ningún control sobre el desarrollo, todo va como va. Y eso
no es bueno para nuestro futuro. Debemos cambiar a los gestores. Ya.

El parking de la entrada del Puerto es fundamental. Si vale 80 millones mala suerte. Se debe negociar cuánto
se pueda con la propiedad pero no podemos prescindir de éste solar ni a cambio dejar edificar más bloques de
pisos. También debemos seguir buscando otros solares dónde hacer más plazas de aparcamiento, que en verano no
son suficientes.

Y tantos letreros solamente en idioma extranjero en todas partes, que ya no sabemos si esto es el Puerto
o que es. Estamos perdiendo la identidad y si no espabilamos no la encontraremos de nuevo.

Como nacionalistas que somos y con la firme convicción que el poder debe compartirse y que para eso nada mejor que descentralizar,
crearemos el cargo de  concejal delegado del Puerto, , que solamente se ocupará del Puerto y formará parte del equipo de gobierno,
sustituyendo al alcalde pedáneo que nunca ha tenido ningún poder.

En el Puerto abriremos una oficina municipal realmente operativa, dónde se podrá resolver cualquier asunto de los porteños con
el ayuntamiento sin tener que desplazarse al pueblo. Además, el alcalde atenderá periódicamente y con frecuencia en esta oficina.

!!!!!!!!

Desde que empezamos a editar Sa Sargantana, ahora hace un
año y medio, hemos hecho hincapié en toda una serie de agravios, de

cosas que aquí tenemos peor que en el resto del estado, y eso creemos que es malo para todos los que vivimos
aquí, independientemente del lugar donde nacimos. Hoy son los maestros de escuela peor pagados o las gasolinas
más caras, pero también hemos visto como los jubilados de las islas cobran 10.000 pesetas menos que la media
estatal, que las pensiones de viudedad son las más bajas, que los sueldos de los trabajadores están 20.000
pesetas por debajo de la media estatal, que las Baleares es la comunidad con menor inversión pública, cómo no
han querido considerarnos comunidad histórica, como los estudiantes universitarios reciben un 25% menos de
fondos que el resto, cómo quieren eliminar muchos de los vuelos que nos comunican con el continente porqué no
son rentables, cómo se quieren llevar gratis la arena de nuestras playas y lo cara que nos hicieron pagar el agua
del Ebro durante la sequía, para no hablar de los atascos en nuestras carreteras o de que se vaya la luz cada
vez que caen dos gotas. Y tantos otros agravios. Para cambiar, debemos hacer como los catalanes, canarios o
vascos. Que nuestros diputados sean de aquí, y no del PP o del PSOE que siempre miran a Madrid y no dema-
siado por nosotros.

Diari Balears - 26-04

LOS SUELDOS MAS BAJOS, LOS PRECIOS MAS CAROS

MAMAMAMAMAGANOGANOGANOGANOGANOVVVVVAAAAA
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d'Unió Mallorquina d'Andratx
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El que produeix ferides no són els canvis, sinó la resistència als canvis.

ENCARA NO
Era l'any 1.991. A les eleccions municipals ens varen
prometre l'aigua corrent tot d'una. Per recordar-ho, l'any
següent, l'olímpic 92, la batlessa sortia així com mostra el Diari Baleares, i ho tornava a
prometre per aquella legislatura. No ho va fer i es va comprometre a les eleccions del
95 amb la mateixa promesa. No ho va fer.  L'any 97 repetia promesa al Maganova.
No ho ha fet.   Ara es torna a presentar - per tercera vegada, i això no és lo que predica
el Sr. Aznar, que diu que no és bo que la mateixa gent estigui tant de temps en el poder
- i vós tornarà a prometre que si, que durà aigua corrent tot d'una. I no volem pensar
que ningú se la pugui creure. De seguir ella de batle, a les eleccions del 2003 ens ho
tornarà a prometre.

Josep Bestard té ara 38 anys i ha viscut tota la vida al Port.
Es va llicenciar en Història a la Universitat de les Illes Balears però la seva
activitat professional és al món de la restauració. És casat i té dos fills.
D’ell podeu esperar una especial sensibilitat cap a s’Arracó, no de bades en té
una cama d’aquí: els padrins, de part de sa mare eren en Toni Clota i n’Aina de
can Talé i al seu pare encara ara el coneixen com en Guillem de s’Estret.
I és nebot i fillol del fuster de s’Arracò, en Guillem Clota.

Proposarem i difondrem, des del Patronat Municipal de Turisme, un impuls al
turisme rural i ecològic, amb la creació de rutes eco-turístiques que duguin turistes
de qualitat i que permetin l’obertura d’empreses agro-turístiques

L’enllumenat públic serà arreglat i augmentat. Farem arreglar els camins veïnals. Lluitarem per una
oficina de correus. Els majors disposaran d'un local adequat per reunir-se.

Pel que fa a l’esport, dotarem s’Arracó amb una pista poliesportiva (d’ussos múltiples) perquè els nins
juguin al que les hi doni la gana. Els vestidors nous d’aquesta pista vendran a cobrir també les mancances
del camp de futbol, al qual, com a municipal que és, posarem en adequades condicions.

És voluntat personal del candidat lluitar on faci falta perquè a s’Arracó hi hagi una Farmàcia. Les
lleis estatals en aquest sentit són obsoletes i des de Unió Mallorquina lluitarem per canviar-les.

Com a nacionalistes que som, i amb la ferma creença que el poder s'ha de compartir i que per això
res millor que descentralitzar, crearem el càrrec de regidor delegat de s'Arracó, que s'ocuparà només de s'Arracó,
formarà part de l'equip de govern i substituïrà al batle pedani que mai no han tengut cap poder.

A s'Arracó farem una oficina municipal realment operativa, on es podrà resoldre qualsevol assumpte
dels arraconers amb l'ajuntament sense haver de desplaçar-se a la Vila. A més el batle atendrà periòdicament
i sovint en aquesta oficina.

!!!!!!!!

Des que varem començar a fer Sa Sargantana, ara fa ja un
any i mig, hem fet notar moltes injustícies, moltes coses que

aquí tenim pitjor que a la resta de l'estat, i això crèim que ens fa mal a tots els que vivim aquí,
independentment del lloc on varem néixer. Avui són els mestres d'escola els que cobren menys i les
benzines les més cares, però també hem vist com els jubilats de les illes cobren 10.000 pessetes
manco que la mitjana estatal, que les pensions de viudetat són les més baixes, els sous dels treba-
lladors estan 20.000 pessetes per sota la mitjana estatal, que les Balears és la comunitat amb menor
inversió pública, com no han volgut considerar-nos comunitat històrica, com els estudiants universitaris
reben un 25% menys que els altres, com ens volen llevar molts dels avions que ens comuniquen
amb el continent, com se'n volen dur arena de les nostres platges o lo cara que ens varen fer pagar
l'aigua que varem traginar de l'Ebre durant la sequera, per no parlar de les retencions a les nostres
carreteres o de que se'n vagi el llum sempre que cauen dues gotes. I tants altres greuges. Per
canviar, hem de fer com els catalans, canaris o bascos. Que els nostres diputats siguin de partits
d'aquí, i no del PP o PSOE que sempre miren cap a Madrid i no massa per nosaltres.

MAMAMAMAMAGANOGANOGANOGANOGANOVVVVVAAAAA
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Diari Balears - 26-04

ELS SOUS MÉS BAIXOS, ELS PREUS MÉS CARS
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TODAVIA NO
Corría el año 1.991. En las elecciones municipales nos
prometieron el agua corriente en seguida. Para recordarlo, al
año siguiente la alcaldesa aparecía así como muestra el Diario Baleares, y volvía a
prometerlo para aquella legislatura. No lo hizo y se comprometió en las elecciones del 95
con el mismo tema. No lo hizo. El año 97 otra vez lo prometía como refleja la revista
Maganova. No lo hizo. Ahora se presenta a la reelección, por tercera vez -y eso no es
lo que predica el sr. Aznar, que dice que no es bueno que la gente esté tanto tiempo en
el poder- y nos prometerá otra vez que sí, que en seguida llega el agua corriente. Y nos
cuesta pensar que alguien pueda creerla. De seguir ella de alcalde, en las elecciones del
2.003 nos lo prometerá otra vez.

José Bestard tiene ahora 38 años y toda su vida ha residido en el Puerto. Se licenció en Historia
en la Universidad de las Islas Baleares, pero desarrolla su actividad profesional en el mundo de la
restauración. Está casado y tiene dos hijos.
De el podéis esperar una especial sensibilidad hacia s'Arracó, no en balde tiene una pierna de aquí:
sus abuelos maternos eran Toni Clota i Aina de can Talé, y a su padre todavía se le conoce como
Guillen de s'estret. También es sobrino y ahijado del carpintero de s'Arracó, Guillem Clota.

Propondremos y difundiremos desde el Patronato municipal de Turismo un impulso al turismo
rural y ecológico, con la creación de rutas eco-turísticas que traigan turistas de calidad y permitan
la apertura de empresas agro-turísticas.

El alumbrado público será arreglado y aumentado. Restauraremos los caminos vecinales.
Lucharemos por una oficina de correos. Los mayores dispondrán de un local adecuado para reunirse.

Por lo que hace referencia al deporte, dataremos a s'Arracó con una pista polideportiva (de usos múltiples) para que
los niños jueguen a lo que les de la gana. Los vestuarios nuevos de esta pista vendrán a cubrir también las carencias del
campo de fútbol, al cual, como municipal que es, pondremos en adecuadas condiciones.

Es voluntad personal del candidato luchar donde haga falta para que en s'Arracó haya una Farmacia. Las leyes estatales
en este sentido son obsoletas y desde Unió Mallorquina lucharemos para cambiarlas.

Como nacionalistas que somos y con la firme convicción que el poder debe compartirse y que para eso nada mejor
que descentralizar, crearemos el cargo de  concejal delegado de s'Arracó, que solamente se ocupará de s'Arracó y formará
parte del equipo de gobierno, sustituyendo al alcalde pedáneo que nunca ha tenido ningún poder.

En s'Arracó abriremos una oficina municipal realmente operativa, dónde se podrá resolver cualquier asunto con el
ayuntamiento sin tener que desplazarse al pueblo. Además, el alcalde atenderá periódicamente y con frecuencia en esta oficina.

!!!!!!!!
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Diari Balears - 26-04

Lo que provoca heridas no son los cambios, sino la resistencia a los cambios

sa Sargantana
hoja informativa del comité local

de Unió Mallorquina de Andratx
n.º 19 - 01-05-99

Desde que empezamos a editar Sa Sargantana, ahora hace un
año y medio, hemos hecho hincapié en toda una serie de agravios, de

cosa que aquí tenemos peor que en el resto del estado, y eso creemos que es malo para todos los que vivimos
aquí, independientemente del lugar donde nacimos. Hoy son los maestros de escuela peor pagados o las gasolinas
más caras, pero también hemos visto como los jubilados de las islas cobran 10.000 pesetas menos que la media
estatal, que las pensiones de viudedad son las más bajas, que los sueldos de los trabajadores están 20.000
pesetas por debajo de la media estatal, que las Baleares es la comunidad con menor inversión pública, cómo no
han querido considerarnos comunidad histórica, como los estudiantes universitarios reciben un 25% menos de
fondos que el resto, cómo quieren eliminar muchos de los vuelos que nos comunican con el continente porqué no
son rentables, cómo se quieren llevar gratis la arena de nuestras playas y lo cara que nos hicieron pagar el agua
del Ebro durante la sequía, para no hablar de los atascos en nuestras carreteras o de que se vaya la luz cada
vez que caen dos gotas. Y tantos otros agravios. Para cambiar, debemos hacer como los catalanes, canarios o
vascos. Que nuestros diputados sean de aquí, y no del PP o del PSOE que siempre miran a Madrid y no dema-
siado por nosotros.

LOS SUELDOS MAS BAJOS, LOS PRECIOS MAS CAROS



sa Sargantana
full informatiu del comitè local

d'Unió Mallorquina d'Andratx
n.º 19 - 01-05-99

Diario de Mallorca - 23-03

El que produeix ferides no són els canvis, sinó la resistència als canvis.

Des que varem començar a fer Sa Sargantana, ara fa ja un
any i mig, hem fet notar moltes injustícies, moltes coses que a

Mallorca tenim pitjor que a la resta de l'estat, i això crèiem que ens fa mal a tots els que vivim aquí,
independentment del lloc on varem néixer. Avui són el mestres d'escola els que cobren menys i les benzines
les més cares, però també hem vist com els jubilats de les illes cobren 10.000 pessetes manco que la
mitjana estatal, que les pensions de viudetat són les més baixes, els sous dels treballadors estan 20.000
pessetes per sota la mitjana estatal, que les Balears és la comunitat amb menor inversió pública, com no
han volgut considerar-nos comunitat històrica, com els estudiants universitaris reben un 25% menys que
els altres, com ens volen llevar molts dels avions que ens comuniquen amb el continent, com se'n volen
dur arena de les nostres platges o lo cara que ens varen fer pagar l'aigua que varem traginar de l'Ebre
durant la sequera, per no parlar de les retencions de les nostres carreteres o de que se'n vagi el llum
sempre que cauen dues gotes. I tants altres greuges. Per canviar, hem de fer com els catalans, canaris
o bascos. Que els nostres diputats siguin de partits d'aquí, i no del PP o PSOE que sempre miren cap
a Madrid i no massa per nosaltres.

Diari Balears - 26-04

ELS SOUS MÉS BAIXOS, ELS PREUS MÉS CARS

PER UNA TELEVISIÓ IMPARCIAL
Unió Mallorquina ha fet arribar una carta al gerent de la

televisió d'Andratx per demanar-li que prengui les mesures

oportunes per garantir l'imparcialitat d'aquesta empresa durant

el procés electoral que s'acosta. No podem

oblidar que TV Andratx es finança quasi

totalment amb duros públics i per tant es

deu a tot el poble per igual. El que

trobam més adequat es que hi hagi una

reunió de totes les forces polítiques que es

presentaran a les eleccions el tretze de

juny i conjuntament planificar els espais per a cada partit i

els debats que es puguin organitzar.

Ara la batlessa es despenja amb que ha fracassat amb la policia.

Això ja ho sap tot el poble de fa molt de temps. I no direm

que fracassat, però tampoc ha tengut èxit en el tema de dur

aigua corrent per tot el terme, no ha tengut èxit organitzant el

trànsit per dins el poble -caòtic-, no ha tengut èxit aturant la

destrossa de Camp de Mar, ni en l'adjudicació de les platges

-que ofereixen un serveis tercermundistes-, ni en l'organització

d'un ade-

quat servei

d'ambulànci-

cia, ni en la recepció de les urbanitzacions -totes encara privades i en un estat

lamentable-, ni en obrir nous vial per descongestionar la Vila, el Port o Sant Elm, ni

tampoc en la creació de zones verdes - l'única que s'ha fet, el jardí botànic, no es

d'allò millor,  no ha tengut èxit en mantenir al poble informat i interessat.

En resum diríem que ....................no ha fet llarg.

ORGANITZACIÓ DEL TRÀNSIT I OBRA PÚBLICA A LA VILA:

* Estudi global del trànsit i reforma circulatòria. El que no es pot fer es agafar un
sol carrer i fer-lo direcció única sense tenir en compte com afectarà això al trànsit de
tots els altres carrers. S'ha de fer una planificació global, per aconseguir que tots el
carrers siguin direcció única i que la circulació sigui fluïda.

* Invertir en la creació de zones verdes i pàrkings dins o a prop del centre, mitjançant
la compra de solars per part de l'ajuntament. (Andratx deu esser l'únic poble del món
on hi ha pintades retxes per aparcar damunt les aceres). Els cotxes a dins el poble han
d'esser els dels residents, sobre tot els dimecres. Hem de poder anar a peu tranquil·lament. Si ara intentau
anar d'un costat a l'altre del poble amb un cotxet de bebè ja mos contareu els resultats. Hem d'obrir el
carrer de sa creu Roja per descongestionar.

* Els edificis públics i instal·lacions esportives han de mantenir-se en bones condicions, i cada any ens hi
hem de gastar el que faci falta perquè es conservin be. No basta fer les coses, després els hem de cuidar

* Es evident que s'ha de fer obra pública, però no es humà obligar a la gent a suportar quatre anys sencerets
de obres per tot arreu, que encara no havíem acabat i ja tornàvem començar. Hi ha d'haver-hi un ritme
més adequat, més tranquil, no aquesta bogeria.

*  Hem de millorar els serveis d'autobús entre els diferents nuclis del terme i entre Andratx i Ciutat.
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Diari Balears - 26-04

POR UNA TELEVISION IMPARCIAL
Unió Mallorquina ha hecho llegar una carta al gerente de la

televisión de Andratx para pedirle que tome las medidas oportu-

nas para garantizar la imparcialidad de esta empresa durante el

período electoral que se avecina. No podemos

olvidar que TV Andratx se financia casi

totalmente con dinero público y por lo tanto

se debe a todo el pueblo por igual. Lo que

creemos más adecuado es que haya una

reunión de todas las fuerzas políticas que se

presenten  a las elecciones el trece de junio

y conjuntamente planificar los espacios para cada partido y los

debates que se puedan organizar.

Ahora la alcaldesa se nos descuelga con que ha fracasado con

la policía. Eso lo sabe todo el pueblo desde hace mucho tiempo.

Y, no diremos fracasado, pero no ha tenido tampoco mucho éxito

en el tema de llevar agua corriente a todo el término, ni

organizando el tráfico en el pueblo - caótico-, ni ha tenido éxito

evitando la destrucción de Camp de Mar, ni en la adjudicación

de las playas -que ofrecen unos servicios tercermundistas-, ni

en la or-

ganización

de un ade-

cuado servicio de ambulancia, ni en la recepción de las urbanizaciones -todas todavía

privadas y en un estado lamentable-, ni en abrir nuevos viales para descongestionar

el pueblo, el puerto o San Telmo, ni en la creación de zonas verdes - solo se ha

hecho el jardín botánico y no es una maravilla-, no ha tenido éxito en mantener al

pueblo informado e interesado. Resumiendo...no ha tenido éxito.

sa Sargantana
hoja informativa del comité local

de Unió Mallorquina de Andratx
n.º 19 - 01-05-99

Lo que provoca heridas no son los cambios, sino la resistencia a los cambios

Desde que empezamos a editar Sa Sargantana, ahora hace un año y medio,

hemos hecho hincapié en toda una serie de agravios, de cosas que en

Mallorca tenemos peor que en el resto del estado, y eso creemos que es malo para todos los que vivimos aquí,

independientemente del lugar donde nacimos. Hoy son los maestros de escuela peor pagados o las gasolinas más caras,

pero también hemos visto como los jubilados de las islas cobran 10.000 pesetas menos que la media estatal, que las

pensiones de viudedad son las más bajas, que los sueldos de los trabajadores están 20.000 pesetas por debajo de

la media estatal, que las Baleares es la comunidad con menor inversión pública, cómo no han querido considerarnos

comunidad histórica, como los estudiantes universitarios reciben un 25% menos de fondos que el resto, cómo quieren

eliminar muchos de los vuelos que nos comunican con el continente porqué no son rentables, cómo se quieren llevar

gratis la arena de nuestras playas y lo cara que nos hicieron pagar el agua del Ebro durante la sequía, para no hablar

de los atascos en nuestras carreteras o de que se vaya la luz cada vez que caen dos gotas. Y tantos otros agravios.

Para cambiar, debemos hacer como los catalanes, canarios o vascos. Que nuestros diputados sean de aquí, y no del

PP o del PSOE que siempre miran a Madrid y no demasiado por nosotros.

LOS SUELDOS MAS BAJOS, LOS PRECIOS MAS CAROS

ORGANIZACIÓN DEL TRÀFICO Y OBRA PÚBLICA EN ANDRATX

* Estudio global del tráfico y reforma circulatoria. Lo que no debe hacerse es coger
una sola calle y hacerla dirección única, caprichosamente, sin tener en cuenta como
afectará esto al tráfico en las otras calles. Debe hacerse una planificación global, para
conseguir que todas las calles sean dirección única y la circulación fluida.

* Invertir en la creación de zonas verdes y aparcamientos en el centro o cerca, mediante
la compra de solares por parte del Ayuntamiento. Andratx debe ser el único pueblo del
mundo donde hay pintadas rayas que autorizan a aparcar sobre la acera. Los coches
en el pueblo deben ser los de los residentes. Debemos poder caminar tranquilamente.
Intentad ahora cruzar el pueblo con un cochecito de bebé y ya nos contaréis el resultado. Hay que abrir
el vial de la Cruz Roja para descongestionar.

* Los edificios públicos e instalaciones deportivas deben mantenerse en buenas condiciones, y cada año debemos
gastarnos lo que haga falta para conservarlos. No basta con hacer las cosas, después hay que cuidarlas.

* Es evidente que debe hacerse obra pública, pero no es humano obligar a la gente a soportar cuatro años
enteros de obras por doquier, que todavía no habíamos tapado ya volvíamos a levantar. Debe hacerse a un
ritmo más adecuado, más tranquilo, no esta locura.

*  Tenemos que mejorar el servicio de autobús entre los diferentes núcleos del término y entre Andratx y
Palma.



sa Sargantana
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d'Unió Mallorquina d'Andratx
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FALTEN 698 DIES PERQUÈ EL Sr. HIDALGO SIGUI BATLE AMB ELS VOTS DEL PP

VINT MILIONS PER N'HIDALGO EN QUATRE ANYS
Dilluns dia 19 de juliol a les tretze hores es va celebrar a l'Ajuntament

d'Andratx el primer plenari extraordinari de la present legislatura.

Apart alguns punts de pur tràmit, el que va ésser veritablement important

fou l'aprovació dels sous per a l'equip de govern per als vinents quatre anys, i

destaca per sobre de tot l'assignació que rebrà el primer tinent de batle i futur

batle, el representant d'ALA, Sr. Hidalgo, que serà de 4.130.000 (quatre milions

cent-trenta mil) pessetes anuals, que sumades a les 960.00 (nou-centes seixanta

mil) de seguretat social, donen un cost de més de cinc milions de pessetes anuals

per a la sala.

Unió Mallorquina, a través del seu portaveu, Josep Bestard, va indicar que

ja està clar perquè el pacte es va decantar per aquí, ja que durant les negociacions

entre ALA, PSOE i UM no es varen parlar mai de sous superiors a les dues-

centes mil pessetes.

A més a més, cal notar que el sou del tinent de batle és gairebé el doble

que el de la batlesa (2.880.000), més raonable.

Hem d'apuntar que el representant d'ALA no aporta cap preparació teòrica

o titulació acadèmica que justifiqui aquest sou tan exagerat, lo que val a dir que

això és el pagament per donar suport a la llista del Partido Popular. Però no eé
just que sigui el poble d'Andratx qui pagui aquesta despesa. Haver de pagar

de les butxaques de tots els andritxols vint milions (20.000.000) a un senyor durant

aquests propers quatre anys perquè el PP es mantengui en el poder a mitges

és una ofensa al poble.

EL PACTE DE L'ESTRANYA PARELLA
Sa Sargantana, degut a la forta calor està com a letàrgica, perquè funciona un poc a la contrària, i s'ha hagut de deixondir per informar als

andritxols dels resultats de les passades eleccions. Es la nostra obligació fer-ho.

Per a Unió Mallorquina els resultats foren molt bons, millors que mai. Varem treure més de set-cents vots i tornarem a aconseguir tres regidors,

com al 87.Això vol dir que varem connectar amb la gent, il·lusionar-los, transmetre'ls el nostre projecte i que ells confiaren amb nosaltres. Però les

urnes deixaren la clau de tota la governabilitat en mans d'un sol home.

A U.M. ens varem posar aviat per la feina. Pactar amb el P.P. no ens feia massa il·lusió i a dir ver, a ells tampoc, per això no varem fer

ni rebre cap oferta un a l'altre. Cercàrem pactar una majoria de progrés, que deixés fora aquells que fins aleshores havien governat de forma prepotent

i autoritari, és a dir, al P.P. Arribarem a un acord amb el P.S.O.E. per el qual a canvi de cedir la batlia a U.M. ells controlarien la comissió de govern

i es cediria a A.L.A. l'àrea d'urbanisme que havia sol·licitat. També volia dos anys de batlia o com a mínim la firma delegada en la seva àrea.

Per acord unànime del comitè local i la llista electoral, a UM decidirem no cedir batlia de cap manera a A.L.A. i donat el cas deixar

governar al PP en minoria.

El que mai no haguéssim cregut és que la dignitat de algunes persones fos tan escassa com per cedir dos anys de batlia a aquest senyor per

tal d'aguantar dos anys més a la cadira. Això és aferrar-se a un càrrec i no altres comèdies.

A Unió Mallorquina estam convençuts que aquest pacte no és bo per al poble, que no és bo per al poble que el Sr. Hidalgo sigui batle dos

anys i que a no molt llarg termini pagarà el P.P. aquest desig incontrolat de governar a qualsevol preu.

Mentre, a Unió Mallorquina farem oposició, seguirem lluitant per les nostres idees nacionalistes i de centre i vigilant que no ens buidin el poble.

Estam segurs que ben prest ens arribarà l'hora.

NOVA SEU
Hem canviat de lloc la seu d'Unió Mallorquina. Ara
és molt més cèntrica, a la Plaça a Andratx. Allà serem
pel que desitgis a partir de ben aviat.

PERLES ELECTORALS

22.06.99 - Última Hora - Mgta. Moner.

"La batlia no és negociable i passar per segons quin
lloc tampoc"
***Sra. Moner, vostè amb tal de comandar passa per allà on sigui.

01.07.99 - Ultima Hora - Mgta. Moner.

"Es millor cedir dos anys que anar a l'oposició"
***Basten pocs dies per canviar d'opinió................ radicalment.

D'això sen diu tenir les idees clares.

12.07.99 - Ultima Hora - Mgta. Moner.

"L'experiència del 91 ha estat fonamental per al
pacte del 99"
***Per això deu ésser que del 95 al 99 tengueren n'Hidalgo

a l'oposició i li dedicaren tot el seu amor.

El País - Andreu Manresa

"Les zones turístiques amb interessos alimenten a
trànsfugues, localistes, aventurers, puristes, visionaris o
partidets unipersonals amb ganes de manejar el poder"
***Aquest senyor ha estat per Andratx.

NO FA LLARG DE NET
Dos carrers d'Andratx un dia qualse-
vol. La neteja del poble ens costa
trenta milions més que l'any passat
però no hem notat cap millora. Fins
i tot algun anònim ciutadà ens fa saber
que fa un mes que no li agranen el
carrer. No fa llarg , no.

LES BLES BLES BLES BLES BALEARS EN MARXAALEARS EN MARXAALEARS EN MARXAALEARS EN MARXAALEARS EN MARXA
El govern balear és, per primera vegada en la història
un govern nacionalista i progressista. El PP ha deixat
de comandar, el "rodillo" s'ha acabat, comença l'era
del diàleg. A Mallorca cal notar l'aproximació entre
els dos partits nacionalistes: UM - PSM.



sa Sargantana
hoja informativa del comité local

de Unió Mallorquina de Andratx
n.º 20 - 01-08-99

FALTAN 698 DIAS PARA QUE EL Sr. HIDALGO SEA ALCALDE CON LOS VOTOS DEL PP

VEINTE MILLONES PARA HIDALGO EN 4 AÑOS
El lunes día 19 de julio a la una se celebró en el Ayuntamiento de Andratx

el primer pleno extraordinario de la presente legislatura.

Después de algunos puntos de puro trámite, lo verdaderamente importante

fue la aprobación de los sueldos para el equipo de gobierno para los próximos

cuatro años, y destaca por encima de todo la asignación que recibirá el primer

teniente de alcalde y futuro alcalde, el representante de A.L.A., Sr. Hidalgo, que

será de 4.130.000 pesetas anuales, que sumadas a las 960.000 de seguridad social

dan un coste para el ayuntamiento de mas de cinco millones anuales.

Unió Mallorquina, a través de su portavoz, Josep Bestard,  indicó que

empieza a quedar claro porqué el pacto se decantó por este lado, ya que durante

las negociaciones entre ALA, PSOE y UM no se habló nunca de sueldos superiores

a las 200.000 pesetas.

Además, hay que anotar que el sueldo del Sr. Hidalgo es casi el doble

que el de la Sra. Moner, mas razonable (2.880.000).

El futuro alcalde no aporta ninguna preparación teórica o titulación

académica que justifique este exagerado sueldo, y eso equivale a decir que se

le paga por apoyar a la lista del Partido Popular. Pero no es justo  que sea

el pueblo de Andratx quien asuma este gasto, en todo caso tendría que

desembolsarlo el PP. Tener que pagar de los bolsillos de todos los andritxoles

20.000.000 de pesetas a un señor durante los próximos cuatro años para que el

PP se mantenga a medias en el poder es una ofensa al pueblo.

EL PACTO DE LA EXTRAÑA PAREJA
Sa Sargantana, debido al fuerte calor está como aletargada, porque siempre funciona un poco a la contra, y ha debido desperezarse para informar

a los andritxoles de los resultados de las pasadas elecciones. Es nuestra obligación hacerlo.

Para Unió Mallorquina los resultados fueron muy buenos, mejores que nunca. Mas de setecientos votos y otra vez tres concejales, como en el

87. Eso quiere decir que conectamos con la gente, la ilusionamos, supimos transmitir nuestro proyecto y ser depositarios de su confianza. Pero las urnas

dejaron la llave de la gobernabilidad en las manos de un solo hombre.

En U.M. nos pusimos rápidamente a trabajar. Pactar con el P.P. no nos hacía mucha ilusión, y, la verdad sea dicha, a ellos tampoco, así que

no hicimos ni recibimos ninguna oferta uno al otro. Buscamos una mayoría de progreso, que sacase a esos que hasta entonces habían gobernado de

forma prepotente y autoritaria, es decir, al PP. Llegamos a un acuerdo con los socialistas por el cual, a cambio de ceder la alcaldía a UM ellos controlarían

la comisión de gobierno y se cedería a ALA el área de urbanismo que había solicitado. También pretendía dos años de alcaldía o como mínimo la

firma delegada en su área.

Por acuerdo unánime del comité local y la lista electoral, en UM decidimos no ceder la alcaldía, bajo ningún pretexto, a ALA, y, en

todo caso, dejar gobernar al PP en minoría.

Lo que nunca imaginó ninguno de nosotros es que la dignidad de algunas personas fuera tan escasa como para ceder dos años de alcaldía a

este señor con tal de poder seguir usando la silla dos años mas. Eso es aferrarse al cargo y lo demás son cuentos.

En Unió Mallorquina estamos convencidos que este pacto no es bueno para el pueblo, que no es bueno para el pueblo que el Sr. Hidalgo sea

dos años alcalde y que a no muy largo plazo pagará el PP ese deseo incontrolado de gobernar a cualquier precio.

Mientras, en UM haremos oposición (¿qué remedio?), seguiremos luchando por nuestras ideas nacionalistas y de centro y vigilando que no saqueen

el pueblo. Estamos seguros que pronto llegará nuestra hora.

PERLAS ELECTORALES

22.06.99 - Última Hora - Mgta. Moner.

"La alcaldía no es negociable y pasar por según que
aro tampoco"
***Sra. Moner, usted con tal de mandar pasa por donde haga falta.

01.07.99 - Ultima Hora - Mgta. Moner.

"Es mejor ceder dos años que ir a la oposición"
***Bastan pocos días para cambiar de opinión...... radicalmente

Eso es tener las ideas claras.

12.07.99 - Ultima Hora - Mgta. Moner.

"La experiencia del 91 ha sido fundamental para el
pacto del 99"
***Por eso desde el 95 al 99 tuvieron a Hidalgo en la

oposición y le dedicaron todo su amor.

El País - Andreu Manresa

"Las zonas turísticas con intereses alimentan a
tránsfugas, localistas, aventureros, puristas, visionarios o
partidillos unipersonales con ganas de manejar el poder"
***Este señor ha visitado Andratx.

NO MUY LIMPIO
Dos calles de Andratx un día cualquiera.
La limpieza del pueblo nos cuesta treinta
millones mas que el año pasado pero no
hemos notado ninguna mejora. Incluso
un anónimo ciudadano nos hace saber
que llevan un mes sin barrer su calle.
No muy limpio, no.

LAS BLAS BLAS BLAS BLAS BALEARES EN MARALEARES EN MARALEARES EN MARALEARES EN MARALEARES EN MARCHACHACHACHACHA
El gobierno balear es, por primera vez en la historia un
gobierno nacionalista y progresista. El PP ha dejado de
mandar, el "rodillo" se ha acabado, comienza la era del
diálogo. En Mallorca hay que destacar la aproximación
entre los dos partidos nacionalistas: UM - PSM.

NUEVA SEDE
Hemos cambiado la ubicación de la sede de Unió Mallorquina.
Ahora es mucho mas céntrica, en la plaza, en Andratx. Allí
estaremos para lo que desees a partir de muy pronto.
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S'ARRACÓ I LES FESTES

A s'Arracó hi va haver festes a l'agost, i moltes notícies:
- No hi va haver xeremiers per que les nines ballessin l'oferta.
Ho varen fer amb un cassette que no anava massa be. Es podrien
haver pagat una colla de xeremiers. O no? Ja que hi eren
haguessin amenitzat l'aperitiu que s'oferí
a la plaça Weyler.
- La regidora de s'Arracó només par-
ticipa de les manifestacions culturals,
esportives o socials del poble si el que
ho organitza es algú del PP. Si no, no
hi va. Cal recordar-li que la dedicació
exclusiva que cobra la pagam tots, i no
només els que la votaren.
- Algú vol fer a s'Arracó una cacera de
bruixes, recordant a la gent qui va votar
o no al PP i qui el va trair. Hem de tenir clar que el vot és
lliure i secret i un dels bens mes apreciats de la democràcia.
- L'església ha començat les obres de reforma. El capellà demana
ajuda per a les despeses amb perseverança. Sort per a tots.
- Un èxit de participació a la mostra de mobles restaurats. Una
tasca preciosa que aprenen a fer homes i dones de la nostra
comarca.
- Es urgent fer els vestuaris nous al camp de futbol, que és,
no ho oblidem, municipal.

Andratx segle XVI - molt be

Andratx segle XXI - no tant

El passat dia 8 de setembre va tenir lloc a la biblioteca municipal

i en un acte organitzat per l'Ajuntament, la
presentació del tercer llibre d'una sèrie sobre
l'història d'Andratx que van realitzant Ramón
Rosselló i Jaume Bover, essent ara el torn per
al segle XVI.

Jaume Bover, introduït per Rafel Oliver,
autor de les fotos que surten al tom, fa fer una
síntesi clara dels propòsits del llibre fruit de vint
anys d'investigació i ens va referir  moltes
curiositats de la nostra història del 1500 al 1600.
Vós recomanam adquirir-lo, llegir-lo i conservar-
lo. Costa dues mil pessetes.

En acabar, Jaume Bover va trobar a faltar
la presència de la batlessa (tal vegada s'oblidaren de convidar-la, com
feren amb els regidors d'Unió Mallorquina), i es va queixar amargament
de la poca inversió en cultura que es fa al nostre terme. Tot i agraïr
la publicació del seu llibre, va demanar a l'Ajuntament que fes més
esforç editorial, amb publicacions noves i reedicions de llibres antics,
car, avui per avui, es un dels més pobres de Mallorca.

Va dir també que a Andratx fa falta una biblioteca grossa, amb
30.000 volums com a mínim, i amb filials al Port i a s'Arracó.

Es trist, però la vida cultural al nostre poble es magre.

D
iario d

e M
allorca, 30-09-99

Hi ha cosses que pareix que no han de canviar mai.

EL SENYOR HIDALGO HA
PERDUT LA MEMÒRIA

Pareix mentida lo aviat que s'obliden algunes prome-
ses:
* De retransmetre els plenaris per TV Andratx ja hi
ha votat en contra (en contra d'una proposta copiada
de la que ell va fer abans, quan estava a l'oposició).
* Les normes subsidiàries eren l'eix de la seva
campanya. Havien de servir per evitar el caos. Ara
ja ha votat en contra d'aprovar-les urgentment, tal com
va proposar U.M.

Cada vegada trobam més semblances entre el
ALA i el GIL, entre Marbella, Melilla i Andratx.

I el P.P. que el farà batle. Ja ho val !!!

ELS COMPTES D'UM
Per tal de que quedi ben clar i per si a algú pot
interessar, hem de dir que la passada campanya
electoral va esser pagada íntegrament amb les apor-
tacions dels membres del comitè i de la llista electoral
d'Unió Mallorquina.

PRESIDENT i CONSELLER
El mes de juliol de l'any passat parlàvem a Sa
Sargantana que, en una de les inauguracions del castell
de Son Mas, hi va assistir un senador de l'estat
espanyol, el Senyor Toni Garcias, al que, com que és
del PSOE, no se li va oferir ni una cadira. Aquell dia
hi havia també un tal Francesc Antich, aleshores
delegat al Consell de Mallorca, a qui tampoc es va
atendre. Avui aquests senyors son president i conseller
de presidència del Govern Balear. Segur que no
guarden bon records de l'hospitalitat andritxola.
La presidenta del Consell, senyora Munar, també va
dir al míting que va fer a Andratx que no havia vengut
a cap inauguració perquè no l'havien convidada.
No es pot esser tan sull.

1994

LLEIAL OPOSICIÓ
A U.M. ens ha tocat ara estar a l'oposició. Al darrer plenari varem fer
31 preguntes al PP-ALA (o ALA-PP?) dels temes més diversos per tal
de controlar l'acció de govern. És una pena que no es pugui veure per
televisió, perquè val la pena.
Es va fer a les vuit de la nit però només hi havia una dotzena de persones.
També presentarem una moció per tal d'aprovar les normes subsidiàries
amb urgència que va esser rebutjada. El tema de l'urbanisme ja comença
a escapar-sens de les mans i el creixement es exagerat.
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S'ARRACÓ y las FIESTAS

En s'Arracó hubo fiestas en agosto, y muchas noticias:
- No hubo xeremiers para que las niñas bailasen L'oferta. Lo
hicieron al son de un cassette muy rudimentario. Se podrían
haber pagado una pareja de xeremiers. ¿O no? Ya de paso
hubiesen amenizado el aperitivo que se
ofreció en la plaza Weyler.
- La concejal de s'Arracó sólo participa
de las manifestaciones culturales, de-
portivas o sociales del pueblo si el que
lo organiza es alguien del PP. Si no, no
va. Debemos recordarle que la dedica-
ción exclusiva que cobra la pagamos
entre todos, y no sólo los que la
votaron.
- Alguien quiere hacer en s'Arracó una
cacería de brujas, recordando a la gente
quien votó o no al PP. Hay que tener claro que el voto es libre
y secreto y uno de los bienes mas preciados de la democracia.
- La iglesia ha empezado las obras de reforma. El párroco pide
ayuda para los gastos con perseverancia. Suerte para todos.
- Un éxito de participación en la muestra de muebles restaurados.
Una tarea preciosa que aprenden a hacer hombres y mujeres de
nuestra comarca.
- Es urgente hacer los vestuarios nuevos en el campo de fútbol,
que es, no lo olvidemos, municipal.

Andratx siglo XVI - muy bien

Andratx siglo XXI - no tanto

El pasado día 8 de septiembre tuvo lugar en la biblioteca
municipal y en un acto organizado por el Ayuntamiento, la presentación

del tercer libro de una serie sobre la historia de
Andratx que van realizando Ramón Rosselló y
Jaume Bover, siendo ahora el turno para el siglo
XVI.

Jaume Bover, introducido por Rafel Oliver,
autor de les fotos que aparecen en el tomo, hizo
una síntesis clara de los propósitos del libre fruto
de veinte años de investigación y nos refirió
muchas curiosidades de nuestra historia del
1500 al 1600. Os recomendamos adquirirlo,
leerlo y conservarlo. Cuesta dos mil pesetas.

Para terminar, Jaume Bover echó en falta
la presencia de la alcaldesa (tal vez se olvidaron

de invitarla, como hicieron con los concejales de Unió Mallorquina),
y se quejó amargamente de la poca inversión en cultura que se hace
en nuestro término. Aún agradeciendo la publicación de su libro, pidió
al consistorio un mayor esfuerzo editorial, con nuevas publicaciones
y reediciones de libros antiguos, ya que hoy por hoy es uno de los
mas pobres de Mallorca.

Dijo también que en Andratx hace falta una biblioteca grande,
con 30.000 volúmenes como mínimo, y con filiales en el Puerto y
en s'Arracó.

Es triste, pero la vida cultural en nuestro pueblo es escasa.

D
iario d

e M
allorca, 30-09-99

Hay cosas que parece que no van a cambiar nunca.

EL SEÑOR HIDALGO HA PERDIDO
LA MEMORIA (o donde dije digo ...)
Parece mentira lo rápido que se olvidan algunas
promesas:
* De retransmitir los plenos por TV Andratx ya ha
votado en contra (en contra de una propuesta copiada
de la que él hizo cuando estaba en la oposición).
* Las normas subsidiarias eran el eje de su campaña.
Tenían que servir para evitar el caos urbanístico.
Ahora ya ha votado en contra de aprobarlas urgen-
temente, tal como propuso UM.

Cada vez encontramos mas semejanzas entre
el ALA y el GIL, entre Marbella, Melilla y Andratx.
Y el P.P. que lo hará alcalde. Dios nos guarde !!!

LAS CUENTAS DE UM
Para que quede claro y por si a alguien pudiera
interesar, debemos decir que la pasada campaña
electoral fue sufragada íntegramente con aportaciones
de los miembros del comité y de la lista electoral
de Unió Mallorquina.

PRESIDENTE y CONSELLER
El mes de julio del año pasado hablábamos en Sa
Sargantana que, a una de las inauguraciones del castillo
de Son Mas, asistió un senador del estado español,
el señor Toni Garcias, al que, como que es del PSOE,
no se le ofreció ni una silla. Aquel día estuvo también
un tal Francisco Antich, entonces delegado en el
Consell de Mallorca, a quien tampoco se atendió. Hoy
estos señores son presidente y conseller de presidencia
del Govern Balear. Seguro que no guardan gratos
recuerdos de la hospitalidad andritxola.
La presidenta del Consell, señora Munar, también dijo
en el mitin que hizo en Andratx que no había venido
a ninguna inauguración porqué no la habían invitado.
No se puede ser tan hosco.

1994

LEAL OPOSICIÓN
En U.M. nos ha tocado ahora estar en la oposición. En el último pleno
hicimos 31 preguntas al PP-ALA (¿o ALA-PP?) de los temas mas
diversos para controlar la acción de gobierno. Es una pena que no se
pueda ver por televisión, porqué vale la pena. Se hizo a las ocho de
la noche pero no había mas que una docena de personas. También
presentamos una moción para aprobar las normas subsidiarias con
urgencia que fue rechazada. El tema del urbanismo ya comienza a
escapársenos de las manos y el crecimiento es exagerado.
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LES CASES
MÉS CARES

No serà fàcil pels joves accedir

a una vivenda. Degut a la forta

pressió dels compradors estrangers

els preus de les nostres cases està

pujant de forma alarmant, i en cinc

anys gairebé s'ha doblat. Els mallor-

quins hem de pagar quasi tot a preu

europeu i no sempre cobram a preu

europeu.

I encara hi ha 500.000 ale-

manys disposats a comprar una casa

a Mallorca. Val a dir que els preus

seguiran per amunt.

EL GOLF NO ATURA DE CRÉIXER

El grup municipal d’Unió Mallorquina va denunciar

en el darrer plenari celebrat a l’Ajuntament d’Andratx el passat

divendres dia vint-i-nou que l’empresa que està construïnt el

Camp de Golf de Camp de Mar ha realitzat cinc pous cercant

aigua dolça. El regidor d’urbanisme va reconèixer tenir notícia

d’aquestes perforacions però va puntualitzar que l’aigua treta

no seria utilitzada per a regar. A UM ens resulta molt difícil

imaginar perquè podran usar sinó aquesta aigua, sobre tot quan

tenim la certesa de que l’aigua depurada no els hi arriba ni en la

quantitat ni en la qualitat adients.

Per altra banda tampoc no entenem l’interès de

l’Ajuntament en modificar la qualificació d’uns terrenys

(50.000 m2) que passaran d’esser zona hotelera a zona

d’apartaments plurifamiliars, quan això és un tipus de

construcció que no interessa gens al poble, i que substituïrà

el que havia d’esser un hotel de luxe. Ja són varis els

“favors” que el consistori ha fet a la empresa constructora

del golf. El més fort va esser la cessió d’una zona verda

de propietat municipal, gairebé l’única de Camp de Mar,

per a zona privada per jugar al

BON
NADAL
i FELIÇ

ANY
2.000

ELS PREUS DE LES TERRASSES MUNICIPALS

El grup municipal d'Unió Mallorquina va propo-

sar a una esmena, que no es cobri el mateix preu per al

lloguer de les terrasses de propietat municipal a les zo-

nes costaneres que al poble d'Andratx. El PP i ALA han

decidit que les terrasses de la plaça d'Espanya, plaça

Pou i Urbanització de Son Mas, paguin igual que les del

Port, es Camp de Mar i Sant Elm, és a dir, 5.000 pesse-

tes per metro quadrat enlloc de les 2.700 dels altres llocs.

No és imaginable que el rendiment al Port d’Andratx si-

gui ni tan se vulla comparable al rendiment a la plaça

Pou de la Vila. Però el PP i ALA varen considerar que sí,

que era oportú i els comerços d'aquestes tres zones

d’Andratx veuran ara doblats els seus rebuts.

JA NO HI HA PROBLEMES A LA POLICIA

Poc abans de les eleccions hi va haver moguda

entre la policia i la batlesa. Es va haver d'anomenar

un assessor i es va posar el tema en mans dels

jutges. Ara, quan demanam informació sobre el tema

ens diuen que ja no hi ha problemes -per ventura no

eren tan grossos com ens pensàvem-, l'assessor ja

ha estat acomiadat i en els jutjats no hi ha novetats

dignes de menció.

Només dos petits detalls. Un: El servei continua

essent tan insuficient com era. Dos: Dia cinc de

desembre es va celebrar, com cada any,  la festa de

la policia local, i enguany l'alcaldessa no hi va anar.

Pancarta que exhibia la policia local

el passat maig pels carrers d'Andratx

golf.

I l'impacte paisatgístic a

tot Camp de Mar és brutal.

Aneu a passejar i ho veureu.

A Son Mas, ben davant la
Policia Municipal hi ha un disc
de prohibit el pas en direcció
cap a la porta principal de
l'Ajuntament.
Idò be. Sempre hi ha dos
cotxes aparcats que, és clar,
s'han botat la prohibició, i ningú
els denúncia perquè són dels
tinents de batle.
És molt més còmode que
aparcar allà on ho fan la resta
dels andritxols (inclús la
batlesa, que consti).
Però hi hauria d'haver un rètol
que digués:

"RESERVAT ALS
TINENTS DE BATLE",

així tots sabríem qui te els
privilegis.

UN ANDRITXOL A

TRES SEGLES

Ara que passem al 2.000 i sense

ganes de polemitzar sobre si canvia o no

el segle, volem aprofitar per felicitar a un

andritxol, que va néixer als 1.800, ha viscut

tots els 1.900, i encarà serà amb nosaltres

durant els 2.000.

S'anomena Josep Pastor Valent, el coneixen per en Pep de Na Clara

i viu a Costitx amb gairebé cent dos anys.

De jove va emigrar als Estats Units i més tard a l'Argentina . De

tornada a Andratx es va casar amb n'Antonina Blanca i va exercir la professió

de cuiner. En quedar viudo va ingressar a una residència però no s'hi trobava

massa be, fins que uns parents de Costitx el sen dugueren cap allà, on avui,

ja centenari, encara es passeja per ell tot sol.

L'any passat el visitarem uns amics que el recordam pel malnom

de "che", mot que repeteix molt sovint amb enyorança de la joventut.

Menjarem panades que ens va fer Na Rosa, la neboda que el cuida, i una

ensaïmada d'Andratx.

Des d'aquí li volem desitjar un feliç mileni. Molts d'anys Pep.

El Port està molt descuidat, molt brut. Entre els excrements de

ca i la brutor que fan els dàtils (que ningú s'ha preocupat de tallar) hi ha

qualque racó que fa oi. Hi hauríem de posar remei aviat.
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LAS CASAS
MAS CARAS

No será fácil para los jóvenes

acceder a una vivienda. Debido a la

fuerte presión que imprimen los

compradores extranjeros, los precios

de las casas están subiendo de forma

alarmante y en cinco años casi se han

doblado. Los mallorquines pagamos

a precios europeos y no siempre

cobramos a precios europeos.

Y todavía quedan 500.000

alemanes dispuestos a comprarse una

casa en Mallorca. Eso significa que

la tendencia seguirá alcista.

EL GOLF NO PARA DE CRECER.

El grupo municipal de Unió Mallorquina denunció en

el último pleno celebrado en el Ayuntamiento de Andratx el

pasado día veintinueve que la empresa que está construyendo

el campo de Golf de Camp de Mar ha realizado cinco perfora-

ciones buscando agua dulce. El concejal de urbanismo recono-

ció tener noticia de estas perforaciones pero puntualizó que el

agua extraída no sería utilizada para regar. En UM nos resulta

muy difícil imaginar para que van a utilizar sino el agua, sobre

todo cuando tenemos la certeza de que el agua depurada no les

llega en la cantidad ni con la calidad adecuadas.

Por otra parte tampoco no entendemos el

interés del Ayuntamiento en modificar la calificación de unos

terrenos (50.000 m2) que pasarán de ser zona hotelera a zona

de apartamentos plurifamiliares, cuando esto es un tipo de cons-

trucción que no interesa al pueblo y que va a substituir lo que

tenía que ser un hotel de lujo. Ya son varios los "favores" que

el consistorio ha hecho a la empresa constructora del golf. El

mas fuerte fue la cesión de una zona verde de propiedad muni-

cipal -casi la única de Camp de Mar- por una zona privada para

jugar al golf.

FELIZ
NAVIDAD

Y
PROSPERO
AÑO 2.000.

LOS PRECIOS DE LAS TERRAZAS MUNICIPALES

El grupo municipal de Unió Mallorquina propuso

una moción para que no se cobre el mismo precio por el

alquiler de las terrazas de propiedad municipal en las

zonas costeras que en el pueblo. El PP y ALA han deci-

dido que las terrazas de la Plaza España, plaza Pou y

Urbanización Son Mas, paguen igual que las del Puerto,

Camp de Mar y Sant Elm, es decir, 5.000 pesetas por

metro cuadrado en vez de las 2.700 de otros lugares.

No es imaginable que el rendimiento en el Puerto pueda

ni siquiera compararse a la Plaza Pou de Andratx. Pero

el PP y ALA consideraron que si, que era oportuno y

ahora los comercios de estas tres zonas de Andratx ve-

rán doblado el precio de sus recibos.

YA NO HAY PROBLEMAS CON LA POLICIA

Poco antes de las elecciones hubo movida

entre la policía y la alcaldesa. Se tuvo que nombrar

un asesor y se puso el tema en manos de los jueces.

Ahora, cuando pedimos información sobre el tema nos

dicen que ya no hay problemas -quizás no eran tan

grandes como creíamos-, el asesor ha sido despedido

y en los juzgados no hay novedades todavía.

Sólo dos pequeños detalles. Uno: el

servicio continua siendo tan insuficiente como era.

Dos: Día cinco de diciembre se celebró como cada

año la fiesta de la policía local y la alcaldesa no

consideró oportuno asistir.

Pancarta que exhibía la policía local

el pasado mayo por las calles de Andratx

Y el impacto paisagístico

en todo Camp de Mar es brutal.

Id a dar un paseo y lo veréis.

En Son Mas, enfrente del
cuartel de la Policía Municipal
hay un disco de prohibido el
paso en la dirección hacia la
entrada principal del castillo.
Pues bien. Siempre hay dos
coches aparcados que, es
obvio, se han saltado la pro-
hibición, y nadie los denuncia
porque son tenientes de alcal-
de.
Es mas cómodo que aparcar
donde lo hacen el resto de los
ciudadanos (incluso la alcal-
desa, que conste).
Habría que poner un rótulo
del tenor de:
"RESERVADO PARA LOS

TENIENTES DE ALCALDE"
Así todos sabríamos quien
tiene privilegios.

UN ANDRITXOL EN

TRES SIGLOS

Ahora que pasamos al 2.000 y sin

ánimo de polemizar sobre si cambia o no

el siglo, queremos aprovechar para felicitar

a un andritxol, que nació en los 1.800, ha

vivido todos los 1.900, y todavía estará con

nosotros durante los 2.000.

Se llama Josep Pastor Valent, lo conocen por en Pep de Na Clara

y vive en Costitx a punto de cumplir ciento dos años.

De joven emigró a los Estados Unidos y mas tarde a  Argentina.

De regreso a Andratx se casó con Antonina Blanca y trabajó de cocinero.

Al enviudar ingresó en una residencia pero no se encontraba demasiado bien

hasta que, unos parientes de Costitx se lo llevaron hacia allí, donde hoy,

ya centenario, pasea todavía por su propio pie.

El pasado año lo visitamos unos amigos que lo recordamos por

el apodo de "che", palabra que repite con frecuencia con añoranza de la

juventud. Comimos empanadas que nos preparó su sobrina Rosa y una

ensaimada de Andratx.

Desde aquí le queremos desear un feliz milenio. Molts d'anys Pep.

El Puerto está muy descuidado, muy sucio. Entre los excrementos

de perro y la suciedad de los dátiles que caen (porque nadie ha cortado)

hay algún rincón que da asquito. Habría que solucionarlo con urgencia.



Ha sortit al carrer una

nova revista dedicada a

Calviá i Andratx. Dels

dos primers números

volem destacar el ressò que es fa del que tots ja sabem,

que s'està construïnt molt, per damunt de la sostenibilitat del

nostre municipi. Ja fa

por la quantitat d'obres

en marxa, la major part

d'elles d'estrangers. I no

es fa res de res per mirar de reposar això. Mes aviat el

contrari. On anirem a parar?

També volíem ajudar a

la batlesa a fer

memòria, ja que parla

del dia que decideixi

deixar el càrrec i no diu

quin serà. Li hem de

recordar que, segons va anunciar públicament a l'acte

d'investidura, serà (més o manco) el trenta de juny del 2.001,

quan passarà a esser batle el Sr. Hidalgo. I dubtam que tan

prest puguin estar tots els serveis coberts.
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EL JOC DE LES ELECCIONS
Unió mallorquina d'Andratx vos vol proposar un senzill
joc per ajudar-vos decidir el vostre vot a les properes
eleccions generals. Sabeu que ara fa quatre anys hi va
haver altres eleccions generals i que a les Balears varen
sortir elegits quatre diputats per el PP i tres diputats per
al PSOE. Idò be, després de quatre anys de feina, de
quants d'ells sou capaços de recordar el nom? Es tracta
d'endevinar qui han estat els nostres representants a
Madrid aquesta darrera legislatura.
Si no podeu recordar al menys dos dels set noms és que
no ha valgut la pena i per tant convendria, de cara a les
eleccions que venen, cercar una proposta diferent a seguir
amb aquests partits que no es preocupen per nosaltres i
posar gent que lluiti els nostres problemes. Voleu jugar?
La solució es al final de la pàgina a la dreta.

Han estat: Eduardo Gamero, M. Luisa Cava de Llano, Cristóbal

J. Pons i Pedro Cantarero pel PP i M. Teresa Riera, Antonio Costa

i Alberto Moragues pel PSOE. (I segur que si després d'haver

llegit els noms, aquests vos sonen d'alguna cosa, no es per la feina

com a diputats)

Hem de convidar aquest homenet a venir a Andratx
perquè vegi el que fan els seus per aquí.

ELS PLENS, TAN BUITS COM SEMPRE
Ara els plens ordinaris es fan a l'Ajuntament el darrer dijous

de cada mes senar (total sis a l'any) a les vuit de l'horabaixa

i tampoc no ve ningú. A veure si ens anam animant a pujar.

Com tampoc no permeten càmares de TV, el poble no veu

les baralles dels seus dirigents (?). En el darrer ple, aquest

extraordinari per als pressuposts, es varen aprovar els comptes

per l'any 2.000, uns números sanejats que permetrien afrontar

les mancances del poble, però que no ho fan, perquè no hi

ha empenta ni un model de futur. Son un presuposts poc

imaginatius per gestionar tota la riquesa (o no) que ens aporta

el boom de la construcció. Una altre oportunitat perduda.

Si haguéssiu vengut al ple hauríeu pogut veure com

l'equip de govern s'ofenia moltíssim perquè li digueren "igno-

rant" i no s'immutava quan li digueren "fascistes".

PREMI A LES CARROSSES PER SANT ANTONI

Hi havia fins ara una costum molt bona,
que era donar un premi a les carrosses
millor adornades per el dia de Sant
Antoni. No sabem perquè això s'ha deixat
de fer. És un motiu més per animar a
la gent a participar i a fer-ho amb ganes.

DRETES o ESQUERRES ?
I, per seguir xerrant de les eleccions, de vegades ens

podem demanar si hem de votar a la dreta o a la esquerra.

Això, avui per avui es un plantejament obsolet i, a nivell

estatal, als mallorquins tant mos fa que governin uns o

els altres, tanmateix no donaran cara per nosaltres.

A l'hora de votar, per un vot útil de veritat, cal seguir

l'exemple dels canaris o els catalans. A que esteu ben

segurs que al Sr. Pujol i els seus paisans els hi ha anat

molt be donant suport quatre anys a l'esquerra i ara quatre

anys a la dreta?

Perquè al final tot es una qüestió de dur els duros cap

aquí. I si no hi ha la força d'algun diputat que els hi faci

falta per guanyar les votacions tot es molt difícil. Hem de

triar diputats de partits d'aquí.

Per primera vegada desde la creació del Parc Natural de Sa
Dragonera, serà un andritxol el president de la Junta Rectora.
Es tracta de Josep Bestard, empresari, llicenciat en Història i

regidor d'UM a l'ajuntament d'Andratx. A més
a més, Antoni Calafat, pescador, Antoni
Nicolau, director d'hotel, i Joan Manera,
mestre d'escola, son altres tants andritxols

anomenats a la nova Junta Rectora. La idea del Consell de Mallorca
ha estat anomenar gent del poble, coneixedora del parc, del seu
entorn i de la seva problemàtica i amb un alt nivell de
conscienciació ecologista.
En aquest full estam molt contents per allò dels reptils que ens
donen nom i que allà habiten.



sa Sargantana
hoja informativa del comité local

de Unió Mallorquina de Andratx
n.º 23 - febrero 2000

FALTAN 517 DIAS PARA QUE EL Sr. HIDALGO SEA ALCALDE CON LOS VOTOS DEL PP

EL JUEGO DE LAS ELECCIONES
Unió mallorquina de Andratx os quiere proponer un
sencillo juego para ayudaros a decidir el voto en las
próximas elecciones generales. Sabéis que ahora hace
cuatro años hubo otras elecciones generales y que las
Baleares eligieron cuatro diputados por el PP y tres por
el PSOE. Pues bien, después de cuatro años de trabajo,
¿de cuantos de ellos sois capaces de recordar el nombre?
Se trata de adivinar quienes han sido nuestros represen-
tantes en Madrid en esta última legislatura.
Si no podéis recordar al menos dos de los siete nombres
es que no ha valido la pena y por lo tanto, convendría,
de cara a las elecciones que llegan, buscar una propuesta
diferente y no seguir con estos partidos que no se
preocupan por nosotros, y elegir gente que luche nuestros
problemas. ¿Queréis jugar? La solución está al final de
la página a la derecha.

Han sido: Eduardo Gamero, M. Luisa Cava de Llano, Cristóbal
J. Pons i Pedro Cantarero por el PP y M. Teresa Riera, Antonio
Costa y Alberto Moragues por PSOE. (Y seguro que si después
de haber leído los nombres alguno os suena de algo, no debe ser
por el trabajo como diputado).

Tenemos que invitar a este hombrecillo a venir a Andratx
para que vea lo que hace los suyos por aquí.

Ha salido a la calle una

nueva revista dedicada

a Calviá y Andratx. De

los dos primeros núme-

ros  queremos destacar el eco que se hace de lo que todos

ya sabemos, que se está construyendo mucho, por encima

de la sostenibilidad de

nuestro municipio. Da

miedo la cantidad de

obras en marcha, la

mayor parte de ellas de extranjeros. Y no se hace nada de

nada por desacelerar el ritmo. Mas bien lo contrario. ¿Adónde

iremos a parar?

También queremos

ayudar a la alcaldesa a

hacer memoria, ya que

habla del día que deci

da dejar el cargo y no

dice cual será. Debemos  recordarle que, según anunció

públicamente en el acto de investidura, será (más o menos)

el treinta de junio del 2.001, cuando pasará a ser alcalde

el señor Hidalgo. Y dudamos que tan pronto puedan estar

todos los servicios cubiertos.

LOS PLENOS, TAN VACIOS COMO SIEMPRE.
Ahora los plenos ordinarios se celebran en el ayuntamiento

el último jueves de cada mes impar (total seis al año) a las

ocho de la tarde y tampoco asiste casi nadie. A ver si nos

animamos a subir. Como tampoco no permiten cámaras de

TV, el pueblo no ve las peleas de sus dirigentes (?). En el

último pleno, este extraordinario de los presupuestos, uno de

los mas importantes del año, no había nadie, y se aprobaron

los números del año 2.000, unas cuentas saneadas que

permitirían afrontar las necesidades del pueblo, pero que no

se acometen porqué no hay impulso ni modelo de futuro. Son

unos presupuestos poco imaginativos para gestionar toda la

riqueza (o no) que genera el boom de la construcción. Otra

oportunidad perdida.

Si Hubieseis venido al pleno habríais podido ver como

el equipo de gobierno se ofendía porqué le llamaban "igno-

rantes" y no se inmutaba cuando le llamaban "fascistas".

PREMIO A LAS CARROZAS POR SAN ANTONIO

Ha habido estos últimos años una buena
idea, que era dar un premio a las
carrozas mejor adornadas el día de San
Antonio. No sabemos porqué ha dejado
de hacerse. Es un motivo más para
animar a la gente a participar y hacerlo
con ganas.

¿ DERECHAS o IZQUIERDAS ?

Y, para seguir con el tema de las elecciones, a veces
la cuestión se plantea en términos de decidir entre derecha
o izquierda. Pero eso, hoy por hoy es un planteamiento
obsoleto y, a nivel estatal, a los mallorquines tanto nos
da que gobiernen unos que otros, ninguno dará la cara
por nosotros.
A la hora de votar, por un voto útil de verdad, hay que
seguir el ejemplo de canarios o catalanes. ¿A qué estáis
seguros que al señor Pujol y sus paisanos les ha ido muy
bien  apoyando cuatro años a un gobierno de izquierdas
y después cuatro a uno de derechas? ¿Qué más da?
Porqué al final todo se reduce a una cuestión de traer
dinero a casa. Y si no existe la fuerza de algún diputado
que les sea necesario para ganar votaciones en el
parlamento, eso  (traer recursos) es mucho más difícil.
Tenemos que elegir diputados de partidos de aquí.

Por primera vez desde la creación del Parque Natural de La
Dragonera, será un andritxol el presidente de la Junta Rectora.
Se trata de José Bestard, empresario, licenciado en Historia y

concejal de UM en el ayuntamiento de
Andratx. Además, Antonio Calafat, pescador,
Antonio Nicolau, director de hotel, y Juan
Manera, maestro de escuela, son otros tantos

andritxoles nombrados en la nueva Junta Rectora. La idea del
Consell de Mallorca ha sido elegir gente del pueblo, conocedora
del parque, de su entorno y de su problemática y con un alto
grado de concienciación ecologista.
En esta hoja estamos muy contentos por eso de los reptiles que
nos dan nombre y que allí habitan.
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Les fulles que es varen repartir per Andratx  abans
de la reunió ¿¿informativa?? que es va celebrar dos dies
abans de les eleccions generals, el deu de març del
2.000, referents al que pot arribar a passar si es declara
la Serra de Tramuntana Parc Natural no son més que
un aplec de mentides que gent amb poc seny vol fer
corre amb motius poc altruïstes.

Per començar, cal dir, que el projecte de Parc
Natural de la Serra de Tramuntana no és res més que
això, un projecte, del que encara no s'han definit ni les
normes que el regularan ni l'espai que ocuparà. L'única
cosa certa, i amb això pensam que hi hem d'estar tots
d'acord, és que la Serra s'ha de protegir perquè no l'hi
passi el que ha passat a Magaluf, s'Arenal o Camp
de Mar. Estirem d'acord en que la Serra ha de seguir
essent allò que ha estat sempre.

I no pensam que ningú es pugui oposar a que
segueixi essent allò que ha estat sempre, allò que ens
deixaren els nostres padrins i que nosaltres volem deixar
als nostres nets. Però perquè això succeeixi ho hem de
protegir, perquè hi ha molt especulador amollat per aquí.

Un parc natural es crea entre tots per defensar allò
que és de tots.

El que pintaren els que organitzaren aquella reunió
tan "democràtica" és un escenari catastrofista de
pel·lícula barata, ple de mitges veritats i mentides
senceres.

Primer pintaren en un mapa un Parc que ocupava
mitja Mallorca. Apart d'absurd, és insostenible. Un Parc
costa molts, molts duros de mantenir, i no hi ha ningú
que pugui pagar un Parc d'aquesta magnitud.

En aquest hipotètic terreny hi haurien d'estar
prohibits els llums. Però qui es pot creure que Sóller,
o el Port d'Andratx, que estaven dins el mapa, hagin
de quedar-se sempre a les fosques ? Qui es pot creure
que els vespres no hi puguin circular els cotxes per les
carreteres ? Qui ens vol fer creure que existeixen les
bubotes ? O que es prohibeixin les antenes i deixem
a tota la gent que hi viu sense veure la televisió ? Algú
pot creure de veres que això pot passar ?

La caça ja esta totalment regulada, igual que la
construcció, per això les normes de un futur Parc no
hi afectarien per res.

Si es prohibeix l'acampada, el soroll o la
col·locació de cartells, no es queixarà ningú.

Si es prohibeixen els ultralleugers, els parapents,
els globus i els paracaigudes, no es queixarà ningú.

A dalt, el mapa que pintaren els alucinats. A
baix el mapa que proposa Unió Mallorquina per a
començar el futur Parc, fet a finques públiques.

Si es prohibeix la introducció de estruços i
camells o de plantes de colorins que no haviem vist
mai, n'estirem tots ben contents. I a veure qui és el
valent que es capaç de prohibir les someres i que
els jutges no el tanquin a la presó. Perquè els
governants han de fer lleis, però no poden fer
beneitures, que poden acabar malament (com el
senyors Cañellas o Barrionuevo, que per fer les coses
així com no tocava acabaren així com acabaren).

L'utilització d'herbicides i insecticides és una
cosa que qualsevol pagès sap limitar al mínim sense
que li regulin. Però hi ha gent que no te mesura i
es pensa que això no fa mal, i al final si que en
fa. Hi ha, avui en dia, millors solucions, més lentes
tal vegada, però a la llarga més efectives.

I el tema de les expropiacions es tocat amb
una falta de respecte brutal. Expropiar és una paraula
molt lletja que s'hauria de desterrar del nostre
vocabulari. A la Serra no s'expropiarà res a ningú
igual que no s'expropia mai res a ningú enlloc, a no
ser els del PP quan fan autopistes i carreteres, l'únic
motiu d'expropiació que hi ha hagut a Mallorca les
darreres dècades.

A Unió Mallorquina defensam la creació d'un
Parc Natural que es faci amb finques públiques, que
ja n'hi ha per començar. Només amb les que ara
tenim fan més de vint vegades els parcs naturals que
ara tenim. I això tan sols costarà una animalada de
mantenir. Més endavant, amb més recursos, els
propietaris que, voluntàriament, hagin vist els bene-
ficis que puguin tenir, s´hi vulguin adherir, podran
ampliar la superfície del Parc. Per la força, res de
res.



La serra de Tramuntana s’ha de protegir sobre tot dels especuladors que vo-
len fer negoci ràpid amb el nostre territori. Si els que han de cuidar-la són els
del PP (o ALA) estam llests. El que han fet a Camp de Mar ho provaran de
fer per tot: camps de Golf, hotels, xalets adossats,... Això si que fa por. Per-
què protegir la Serra vol dir que segueixi essent el que ha estat sempre, que
no canviï res. Vol dir pro-
tegir-la de tot allò que li
pot fer mal: de la
massificació turística, de
l’abandonament perquè
no hi ha duros per repa-
rar esbaldrecs o eixermar
els boscs, i sobre tot
d’aquests que voldrien
que tot fos un immens camp de Golf ple d’estrangers, tot envoltat d’hotels i
xalets adossats propietat d’estrangers, amb pobles plens de comerços propi-
etats d’estrangers, on tots els lletreros estan escrits en llengua estrangera.
D’aquests si que hem de protegir la Serra. I ja han arribat a Camp de Mar. Ja
hi són ben a prop. No hem de protegir la Serra dels petits propietaris, aquests
són el vertader cor de la terra. Aquestes beneitures que diuen que si es per-
dran drets o s’expropiaran no són més que històries electoralistes d’alguns
que volen confondre a la bona gent, amb històries antigues de dretes o es-
querres, de feixistes i comunistes, històries que ja fa anys, per sort, passaren
a ser un record de temps passats. Voler mesclar aquestes velles històries amb
la protecció de la Serra de Tramuntana es no voler obrir els ulls al vertader
perill, la destrucció total del poc territori que ens queda verge.
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LA PRESIDENTA DEL CONSELL DE
MALLORCA AL DIARI BALEARS DIA

5 DE MARÇ DEL 2.000.
És a dir, cinc dies abans de la reunió a

Andratx, la presidenta del Consell de Mallorca,
que formarà part dels que decidiran com s'ha
de fer el Parc, va declarar al Diari Balears:
"SOM PARTIDARIS DE LA PROTECCIÓ DE
TRAMUNTANA, PERÒ EL PARC NATURAL
HA D’OCUPAR, INICIALMENT, NOMÉS
FINQUES PÚBLIQUES. AIXÒ NO DESCAR-
TA QUE ES PUGUI ARRIBAR A ACORDS
AMB PROPIETARIS SOBRE POSSIBLES
ÚSOS PÚBLICS DE LES SEVES TERRES.
HEM DE SABER RESPECTAR ELS MA-
LLORQUINS QUE HAN COMPRAT, PROTE-
GIT I PRESERVAT ELS SEUS TERRENYS.
EL QUE NO PODEM FER ES EXPROPIAR-
LOS"

Això vol dir vàries coses:

- Que no s'expropiarà a ningú.
- Que els organitzadors ho sabien i no varen
dir res.
- Que la batlesa va llegir unes declaracions de
la consellera Rosselló que deia el que pensava
la senyora Munar, enlloc de llegir les declara-
cions, que sabia que existien, de la presidenta,
ben clares. Tot amb l'ànim de enganyar a la
gent.
- Que no volien informar, sinó confondre.

ARA QUE HAN PASSAT LES ELECCIONS VEUREM
QUAN ES FA LA REUNIÓ REALMENT

INFORMATIVA QUE VAREN DIR QUE FARIEN.
O JA NO SEN RECORDARAN ?

UN PARC. IDEES POSITIVES.
Per tal de donar llum al debat, i no només fum, volem reproduïr, pel seu interès uns punts d'una associació de Sóller on

esbrinen algunes idees per a un Parc ben fet:

1 - Es respecta el dret a la propietat privada tant de grans com de petits propietaris.

2 - Serveix per a conservar i rehabilitar el patrimoni tradicional de la Serra (marges, camins, síquies, sínies, torres, oratoris,

casetes de neu, eres i un llarg etcètera) i els seus úsos tradicionals, aturant l’actual degradació que pateix a tots els nivells.

Sabem que actualment els pagesos no poden viure únicament de la seva feina al camp. La declaració de Parc ha de signifi-

car un revulsiu, ha d’ésser una figura que serveixi per aconseguir noves ajudes per a la pagesia i per a la conservació

d’aquest patrimoni.

3 - Serveix per a aconseguir una major vigilància dels espais rurals, tan públics com privats. Actualment la Serra es troba

totalment desprotegida davant els actes vandàlics.

4 - Ordena el trànsit de turistes i excursionistes per la Serra. S’ha d’aturar el desgavell actual on es pot trobar gent escam-

pada per tot i que, moltes vegades, no respecta la propietat privada.

5 - Afavoreix la imatge turística de la nostra comarca i ajuda a desenvolupar el turisme de qualitat i el de temporada baixa.

6 - Ajuda a vigilar i a fer complir l’actual normativa urbanística vigent a la Serra, la LEN.

7 - El Parc ha d'estar ben dotat econòmicament.

PER VISITAR LA DRAGONERA NO FA FALTA PERMÍS. Varem agafar a la batlesa amb una mentida
dita a consciència per encalentir els ànims. Va dir que per anar a la Dragonera fa falta permís. I ella sap, perquè
es membre de la Junta Rectora, que qualsevol pot anar a l'illa sense demanar res a ningú.

LA IMPROVISACIÓ DE L'ALCALDESSA. Un tal Tomeu va fer
pujar de forma "improvisada" a l'alcaldessa a l'escenari des Vinyet
aquella nit. Ella, com si res, va treure tots els papers i retalls de
diaris que duia ben preparats. Després ja no se va moure d'allà. De
veritat que sap fer molt be comèdia, aquesta senyora.
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Camp de mar - abril del 2.000
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L'any 1.999 l'Ajuntament d'Andratx va cobrar, a cadas-

cun dels andritxols, un recàrrec per dur a incinerar el fems

a Son Reus que no el podien cobrar perquè el fems es duia

a l'abocador de Ses Barraques a Calvià i no a cremar. I no

tenen dret a cobrar per aquells serveis que no donen. L'any

1.998 també ho cobraren irregularment. I a l'any 2.000 tenen

previst també cobrar-ho sense poder fer-ho. UM ho va treure

a la llum pública i va fer convocar un ple extraordinari per

discutir aquest punt i proposar que es tornessin els duros

cobrats de més (70 milions entre els tres anys). L'equip de

govern (ALA-PP) va posar excuses puerils per retardar la

devolució i va dir que primer ho havia de demanar al Consell

de Mallorca, per llevar-se les puces de damunt, quan en

realitat ells són els que ho han cobrat, ningú més. En resum,

que ben aviat hauran de tornar als andritxols allò que els

hi han cobrat de més.

TOT EL CAP ANDRITXOL PER A UNA PERSONA
Una top-model molt rica va comprar el cap

Andritxol (500.000 metres quadrats) amb torre de

defensa construïda l'any 1.580 inclosa. L'any passat

l'ajuntament li va donar permís per fer-se un xalet, que

encara no ha començat. El que si ha començat a fer,

i sense permís per cert, es a tancar la finca de manera

que ningú no pugui anar a la torre d'Andritxol.

Sembla esser que l'ajuntament no farà cap passa

per intentar evitar-ho, quan hi ha molts indicis que

apunten al fet de que el camí cap a la torre és públic,

i per tant no se pot tancar el pas a la gent.

Al Camp de Mar tot són "xanxullos".

L'AJUNTAMENT COBRA IMPOSTS QUE NO POT COBRAR

NO FA FALTA CAP ECOTAXA
No fa falta cap ECOTAXA. Només que ens

tornessin una miqueta de la grapada de duros

que sen duen cada any, aniríem sobrats per fer

front a totes les inversions mediambientals que

ens són imprescindibles i que són el motiu

principal de que el Govern Balear vulgui ara

posar en marxa aquest impost turístic.

El problema és que a Madrid governa un

partit que es diu PP i que ben poc s'interessa

pels nostres assumptes. Val a dir que tots els

anys que hi va governar el PSOE tampoc no

arreglarem res. Fins que no hi hagi represen-

tació parlamentaria de partits mallorquins a

Madrid no ho podrem arreglar més que pagant

i pagant tot allò que ells es gasten allà.

L'ECOTAXA ja la pagam cada any els mallor-

quins i ja la paguen els turistes amb els impost

que els hi replega l'estat. El que passa és que

aquestes pessetes no queden aquí. I això és

ben necessari que comenci a canviar.

A Camp de Mar, els que fan l'hotel del Golf,

han construït 3.500 metres il·legals. Això és una

animalada, i el Sr. Hidalgo s'en va enterar per

la premsa. N'haurem de parlar d'aquest tema.

El 06-11-98, el Govern de Jaume Matas aprovà

iniciar els tràmits per declarar s'Albufereta Parc
Natural. Aquest territori, a Alcùdia i Pollença,

abraça 506 hectàrees, que són de propietat
privada. I ara el PP diu que no vol Parcs

Naturals a propietats privades. Demagògia pura.

La Policia va pitjor que mai. El desgavell és

total. No se si arribarem a enyorar els temps en

que la batlesa duia el tema personalment. Des

de que ha delegat en el primer tinent de batle

i futur batle això és una calça que se desfà.
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NO HACE FALTA NINGUNA ECOTASA
No hace falta ninguna ECOTASA. Sólo que

nos devolviesen un puñado del montón de dinero

que se llevan cada año, iríamos sobrados para

hacer frente a todas las inversiones medioambientales

que no son imprescindibles y que son el motivo

principal de que el Gobierno Balear quiera poner

en marcha ahora este impuesto turístico.

El problema es que en Madrid gobierna un

partido que se llama PP y que muy poco se interesa

por nuestros asuntos. Aunque también hay que decir

que durante todos los años que gobernó el PSOE

tampoco no arreglamos nada. Hasta que no haya

representación parlamentaria de partidos mallorqui-

nes en Madrid no lo podremos arreglar mas que

pagando y pagando todo aquello que ellos se gastan

allí.

La ECOTASA ya la pagamos cada año los mallor-

quines y la pagan los turistas con los impuestos que

se lleva el estado. Lo que pasa es que este dinero

no se queda aquí. Y es muy necesario que esto

empiece a cambiar.

En Camp de Mar, los que construyen el hotel

del Golf, han edificado 3.500 metros ilegales.

Esto es una burrada, y el Sr. Hidalgo se enteró

por la prensa. Seguiremos hablando de este tema

El 06-11-98, el Gobierno de Jaume Matas aprobó

iniciar los trámites para declarar s'Albufereta Parque
Natural. Este territorio, en Alcùdia y Pollença, abraza

506 hectáreas, que son de propiedad privada. Y

ahora el PP dice que no quiere Parques naturales en

propiedades privadas. Demagogia en estado puro.

La Policía funciona peor que nunca. El descontrol es

total. No se si llegaremos a añorar los tiempos en que

la alcaldesa llevaba el tema personalmente. Desde que

ha delegado en el primer teniente de alcalde y futuro

alcalde esto es una media que se deshace.

En 1.999 el Ayuntamiento de Andratx cobró, a cada
uno de los andritxoles, un recargo para llevar a incinerar

las basuras a Son Reus, que no podían cobrar porqué la
basura se seguía llevando al vertedero de Ses Barraques en
Calvià y no a quemar. Y no tienen derecho a cobrar por
aquellos servicios que no han ofrecido. El año 1.988 también

lo cobraron irregularmente. Y este año 2.000 también tienen
previsto cobrarlo sin tener derecho a ello. UM sacó el tema
a la luz pública y obligó a convocar un pleno extraordinario
para discutir este punto y proponer que se devuelva el dinero

cobrado de mas (unos 70 millones en tres años). El equipo
de gobierno (ALA-PP) puso excusas pueriles para retardar
la devolución y dijo que primero debía pedirlo al Consell
de Mallorca, para quitarse las pulgas de encima, cuando en

realidad ellos son los que lo han cobrado, nadie mas. En
resumen, que pronto deberán devolver a los ciudadanos

aquello que les han cobrado de mas.

TODO EL CAP ANDRITXOL PARA UNA PERSONA
Una top-model muy rica compró el cap Andritxol

(500.000 metros cuadrados) con torre de defensa construi-

da el año 1.580 incluida. El año pasado el ayuntamiento

le dio permiso para hacerse un chalet, que todavía no ha

comenzado. Lo que si ha empezado a hacer, y sin permiso

por cierto, es cerrar la finca de manera que nadie pueda

acceder a la torre de Andritxol.

Parece ser que el ayuntamiento no dará ningún paso

para intentar evitarlo, cuando hay muchos indicios que

apuntan al hecho de que el camino hacia la torre es público,

y por lo tanto no se puede cerrar el paso a la gente.

En Camp de Mar todo son chanchullos.

EL AYUNTAMIENTO COBRA IMPUESTOS QUE NO PUEDE COBRAR
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URBANISME
SENSE CONTROL !

L'empresa que fa l'hotel del Golf de Camp

de Mar s'ha passat moltíssim. Arran d'una sol·licitud

d'UM, perquè ningú de l'Ajuntament no ho havia vist

(se varen enterar per la premsa), el tècnics muni-

cipals han detectat un excés de construcció de devers

3.500 metres construïts (això a preu de mercat són

mils de milions de pessetes). Han aixecat torres de

sis pisos, han ajuntat edificis que han d'estar sis

metres separats, han fet soterranis que no estan a

baix terra, i un caramull més d'infraccions.

NO ENTENEM com es poden atrevir a fer tot

això sense permís. Podeu creure que una empresa

estrangera s'atreveixi a fer tantes il·legalitats si no

es amb el consentiment dels encarregats de controlar

que això no succeeixi ?

Provau voltros de fer un porxo il·legal de 8

metres quadrats i vós caurà al damunt tot el pes de

la llei. Ells han fet un edifici més gros que el castell

de Son Mas (que te 2.600 metres quadrats) totalment

il·legal i segueixen construïnt com si res no hagués

passat. 3.500 metres i segur que els hi legalitzen

gairebé tot. Apostam?

Ja falta menys d'un any perquè es produeixi el canvi de batle al nostre terme i ja fa estona que es poden sentir

rumors pel poble que diuen que el PP aconseguirà convèncer al Sr. Hidalgo perquè es quedi a Urbanisme, Contractació,

Medi Ambient i Policia - el que ha duit fins ara - i renunciï a la batlia que li varen prometre. El que passi no dona

molt per a l'esperança. O es queda allà on està -que pareix que està molt be- i aviat ens quedarem fora un bocinet

sense ciment, o el faran batle i ja tendrem la seu plena d'ous.

I sense fugir des Camp de Mar, trobam més
animalades. Tot Camp de Mar és una immensa
bestiesa, però algunes destaquen. Com aquesta que
ara ens tanquen el camí que dur a la torre des Cap
Andritxol. En el mapa podeu veure la zona que ha
estat tancada, i que arriba fins a "sa pedra de sa
raia".

Aquesta torre va esser construïda pel poble
d'Andratx, en un esforç social i econòmic sense
precedents devers l'any 1580. Concebuda com a
torre de senyals, les rebia de Na Pòpia (a Sa
Dragonera) i les enviava cap a les Malgrats. Eren
senyals de fum durant el dia i de foc durant la nit.
Fins a prop de 1850 hi va haver torrers i canons
que cuidaven de la defensa del nostre poble.

L'arxiduc Lluís Salvador va visitar i descriure
aquest paratge a principis del segle XX.

A partir de 1950 començam a trobar documents
i testimonis de gent que passetja lliurement per la
zona i llibres que recomanen l'excursió.

Tot això vol dir que el camí ha estat obert a
tothom des de el dia que es va fer, que mai no ha
estat tancat, i que no ens poden privar d'accedir al
nostre patrimoni històric i artístic.

La millor solució és que l'Ajuntament cerqui un
enteniment amb la propietat, de manera que s'arribi
a un acord que garanteixi els drets de tothom.

+ 3.500 m2 il·legals



El Govern Balear compra l'urbanització de

s'Almudaina per tal de disminuïr la insostenible

pressió urbanística que sofrim a ca nostra. Al

mateix temps, ben al devora, l'Ajuntament d'Andratx

permet que s'obri un nou camí dins una zona verge

amb la finalitat de construïr-hi una grapada de

xalets. Ens diran que els permisos son de quan

UM gestionava urbanisme o de quan el batle era

del PSOE o de quan en Jaume "Verd" comandava.

Comèdies. La veritat és que no fan absolutament

res per posar ordre al tema urbanístic.

Alguns no us creureu això que es veu a la foto de devora.

Això es Son Lluís, ben devora Sa Coma. Aquí, a un terreny

rústic, i per un conveni que es va signar amb el propietari

pel que cedia uns terrenys a l'Ajuntament, es va dir que

es podrien fer uns petits "bungalows" per a artistes, perquè

poguessin venir a crear a la pau d'aquest lloc. Idò be. Això

que es veu és allò que havia d'esser tan artístic. Un edifici

immens amb un impacte paisatgístic brutal. Una construc-

ció que no diu gens dins l'entorn allà on es troba. En

definitiva un desastre més que afegir a la llarga llista que

patim al poble.

FALTEN 331 DIES PERQUÈ EL Sr. HIDALGO SIGUI BATLE AMB ELS VOTS DEL PP

L'AIGUA JA VAL
EL DOBLE

Tot i que la batlesa se va omplir la boca
anunciant als diaris que no es produïrien aug-
ments en el preu de l'aigua per motiu de la
instal·lació d'una desaladora a Camp de Mar,
la realitat és que, quan encara falta més de un
mes perquè entri en funcionament aquesta
màquina, ja hem pogut comprovar, assustats,
com en aquest segon trimestre del 2.000, els
rebuts de l'aigua són pràcticament el doble del
que havíem pagat fins ara.

Hem vist llargues cues de gent que anava
a queixar-se a la concessionària, però era igual
de res. Les tarifes les va aprovar el Ple de
l'Ajuntament (només amb el vots a favor del
PP i ALA) i poden cobrar això.

A tragar toquen.

ELS CERTIFICATS PER VIATJAR, NO-
MÉS A LES OFICINES MUNICIPALS

UM va proposar que es poguessin treure els certi-

ficats de residència per viatjar a les agències de

viatges i als caixers automàtics, com es fa a quasi

tots els pobles de Mallorca. Idò no. No es va aprovar

perquè hi ha un problema molt gros de comissions

amb els bancs. Els altres municipis no el tenen, però

Andratx és, pel que es veu, diferent.

EL PREU DE LES COSES
Perquè estam convençuts què és bo que allò que es paga amb doblers
de tots ho sapiguem tots, vós posam a continuació el que han costat
alguns dels actes de les festes patronals:

SARSUELA (dos dies) 3.215.000
MARLENE MOURREAU 3.688.800
FESTA 40 PRINCIPALES 3.166.800
TOMEU PENYA 2.523.000
BERBENA DE DIA 28 (BALL DE SALÓ) 1.363.000
FOCS ARTIFICIALS 3.000.000
FESTES DE LA VERGE DEL CARME 1.400.000

També vós podem donar algunes de les subvencions que ha donat
l'ajuntament per a tot l'any 2.000:

CLUB BALONCESTO ANDRATX 800.000
CLUB FUTBOL S'ARRACÓ 750.000
ANDRATX FUTBOL SALA 175.000
CLUB AJEDREZ ANDRATX 100.000
CLUB PETANCA ANDRATX  75.000
ASSOCIACIÓ CULTURAL VORAMAR 500.000

APARCAR GRATIS
Arran d'unes declaracions del Sr.
Hidalgo a la premsa on es plane-
java la possibilitat de fer pagar per
aparcar al Port, UM va proposar
al Ple, per si un cas, que aparcar
a Andratx sigui gratis pels andrit-
xols. La moció no es va aprovar,
però al menys ja saben que hi
estam damunt i que lluitarem
perquè la proposta de Hidalgo de
fer pagar no vagi endavant.

GESA HO FA BE ?
Això ens demanem. Perquè
l'oposició va demanar que el
Ple reprovés la gestió de
GESA amb motiu d'aquells
dies que estarem un munt
d'hores fora llum. Idò el PP i
ALA creuen que ho fan molt
be. I es clar, com que el
president es un tal Reus, que
va ser conseller del PP. Així
anam.
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AIXÒ COBREN

L'ajuntament ha començat

a tornar els duros del fems.

Han resistit tot el que han

pogut i posat tots els entre-

bancs possibles, però davant

tan grossa irregularitat, de-

nunciada per UM, no els hi

ha quedat altra opció que

recular i no cobrar allò que

no podien cobrar. Ara per

ara als que paguen el rebut

del fems a Son Mas, ja no els

hi cobren el recàrrec de

l'incineradora. Als qui han

pagat pel banc els hi torna-

ran abans d'acabar l'any. I

diuen que a principis de l'any

qui ve tornaran el cobrat de

més dels any 98 i 99, que no

és poc.

BUS GRATIS - Unió Mallorquina ha proposat a l'Ajuntament que estableixi un sistema per tal que els jubilats puguin

agafar l'autobús, tant dins del terme d'Andratx com fins a Palma, d'una manera totalment gratuïta. Com vos podeu

imaginar l'idea no ha prosperat perquè no mos n'aproven cap. Però tenim l'esperança que se la facin seva i d'aquí

a un temps ho duguin endavant. Els hi manquen idees.

L'hotel del Golf de Camp de
Mar a punt d'obrir.

Seria un escàndol per a tots
aquells que solem fer el que la llei
mana comprovar que un hotel que te
3.500 metres il·legals i que no ha
presentat encara projecte de legalitza-
ció (però com es pot legalitzar això ?)
tengui ja clients allotjats. Idò diuen que
ben aviat hi haurà clients a l'hotel del
Golf de Camp de Mar.

No volen aprovar les normes subsidiàries
Han tornat a redactar les modificacions de les normes

subsidiàries sense consens de tots els grups munici-
pals. Ho fan perquè no volen que s'aprovin, perquè es
troben molt còmodes amb aquestes normes antigues
que els hi permeten fer sempre coses molt rares, com
per exemple legalitzar 3.500 metres il·legals a un hotel.

Al carrer de Sa Taulera s'hi està

edificant una finca molt estranya, perquè

primer s'aixequen els pisos que no s'hagin

tomat les cases velles del davant. A més

a més no està molt clara l'alineació. UM va

demanar per escrit a l'ajuntament el dia 27/

07 un plànol d'aquesta alineació i encara

no ens han contestat, i això ens fa sospitar.

I també diuen que un membre de l'equip

de govern hi te part a l'obra. Diuen tantes

coses.
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NOM SOU ANUAL SEG. SOCIAL TOTAL ANY

Eugenio Hidalgo 4.212.600 1.051.004 5.263.604
Margarita Moner 3.500.000 879.626 4.379.626
Juan Massot 3.290.000 825.120 4.115.120
Lorenzo Suau 2.800.000 706.340 3.506.340
Margarita Moll 2.240.000 552.136 2.792.136
Dolores Forteza 2.240.000 552.136 2.792.136
Catalina Borrás 2.240.000 552.136 2.792.136
Jaume Bosch 120.000 0 120.000
Aina Maria Porcel 72.000 0 72.000
Gabriel Pujol 72.000 0 72.000
Josep Bestard 120.000 0 120.000
Alberto Andonegui 72.000 0 72.000
Maria Porcel 72.000 0 72.000
__________________________________________________
TOTAL GOVERN 20.522.600 5.118.498 25.641.098
TOTAL OPOSICIO 528.000 0 528.000
TOTAL* 21.050.600 5.118.498 26.169.098
* Falten dietes i quilòmetres pels del govern i plens extraordinaris per l'oposició.

Fins ara els regidors de l'oposició havien
tengut un sou. Ara, que tenen més feina que
mai  (i no els hi posen fàcil, perquè per veure
papers passen molta pena, no les hi volen
mostrar, tenen por del que puguin trobar) per
controlar el desgavells que arma algú per
l'ajuntament (Hotels il·legals, cobrar impost que
no poden, etc.) els hi han retirat el sou i els
paguen el que veis al devora.

Ells, els del PP i sobre tot el senyor
Hidalgo se'ls han pujat fins a més de vint-i-
cinc milions anuals entre tots, i diríem que per
fer manco que mai. Aquesta incoherència
entre els sous del govern i de l'oposició (50
vegades més de sou) no es dona a cap altre
ajuntament de Mallorca, ni prop fer-s'hi. Son
roïns. Només volen que deixem de fer la
nostra feina. I no ho aconseguiran.

Les senyores Moner, Moll,
Forteza i Borràs, i els senyors

Hidalgo, Massot i Suau, votaren
en contra de que les plaques de
les matrícules dels nostres cotxes

duguin la IB.
Amb mallorquins com aquests no

ens fan falta enemics.

PP IB
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ESTO COBRAN

El ayuntamiento ha empezado a

devolver el dinero de la basura.

Han resistido todo lo que han
podido y puesto todas las
pegas posibles, pero ante tan
inmensa irregularidad, denun-
ciada por UM, no les ha
quedado otra opción que dar
marcha atrás y no cobrar
aquello que no pueden co-
brar. Hoy por hoy, a los que
pagan el recibo en Son Mas
ya no les cobran el recargo
de la incineradora. A los que
han pagado por el banco
dicen que se lo devolverán
antes de terminar el año. Y
dicen que para principios del
año que viene devolverán lo
que cobraron de mas los años
98 y 99, que no es poco.

BUS GRATIS - Unió Mallorquina ha propuesto al ayuntamiento de Andratx que se establezca un sistema por el cual

los jubilados puedan coger el autobús, tanto dentro del término municipal como hasta Palma, de una manera totalmente

gratuita. Como podéis imaginar la idea no ha prosperado porqué no nos aprueban ni una. Pero tenemos la esperanza

de que se la hagan suya y en poco tiempo la lleven adelante. Les faltan ideas.

El hotel del Golf de Camp de
Mar a punto de abrir.

Sería un escándalo para todos
aquellos que solemos acatar la ley
comprobar que un hotel que ha cons-
truido 3.500 metros ilegales y que aún
no ha presentado el proyecto de le-
galización (¿pero cómo se puede le-
galizar eso?) tenga ya clientes alo-
jados. Pues dicen que pronto llegarán
los primeros clientes.

No quieren aprobar las normas subsidiarias
Han redactado otra vez las modificaciones a las normas

subsidiarias sin el consenso de todos los grupos

municipales. Lo hacen porqué no quieren aprobarlas,

porqué están muy cómodos con estas normas antiguas

que les permiten hacer cosas muy extrañas, como por

ejemplo legalizar 3.500 metros ilegales de un hotel.

En la calle de Sa Taulera están

construyendo una finca muy extraña, por-

qué levantan los pisos antes de haber

derribado las casas viejas de delante.

Además no está muy clara la alineación de

la calle. UM pidió por escrito el día 27/07

un plano con dicha alineación y todavía no

nos han contestado, lo que es sospechoso.

Y también dicen que algún miembro del

equipo de gobierno tiene parte en la obra.

Dicen tantas cosas.
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NOMBRE SUELDO ANUAL SEG. SOCIAL TOTAL AÑO

Eugenio Hidalgo 4.212.600 1.051.004 5.263.604
Margarita Moner 3.500.000 879.626 4.379.626
Juan Massot 3.290.000 825.120 4.115.120
Lorenzo Suau 2.800.000 706.340 3.506.340
Margarita Moll 2.240.000 552.136 2.792.136
Dolores Forteza 2.240.000 552.136 2.792.136
Catalina Borrás 2.240.000 552.136 2.792.136
Jaume Bosch 120.000 0 120.000
Aina Maria Porcel 72.000 0 72.000
Gabriel Pujol 72.000 0 72.000
Josep Bestard 120.000 0 120.000
Alberto Andonegui 72.000 0 72.000
Maria Porcel 72.000 0 72.000
__________________________________________________
TOTAL GOBIERNO 20.522.600 5.118.498 25.641.098
TOTAL OPOSICION 528.000 0 528.000
TOTAL* 21.050.600 5.118.498 26.169.098
* Faltan dietas y kilometraje de los del gobierno y plenos extraordinarios de la oposición.

Hasta ahora los concejales de la oposi-
ción habían tenido un sueldo. Ahora, que
tienen más trabajo que nunca (y no se lo
ponen  fácil, porque para ver papeles tienen
problemas, no se los quieren enseñar, hay
miedo de lo que se pueda encontrar) para
controlar las constantes irregularidades que
monta alguien  en el ayuntamiento (hoteles
ilegales, impuestos que cobran ilegalmente)
van y les retiran el sueldo. Al lado podéis
comprobar las cantidades.

Ellos, los del PP y sobre todo el señor
Hidalgo se los han subido hasta mas de 25
millones anuales entre todos, y diríamos que
para hacer menos que nunca. Esta incoheren-
cia entre los sueldos del gobierno y los sueldos
de la oposición (cincuenta veces mas de
sueldo) no se da en ningún otro municipio. Son
ruines. Sólo pretenden que dejemos de hacer
nuestro trabajo. Y no lo conseguirán.

Las señoras Moner, Moll,
Forteza y Borràs, y los señores
Hidalgo, Massot y Suau, votaron
en contra de que las placas de

las matrículas de nuestros coches
lleven el distintivo IB.

Con mallorquines como estos no
nos hacen falta enemigos.

PP IB
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BON NADAL I MOLTS
D'ANYS
--------

FELIZ NAVIDAD Y
PROSPERO AÑO NUEVO

EL CHISTE DEL AÑO:
"desde el àrea de Urbanismo se vela por la legalidad y su estricto cumplimiento"

declaraciones a la prensa del Sr. Hidalgo.
I se va quedar tan fresc!!!!

L'AJUNTAMENT COBRA IMPOSTS QUE NO POT COBRAR
Arran d'una denúncia que va presentar Unió Mallorquina, l'ajun-
tament d'Andratx està ja tornant moltes pessetes que ens havien
cobrat de més en el rebut del fems.
Ara ens estan tornat els duros de l'any
2.000, però ben aviat ens hauran de
tornar també els de 1.999 i 1.998, i
amb interessos, que també hem pre-

sentat una moció en aquest sentit.
Segurament rebreu a casa vostra una
carta de propaganda política on es
dona tota la culpa a Unió Mallorquina.
Excuses de mal pagador. Ells cobraren de més. UM ho va
denunciar. Ells han de tornar els diners. Així de clar i senzill.
I el greu que els hi sap.
El que és trist és que aquesta carta de propaganda política l'han
enviada pagant amb els duros de tots els andritxols, i això, apart
de no ser gens ètic, es seguir gestionant malament els interessos
generals.
A nosaltres, de totes maneres, les cartes enrabiades ens demostren

que els hi pica allà on gratam. Seguirem gratant.

EL AYUNTAMIENTO COBRA IMPUESTOS INDEBIDAMENTE
Debido a una denuncia que presentó Unió Mallorquina el
Ayuntamiento de Andratx ya está devolviendo un montón de

pesetas que nos habían cobrado de mas
en el recibo de la basura.
Ahora están devolviendo el dinero
correspondiente al año 2.000, pero
pronto deberán seguir con el año 1.999
y 1.998, y con intereses, que también
UM ha presentado una moción en este
sentido.
Seguramente recibireis en casa una carta
de propaganda política donde se culpa

de todo a UM. Excusas de mal perdedor. Ellos cobraron
lo que no debían. UM lo denunció. Ellos deben devolver
el dinero. Así de claro y sencillo. Y lo mal que les sabe.
Lo triste es que esta carta de propaganda política la han
enviado pagando con el dinero de todos, y eso, aparte de
no ser nada ético, es seguir gestionando mal los intereses
generales.
A nosotros, de todas maneras, las cartas rabiosas nos
demuestran que les pica donde rascamos. Seguiremos rascando.

UNA MODEL ALEMANYA AIXECA UN NOU MUR
El Cap Andritxol, una de les zones naturals més visitades del nostre terme,

amb una torre de defensa del segle XVI, ha estat declarada prohibida

per als andritxols. El motiu: una nina guapa i rica s'ho ha tancat, davant

la passivitat municipal, per a ella tota sola. D'això sen diu integrar-se

als costums i úsos del país.

UNA MODELO ALEMANA LEVANTA UN NUEVO MUR0
El Cap Andritxol, una de las zonas naturales mas visitadas de nuestro

término, incluída una torre de defensa del siglo XVI, ha sido declarada

prohibida para los andritxoles. El motivo, una niña guapa y rica se lo ha

cercado, ante la pasividad municipal, para ella solita. A eso se le llama

integrase con los usos y costumbres del país.

MAIG

JULIOL

OCTUBRE

TRACTE DE FAVOR
Primer es dóna permís per aixecar aquesta finca i després l'ajun-

tament haurà d'expropiar les cases del davant. Només hi guanyarà

l'amo de l'edifici nou, i els andritxols haurem de pagar entre tots

aquest benefici privat. I el més sospitós és que el permís es va

donar el novembre de 1.999 i encara l'abril del 2.000 el propietari

del solar era el Sr. Hidalgo. De jutjat de guàrdia.

TRATO DE FAVOR
Primero se da permiso para levantar esta finca y después el ayuntamiento

deberá proceder a expropiar las casas de delante. Sólo ganará el dueño

del edificio nuevo y los andritxoles tendremos que pagar entre todos este

beneficio privado. Y lo mas sospechoso del caso es que el permiso se

da en noviembre de 1.999 y todavía en abril del 2.000 el dueño del solar

era el Sr. Hidalgo. De juzgado de guardia.
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L'AIGUA MES

CARA QUE MAI

EL PREU MES CAR D'ESPANYA
Un dia ens va sorprendre la batlesa als diaris dient que no ens

pujaria el preu de l'aigua.

El rebut del mes següent es va encarregar de desmentir aquelles

afirmacions i es va poder comprovar com, amb un consum gens

exagerat, es pot arribar a pagar més de sis-centes (600) pessetes

per metre cúbic. UNA VERTADERA BESTIESA.

EL PRECIO MAS ALTO DE ESPAÑA
Un día nos sorprendió la alcaldesa diciendo que no nos

subiría el precio del agua.

El recibo del mes siguiente se encargó de desmentir aquellas

afirmaciones y se ha podido comprobar como, con un

consumo nada exagerado, se puede llegar a pagar mas de

seiscientas (600) pesetas por tonelada. UNA VERDADERA

BARBARIDAD.

LA POPULARITAT DELS DESASTRES
Si una cosa està fent famós el nostre terme municipal a la resta de

Mallorca, de l'estat i per Europa, és, sens dubte, la barbaritat del ritme

de construcció, totalment insostenible, i que està degradant el nostre

paisatge, la nostra natura i la nostra cultura a una velocitat vertiginosa.

En pocs anys s'ha destrossat Camp de Mar, s'han omplert de cases tipus

"Falcon Crest" les finques rústiques, les urbanitzacions han anat creixent

i creixent i, el que es pitjor,  no es veu el final d'aquest camí. I l'ajuntament

no ha près ni una sola mesura, ni una sola, per intentar aturar aquest

bordell.

L'any 60, Joan Mascaró escrivia al llavors batle d'Andratx: "El dia que

la bellesa de Mallorca s'hagi anat destruïnt, uns quants articles dins els

periòdics d'Europa i Amèrica podrien canviar el corrent del turisme.

Mallorca ja no seria un lloc de recomanar. I seria allò de matar la gallina

dels ous d'or".

Fa ja 40 anys d'això i n'hi ha que encara no ho veuen. Trista herència

deixarem a les futures generacions.

LA POPULARIDAD DEL DESASTRE
Si una cosa está haciendo famoso a nuestro término municipal en el resto

de Mallorca, del estado y por Europa, es, sin duda, la barbaridad del

ritmo de construcción, totalmente insostenible, y que está degradando

nuestro paisaje, nustra naturaleza y nuestra cultura a una velocidad

vertiginosa. En pocos años se ha destrozado Camp de Mar, se han llenado

de casas tipo "Falcon Crest" las fincas rústicas, las urbanizaciones han

ido creciendo y creciendo y, lo que es peor, no se vislumbra el final de

ese camino. Y el ayuntamiento no ha tomado ni una sola medida, ni una
sola, para intentar parar esta vorágine.

En el año 60, Joan Mascaró escribía al entonces alcalde de Andratx: "El

día que la belleza de Mallorca se haya ido destruyendo, unos pocos

artículos en los periódicos de Europa y América podrían cambiar la

corriente del turismo. Mallorca ya no sería un lugar para recomendar.

Y sería eso de matar la gallina de los huevos de oro."

Hace ya 40 años de eso y hay muchos que todavía no lo ven. Triste

legado dejaremos a las generaciones futuras.

NO SABEN RES
O no ho volien saber. Els hi aixequen un edifici més gros que

el castell de Son Mas i la primera notícia que tengueren va esser

pels diaris. Vaja governants.

NO SE ENTERAN
O no se querían enterar. Les construyen un edificio ilegal mas

grande que el castillo de Son Mas y la primera noticia que

tuvieron fue a través del periódico. Vaya gobernantes.

EL PP D'INCA A FAVOR, EL D'ANDRATX NO
UM presentà una moció a l'ajuntament d'Andratx per tal que

les noves matrícules duguessin les sigles IB. Tots els del PP,

amb el seu cap Hidalgo al davant, votaren en contra. Una

setmana després, a Inca, el batle Pere Rotger, president del

PP a Mallorca i tots els regidors del PP a Inca votaren a

favor. Es véu que a Andratx son més gonelles.

EL PP DE INCA A FAVOR, EL DE ANDRATX NO
UM presentó una moción en el ayuntamiento de Andratx para

que las nuevas matrículas de los coches llevasen impreso la

IB de nuestra comunidad. Todos los del PP, con su jefe Hidalgo

a la cabeza, votaron en contra. Una semana después, en Inca,

el alcalde Pere Rotger, presidente del PP en Mallorca y todos

los concejales del PP de Inca votaron a favor.

FEBRER

SETEMBRE
JUNY

LA POLICIA MUNICIPAL
Después de la movida de las pasadas elecciones, con

manifestaciones incluídas, el tema de la policía local no

ha quedado bien resuelto. El "jefe supremo Hidalgo"

manda como puede, pero ya ha tenido muchas bajas de

gente descontenta.

Y la alcaldesa no ha asistido a ningún acto festivo de

la policía local de los últimos dos años.
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Benvolgut veïnat , benvolguda veïnada:

No és normal que un partit polític es dirigeixi personalment a tots els andritxols, fora de

l’època electoral, per tal de donar-vos compte d’algun assumpte concret.  A Unió Mallorquina

ens hem vist forçat a fer-ho, perquè l’equip de govern municipal del Partit Popular, amb el

suport de qui tots coneixem en el seu pacte ignominiós,  ha enviat una carta a cadascun dels

ciutadans d’Andratx per intentar convèncer-vos que ells – els qui comanden -no tenen la culpa

de rés del que fan malament, i que som els d’Unió Mallorquina els dolents, encara que no

estam al govern municipal i no tenim més dret que el de queixar-nos i denunciar tot el que no

fan be – que podeu estar segurs és molt-.

Fins i tot el fet d’enviar-vos la carta, una carta de propaganda del PP i d’atac a UM, és

d’una falta d’ètica enorme. Una carta partidista pagada amb els duros de l’Ajuntament, els de

tots. Això és indigne. Així fan servir els nostres doblers!!!

I per això sabem cert, tots, que no tenen raó. Han estat cobrant durant tres anys uns

diners que no podien cobrar en concepte de taxa d’incineradora en el rebut del fems. Ho

vàrem denunciar fins que aconseguirem que els vos tornessin. Ara ja heu recuperat els de

l’any 2.000. Ben aviat hauran de començar a tornar-vos els dels anys 1.999 i 1.998. I a més a

més vos hauran de pagar interessos, que també hem demanat que fos així. I si UM és culpa-

ble de que vos tornin aquestes pessetes, ben contents estam a UM.

A qualsevol altre lloc d’Europa un afer d’aquestes característiques hagués provocat la

dimissió del responsable. Aquí ja sabem com s’aferren alguns a la cadira.

I seguirem gratant allà on els hi pica. Allà on aixequen finques irregulars, com al carrer

de Sa Teulera. Allà on fan hotels il·legals. Allà on tanquen, per als seus amics, camins que son

de tots. Seguirem informant per no estar en la foscor en la que ells ens voldrien tenir.

I lluitarem per abaratir els preus de l’aigua, que són una barbaritat, una vergonya.

Diuen que pagam pocs impostos i al final resulta que pagam més que enlloc. Ara l’aigua a

Andratx és gairebé la més cara de tota Mallorca, que l’arribam a pagar a més de 600 pessetes

la tona. (Preu mig Mallorca: 123 pts./m3 - preu mig Andratx: 426 pts./m3). Això és una presa

de pèl. Queixau-vos, en teniu tot el dret.

Molta de sort.
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DEVOLUCIÓN TASA INCINERADORA Y PRECIO DEL AGUA

Apreciado vecino, apreciada vecina:

No es normal que un partido político se dirija personalmente a todos los andritxoles,

fuera de la época electoral, para darte cuenta de algún asunto concreto.  En Unió Mallorquina

nos hemos visto en la obligación de hacerlo, porqué el equipo de gobierno municipal del

Partido Popular, de la mano de quien todos conocemos en su pacto ignominioso,  ha enviado

una carta a cada uno de los ciudadanos de Andratx para intentar convencerte que ellos – los

que mandan - no tienen la culpa de nada de lo que hacen mal, y que somos los de Unió

Mallorquina los malos de la película, aunque no estemos en el gobierno municipal y no tenga-

mos mas derecho que el de quejarnos y denunciar todo lo que no hacen bien - que puedes estar

seguro que es mucho -.

Incluso el hecho de mandarte dicha carta, una carta de propaganda del PP i de ataque a

UM, es de una falta de ética enorme. Una carta partidista pagada con el dinero del Ayunta-

miento, el dinero de todos. Esto es indigno. ¡¡¡Así manejan nuestro dinero!!!

Y por eso sabes seguro que no tienen razón. Han estado cobrando durante tres años un

dinero que no podían en concepto de tasa de incineradora en el recibo de basura. Lo denun-

ciamos hasta que conseguimos que te lo devolvieran. Ahora ya debes haber recuperado el

dinero correspondiente al año 2.000. Y pronto tendrán que empezar a devolverte el de los años

1.998 y 1.999. Y además tendrán que pagar intereses, que también hemos pedido que sea así.

Y si UM es culpable de que te devuelvan esas cantidades, estamos orgullosos de ello.

En cualquier otro lugar de Europa un asunto de estas características hubiera provocado

la dimisión del responsable. Aquí ya vemos como se agarran algunos a la silla.

Y seguiremos rascando donde mas les pica. Allí donde levantan fincas irregulares, como

en Sa Teulera. Allí donde permiten construir hoteles ilegales. Allí donde cierran, para sus

amigos, caminos que son de todos. Seguiremos informando para no estar en la oscuridad en la

que nos quisieran tener.

Y nos mojaremos para que bajen los precios del agua, que son una barbaridad, una

vergüenza. Dicen que pagamos pocos impuestos y al final resulta que pagamos mas que en

ninguna otra parte. Ahora el agua en Andratx es la mas cara de Mallorca, que la llegamos a

pagar a mas de 600 pesetas la tonelada. (Precio medio Mallorca: 123 pts./m3 - precio medio

Andratx: 426 pts./m3). Esto es una tomadura de pelo. Quéjate, tienes todo el derecho.

Mucha suerte.
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UN RESTAURANT A UN ANEI
Ja es poden fer les normes de protecció del territori que es
vulguin que a Andratx, no sabem ben be com, sempre es troba
el forat per on fer un gol a la llei.
Ara resulta que a l’ANEI 31, al Port, on hi ha la finca de Can
Fasser comprada fa ben poc pel Ministerio de Medio Am-
biente, a un cantó hi estan fent obres per tal de muntar-hi un
restaurant. I diuen que aquest cantó, justament aquest cantó,
no és ÀREA NATURAL D’ESPECIAL INTERÈS. Haurem
de veure si el Govern i el Consell no fan res per tal d’aturar
aquest nou atemptat legal i paisatgístic.
I sabeu de qui és el restaurant, no?

LA MORT DE CAS VIDALS
Un dels projectes estrella del tinent de batle d’urbanisme i
futur batle (o no) és la construcció de cent (100) vivendes de
protecció oficial al barri de Cas Vidals. Esperem que el Par-
tido Popular no consenti aquesta barbaritat que suposaria la
total destrucció d’un barri on, avui per avui ,no es poden edi-
ficar blocs de vivendes d’aquestes dimensions.

La solució:

No importa ser enginyer per trobar una solució al problema
de les vivendes socials a Andratx. Enlloc de fer una macro-
promoció com la que es pretén fer al carrer Larache i que
destrossaria l’entorn, s’haurien de fer petites promocions dis-
perses pel poble de 8 o 10 pisos. Així no faríem impactes -
urbans, socials, paisagístics- tan brutals. És clar que perquè
sortissin be de preu l’ajuntament hi hauria de posar més du-
ros. Però no es tracta que l’ajuntament hi guanyi doblers, que
és el que sembla que vol, sinó que els andritxols conservem
el poble en condicions.

SA DRAGONERA
Ara que arriba el bon temps recordau que teniu a Andratx

un dels Parcs Naturals més emblemàtics del Mediterrani,

l’Illa Dragonera. Sabeu que podeu anar-hi a passar el dia

o unes hores amb la “Margarita”, la barca den Pedro i en

Pep “Pino” que surt cada hora des de Sant Elm. No heu

de demanar permís a ningú a no ser que siau un grup

molt gros. Hi podeu dur pa taleca i dinar allà. També hi

podeu anar amb el vostre llaüt o barca sense cap permís

especial. I podeu pescar pels voltants al volantí i a la fluixa

com heu fet sempre, només heu de respectar les normes

generals de pesca, com per tot (vedes i aquestes coses)

Gaudiu de la Dragonera. Està igual que ha estat sempre

i així seguirà.
Recepció parcial d’una urbanització
Ara resulta que es poden recepcionar les urbanitzacions

a bocinets. I encara que no estiguin fetes les obres

necessàries tampoc no passa res, l’ajuntament les

recepcionarà igual. Això passa a Cala Llamp, al Port,

on l’equip de govern vol rebre la urbanització quan en-

cara falten per fer les obres dels carrers, clavegueram,

pluvials, xarxa d’aigües netes i enllumenat públic. I fir-

men el paper de recepció sense haver fet les obres la

promotora, només amb l’aval dels duros. És, perquè

compareu, com si a un senyor amb un permís d’obra i

un aval per la quantitat del projecte se li donés el final

d’obra condicionat a l’efectiva execució de l’obra. Sabeu

que és això: un embull per fer un favor als seus amics

promotors.

CERTIFICATS PER VIATJAR PELS CAIXERS AUTOMÀTICS
Unió Mallorquina ja ha presentat dues vegades la moció i ara
ja han començat a posar-se una miqueta en marxa. Resulta
que per viatjar hem de menester un paper
que es diu certificat de residència. Per tots
el pobles de Mallorca aquest paper es pot
aconseguir als caixers dels bancs o a la
mateixa agència de viatges.
A Andratx hem d’anar a les dependències
municipals.
Al Plenari digueren que aviat podrem aconseguir-lo als caixers
automàtics, però que a les agències de viatges, de moment,
res de res.

TORNAR DUROS INCINERADORA 1999 i 1998
Ja va essent hora que ens tornin els doblers que ens

cobraren de més als rebuts del fems de l’any

1999 i 1998. I a més a més ens han de pa-

gar interessos, tal com va demanar Unió

Mallorquina. No sabem que esperen per fer

la feina ben feta d’una vegada. Ho feren

malament quan cobraren i no podien fer-ho.

I ara ja se torben massa en tornar aquestes

quantitats. A cadascú el que és seu.

EL PREU DE L’AIGUA
Al Plenari vàrem parlar del preu de l’aigua i de les solucions que hi ha per abaratir-lo. Va quedar clar
que si l’ajuntament invertís alguns milions de pessetes en fer xarxa la companyia concessionària podria
davallar els preus. Però sembla que això no entra en els seus plans. Creuen que els andritxols pagam
un preu raonable per l’aigua –el més car de Mallorca- i que no val la pena ni parlar-ne. Idò a pagar s’ha
dit. Gràcies batlesa.

Serà batle o no serà batle? No es parla d'altre cosa al poble. I tanmateix només és una questiò d'imatge,
perqué fins ara ha tallat el bacallà ell i a partir d'ara ho seguirà fent. Els altres no gosen dir paraula.



sa Sargantana
hoja informativa del comité local

de Unió Mallorquina de Andratx
n.º 30 - abril 2001

FALTAN 92 DIAS PARA QUE EL Sr. HIDALGO SEA ALCALDE CON LOS VOTOS DEL PP ¿O NO?

UN RESTAURANTE EN UN ANEI
Ya pueden hacer todas las normas de protección del territorio
que quieran que, en Andratx, no sabemos muy bien como,
siempre se encuentra el agujero para meterle un gol a la ley.
Ahora resulta que en el ANEI 31, al lado de la finca de Can
Fasser, comprada hace muy poco por el Ministerio de Medio
Ambiente, en una esquina están realizando obras para mon-
tar un restaurante. Y es que dicen que esta esquina, justamen-
te esta esquina, que ya sabemos todos de quien es, no es AREA
NATURAL DE ESPECIAL INTERES. Habrá que ver si el
Govern y el Consell toman cartas en el asunto para evitar este
nuevo atentado paisagístico.

LA MUERTE DE CAS VIDALS
Uno de los proyectos estrella del teniente de alcalde de urbanis-
mo y futuro alcalde (o no) es la construcción de cien (100) vi-
viendas de protección oficial en el barrio de Cas Vidals. Espere-
mos que el Partido Popular no consienta esta barbaridad que su-
pondría la total destrucción de un barrio donde, hoy por hoy, no
es posible edificar bloques de estas dimensiones.

La solución:

No hace falta ser ingeniero para encontrar una solución al problema
de las viviendas sociales en Andratx. En vez de hacer una macro-
promoción como la que se pretende hacer en la calle Larache, ha-
bría que hacer pequeñas promociones de 8 ó 10 viviendas dispersas
por el pueblo. Así no crearíamos impactos - urbanos,sociales,
paisagísticos- tan brutales. Está claro que para que el precio final
fuera asequible el ayuntamiento tendría que poner más dinero. Pero
no se trata de que el ayuntamiento gane dinero haciendo casas, que
es lo que parece que quiere, sino que los andritxoles mantengamos
el pueblo en condiciones.

LA DRAGONERA
Ahora que llega el buen tiempo recordad que tenéis en

Andratx uno de los Parques Naturales más emblemáticos

del Mediterráneo, la Isla Dragonera. Sabéis que podéis ir

a pasar el día o unas horas con la "Margarita", la barca de

Pedro i Pep "Pino" que sale cada hora desde Sant Elm.

No tenéis que pedir permiso a nadie a no ser que seáis

un grupo muy grande. Os podéis llevar pic-nic y comer

allí. También podéis ir con vuestra barca sin ningún per-

miso especial. Y podéis pescar en los alrededores al vo-

lantín o a la "fluixa" como habéis hecho siempre, sólo te-

néis que respetar las normas generales de pesca, como

en todas partes (vedas y estas cosas). Disfrutad de la

Dragonera. Está como ha estado siempre, y así seguirá.
Recepción parcial de una urbanización
Ahora resulta que se pueden recepcionar las urbani-
zaciones a trocitos. Y si no están hechas las obras
necesarias tampoco no pasa nada, el ayuntamiento
las recepcionará igual. Esto está ocurriendo en Cala
llamp, en el Puerto, donde el equipo de gobierno quie-
re recibir una urbanización cuándo todavía no se han
realizado las obras de viales, alcantarillado, pluviales,
red de agua e iluminación pública. Y firman el papel de
recepción sin que la promotora haya ejecutado las
obras, sólo con el aval po el importe de las mismas.
Es, para que comparéis, como si a un señor con un
permiso de obra para hacer una casa y el dinero que
vale el proyecto se le diera el final de obra, condiciona-
do a que realmente hiciera la obra. ¿Sabéis que es
eso? Un lío, y quizás ilegal, para favorecer a sus ami-
gos los promotores.

CERTIFICADOS PARA VIAJAR EN CAJEROS AUTOMÁTICOS
Unió Mallorquina ya ha presentado dos veces la moción en
el Pleno y ahora parece que han comenzado a moverse. Re-
sulta que para viajar necesitamos un papel
que se llama certificado de residencia. En
todos los pueblos de Mallorca este papel
se puede conseguir en los cajeros de los
bancos o en la misma agencia de viajes.
En Andratx tenemos que ir a las depen-
dencias municipales. En el Pleno dijeron
que pronto podremos conseguirlo a través de los cajeros, pero
que de las agencias de viajes, el sistema más sencillo, de
momento nada de nada.

DEVOLVER DINERO INCINERADORA 1999 i 1998
Ya va siendo hora de que nos devuelvan el dinero que

nos cobraron de más en los recibos de ba-

suras de los años 1998 y 1999. Y además

tienen que pagarnos intereses, como pidió

Unió Mallorquina. No sabemos que esperan

para terminar la faena de una vez por todas.

Se equivocaron cuando cobraron una tasa

que no podían. Y ahora tardan un montón

en devolver estas cantidades. Al César lo que es del

César.

EL PRECIO DEL AGUA
En el Pleno hablamos del precio del agua y de las soluciones que hay para abaratarlo. Quedó claro que
si el ayuntamiento invirtiese algunos millones de pesetas en construir red pública, la compañía
concesionaria podría bajar los precios. Pero parece que esto no entra en sus planes. Creen que los
andritxoles pagamos un precio razonable por el agua - el más caro de Mallorca- y que no vale la pena
ni hablar del tema. Pues a pagar tocan. Gracias alcaldesa.

¿Será alcalde o no será alcalde?. No se habla de otra cosa en el pueblo. Y, de todas maneras, no es más que una cuestión de imagen, porque
hasta ahora él ha sido el que ha cortado el bacalao, y a partir de ahora lo seguirá haciendo. Los demás no dicen esta boca es mía.



sa Sargantana
full informatiu del comitè local

d'Unió Mallorquina d'Andratx
n.º 31 - 15 de juliol - 2001

SANT ELM HA TUDAT LA TEMPORADA
Els comerciants de Sant Elm hauran de fer vertaders esforços
per poder salvar l'actual temporada turística. Fins dia quinze de
juny, una grapada de màquines picadores, fent un renou
insuportable, han allunyat els turistes dels hotels, bars, restaurants
i comerços, retallant a límits gairebé insostenibles un estiu que
és curt ja de per si.
Unió Mallorquina va presentar al plenari, en una moció conjunta
de tota l'oposició, un llistat de mancances que pateix el nucli,
i que són una llista llarguíssima. La seva resposta va ser que
ja ho tenen tot en marxa i que prest estirà a punt.
 Cada any diuen el mateix. Tanta sort que la pressió de les
associacions de veïns i comerciants, les manifestacions dels
treballadors, la difusió als diaris i les interpel·lacions al plenari
han aconseguit que per a la propera temporada les obres molestes
s'hauran d'aturar el primer de maig com a molt tard i no començar
fins l'1 de novembre. Però enguany, ja està tudat. Gràcies Sra.
Moner.

NOU PRESIDENT i COMITÈ LOCAL
Unió Mallorquina d'Andratx ha elegit nou
comitè local, que serà presidit per Bartomeu
Alemany, amb l'ajut de Maria José
Andonegui, David Marquès, Antoni
Nicolau, Pau Verd, Guillem Pieras,  Joan
Bosh, Francisco Ruiz, Juan Dàvalo, Josep
Bestard i Maria Porcel.
Un comitè renovat per preparar el camí que
ha de dur a UM a dirigir l'Ajuntament durant
la propera legislatura, després dels anys
desafortunats per al poble del pacte ignominiós Hidalgo-PP.

A Alcúdia l'aigua val la meitat
Perquè vos faceu una idea de la brutalitat que estam pagant

per l'aigua a Andratx, pensau que un municipi d'unes

característiques molt semblants al nostre  en fa pagar just

el 50%. Aquí anam a lo grande.

EL PP I EL SEU PROGRAMA ELECTORAL
El PP va prometre durant les eleccions, la remodelació de Cas
Vidals. Per si algú no sabia lo que volia dir remodelació, ara ho
tenim clar. Vol dir, a un barri històric, a un cul de sac estret i gairebé
dins el camp, construir un edifici de 40 vivendes (per començar,
que després n'han de fer 60 més, fins a 100 que en vol fer
n'Hidalgo). És un atemptat al paisatge i a la societat andritxola. Un més.

I LES PROMESES DEL SR. HIDALGO
El Sr. Hidalgo tenia com a objectiu prioritari, al seu programa
electoral, l'aprovació de les normes subsidiàries. Han passat dos
anys i no s'han aprovat. És més, fa deu mesos que dormen i no se
duen al Consell a aprovar perquè no volen. Ho estan retardant
deliberadament. I és que si s'aprovassin aquestes normes el Sr.
Hidalgo no podria fer les vivendes a Cas Vidals. Pura ètica.

JA FA 12 DIES QUE EL SR. HIDALGO HAURIA DE SER BATLE I NO HO ÉS.
I QUIN PREU PAGAM PER AIXÒ ?

L'Obra Cultural Balear
organitza regularment, entre altres

activitats, xerrades o forums on par-

lar dels més variats temes. Tot i tenir

l'absoluta oposició de l'equip de

govern (Hidalgo-PP) que no pot

suportar res que no puguin controlar,

l'Obra se'n surt i va consolidant una

important feina al nostre terme.

UNA MORATÒRIA NECESSÀRIA
Unió Mallorquina ha proposat al Consell de Mallorca una
moratòria urbanística per tal de posar el fre al creixement
insostenible de la construcció a Mallorca.
Pràcticament tothom tenim ja una sensació molt grossa de que
ens hem passat de la retxa i que no podem aguantar més aquest
ritme de noves cases i per tant també, cada vegada més gent.
Està clar que més tard o més prest algú s'havia de decidir a
dir prou!
Ara s'haurà d'elaborar el Pla Territorial de Mallorca, que marcarà
com, quan i on volem les noves construccions i quanta gent
pensam que pot viure a Mallorca.
És veritat que aquesta moratòria, que pot durar entre un i dos
anys, pot crear algun problema nou. Però també és evident que
sempre seran molt més petits que els problemes que tendríem
si no s'hagués fet així.

BATLE TU - BATLE JO
A tots els pobles de Mallorca que es pactaren canvis de

batlia ja s'han duit a terme. Els pactes polítics han de ser

clars, amb llum i taquígrafs,i són per complir-se.

Només a Andratx continuam fent el pallasso, jugant amb la

voluntat del poble i amagant les vertaderes intencions

d'algunes persones que no tenen cap interès en el benestar

dels andritxols. Els interessos privats guanyen als públics

amb molt d'aventatge i això ho pagarem tots molt car.

Sigui batle un o l'altre, tots sabem qui comanda. El que no

sabem, encara, es el que ens costa això. UNA DE FUTBOL
L'actual directiva del Club de Futbol Andratx ha decidit, amb
el suport d'una quarantena d'associats, regalar les instal·lacions
(el camp) a l'Ajuntament. El camp ha estat valorat pels tècnics
municipals en més de 300 milions de pessetes.
L'excusa és que així l'Ajuntament hi podrà fer
inversions, com gespa artificial i nous
vestuaris.
Tot això està molt be, però l'Ajuntament
ja fa cinc anys que n'és el propietari i encara
no s'ha notat.
A Unió Mallorquina pensam que es millor
fer una cessió per trenta anys, que dona
temps a invertir tot el que es vulgui, però
després d'aquest temps el Club, una de
les associacions més antigues del poble,
creat el 1923, podrà tornar a decidir el
seu futur. D'altre manera en pocs anys el
Club no serà res més que un apèndix de l'Ajuntament. Un altre.
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JA TORNEN ELS DUROS COBRATS 
DE MÉS EN ELS REBUTS DEL FEMS 

DE L’ANY 1.998 i 1.999. 
L'Ajuntament ja ha començat a tornar els duros 

que va cobrar de més en els rebuts de fems dels anys 

1.998 i 1.999. Si ho pagàreu pel banc, vos faran una 

transferència al vostre compte i no hi ha més problemes. 

Si ho pagareu en efectiu a la caixa del 

ajuntament, haureu d'anar allà amb el rebut original i 

demanar que els vos tornin. Recordeu que l'ajuntament 

ens va cobrar durant tres anys un impost que no podia 

amagat dins la quota de fems i que UM ho va denunciar 

i ara han de tornar tots aquests milions, més de cent. 

 

Balears és la comunitat amb menys llits 
hospitalaris per habitant 

1'92 places per cada 1.000 persones  
Les Illes Balears són la comunitat autònoma 

que depèn de l'Institut Nacional de Salut (Govern 
central) amb menor nombre de llits hospitalaris en 
relació a la població. 

Astúries, amb 3'16 llits per cada 1.000 
habitants, se situa en primer lloc pel que fa a major 
nombre de llits en relació a la població.  

En termes absoluts, Madrid és l'autonomia 
amb més llits hospitalaris (10.563)..  

A més a més tenim la despesa sanitària per 
part del Govern central més baixa de tot l'Estat, 
estam entre unes 15.000 i 20.000 pessetes per 
sota de la mitjana. 
Agència EFE – Dijous 9 d’agost de 2.001 

La presidenta del Consell 

a les festes del Port 
Maria Antònia Munar va presidir la celebració de 
les festes del Carme al 
Port. Convidada per 
l’associació de   
comerciants i 
empresaris va assistir a 
la missa en honor de la 
Verge i desprès a la 
processó marítima. 
Després va quedar a 
sopar amb afiliats i 
simpatitzants d’Unió 
Mallorquina a un bon 
restaurant del Port. 

 
JA FA 57 DIES QUE EL SR. HIDALGO HAURIA 

 DE SER BATLE I NO HO ÉS ! 

 

DEL PODER TERRENAL AL PODER 
ESPIRITUAL DES DE SANT ELM ?. 

 

Vists els fets succeïts el passat dia 4 d’Agost a missa 

d’horabaixa, durant les festes patronals de Sant Elm i 

protagonitzats per part de l’equip de govern de 

l’Ajuntament, fa pensar que la Sra. Moner i els seus 

volen des de ara accedir al poder 

espiritual des de el  terrenal. 

La Sra. Moner no te en compte que si 

l’Ajuntament al seu dia va donar una 

subvenció per cobrir part de les despeses 

d’obres per l’església, aquesta ja esta 

concedida i punt; lo que no te que fer es 

polititzar  l’assumpte, i menys a la casa 

de Déu, fent notoris fets ja passats, que 

haurien de tenir mes que mai un contingut altruista, 

pretenent obtenir-ne  un profit electoral.  

Per altra banda la Sra. Moner i els seus haurien de tenir 

en compte que la seva trista actitud de prepotència a la 

que ja ens tenen tan acostumats,  i la forma de resposta 

que donaren aquell dia davant el poble no es digne dels 

representants d’aquest; hi ha maneres mes elegants de 

fer les coses. Demanem mes respecte cap el poble.   

Qualsevol podria pensar que volen accedir al poder  

espiritual des de el terrenal per tal de no perdre la 

temporalitat d’aquest.     
--------------------------------------------------------------------------- 

APARCAMENTS A SA             LAÇA 
L’equip de govern (Hidalgo-PP) te un projecte, fruit 

d’un compromís electoral del primer, per realitzar un 

aparcament soterrani a la Plaça de la Vila. Els veïnats no 

hi estan gens d’acord, per tota una sèrie d’idees que han 

exposat públicament, i s’han organitzat per tal de fer 

front a aquesta idea i evitar que es comenci l’obra. 

Unió Mallorquina, mentre, ha presentat una moció al 

Plenari de l’Ajuntament demanant que abans de res es 

faci un estudi de mercat per veure les necessitats reals 

d’aparcaments al poble, veure si de veres en fan falta, si 

han de ser rotatoris per hores o per vendre, i quanta gent 

estaria disposada a comprar-ne un.  

També és evident que el preu de dos-cents milions que 

tenen previst no bastarien ni per començar. 

EL PORT, UN CAOS DE TRÀNSIT 
Cada any quan arriba l’estiu el Port es converteix en un 

caos circulatori. Hi ha cotxes per tot arreu, aparquen allà 

on poden, perquè els aparcaments que hi ha son 

insuficients i estan mal conservats (molt d’espai 

desaprofitat),  la zona blava no es respecta i hi ha una 

manca absoluta de policies que puguin posar una mica 

d’ordre. L’ajuntament te molts de milions que ens 

recapta pels impostos, però no es gasta gaire en pagar 

policies que ordenin un poc l’enorme trànsit que generen 

les cada vegada més grosses, plenes i poblades 

urbanitzacions que envolten el Port. 

 
LA COMÈDIA DEL CANVI DE BATLE 

POSPOSADA FINS EL MES DE FEBRER ! 
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YA DEVUELVEN EL DINERO QUE 

COBRARON DE MAS EN LOS RECIBOS 
DE BASURA DE LOS AÑOS 1.998 y 1.999. 

El ayuntamiento ya ha comenzado a devolver el 

dinero que nos cobró en exceso en los recibos de basura 

de los años 1998 y 1999. Si lo habíais pagado por el 

banco, os harán una transferencia a vuestra cuenta y no 

tiene que haber mas problemas. Si lo pagasteis en 

efectivo en la caja del ayuntamiento tendréis que ir allí 

con el recibo original y pedir la devolución.  

Recordad que el ayuntamiento nos cobró durante 

tres años un impuesto que no podía escondido en el 

recibo de basuras. UM lo denunció y ahora devuelven 

esos millones, mas de cien. 

Baleares es la comunidad con menos 
camas hospitalarias por habitante 

1'92 plazas por cada 1.000 personas  
Las Islas Baleares son la comunidad 

autónoma que depende del Instituto Nacional de 
Salud (Gobierno de Madrid) con menor número de 
camas hospitalarias con respecto a la población. 

Asturias, con 3'16 camas por cada 1.000 
habitantes, se sitúa en primer lugar en cuanto a 
número de camas en relación a la población..  

En términos absolutos, Madrid es la 
comunidad con mas camas hospitalarias (10.563)..  

Además, el gasto sanitario es el mas bajo, 
situándonos entre unas 15.000 y 20.000 pesetas 
por debajo de la media de gasto en todo el estado. 
Agencia EFE – Jueves 9 de agosto de 2.001 

La presidenta del Consell 

en las fiestas del Puerto 
Maria Antònia Munar presidió la celebración de las 
fiestas del Carmen en el Puerto. Invitada por la 
asociación de 
comerciantes y 
empresarios, asistió a la 
misa en honor de la 
Virgen y después a la 
procesión marítima. 

Al finalizar se 
quedó a cenar con 
afiliados y simpatizantes 
de Unió mallorquina en 
un buen restaurante del 
Puerto. 

 
 

¡ YA SON 57 LOS DIAS QUE EL SR. HIDALGO 
TENDRIA QUE SER ALCALDE Y NO LO ES ! 

 

¿DEL PODER TERRENAL AL PODER 
ESPIRITUAL DESDE SAN TELMO ? 
Vistos los hechos sucedidos el pasado día 4 de agosto en 

la misa de la tarde durante las fiestas patronales de San 

Telmo y protagonizados por parte del equipo de 

gobierno nos hace pensar que la Sra. Moner y sus 

secuaces quieren a partir de ahora acceder al poder 

espiritual desde el  terrenal. 

La Sra. Moner no tiene en cuenta que si el 

ayuntamiento en su día hizo entrega de una 

subvención para cubrir parte de los gastos 

de las obras de la iglesia, esta ya está 

concedida y punto. Lo que no se puede 

hacer es politizar el asunto y menos en la 

casa de Dios, haciendo notorios hechos ya 

pasados, que tendrían que tener mas que nunca un 

contenido altruista, pretendiendo obtener de ello un 

beneficio electoral. 

Por otra parte, la Sra, Moner y los suyos tendrían que 

tener en cuenta que su triste actitud de prepotencia a la 

que ya nos tienen acostumbrados, y la forma de la 

respuesta que aquel día dieron delante del pueblo, no es 

digno de los representantes del mismo; hay maneras mas 

elegantes de hacer las cosas. Pedimos mas respeto al 

pueblo.  Cualquiera podría pensar que quieren acceder al 

poder espiritual desde el terrenal y así eliminar la 

temporalidad de este.  
 -------------------------------------------------------------------------- 

APARCAMIENTOS EN LA          LAZA 
El equipo de gobierno (Hidalgo-PP) tiene un proyecto, 

fruto de un compromiso electoral del primero, para 

realizar un aparcamiento subterráneo en la Plaza del 

pueblo. Los vecinos han mostrado su rechazo por toda 

una serie de razones que han expuesto públicamente y se 

han organizado para hacer frente a esta iniciativa e 

intentar evitar que empiecen las obras. 

Unió Mallorquina, mientras, ha presentado una moción 

al Plenario del Ayuntamiento pidiendo que antes de nada 

se realice un estudio de mercado para conocer las 

necesidades reales de aparcamiento en el pueblo, si 

deben ser rotatorios o ponerse a la venta y cuánta gente 

estaría dispuesta a comprar uno.  

También es evidente que el precio de doscientos 

millones que tienen previsto no basta ni para empezar. 

EL PUERTO, UN CAOS DE TRÁFICO 
Cada año cuando llega el verano el Puerto se convierte 

en un caos circulatorio. Hay coches por todas partes y 

aparcan donde pueden, porque los aparcamientos que 

hay son insuficientes y están mal conservados (mucho 

espacio desaprovechado),  la zona azul no se respeta y 

hay una falta absoluta de policías que puedan poner un 

poco de orden. El ayuntamiento tiene muchos millones 

que recauda de nuestros impuestos, pero se gasta poco 

en pagar policías que ordenen un poco el enorme tráfico 

que generan las cada vez más grandes, llenas y pobladas 

urbanizaciones que rodean el Puerto.  

 

¡ LA COMEDIA DEL CAMBIO DE ALCALDE 
APLAZADA HASTA EL MES DE FEBRERO ! 
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Ara pots rebre cada mes el full informatiu d’Unió 
Mallorquina d’Andratx, “Sa Sargantana”, per correu 
electrònic. Només ens has d’enviar un e-mail a 
sasargantana@mundofree.com per fer-nos saber la 
teva adreça electrònica i la tendràs puntualment. 
I si tens l’e-mail d’algun amic i ens el fas saber 
també li enviarem a ell.  

UN ABOCADOR DE VERGONYA 
A la carretera de s’Estret hi ha des de fa molts 

anys l’abocador del nostre terme municipal. Va ser 
clausurat definitivament, segons consta al cartell que ho 
anuncia, el mes de febrer d’enguany.  

Aquest abocador quedava fins ara amagat dels 
ulls dels veïnats, però amb motiu de la reforma d’un tram 
de la carretera de s’Estret queda totalment exposat a la 
vista, provocant un impacte paisatgístic d’una magnitud 
brutal, que no ens podem permetre oferir als nostres 
visitants. 

A més a més, existeix un perill real de 
despreniment de la gran massa de residus allà 
acumulada i no hem de deixar passar més temps 
esperant a que això succeeixi. 

També cal destacar que si no se procedeix al 
segellat cabria la possibilitat de contaminar l’aigua del 
subsòl per filtracions dels lixiviats cap i per producció de 
gasos inflamables, tot i que es tracta d’un abocador que 
ha estat declarat inert. 

És urgent executar un projecte per tal de 
condicionar, clausurar i segellar dit abocador, 
(bàsicament tapar-lo de terra i arbres) i oblidar-nos per 
sempre d’aquesta història. 

JA  FA  87  DIES  QUE  EL  SR.  HIDALGO   
HAURIA  DE  SER  BATLE  I  NO  HO  ÉS ! 
 PERQUÈ  DÈU  SER  AIXÒ ? 

A TV Andratx surt el que volen que surti, i si han de castigar algú, 
ho fan. El sopar que va organitzar el capellà a Sant Elm no 

existeix, ni tampoc la processó marítima. 
 Manipulació o ràbia? O estan en pecat? 

Si va sortir l’acomiadament (del capellà, que ja se’n va), tot i que 
no hi havia cap representant de l’equip de govern (Hidalgo-PP) 

UM PROPOSA CREAR LA FIGURA DELUM PROPOSA CREAR LA FIGURA DELUM PROPOSA CREAR LA FIGURA DELUM PROPOSA CREAR LA FIGURA DEL    

SÍNDIC DE GREUGESSÍNDIC DE GREUGESSÍNDIC DE GREUGESSÍNDIC DE GREUGES    
Estam vertaderament preocupats pel caire que prenen 

els esdeveniments al terme. L’estiu començà amb les 
manifestacions a  Sant Elm per mor dels renous i de mil 
carències que pateix el nucli davant la passivitat municipal; les 
normes subsidiàries no s’aproven provocant indefensió a 
l’administrat i la política urbanística és d’allò més 
qüestionable; a Cas Vidals hi ha veïnats en peu de guerra per 
uns habitatges socials amb un impacte paisatgístic brutal; el 
veïns i comerciants de Sa Plaça de la Vila tots units contra el 
projecte d’aparcament subterrani; impostos que se cobren 
irregularment i després han de tornar els duros (més de cent 
milions cobrats de més en el rebut del fems i no va dimitir 
ningú); un poble que està pagant el preu de l’aigua més car de 
tot Mallorca; organitzacions socials que només són recolzades 
per l’ajuntament si van a les seves, si es deixen dominar; un 
cos de policia local totalment insuficient; platges descuidades; 
fins i tot amb l’església i els seus representants hi ha problemes 
greus... 

Una llarga llista de conflictes que deixen al poble 
sense la persona en qui poder-se recolzar, perquè no comanda 
qui hauria de comandar i per això s’ha perdut la confiança. 

Per això demanam que es creï la figura del síndic de 
greuges, o defensor del ciutadà. Una persona elegida per 
unanimitat del Plenari de entre les notables del terme i que, per 
damunt de consideracions polítiques pugui defensar els 
interessos del ciutadà. 

NI  ELS  VEÏNATS  NI  ELS  COMERCIANTS 
DE  SA  PLAÇA  NO  VOLEN  APARCAMENT 

PERQUÈ  L’HEM DE  FER, IDÒ? 
La decisió és unànime. Cap ni un dels veïns o 

comerciants de Sa Plaça volen que se faci un 
aparcament allà. I ja duen recollides més de 1.500 
signatures contra aquest projecte. 

Consideren que és una obra totalment 
innecessària per a la realitat del poble i que els donaria 
un perjudicis irreparables. 

Manifestaren la seva opinió al Plenari de forma 
inequívoca, i davant una posició tan clara pareixia que no 
quedava més remei a l’equip de govern (Hidalgo-PP) que 
fer anques enrera i replantejar-se la situació. Però la 
batlesa, tot i prometre que consensuaria el projecte amb 
el veïns, no va gosar aturar-lo, perquè comanda qui 
comanda, i no sigui cosa que s’enfadi. 

Quan varen demanar a tots els regidors del PP si 
estaven a favor o en contra de l’aparcament a la Plaça, 
ni els hi donaren la paraula, per por de que no ficasen la 
pota.  
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Ahora puedes recibir cada mes la hoja informativa 
de Unió Mallorquina de Andratx por correo 
electrónico. Sólo tienes que enviarnos un e-mail a 
sasargantana@mundofree.com para hacernos 
saber tu dirección electrónica y la tendrás 
puntualmente. Y si tienes el e-mail de algún amigo y 
nos lo haces saber también se lo mandaremos a él. 

UNA VERGÜENZA DE VERTEDERO 
En la carretera de s’Estret está, desde siempre, 

el vertedero de nuestro término municipal. Fue 
clausurado definitivamente, según anuncia el cartel a tal 
efecto, en febrero de este año. 

El vertedero quedaba hasta ahora escondido de 
las miradas de los vecinos, pero con motivo de la 
reforma de un tramo de la carretera, ha quedado 
totalmente expuesto a la vista, provocando un impacto 
paisajístico de una magnitud brutal, que no nos podemos 
permitir ofrecer a nuestros visitantes. 

Además, existe un peligro real de 
desprendimiento de la gran masa de residuos acumulada 
y no podemos dejar pasar mas tiempo esperando que 
esto suceda. 

También hay que destacar que si no se procede 
al sellado cabe la posibilidad de contaminar el agua del 
subsuelo por filtraciones de lixiviados y por producción 
de gases inflamables, aunque se trate de un vertedero 
que ha sido declarado inerte. 

Es urgente ejecutar un proyecto para 
acondicionar, clausurar y sellar el vertedero 
(básicamente taparlo de tierra y árboles) y olvidarnos 
para siempre de esta historia. 

¡YA  HACE  87  DIAS  QUE  EL  SR.  HIDALGO   
DEBERIA  SER ALCALDE  Y  NO  LO  ES ! 
¿Y CUAL DEBE SER EL MOTIVO ? 

En TV Andratx sale lo que quieren que salga, y si tienen que 
castigar a alguien, lo hacen. La cena que organizó el cura en San 

Telmo no existe, ni tampoco la procesión marítima. 
¿ Manipulación o rabia? ¿O están en pecado? 

Sí salió la despedida (del cura, que ya se va), aunque no había 
ningún representante del equipo de gobierno (Hidalgo-PP) 

UM PROPONEUM PROPONEUM PROPONEUM PROPONE CREAR LA FIGURA DEL CREAR LA FIGURA DEL CREAR LA FIGURA DEL CREAR LA FIGURA DEL    

DEFENSOR DEL CIUDADANODEFENSOR DEL CIUDADANODEFENSOR DEL CIUDADANODEFENSOR DEL CIUDADANO    
Estamos verdaderamente preocupados por el cariz que 

toman los acontecimientos en nuestro término. El verano 
empezó con las manifestaciones de San Telmo con motivo de 
los ruidos y de las mil carencias que padece el núcleo ante la 
pasividad municipal; las normas subsidiarias no se aprueban y 
provoca la indefensión de los administrados y una política 
urbanística a todas luces cuestionable; en Cas Vidals hay 
vecinos en pie de guerra por unas viviendas sociales con un 
impacto paisajístico brutal; los vecinos y comerciantes de la 
Plaza todos unidos contra un proyecto de aparcamiento 
subterráneo; impuestos que se cobran irregularmente y que 
después tienen que devolver (mas de cien millones cobrados de 
mas en el recibo de basuras y nadie tuvo la dignidad de 
dimitir); un pueblo que está pagando el precio del agua mas 
caro de toda la isla; organizaciones sociales que solo reciben 
apoyo municipal si se dejan manipular; un cuerpo de policía 
totalmente insuficiente para las necesidades del municipio; 
playas descuidadas; hasta con la iglesia y sus representantes 
hay problemas graves. 

Una larga lista de conflictos que han dejado al pueblo 
sin la persona en quien apoyarse, porque no manda quien 
debiera y por eso se ha perdido la confianza. 

Por eso pedimos que se cree la figura del defensor del 
ciudadano. Una persona elegida por unanimidad del Pleno de 
entre los notables de Andratx y que, por encima de 
consideraciones políticas pueda defender los intereses de los 
ciudadanos. 

¡NI  LOS VECINOS NI LOS COMERCIANTES 
DE LA PLAZA QUIEREN APARCAMIENTO! 

¿PARA QUIEN VAMOS A CONSTRUIRLO ENTONCES? 

La decisión es unánime. Ni uno solo de los 
vecinos o comerciantes de la Plaza quieren que se 
construya allí el aparcamiento. Y ya llevan mas de 1500 
firmas recogidas contra este proyecto. 

Consideran que es una obra totalmente 
innecesaria y que les causaría perjuicios irreparables. 

Manifestaron su opinión en el Pleno de forma 
inequívoca, y ante una posición tan clara parecía que no 
quedaba mas remedio al equipo de gobierno (Hidalgo-
PP) que dar marcha atrás y replantearse la situación. 
Pero la alcaldesa, aunque prometió consensuar el 
proyecto con los vecinos, no se atrevió a pararlo, porqué 
aquí manda quien manda y no sea cosa que se enfade. 

Cuando se pidió a los concejales del PP, uno por 
uno, su opinión y si estaban a favor o en contra del 
aparcamiento en la Plaza, ni siquiera se les dió la 
palabra, no fuera cosa que metieran la pata. 
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UNA FARMÀCIA PER A S’ARRACÓ 
Unió Mallorquina ha proposat al 
plenari de l’ajuntament que se 
sol·liciti al Govern Balear la 
instal·lació d’una oficina de 
Farmàcia a S’Arracó.  
És una vertadera injustícia que no hi 
hagi apotecaria en  
aquest nucli i com que se donen les 
condicions necessàries al terme 

municipal pel que fa a quantitat de població per tal d’obrir 
una nova oficina, és per això que UM vol que es faci una 
sol·licitud oficial per part de l’administració local, tal com 
preveu la llei. Després trobar un farmacèutic que la 
vulgui agafar serà d’allò més fàcil. 

MÉS ABERRACIONS URBANÍSTIQUES 
Al nostre poble no hi serveixen moratòries ni cap tipus de 
mesura de contenció del creixement urbanístic. Mirau si 
no aquesta nova barbaritat just al sortir del Port. Un nou 
eixam d’abelles que sembla voler fer la competència al 
Puig de s’Espart. Allò que hom pensava que eren coses 
que només passaren als anys 60 i 70, resulta que estan 
passant al 2001. 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

Hidalgo – Rabasco 
Crida poderosament l’atenció la foto que va sortir al diari del 

Sr. Hidalgo sopant amb un que nom Rabasco i que és regidor a 

Llucmajor. Demanau a qui el conegui que vos parli d’ell. 

Menys vols entre les illes 
Ara resulta que des de que hi va haver els atemptats a Estats 

Units la gent vola menys entre Palma i Eivissa o entre Palma i 

Maó i per això han hagut de suspendre aquestes línies. No hi ha 

manera, a la mínima que poden sempre ens toca rebre aquí, on 

l’avió és l’única alternativa ràpida. I els preus que pugen. 

Els veïnats de la plaça guanyen  

la batalla de l’aparcament 
Però tampoc no convé refiar-se’n massa, perquè diuen que 

només està aparcat, no retirat definitivament. Els hi fa por 

arribar a les eleccions amb la plaça en obres, però qui sap 

després. Per estar-ne ben segurs convendria que els que 

comandessin la propera legislatura fossin altres. 

LA POBRESA DE TV ANDRATX 
TV Andratx deu ésser una de les televisions més 

pobres en continguts que una persona pugui imaginar. Només 

és una espècie de galeria fotogràfica on surten totes les festetes 

i actes protocolaris que se celebren al terme, però sense gens de 

informació que pugui, al manco, fer pensar a l’espectador. Ja ni 

em parlem de informacions crítiques al govern municipal 

(Hidalgo-PP), que faria rodar els caps dels encarregats. 

Seria molt interessant que poguéssim veure programes 

de debat on poder escoltar les diferents opinions de la gent en 

temes com els preus de l’aigua, els aparcaments de Sa Plaça, 

els renous de Sant Elm, el monstre de pisos de Cas Vidals, la 

política urbanística, la cessió del Camp de futbol a 

l’ajuntament, el transport dels nins a l’escola, la variant sud, o 

fins i tot perquè ara no plou tant com abans. 

També seria molt bo poder donar els Plenaris de 

l’Ajuntament, de tal manera que els ciutadans poguessin saber 

quines decisions prenen els que governen i perquè. 

 Es veu que els que comanden no en tenen molt 

d’interès. A Andratx és el PP qui no ho vol, tot i que el Sr. 

Hidalgo no es va cansar de demanar-ho quan estava a 

l’oposició. I a Calvià, UM va presentar una proposta per tal de 

que els donessin per ràdio (ells encara no tenen televisió) i allà 

el PP hi va votar a favor, però el PSOE no hi va venir a be. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

EL MONSTRE DE CAS VIDALS 
Al fotomontatge podeu apreciar clarament la 

barbaritat que suposarà la construcció d’un edifici de cent 

(100) metres de façana en una zona gairebé rural, sense cap 

tipus d’infrastructura, sense camí, sense aparcaments, sense 

serveis. 

 El problema no és que siguin habitatges socials. Això 

és fantàstic. El problema és aixecar un monstre així de gros 

enmig del camp. Pensau que l’ajuntament ja ha aprovat unes 

noves normes subsidiàries que, com que creuen que el millor 

per Cas Vidals es seguir essent un nucli rural, només permeten 

la construcció de cases unifamiliars de màxim un pis. Però com 

que aquestes normes no estan encara en vigor, el Sr. Hidalgo 

actua contra el que ell mateix va aprovar i es dóna permís per 

aixecar un edifici que quedarà fora d’ordenació abans d’acabar-

lo. I els del PP li consenten. 

 La mala sort que no hi ha tants veïnats com a sa Plaça 

per manifestar-se, perquè això també és un atemptat contra tot 

el poble d’Andratx. 

 La solució: no fer un monstre així de gros al bell mig 

del camp. Enlloc de fer una promoció de 40 vivendes, fer-ne 

cinc de vuit pisos, repartides entre alguns dels molts solars 

urbans buits que hi ha al poble i no feríem impactes 

paisatgístics tan brutals. Això si, seria una mica més car per a 

l’Ajuntament, però hi ha més de mil milions de superàvit per 

mor dels duros que s’ingressen pels permisos d’obres, i se’n 

podrien gastar alguns amb aquests projectes. 
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UNA FARMACIA PARA S’ARRACÓ 
Unió Mallorquina ha propuesto al plenario 

del ayuntamiento que se solicite al 

Gobierno Balear la instalación de una 

oficina de Farmacia en  S’Arracó.  

Es una verdadera injusticia que no haya 

farmacia en este núcleo que, por otra 

parte, reúne las condiciones necesarias en 

lo referente a la cantidad de población  

para poder abrir una nueva oficina.  Por esto  UM quiere que se 

haga una solicitud oficial por parte de la administración local, 

tal como  prevé la ley. Después, encontrar un farmacéutico que 

la quiera explotar será lo más fácil de todo. 

MAS  ABERRACIONES  URBANÍSTICAS 
Para nuestro pueblo no existen moratorias  ni ningún 

tipo de medida de contención del crecimiento urbanístico. 

Basta ver sino esta nueva barbaridad  justo al salir del Puerto. 

Un nuevo enjambre de abejas que parece que quiere hacer la 

competencia  al Puig de s’Espart. Todo aquello que 

pensábamos que eran cosas que ocurrían en los años 60 y 70,  

resulta que está  pasando  en el  2001. 

 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

Hidalgo – Rabasco 
Llama poderosamente la atención la foto publicada en el 

periódico del Sr. Hidalgo cenando con uno que se llama 

Rabasco y que es concejal de Llucmajor. Pedid a quien lo 

conozca que os hable sobre él. 

Menos vuelos entre las islas 
Ahora resulta que desde que hubo los atentados  en Estados 

Unidos la  gente vuela menos entre  Palma e Ibiza o entre 

Palma y Mahon. Por esta razón han tenido que suspender estas 

líneas. No hay  manera; a la mínima que pueden siempre nos 

toca recibir a nosotros, donde el avión es la única alternativa 

rápida. Y los precios que suben.. 

Los  vecinos de la plaza ganan 

 la batalla del aparcamiento 
Pero tampoco conviene fiarse demasiado, porque dicen que 

sólo esta aparcado, no retirado definitivamente. Les da miedo 

llegar a las elecciones con la plaza en obras, pero quien sabe   

después. Para estar bien seguros convendría que los que 

estuvieran en el poder la próxima legislatura fueran otros.  

LA POBREZA DE TV ANDRATX 
TV Andratx debe ser una de las televisiones más pobres en 

contenidos que una persona pueda imaginar. Es tan sólo una 

especie de galería fotográfica donde se muestran todas las 

fiestas y actos protocolarios que se celebran en el municipio, 

pero sin información alguna que pueda al menos, hacer pensar 

al espectador. Por supuesto ninguna noticia crítica hacia el 

gobierno municipal (Hidalgo-PP), que haría rodar las cabezas 

de los encargados. 

Sería muy interesante que pudiéramos ver  programas 

de debate donde pudiéramos escuchar  las diferentes opiniones 

de la gente en temas como los precios del agua, los 

aparcamientos de La Plaza, los ruidos de San Telmo, el 

monstruo de pisos de Cas Vidals, la política urbanística, la 

cesión del Campo de fútbol al ayuntamiento, el transporte de 

los niños a la escuela, la variante sur, o incluso debatir sobre el 

porqué ahora no llueve tanto como lo hacía antes. 

También sería ideal poder retransmitir los plenarios 

del Ayuntamiento, de tal manera que los ciudadanos pudieran 

saber que decisiones toman los que gobiernan y  porqué. 

 Pero se ve que los que mandan no tienen mucho 

interés. En Andratx es el PP quien no lo quiere, teniendo en 

cuenta que el Sr. Hidalgo no se cansó de pedirlo cuando estaba 

en la oposición. Y en Calviá, UM presentó una propuesta para 

que los radiaran (ellos aún no tienen televisión) y allí el PP 

votó a favor, pero el PSOE no lo permitió. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

EL MONSTRUO DE CAS VIDALS 
En el fotomontaje se puede apreciar claramente la 

barbaridad que supondrá la construcción de un edificio de cien 

(100) metros de fachada en una zona más bien rural, sin ningún  

tipo de infraestructura, sin camino, sin aparcamientos, sin 

servicios. 

 El problema no es que sean viviendas sociales. Esto es 

fantástico. El problema es levantar un monstruo así de grande 

en medio del campo. Pensad que el ayuntamiento ya ha 

aprobado unas nuevas normas subsidiarias que, en la creencia 

de que lo mejor para Cas Vidals es seguir siendo un núcleo 

rural, solo permiten la construcción de casas unifamiliares de 

máximo un piso. Pero como estas normas no están aún en 

vigor, el Sr. Hidalgo actúa contra lo que el mismo aprobó y se 

da permiso para levantar un edificio que quedará fuera de 

ordenación antes de terminarlo. Y los del PP se lo consienten. 

 La mala suerte que no hay tantos vecinos como en la 

Plaza para manifestarse, porque esto también es un atentado 

contra todo el pueblo de Andratx. 

 La solución: no edificar un monstruo así de grande en  

medio del campo. En lugar de hacer una promoción de 40 

viviendas, hacer cinco de ocho pisos, repartidas entre alguno de 

tantos solares urbanos vacíos que hay en el pueblo y no se 

crearían impactos paisajísticos tan brutales. Sería un poco más 

caro para el Ayuntamiento, pero hay más de mil millones de 

superávit y se podrían gastar algunos con estos proyectos. 



 

 
 

 

 
 

Ja fa molts d’anys que arrossega el projecte de variant sud d’Andratx. L’idea és fer un nou traçat de la carretera 

que va de Palma fins al Port per tal que no hagi de passar per dins la Vila. Cada dia arriben a Andratx per aquesta 

carretera 25.000 cotxes i d’ells, només 4.000 queden al poble; els altres passen en direcció al Port, s’Arracó i Sant Elm. 

Tots estam d’acord en que és necessari i urgent fer aquesta obra, però hi ha diversitat  de criteris sobre com executar-lo. 

Els del PSOE pensen que la millor solució es fer una rotonda un poc abans de la benzinera que davalli cap a una 

altre rotonda que s’ha de fer un poc més enllà de la que ara serveix per anar al col·legi Es Vinyet. Presenta alguns greus 

problemes: un alt impacte paisatgístic degut a un immens mur de 10 metres d’alçada, un fort desnivell del nou traçat i una 

sembrada de rotondes que farà absurda la circulació, a més a més d’obligar a aturar-se als 25.000 cotxes abans d’arribar a 

Andratx. Les avantatges de seguretat que diuen que te no són tan evidents. El que queda clar és que és el projecte més 

econòmic. 

Els del PP defensen el projecte que en el seu dia varen arribar a aprovar, dos dies abans de les eleccions en les que 

perderen el Govern Balear després de tenir-lo durant 16 anys (en els que no varen ser capaços de fer-lo i ara exigeixen als 

altres que els hi facin en dos dies). Aquest projecte millora el que hem esmentat abans en el sentit de que part damunt de 

la benzinera es fa un pas subterrani i no una rotonda, amb la qual cosa el trànsit serà molt més fluid, però consumeix molt 

de terreny i a més a més deixa a la carretera del Port dues rotondes en 50 metres. 

A UM estam per defensar una tercera opció, que és la que la “Comissió tècnica de Medi Ambient” (es a dir, la 

dels funcionaris i no la dels polítics) va considerar que era la millor, perquè consumeix menys terrenys i de pitjor qualitat 

que l’anterior i a més només deixa una rotonda a la carretera del Port, enmig de les dues dels altres projectes. 

Tot i ser una bon tema de debat, no sabem si val la pena que se’n faci un ja, sigui el que sigui, i acabar d’una 

vegada amb aquesta història. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bon Nadal i Bon Nadal i Bon Nadal i Bon Nadal i 
molts d’anysmolts d’anysmolts d’anysmolts d’anys    

PROPOSTA DEL PSOE             PROPOSTA DEL PP         PROPOSTA D’UM 

EL PP NO TE LOCAL SOCIAL 
El Partit més votat d’Andratx, el que més regidors 

te i el que més duros treu de l’Ajuntament (entre els sis 

regidors hauran cobrat aquesta legislatura devers 

72.000.000 de pessetes (setanta dos milions) no pot 

mantenir un local social i ha de manllevar els municipals. 

Fa uns dies varen desallotjar la gent que feia Tai-chi 

(gimnàstica) a s’Arracó per ells poder fer la seva reunió 

mensual.   ¡No molestin les activitats de les associacions 

esportives o culturals i facin com els demés! 
 

FESTA DE LA POLICIA LOCAL 
 

 Ja fa tres anys que la Sra. Alcaldesa 

convida a tots els membres del consistori a la 

celebració de la festa de la Policia Local, i ella 

no assisteix. Enguany a més a més, suprimiren el 

vi espanyol que solien oferir. I es que no perdona 

la Sra. Moner. 

EL PREU DE L’AIGUA 
La Sra. Batlesa digué que passat l’estiu, 

abans d’acabar el 2001, hi hauria una revisió a la 

baixa dels preus de l’aigua, que són brutals. 

 Però vists els darrers comentaris ens 

temem que serà d’aplicació la llei de Murphy: 

els preus pujaran. 

 

A.L.A. o H.I.D.A.L.G.O.? 
Ens demanam: quantes reunions haurà fet el Sr. Hidalgo 

amb els que varen ser membres de la seva llista electoral? 

Estaran d’acord amb allò que fa? (Els del PP hi estan, 

però no sabem si és perquè no els hi queda més remei) 
 



ELS “PITOTES” DEL SENYOR 

HIDALGO 
 

Un “pitote”: Així qualificava (al temps 

que acusava a l’oposició de organitzar-lo) la 

assistència al Plenari de l’Ajuntament de 

nombrosos veïnats molests pel projecte del que 

serà “el monstre de Cas Vidals”. 

Hem de reconèixer que desconeixíem el significat de tal paraula i l’enciclopèdia castellana ens remet a 

un mot d’origen mexicà que significa “barullo”. 

Suposam que el mateix pensava del que dos mesos abans havien organitzat els veïns de la Plaça, i que 

l’obligà a retirar el projecte d’aparcament subterrani. Així que ja ho sabem: quan part del poble es manifesta, 

això es un “pitote” i normalment està provocat pels partits polítics de l’oposició. 

 Ja que hi som, podem recordar el quatre “pitotes” més grossos muntats al nostre terme, abans dels dos 

que ja hem esmentat, de més antic a més modern: 

• Manifestació contra la urbanització de l’illa Dragonera amb cremada de monigot i tot. 

• Manifestació contra les normes subsidiàries, amb picarolada inclosa amb alguna virtuosa de tocar tal 

instrument. 

• Manifestació de la Policia Local pels carrers d’Andratx i penjada de cartells a la façana del Castell 

de Son Mas (el Sr. Hidalgo a l’oposició i desconeixem si tal vegada organitzant aquest “pitote”. 

• Reunió contra el Parc Natural de la Serra de 

Tramuntana. La Sra. Moner que va dir que era 

fascista i encara no se n’ha desdit, el senyor Hidalgo 

al seu costat organitzant un “pitote”, un espectacle 

vergonyós que molts guarden en vídeo. I ara el PP 

està a favor d’un Parc natural en finques públiques, 

el mateix que ofereix UM des de abans d’aquell dia. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

FARMÀCIA  A  S’ARRACÓ 
Fou aprovada al darrer Ple del nostre 

Ajuntament la moció per la que el grup d'Unió 
Mallorquina sol·licitava l'obertura d'una oficina de 
farmàcia a S'Arracó. Esperem que ara les 
gestions que ha de fer, i just pot fer 
l'administració de l'Ajuntament amb la 
Conselleria de Sanitat del Govern, siguin àgils 
per tal de que S'Arracó gaudeixi lo abans 
possible d'aquesta apotecaria tant necessària.  

CAS VIDALS - LA LLUITA SEGUEIX 
L’equip de govern Hidalgo-PP, es ratificà al darrer 
plenari en la seva intenció de dur a terme la 
construcció del denominat "MONSTRE DE CAS 
VIDALS"; els habitatges socials dels que, si bé ningú 
nega la seva necessitat, el que es qüestiona és les 
característiques de l'edifici allà on es vol fer. Els 
afectats de Cas Vidals compten ara més que mai 
amb el suport d'UM, i ens consta que no deixaran de 
mobilitzar-se per tal d'impedir tal bestiesa. Per altra 
banda, duen una estricta vigilància per que el projecte 
no es boti ni un mil·límetre lo permès. 

Bon Nadal i molts d'anys ...per a tots? 
Pareix ésser que enguany es voluntat de 
l’Ajuntament (que es nostre, de tots els Andritxols 
i no just de l’equip de govern) que el Nadal no 
sigui igual de bo per a tots. De fet i seguint amb la 
tònica de revenja del grup Hidalgo-PP cap els 
veïns de Sant Elm des que s’han acomodat al 
poder, se’ls vol castigar no instal·lant la tradicional 
il·luminació nadalenca. Quan a hores d’ara a tot el 
terme ja esta col·locada de fa molts dies, a Sant 
Elm no hi ha ni un sol llum de color. Es més; 
degut a las obres que es fan a la primera línia 
quasi no hi ha ni enllumenat públic.  
Aquesta particular "guerra" entre ells i Sant Elm ja 
va començar fa temps. Passaven els principals 
episodis durant les festes patronals (brega amb el 
Rector i manca d'autoritats als principals actes) i 
sobre tot a principis de la temporada turística 
degut a las ben motivades queixes dels veïnats i 
comerciants per el renou de les obres de davant 
la platja. De totes formes a Sant Elm es podrà 
passar el Nadal (i també després) sense ells, 
encara que com diu l'Hidalgo "total, sólo viven 
cuatro gatos".  
 

De Sant Elm a s’Arracó es pot veure aquesta casa, ben damunt la 

vessant de la muntanya amb un altíssim impacte paisatgístic. No hi 

ha gens de control. 



 

 
 

 

 
 

Ya hace muchos años que arrastramos el proyecto de variante sur de Andratx. La idea es construir un nuevo 

trazado para la carretera que va de Palma al Puerto para que no sea necesario pasar por el pueblo. Cada día llegan a 

Andratx por esta vía 25.000 coches y de ellos, solamente 4.000 para quedarse; el resto pasan en dirección a s’Arracó, san 

Telmo y el Puerto. Todos estamos de acuerdo en que es necesario y urgente realizar esta obra, pero hay diversidad de 

criterios sobre como ejecutarlo. 

Los del PSOE piensan que la mejor solución es hacer una rotonda un poco antes de la gasolinera que baje hacia 

otra rotonda que se deberá construir un poco mas debajo de la que ahora da acceso al colegio Es Vinyet. Presenta, sin 

embargo, problemas graves: un alto impacto paisajístico debido a un inmenso muro de 10 metros de altura, un fuerte 

desnivel del nuevo trazado y una sembrada de rotondas que hará absurda la circulación, además de obligar a detenerse a 

los 25.000 coches al llegar a Andratx sin ninguna necesidad. Las ventajas sobre seguridad que dicen tener no son tan 

evidentes. Es, sin duda, el proyecto mas barato. 

Los de PP defienden el proyecto que en su día llegaron a aprobar, dos días antes de las elecciones en las que 

perdieron el Gobierno balear después de ostentarlo durante 16 años en los que no fueron capaces de realizarlo y ahora 

exigen a los demás que se lo hagan en dos días. Este proyecto mejora el que hemos mencionado antes en el sentido que 

antes de llegar a la gasolinera se construye un paso subterráneo y no una rotonda, con lo que el tráfico será en este punto 

mas fluido, pero consumo mucho terreno y además deja en la carretera del Puerto dos rotondas en 50 metros. 

En UM estamos por defender una tercera opción, que la “Comisión Técnica de Urbanismo” (la de los 

funcionarios, no la de los políticos) consideró que era la mejor, porque consume menos terreno y de menor calidad y 

además sólo deja una rotonda en la carretera del Puerto, entre las dos del proyecto anterior. 

Y aunque puede ser un buen tema de debate, no sabemos si vale la pena que se realice ya un proyecto, el que sea, 

y acabar de una vez por todas con esta historia. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Feliz Navidad Feliz Navidad Feliz Navidad Feliz Navidad 
i próspero añoi próspero añoi próspero añoi próspero año    

PROPOSTA DEL PSOE             PROPOSTA DEL PP         PROPOSTA D’UM 

EL PP NO TIENE LOCAL SOCIAL 
El Partido mas votado en Andratx, el que mas 

concejales tiene y el que mas dinero saca del Ayuntamiento 

(entre los seis concejales habrán cobrado durante esta 

legislatura cerca de setenta y dos millones de pesetas 

(72.000.000), no puede mantener un local social y ha de coger 

de prestado las dependencias municipales. Hace unos días 

desalojaron a la gente que hacía Tai-chi (gimnasia) en s’Arracó 

para poder realizar ellos su reunión mensual.  ¡No molesten 

las actividades de las asociaciones deportivas o 

culturales y hagan como los demás! 

FIESTA DE LA POLICIA LOCAL 

Ya hace tres años que la Sra. Alcaldesa 

invita a todos los miembros del consistorio a la 

celebración de la fiesta de la policía local y 

luego ella no asiste. Además, este año 

suprimieron el vino español que solían ofrecer. 

Y es que la Sra. Moner no perdona. 

 

EL PRECIO DEL AGUA 
La Sra. Alcaldesa dijo que, pasado el 

verano, antes de llegar al 2002, habría una 

revisión a la baja de los precios del agua, que 

son brutales. 

Pero vistos los últimos comentarios, 

mucho nos tememos que será de aplicación la 

ley de Murphy: los precios subirán. 

 

A.L.A. o H.I.D.A.L.G.O.? 
Nos preguntamos: ¿Cuántas reuniones habrá hecho el Sr. 

Hidalgo con los que fueron candidatos en su lista electoral?. 

¿Estarán de acuerdo con lo que hace? (Los del PP si que están, 

pero no sabemos si es que no les queda otro remedio). 



 

LOS “PITOTES” DEL SENYOR HIDALGO 

Un “pitote”: Así calificaba (al tiempo que 

acusaba a la oposición de organizarlo) la asistencia al 

Pleno del Ayuntamiento de numerosos vecinos 

molestos por el proyecto de lo que será “el monstruo 

de Cas Vidals”. 

Hemos de reconocer que desconocíamos el significado de tal palabra y la enciclopedia castellana nos 

remitió a un vocablo de origen mejicano que significa “barullo”. 

Suponemos que lo mismo pensaba del que dos meses antes habían organizado los vecinos de la Plaza, y 

que le obligaron a retirar el proyecto de aparcamiento subterráneo. Así que ya lo sabemos: cuando parte del 

pueblo se manifiesta, esto es un “pitote” y normalmente está provocado por los partidos políticos de la 

oposición. 

 Ya que estamos, podemos recordar los cuatro “pitotes” mas grandes montados en nuestro término, antes 

de los dos que ya hemos mencionado, de mas antiguo a mas moderno: 

• Manifestación contra la urbanización de la isla Dragonera con quemada de monigote incluída. 

• Manifestación contra les normas subsidiarias, con picarolada y alguna virtuosa de tocar tal 

instrumento. 

• Manifestación de la Policía Local por las calles de Andratx y colgada de carteles en la fachada del 

Castillo de Son Mas (el Sr. Hidalgo en la oposición y no sabemos si tal vez organizando este 

“pitote”. 

• Reunió contra el Parque Natural de la Sierra de 

Tramuntana. La Sra. Moner que dijo que era fascista 

y todavía no ha rectificado, el señor Hidalgo a su 

lado organizando un “pitote”, un espectáculo 

vergonzoso que muchos guarden en vídeo. Y ahora 

el PP está a favor de un Parque natural en fincas 

públicas, lo mismo que ofrece UM desde mucho 

antes de ese día. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

FARMACIA  EN  S’ARRACÓ 
Fue aprobada en el último pleno la moción 

del grupo municipal d’UM que solicitaba la 
apertura de una farmacia en s’Arracó. 
Esperamos que las gestiones que debe y 
solamente puede hacer la administración 
municipal ante la Conselleria de Sanidad sean 
ágiles para que s’Arracó disfrute cuanto antes de 
esta nueva oficina tan necesaria. 

CAS VIDALS - LA LUCHA SIGUE 
El equipo de gobierno Hidalgo-PP, se ratificó en el último 

pleno en su intención de construir el que ha venido en 

llamarse “monstruo de Cas Vidals”, las viviendas sociales 

que, si bien nadie niega la necesidad de las mismas, si se 

cuestiona las características del edificio en el lugar donde 

quiere levantarse. Los afectados de Cas Vidals cuentan ahora 

mas que nunca con el apoyo de UM y nos consta que no 

dejarán de movilizarse para impedir tal bestialidad. Por otra 

parte, llevan una estrecha vigilancia para que el proyecto no 

se aparte ni un milímetro de lo permitido. 

Feliz Navidad y próspero año 
...¿para todos? 

Parece ser que este año es voluntad del 

Ayuntamiento (que debiera ser de todos y no sólo del 

equipo de gobierno) que Navidad no sea igual de feliz 

para todos. De hecho, y siguiendo con la tónica 

revanchista del grupo Hidalgo-PP hacia los vecinos de 

San Telmo desde que se han acomodado en el poder, se 

les quiere castigar ahora negándoles la tradicional 

iluminación navideña. Cuando ya está todo el término 

iluminado en San Telmo no brilla una sola luz. 

Además, debido a las obras de la primera línea apenas 

hay alumbrado público. Triste. 

Esta guerra particular entre “ellos” y San 

Telmo empezó meses atrás, siendo sus principales 

episodios durante las fiestas patronales, con pelea con 

el rector y ausencia de autoridades en los actos, y sobre 

todo a principios de temporada debido a las fundadas 

quejas de los vecinos y comerciantes por el ruido de las 

obras delante de la playa. 

De todas formas en san Telmo se podrá pasar 

la Navidad (y lo que viene después) sin ellos, ya que, 

como dice el Sr. Hidalgo, “sólo viven cuatro gatos”. 

De San Telmo a s’Arracó se puede ver esta casa, estratégicamente 

situada en la cumbre de la montaña con un altísimo impacto 

paisajístico. No hay ningún control. 



 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Pressuposts  covards  per  al  2002 
A Unió Mallorquina d’Andratx no podem per 

menys que qualificar els pressupostos per a l’any 2.002 
com a roquers, porucs i covards. 

En primer lloc fer notar que semblen una 
fotocòpia una mica devaluada i en euros dels pressupostos 
de l’any passat. I tot i que en termes absoluts pugui 
semblar que han crescut, en termes relatius s’ha produït un 
descens força considerable de prop del 10%. En anys 
anteriors, el promedi de pessetes pressupostades per 
habitant va arribar a ser de 189.956. Enguany, si dividim 
1.659.463.380 pessetes entre els 9.651 habitant amb que ja 
compta Andratx, ens situem a 171.947 pessetes per 
habitant. Anam enrera, com els crancs. 

Per una banda, se disparen les despeses corrents, 
fruit de la forta burocratització que va sofrint el nostre 
Ajuntament. Per l’altre, les inversions disminueixen 
considerablement. Si el 2.001 s’invertiren 411 milions de 
pessetes, el 2.002 només se n’invertiran 335 milions, un 
20% menys en termes absoluts i que es nota sobre tot en 
una forta davallada en inversions per habitant. 

Però el que crida més l’atenció de la xifra 
d’inversions és que és fins i tot menor que la xifra que es 
recauda només de permisos d’obres. Per al 2.002 està 
previst ingressar en concepte de impost sobre 
construccions, llicències urbanístiques i aprofitament 
urbanístic un total de 418 milions de pessetes, un 25% més 
de les inversions reals en el terme. És a dir, seguirem 
destrossant el nostre territori i al mateix temps no farem 
les inversions necessàries per augmentar el nostre nivell de 
vida. 

Fer notar  també que es segueix expoliant el 
patrimoni municipal a força de vendre l’aprofitament 
urbanístic (91 milions de pessetes) i que tot i que hi ha 
vàries moratòries urbanístiques en vigor, el pressupost 
d’ingressos per taxes i llicències d’obres segueix essent el 
mateix. 

És també molt significatiu del talant 
democràtic dels que governen, els diners  destinats a 
pagar la feina dels regidors, segons siguin del govern o 
de l’oposició. Per a pagar la feina dels 7 membres de 
l’equip de govern es destinaran durant el 2.002 més de 
28 milions de pessetes i per a pagar la feina dels 6 
membres de l’oposició només 660.000 pessetes, un 
2,4%. (Això no inclou dietes ni plens extraordinaris). 
Destacar que alguns membres de l’oposició fan més 
feina que els del govern i que no coneixem cap poble on 
la diferència entre uns i els altres sigui tan abismal. 

 

UN ABOCADOR A CAN FASSER 
Ara fa ja més d’un any que el “Ministerio de Medio 

Ambiente” i l’Ajuntament d’Andratx anunciaren l’adquisició per 
part de l’estat i per un preu que va rondar els dos milions d’euros, 
una finca de 20.000 metres quadrats en primera línia del Port, en 
una zona ANEI. 

Donada la petita extensió d’aquest terreny es va anunciar 
que seria destinada a la creació d’una aula d’interpretació 
ambiental.  

Passats ja més de dotze mesos, no tan sols no s´ha fet 
res i l’estat ruïnós de les cases és cada vegada més evident, sinó 
que, a més a més, s’està convertint aquest solar de la primera 
línia del Port d’Andratx en un abocador incontrolat de cotxes 
abandonats. Ja són tres els que, un rera l’altre, han quedat allà 
dipositats davant la passivitat dels responsables municipals. 

Consideram que no és de rebut que el Port d’Andratx 
pateixi aquesta afronta a la seva zona més privilegiada i en uns 
terrenys que ara són de titularitat pública i que haurien de ser el 
mirall on es poguessin mirar les finques privades.  

 

DINAR DE NADAL 
Cada any l’Ajuntament 
paga als funcionaris i als 
regidors un dinar per a 
Nadal.  
Es va anar molts anys al 
Club de Vela al Port i 
després una grapada més al 
Dragonera a Sant Elm. 
Enguany, i d’acord amb els 
nous aires que vol imposar 
l’equip de govern, hem anat 
(be, millor dit, han anat) a 
l’hotel del Golf de Camp de 
Mar. 
D’això se’n diu defensar el 
comerç local !!!!! 

NOU  BATLE ? 
El més de febrer toca nou 
batle. Després de la 
primera revisió que 
feren del pacte, ens 
digueren que pel febrer 
del 2.002 hi hauria 
canvi. Això vol dir que 
ben aviat, si no hi torna 
a haver una segona 
revisió del pacte, ens 
tocarà assistir a una nova 
investidura d’alcalde. La 
cerimònia promet ser 
excitant. 

Els veïnats de Cas Vidals no aturen  i 
segueixen en peu de guerra en contra del 
monstre que l’Ajuntament (el Sr. Hidalgo i els 
6 del PP que el recolzen) hi volen construir. 
El cartell es prou gràfic. Enmig d’un lloc de 
cases petites i baixes hi volen aixecar un 
immens bloc de 100 metres de façana i quatre 
pisos d’alçada. 
I els del PP donen permís per fer aquesta 
barbaritat en un lloc que ells mateixos 
qualifiquen de nucli històric i pel que ja han 
aprovat unes normes que no permetran fer 
aquest desastres. Però mentrestant han de pagar 
el peatge del pacte ignominiós amb el Sr. 
Hidalgo. 

ELS ROMANENTS DEL REGIDOR D’HISENDA 
Voldríem que aquests milions d’euros que cada 
any li sobren al regidor perquè fa un pressuposts 
roquers, els utilitzés en alguna cosa profitosa per 
a tots, com per exemple seria davallar els preus 
de l’aigua mitjançant inversió en xarxa que així  
no hauríem de pagar via tarifa. Perquè fins ara 
EL PREU DE L’AIGUA ÉS ABUSIU 

La recaptació d’impostos 
serà a partir d’ara gestionada per la comunitat 
autònoma. Aquí sempre volen ser més vius que els 
altres i fer les coses pel seu compte. I després passa lo 
que passa. En veure que no poden fer-ho be, anques 
enrera i a fer lo que sempre haurien hagut de fer. 



 Presupuestos  cobardes  para  el  2002 
En Unió Mallorquina de Andratx no podemos 

sino calificar los presupuestos del año 2.002 como 
miedosos y cobardes. 

En primer lugar hacer notar que parecen una 
copia devaluada y en euros de los presupuestos del año 
pasado. Y aunque en términos absolutos pueda parecer que 
han crecido, en términos relativos se ha producido un 
considerable descenso de alrededor del 10%. En años 
anteriores el promedio de pesetas presupuestadas por 
habitante llegó a ser de 189.956. Este año, si dividimos 
1.659.463.380 pesetas entre los 9.651 ciudadanos que ya 
vivimos en Andratx, nos situamos en 171.947 pesetas por 
habitante. Vamos hacia atrás, como los cangrejos. 

Por una parte se disparan los gastos corrientes, 
fruto de la fuerte burocratización que va sufriendo nuestro 
Ayuntamiento. Por otra, las inversiones disminuyen 
considerablemente. Si en el 2.001 se invertían 411 
millones de pesetas, en el 2.002 sólo se invertirán 335 
millones, un 20% menos en términos absolutos y que es 
mucho mas evidente en el descenso de pesetas invertidas 
por habitante. 

Pero lo que mas llama la atención es que la cifra 
de inversiones es incluso menor que la cifra que se recauda 
solamente de permisos de obras. Para el 2.002 está 
previsto ingresar en concepto de impuesto sobre 
construcciones, licencias urbanísticas y aprovechamiento 
urbanístico un total de 418 millones de pesetas, un 25% 
mas que las inversiones reales que se realizan en el 
término. Es decir, seguiremos destrozando nuestro 
territorio y al mismo tiempo no haremos las inversiones 
necesarias para aumentar nuestro nivel de vida. 

Hacer notar que se sigue expoliando el patrimonio 
municipal a fuerza de vender el aprovechamiento 
urbanístico (91 millones de pesetas) y que aunque hay 
varias moratorias urbanísticas en vigor, el presupuesto de 
ingresos por tasas y licencias de obras sigue siendo el mismo. 

Es también muy significativo del talante 
democrático de los que gobiernan,  el dinero que 
destinan a pagar el trabajo de los concejales. Para los 7 
del equipo de gobierno se va a disponer durante el 
2.002 de 28 millones de pesetas y para pagar a los seis 
miembros de la oposición se dispondrá de 660.000
pesetas, un 2,4%. (Esto no incluye dietas ni plenos 
extraordinarios). Destacar que algunos miembros de la 
oposición trabajan mas que algunos del gobierno y que 
no conocemos ningún pueblo donde la diferencia entre 
unos y otros sea tan abismal. 

UN  VERTEDERO  EN  1ª  LINEA 
Hace ya mas de un año que el Ministerio de Medio 

Ambiente y el Ayuntamiento de Andratx anunciaron la adquisición 
por parte del estado y por un precio que rondó los dos millones de 
euros, una finca de 20.000 metros cuadrados en primera línea del 
Puerto, en una zona ANEI. 

Dada la pequeña extensión de este terreno se anunció que 
sería destinada a la creación de un aula de interpretación ambiental. 

Han pasado ya mas de doce meses y no solamente no se ha 
hecho nada y el estado ruinoso de las casas es cada vez mas 
evidente, si no que además se está convirtiendo este solar en un 
vertedero incontrolado de coches abandonados. De momento ya son 
tres los que han quedado allí depositados, ante la pasividad de los 
responsables municipales. 

Consideramos que no es de recibo que el Puerto sufra esta 
ofensa en su zona mas privilegiada y en unos terrenos que ahora, al 
ser de titularidad pública, debieran ser el espejo de donde pudiesen 
tomar ejemplo las fincas privadas 

 

ALMUERZO  DE  NAVIDAD 
 
Cada año el Ayuntamiento 
paga a los funcionarios y 
concejales una comida en 
Navidad. 
Muchos años se organizó en el 
Club de Vela y después otros 
tantos en el Dragonera de San 
Telmo. 
Este año, y acorde con los 
nuevos aires que quiere 
imponer el equipo de 
gobierno, hemos ido (o mejor 
dicho, han ido) al hotel del 
Golf de Camp de Mar. 
¡¡¡¡¡A eso se le llama defender 
el comercio local !!!! 
 

¿ nuevo alcalde ? 
El mes de febrero toca 
nuevo alcalde. Después de 
una primera revisión que 
hicieron del pacto, nos 
dijeron que en febrero del 
2.002 se realizaría el 
cambio. Esto significa que 
muy pronto, si no se realiza 
otra revisión, nos tocará 
asistir a una nueva 
investidura de la primera 
autoridad local. La 
ceremonia promete ser 
excitante. 

Los vecinos de Cas Vidals no desfallecen y se 
mantienen en pie de guerra contra el monstruo que 
el Ayuntamiento (el Sr. Hidalgo y los 6 del PP que 
le dan apoyo) quiere construir en el barrio. 
El cartel es elocuente. En un núcleo rural de casas 
pequeñas y bajas, pretenden levantar un inmenso 
bloque de 100 metros de fachada y cuatro pisos de 
altura. 
Y los del PP autorizan esta barbaridad en un lugar 
que ellos mismos calificaron en su programa 
electoral de núcleo histórico y para el que ya han 
aprobado unas nuevas normas que no permitirán 
hacer estos desastres. Pero, entretanto, han de 
pagar el peaje del pacto ignominioso con el Sr. 
Hidalgo. 

LOS REMANENTES DEL CONCEJAL DE HACIENDA 
Quisiéramos que estos millones de euros que cada año 
le sobran al concejal de hacienda porque hace unos 
presupuestos ficticios, los utilizase en alguna cosa 
provechosa para todos, como por ejemplo bajar los 
precios del agua mediante inversión en red que así no 
tendríamos que pagar vía tarifa. Porque hasta ahora... 
EL PRECIO DEL AGUA ES ABUSIVO 

La recaudación de impuestos será a partir de ahora 
gestionada por la comunidad autónoma. Aquí siempre 
quieren ser mas espabilados que los demás y hacer las 
cosas por su cuenta. Después, pasa lo que pasa. Cuando 
se dan cuenta que no pueden hacerlo bien, vuelta atrás 
y a hacerlo como se debió desde un principio. 



 

 
 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Millorar el Port 
El grup municipal d’Unió Mallorquina ha demanat 

al plenari de l’Ajuntament que prengui l’acord següent: 
Condicionar l’espai que ocupen els 

contenidors de fems en el moll del Port d’Andratx per 
tal de millorar l’estètica de la zona. 

Ben damunt el moll del Port i en varis indrets 
diferents hi ha col·locats contenidors de recollida de fems,
tant els verds de recollida en massa, com els iglús blaus, 
verds i grocs de recollida selectiva. 

Tot i considerar que la ubicació es adient perquè 
permet que els comerciants i veïnats de la zona puguin 
reciclar fàcilment, seria una bona idea condicionar l’espai 
que ocupen dits contenidors perquè fossin estèticament 
més amables, ja que no hem d’oblidar que és la primera 
línia del Port i el lloc per on més transiten els nostres 
visitants.  

Cal tenir en compte que per molt be que es 
mantingui la zona, sempre hi ha algun moment en que els 
residus no són dipositats correctament o s’omplen abans 
del previst els contenidors, provocant una imatge del tot 
incorrecte de l’entorn del Port. 

Això es podria solucionar instal·lant els 
contenidors dins un espai que estigués protegit per unes 
jardineres i un enreixat de fusta. 

Fins i tot es podria plantejar la realització d’un 
projecte que permetés la ubicació dels contenidors 
enterrats, de manera que no fossin perceptibles als 
vianants. Seria una solució molt bona i no excessivament 
costosa. 

Però sigui quina sigui la solució adoptada, cal 
preparar aviat un projecte per millorar la imatge que donen 
els contenidors de fems damunt el moll. 

La resposta ha estat: “això no es cosa nostra. La 
culpa és de la Conselleria”. Quina manera més ridícula de 
llevar-se les puces de damunt enlloc d’assumir la seva 
responsabilitat. El Port està fet, en general, una porqueria, 
i l’únic que se’ls hi acut és donar la culpa als altres. Quina 
barra! 

 

ES  VINYET  FA  PENA 
Unió Mallorquina d’Andratx ha denunciat públicament l’estat 

lamentable en que es troben les instal·lacions del col·legi públic Es 

Vinyet d’Andratx. 

Fa gairebé sis anys que no s’han anat realitzant totes aquelles 

reparacions que eren ben necessàries i de cada dia més l’escola mostra 

un aspecte deplorable, fruit de la total despreocupació que les 

administracions implicades han mostrat sobre el tema. Així és que 

Ajuntament i la Conselleria d’Educació es van tirant la pilota l’un a 

l’altre per no haver de fer front a les obligacions que tenen i els que 

paguen la factura són els nins de l’escola. 

La façana del col·legi presenta múltiples i enormes cruis, que 

també es reprodueixen a les parets interiors. Quan plou les goteres són 

nombroses. 

També la façana de la instal·lació poliesportiva annexa presenta 

les mateixes deficiències i aquí les goteres són molt més grosses. A més 

hi ha vidres romputs i  a la planta superior no funciona la instal·lació 

elèctrica, i els al·lots i al·lotes han de fer gimnàstica amb la il·luminació 

que reben de la planta inferior. 

Al pati, la xarxa i els pals de la pista de tenis estan tombats. El 

racó per als nin petits està mancat d’arena i a la zona de gronxadors hi 

ha bassiots molts dies després d’haver plogut. La reixa metàl·lica  és 

vella, està rovellada i te pues i moltes deformacions en general, a més de 

no ser correcta perquè no te el bocí de paret a sota que hauria de tenir. 

L’entrada al pati mostra un tubs de ferro i una reixa també en 

mal estat i sense pintar. 

El manteniment de les zones de jardí deixa molt que desitjar. 

En general l’aspecte és molt trist i pobre i en molts aspectes 

fins i tot perillós. Ha de menester urgentment ma de metge. 

 

FREQUÈNCIA  MODULADA 
La recepció de les emissores de FM en el nostre terme es molt deficient. Fins i tot 

amb aparells de molta qualitat, el nivell de la senyal rebuda és molt fluixa.  

Per poder millorar aquesta recepció haurien d’instal·lar-se antenes repetidores de la 

senyal que arriba sobre tot de Palma. Les ones de FM es transmeten en línia recta, 

igual que les de TV, i no poden superar sense repetidors els obstacles naturals que 

representen les muntanyes. Per poder realitzar aquesta instal·lació tal vegada sigui 

raonable posar-se en contacte i arribar a un acord amb el Govern Balear i el Consell 

de Mallorca (ambdues institucions emeten en FM) i amb les empreses privades 

concessionàries de les altres cadenes de ràdio perquè participin en el projecte, ja 

que també en sortiran beneficiades per l’increment de l’audiència. 

UM ha proposat la instal·lació d’aquestes antenes i el govern municipal s’ha 

compromès a estudiar-ho.  

A Cas Vidals continuen les batalles. 

La darrera, i que demostra la poca 
sensibilitat democràtica de l’equip de govern 
(Hidalgo-PP), va ser la negativa a deixar-los 
parlar en el plenari on havien acudit més de 50 
persones per tal de deixar clara la seva opinió. 
Però no els deixaren parlar. 

Una cosa si va quedar ben clara. I és 
que per aprovar aquest projecte monstruós es 
necessiten 7 vots, i el Sr. Hidalgo només en te 
un. Els 6 vots que permeten que s’aixequi 
aquest edifici en un lloc totalment equivocat 
són els del Partido Popular, qui serà el vertader 
responsable d’aquest nou atemptat ambiental. 

ESQUIADA  JOVE 
L’ajuntament va organitzar una 

esquiada per als joves d’Andratx, 

però ho va fer tan malament que 

sortia més car que anar-se’n amb 

una agència de viatges. 

El resultat, només vuit al·lots o 

al·lotes s’hi varen apuntar, quan a 

altres pobles no hi poden anar tots 

els que voldrien. 

Haurem d’anar pensant en canviar 

aquests gestors ineficaços. 



 

ES  VINYET  DA  PENA 
Unió Mallorquina de Andratx ha denunciado públicamente el 

estado lamentable en que se encuentran las instalaciones del colegio 

público Es Vinyet de Andratx. 

 Hace ya casi seis años que han dejado de realizarse todas las 

reparaciones necesarias y de cada día que pasa la escuela presenta un 

aspecto mas lamentable, fruto de la total despreocupación que las 

administraciones implicadas han mostrado sobre el tema. Así es que el 

Ayuntamiento y la Consellería de Educación se van pasando la pelota de 

uno a otro para no hacer frente a sus obligaciones, y los niños son los 

que pagan los platos rotos. 

 La fachada presenta múltiples y enormes grietas, que se 

reproducen en las paredes interiores. Cuándo llueve, las goteras son 

numerosas. 

 También la fachada de la instalación polideportiva aneja 

presenta las mismas deficiencias y aquí las goteras son mucho mas 

grandes. Además hay cristales rotos y en la planta superior no hay 

iluminación, por lo que los alumnos deben realizar sus clases de 

gimnasia con la luz que reciben de abajo. 

 En el patio, la red y los palos de la pista de tenis están por los 

suelos. Al rincón para los mas pequeños le falta arena y en la zona de 

los columpios hay charcos muchos días después de haber llovido. La 

rejilla está vieja y oxidada y tiene púas. Además no está colocada sobre 

una pared, como marca la ley. 

 La entrada al patio muestra unos tubos de hierro y una rejilla 

también sin pintar y en mal estado. 

 El mantenimiento de los jardines deja mucho que desear. 

 En general, el aspecto es muy triste y pobre y en muchos 

aspectos, incluso peligroso. Necesita urgentemente mano de médico. 

Mejorar el Puerto 
El grupo municipal de Unió Mallorquina ha presentado una 
moción en el último pleno que propone: 
 Acondicionar el espacio que ocupan los 
contenedores de basura en el muelle del Puerto para 
mejorar la estética de la zona. 
 En pleno muelle y en varios puntos diferentes hay 
colocados contenedores de recogida de basuras, tanto los 
verdes de recogida en masa, como los igloos verdes, 
azules y amarillos de recogida selectiva. 
 Y aunque es verdad que la ubicación es buena 
porqué permite que los comerciantes y vecinos de la zona 
tengan facilidades para reciclar, no sería mala idea 
acondicionar el espacio que ocupan dichos contenedores 
para que fuesen estéticamente mas amables. NO hay que 
olvidar que es la primera línea del puerto y el lugar por 
donde mas transitan nuestros visitantes. 
 Hay que tener en cuenta que por muy bien que se 
mantenga la zona, siempre hay algún momento en que los 
residuos no son depositados correctamente o se llenan 
antes de lo previsto los contenedores, provocando una 
imagen incorrecta del entorno del Puerto. 
 Esto se podría solucionar instalando los 
contenedores en un espacio que estuviese protegido por 
unas jardineras y una celosía de madera. 
 Incluso se podría plantear la realización de un 
proyecto que permitiese la ubicación de los contenedores 
enterrados, de manera que no fuesen perceptibles a los 
peatones. Sería una solución muy buena y no 
excesivamente costosa. 
 Pero sea cual sea la solución adoptada, hay que 
preparar con urgencia un proyecto para mejorar esa 
imagen que hasta ahora dan los contenedores en el 
muelle. 
 La respuesta del equipo de gobierno ha sido: “eso 
no es cosa nuestra. Es culpa de la Consellería”. Que 
manera mas ridícula de quitarse las molestias de sobre en 
vez de asumir su responsabilidad. El Puerto está hecho, 
en general, un desastre y lo único que se les ocurre es 
culpar a los demás. Que morro!!! 

ESQUIADA  JOVEN 
El ayuntamiento organizó una 

esquiada para los jóvenes de 

Andratx, pero lo hizo tan mal que 

salía mas caro que irse con una 

agencia de viajes. 

El resultado, solamente ocho 

chicos o chicas se apuntaron, 

cuándo en otros pueblos no pueden 

ir todos los que quisieran. 

Habrá que ir pensando en cambiar 

a esos ineficaces gestores. 
En Cas Vidals continúan las batallas. 

La última y que demuestra la poca 

sensibilidad democrática del equipo de gobierno 

(Hidalgo-PP) fue la negativa  a dejarles intervenir 

en el pleno, adonde habían acudido mas de 50 

vecinos para dejar clara su opinión. Pero no les 

dejaron hablar. 

 Una cosa si quedó muy clara. Y es que 

para aprobar este proyecto monstruoso se 

necesitan siete votos y el Sr. Hidalgo sólo tiene 

uno. Los 6 votos que permiten que se levante este 

edificio en un lugar totalmente equivocado son 

los del Partido Popular, que será el verdadero 

responsable de este nuevo atentado ambiental. 

FRECUENCIA  MODULADA 
La recepción de las emisoras de FM en nuestro término es muy 

deficiente. Incluso con aparatos de altísima calidad la señal recibida es muy floja. 

 Para poder mejorar esta recepción tendrían que instalarse antenas 

repetidoras. Las ondas de FM se transmiten en línea recta, como las de TV, y no 

pueden superar sin repetidores los obstáculos naturales que representan las 

montañas. Sería razonable ponerse de acuerdo con el Consell de Mallorca y el 

Govern Balear, ya que ambas instituciones emiten en FM, y con las empresas 

privadas concesionarias de las otras cadenas de radio para que participaran en el 

proyecto, ya que también saldrían beneficiadas por el incremento de la audiencia. 

 UM ha propuesto la instalación de estas antenas repetidoras y el 

gobierno municipal se ha comprometido a estudiarlo. 



 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Variant amb pas soterrani i 
carretera de S’Estret 
El Consell de Mallorca és ara la institució responsable 

de les carreteres a Mallorca. El nou director general s’ha 

compromès a acabar les obres de la carretera de s’Estret durant el 

pròxim any, a l’igual que la variant sud que, finalment, es farà 

amb un pas soterrani que permetrà molta 

 fluïdesa al trànsit dels 20.000 vehicles 

 que passen cada dia per l’entrada de la 

 Vila en direcció al Port o Sant Elm.  

Aquestes dues obres estaran acabades  

abans de finalitzar aquesta legislatura. 
 
El grup municipal d’UM va presentar,  
juntament amb el govern municipal, 
al·legacions al projecte que preveia  
una rotonda a l’alçada de la benzinera.   Josep Bestard Porcel 
Finalment es farà un pas soterrani.          Portaveu d’UM Andratx 

ELECCIONS A INTERNET   
A Internet, a la direcció http://www.andratx2001.turincon.com,
es varen celebrar “eleccions anticipades” i l’opinió dels internautes va 

ser molt favorable a Unió Mallorquina que va aconseguir més del doble 

dels vots que el PP. Els partits amb representació municipal tengueren 

els següents percentatges: UM-38%; PSOE-21%; PP-14%; ALA-2%; el 

grup corresponent a altres captà el 25%. 
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GENIAL       Si, D. Eugenio Hidalgo, es vostè 
genial!, com pareix indicar el seu propi nom. Davant el 

rebuig del poble al seu projecte de l’aparcament soterrani a 

la plaça vostè s’ha il·luminat i ha pensat: “si no el volen 

per les bones que sigui per les males. Si creï el problema 

me demanaran que el resolgui”, i en conclusió ha decidit 

limitar el nombre de places d’aparcament de superfície 

existents.   I la  mateixa enginyeria ha aplicat al barri de 

Cas Vidals; creem  primer el monstre i després me 

suplicaran que arregli i ordeni els vials.  

Però D. Eugenio, no ha caigut vostè en que a 

aquest poble al que li ha tocat viure el menys viu, que no 

hi ha beneits,  sap fer rellotges amb els ulls clucs i les 

mans fermades. Tot això li passarà factura, no ho dubti.       

  

Dia 13 d’abril hi ha, a la fi, canvi de batlia. 
Després d’haver-nos fet quedar malament i fer-nos 

equivocar en el nostre càlcul dels dies que faltaven 

perquè el Sr. Hidalgo fos batle, ara sembla que tot és 

a punt per al canvi de batlia. Els que votaren el PP 

tendran el dia mes feliç de la legislatura i el batle que 

volien. O no és així? 

Associació 
“Estimar”

L’associació estimar va néixer fa gairebé dos 

anys a Andratx de la ma de més de cent

persones que es proposaren com a objectiu 

ajudar als vells, als malalts, als discapacitats, 

als immigrants, al marginats, en definitiva als 

necessitats. 

De llavors ençà, amb les aportacions dels socis han anat realitzant 

múltiples activitats en aquest camp. I han demanat ajudes a 

l’ajuntament. La resposta: “que s’han pensat aquests? Com 

s’atreveixen a dubtar de l’eficiència dels serveis municipals? A 

Andratx no hi ha cap mancança”. 

 Com sempre, si ells no poden controlar l’associació fan el que 

poden perquè l’associació desapareixi o funcioni el mínim. Des 

d’aquí volem encoratjar als voluntaris que amb la seva feina 

desinteressada desenvolupen una gran labor social. 

Li demanaren a la batlesa per la possible modificació de la llei electoral que 

permetés la elecció directa del batle. Segur que endevinau amb qui pensava quan 

va contestar sobre aquests pactes que ningú no vol. Però hem de recordar-li que 

un pacte entre dos no es signa si un dels dos no ho vol. 

El PP tenia difícil pactar amb UM a Andratx en aquell moment (les 

circumstàncies autonòmiques no ho aconsellaren) però el PP hagués pogut 

governar en minoria abans de signar aquest pacte ignominiós. 

EL CAMP DE FUTBOL DE S’ARRACÓ 
Es una llauna haver d’anar denunciant el mal estat en que es troben les 

propietats de gestió municipal. Si primer va ser Can Fasser al Port, i 

després l’escola des Vinyet a la Vila, avui toca el torn al camp de futbol 

de s’Arracó. Mentre s’estan gastant molts euros al camp de l’Andratx, 

cosa de la que ens alegram moltíssim, estan deixant que es faci malbé el 

camp municipal de s’Arracó.  

Faroles pel terra, bassiots 

que son autèntics llacs, 

bigues de ferro, teules, 

malles per fer formigó, 

cables per tot arreu, herba 

sense tallar, electrodomèstics 

abandonats, munts de 

pedres o de terra, parets 

caigudes, els baixos de les 

graderies tots plens de fems 

com si fos un abocador. Un 

aspecte desolador. 

I a més a més els vestuaris nous de fa poc ja estan espanyats. No serveix 

de res fer coses noves si tanmateix després no sabem conservar-les. 

 



 

¡ GENIAL! 
Sí, D. Eugenio Hidalgo, ¡Es usted genial! como parece 

indicar su propio nombre. Ante el rechazo del pueblo a su 

proyecto del aparcamiento subterráneo en la plaza de 

España usted se ha iluminado y ha elucubrado : “si no 

quieren por las buenas, que sea por las malas. Si creo el 

problema me pedirán que lo resuelva”. Y ha decidido 

limitar el número de plazas de aparcamiento existentes. Y 

la misma ingeniería ha aplicado en el barrio de Cas Vidals; 

creemos en primer lugar el monstruo y después me 

suplicarán que arregle y ordene el problema de los viales. 

Pero D. Eugenio, no ha caído usted en que en este pueblo 

en el que le ha tocado vivir el menos listo, tontos no los 

hay, sabe hacer relojes con los ojos cerrados y las manos 

atadas. Todo esto le pasará factura, no lo dude. 

 

ELECCIONES  EN  INTERNET   
En Internet, en la dirección http://www.andratx2001.turincon.com,
se celebraron “elecciones anticipadas” y la opinión de los internautas 

fue muy favorable a Unió Mallorquina que consiguió mas del doble de 

los votos que tuvo el PP. Los partidos con representación municipal 

obtuvieron los siguientes porcentajes: UM-38%; PSOE-21%; PP-14%; 

ALA-2%; el grupo correspondiente a “otros” captó el 25%. 
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Le preguntaron a la alcaldesa por la posible modificación de la ley electoral que 

permita la elección directa del alcalde. Seguro que adivináis en quien estaría 

pensando cuándo contestó sobre esos pactos que nadie quiere. Pero tenemos que 

recordarle que un pacto entre dos no se firma si uno de los dos no quiere. 

El PP tenía difícil pactar con UM en Andratx en aquel momento (las 

circunstancias autonómicas no lo aconsejaban) pero el PP pudo haber gobernado 

en minoría antes que firmar este pacto ignominioso. 

EL CAMPO DE FÚTBOL DE S’ARRACÓ 
Es una lata tener que denunciar el mal estado en que se encuentran las 

propiedades de gestión municipal. Si primero fué Can Fasser en el Puerto y 

después la escuela de Es Vinyet en Andratx, ahora toca el turno al campo de 

fútbol de s’Arracó.. Mientras se están gastando muchos euros en el campo 

del Andratx, cosa de la que nos alegramos sobremanera, están dejando que 

se eche a perder el campo municipal de s’Arracó. 

Farolas en el suelo, charcos 

que son auténticos lagos, 

vigas de hierro, tejas, mallas 

para hacer hormigón, cables 

por todo, hierba sin cortar, 

electrodomésticos abandona-

dos, montones de tierra o de 

piedras, paredes caídas,  los 

bajos de las gradas llenas de 

basura como si fuera un 

vertedero. Un aspecto 

desolador.  

Y además los vestuarios construidos hace poco ya están estropeados. No sirve de nada 

construir nuevas instalaciones si de todas maneras luego no sabemos conservarlas. 

Variante con paso subterráneo 
y carretera de S’Estret 
El Consell de Mallorca es ahora la institución responsable 

de las carreteras a Mallorca. El nuevo director general se ha 

comprometido a acabar las obras de la carretera de S’Estret durante 

el próximo año, al igual que la variante sur que, finalmente, se hará 

con un paso subterráneo que permitirá mucha fluidez  al tránsito de 

los 20.000 vehículos 

 que pasan cada día por la entrada del 

 pueblo en dirección al Puerto o San Telmo.  

Estas dos obras estarán acabadas  

antes de finalizar esta legislatura. 
 
 
El grupo municipal de UM presentó,  
Junto con el gobierno municipal, 
alegaciones al proyecto que preveía una 
rotonda a la altura de la gasolinera.         Josep Bestard Porcel 
Finalmente se hará un paso subterráneo.       Portavoz de UM 

Asociación 
“Estimar”

La asociación Estimar nació hace casi dos 

años de la mano de mas de cien personas que 

se propusieron como objetivo ayudar a los 

ancianos, a los enfermos, a los 

discapacitados, a los inmigrantes, a los 

marginados, en definitiva a los necesitados. 

Desde entonces, con las aportaciones de los socios han ido 

realizando múltiples actividades en este campo. Y han pedido 

ayudas al ayuntamiento. La respuesta: “¿Qué se han creído esos? 

¿Cómo se atreven a dudar de la eficacia de los servicios 

municipales? En Andratx nadie necesita ayuda.” 

Como siempre, si ellos no pueden controlar la asociación es 

mejor que la asociación desaparezca o funcione al mínimo. 

Desde aquí queremos alentar a los voluntarios que con su trabajo 

desinteresado desarrollan una gran labor social. 

Día 13 de abril hay, al fin, cambio de alcalde 
Después de habernos hecho quedar mal y hacernos 

equivocar en nuestro cálculo de los días que faltaban 

para que el Sr. Hidalgo fuese alcalde, ahora parece 

que todo está a punto para el cambio de alcaldía. 

Los que votaron al PP tendrán el día mas feliz de la 

legislatura y el alcalde que deseaban. ¿O no era así? 
 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Una al·lota alta, rossa, guapa i 

molt rica va comprar tot el Cap 
Andritxol, que ara serà només 

per a ella i els seus amics. 

Però al mateix temps ha aixecat una barrera 

vergonyosa que pareix un mur d’aquells que 

aixecaven a la seva terra i que impedeix que 

ningú no pugui atracar-se a la torre de defensa 

que els andritxols de fa molts de cents d’anys 

aixecaren. No tenim dret a visitar i conèixer el 

nostre patrimoni artístic. 

                                                                                                                                                                                             
 
 
 
 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Albertí 

 

22 de juny de 1999  
– Diari Última Hora – 
Margarita Moner: 
"La batlia no és negociable i 
passar per segons quin 
lloc tampoc" 

3.500 metres
il·legals !!!

 

 

Hi ha una empresa estrangera molt grossa i molt 

poderosa que esta construint un hotel, un camp de golf i un 

munt d’apartaments al Camp de Mar.  

No sabem perquè, però l’Ajuntament mirava cap a 

l’altre costat mentre ells anaven fent metres i metres 

il·legals. En trobarem fins a 3.500, més que tot el castell de 

Son Mas.  

 Un gol molt important que li ficaren a l’Ajuntament. 

De totes maneres l’equip de govern havia llevat el porter. 

 

 

 

 

 

 

 

 

EL PREU DE L’AIGUA 
 

A Andratx pagam l’aigua més cara de Mallorca. Ens  

costa molt més ara que quan la duien amb els 

camions. I és així de cara perquè el govern municipal 

així ho vol. 

A l’ajuntament hi ha un excedent molt gros de diners, 

però no els volen invertir en fer xarxa pública 

d’aigua, i volen que aquesta xarxa sigui pagada per 

tots els veïnats mitjançant el rebut de l’aigua, i per 

això ens surt a un preu tan aberrant. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

L’escola des Vinyet dona una imatge lamentable. I no 

tan sols és el que es veu, també en molts d’aspectes, 

l’abandonament pot ser fins i tot perillós. 

I les instal·lacions esportives i d’esplai de devora igual de 

malament. Fa falta ma de metge. 

 

SANT ELM
Obres i renous
 

A Sant Elm la temporada 

passada no va ser gaire 

bona degut a una màquina 

de picar que espantava a 

tots els turistes que 

s’atracaven per la zona. 

A més a més tot el nucli estava fet un desastre i 

hi va haver mobilitzacions de veïnats, de 

treballadors i de comerciants 

EL  “PARTIDO  POPULAR”  HA  POSAT 
ALS  ANDRITXOLS  EN  ÒRBITA 



COBRAR
IMPOSTS

IL·LEGALMENT
 

Durant els anys 1998, 1999 i 2000, l’Ajuntament va 

anar cobrant a tots els andritxols un suplement damunt 

el rebut del fems per dur-lo a incinerar. Però en lloc de 

cremar-lo l’enviava a l’abocador de Ses Barraques a 

Calvià. Cobrava per cremar-lo però no ho feia, una 

manera com un altra de guanyar euros aviat. 

UM va poder demostrar que aquestes quantitats havien 

estat cobrades incorrectament i el govern municipal va 

haver de tornar a cadascun dels veïnats i comerciants 

del nostre terme tot allò que els hi havia cobrat de més 

aquests 3 anys: gairebé 70 milions de pessetes. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  L’abocador de s’Estret. 
Aquesta és la foto que els que 

visiten s’Arracó i Sant Elm se’n duen del 

nostre terme. Tot un impacte d’unes 

proporcions brutals. I fa anys que està així i 

no es fa rés per solucionar-ho. 

No és pot seguir oferint aquesta 

imatge, hem d’executar urgentment un 

projecte de recuperació. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Els veïnats de la Plaça d’Andratx no volen  

aparcament baix ca seva. Els comerciants de la Plaça 

d’Andratx no volen aparcament baix el seu negoci. 

Ningú no vol aparcament a sa plaça i així i tot se 

varen encaparronar en que els havien de fer. 

Tanta de sort que les manifestacions dels veïnats i 

comerciants que allà són molt nombrosos 

aconseguiren fer desistir d’aquest despropòsit. 

Si al nostre terme falten aparcaments no és 

precisament a la plaça, tot i que ara estan llevant tots 

els que poden per tal d’empipar. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

En es Pou den Jofre s’està aixecant un dels edificis 

més impactants que hi haurà al nostre terme. 

Amb l’excusa de fer uns habitatges socials ben 

necessaris, estan destrossant un barri rural del nostre 

poble. 

Com que els veïnats que protesten no són  molts, no 

han pogut, encara, aturar-ho. Però tot pot arribar. 

HIDALGO
BATLE !
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I EL SR. HIDALGO TAMPOC NO ARRIBA 
1 – Revitalitzar la deteriorada imatge de la Policia local. 
2 – Construcció de 100 habitatges socials (40 i mal fets) 
3 – Construcció de 3 aparcaments soterranis (tanta de sort 
que només ha presentat un projecte) 
4 – Creació d’un casal de joventut. 
5 – Creació d’un servei d’ambulància municipal. 
6 – Excursions gratuïtes per a la tercera edat. 
7 – Piscina coberta a s’Arracó. 
8 – Oficina turística a Camp de Mar. 
9 – Retransmissió dels Plens per televisió. 
Be, que entre l’un i l’altre, en lloc de fer un programa comú 
com diuen, el que han fet ha estat renunciar a gairebé tot el 
que havien promès i es dediquen a xuclar cadira. 

PROMESES DEL PP QUE NO ES COMPLEIXEN 
Per a dir lo be que ho fan i lo meravellosos que són es basten ells tot 

sols, que no aturen de donar-se “autobombo”, fins i tot enganyant a 

la gent apropiant-se de realitzacions que res no tenen a veure amb la 

seva gestió. Nosaltres, que estam a l’oposició, ens hem dedicat a 

repassar el seu programa electoral i veure que és el que prometeren 

i, tres anys desprès, encara no han fet. També és una manera de 

pitjar-los perquè facin alguna cosa i no badin tot el temps. 
1 – Centre d’assistència de dia – residència per a persones majors.

2 – Escola d’educació primària amb menjador al Port. 

3 – Millora de l’espai de l’aparcament del Saluet al Port. 

4 – Menjadors per a la tercera edat al Port i a s’Arracó. 

5 – Centre Sanitari a Camp de Mar. 

6 – Creació d’un carril per bicicletes que uneixi  

els diferents nuclis del terme municipal. 

7 – Noves dependències per a la escola de música. 

8 – Recinte ferial al carrer Catalunya (ara es diu pel poble que 

com que devora hi viu un regidor del PP ja no es farà allà) 

9 –  Nou local per a la escola d’adults. 

10  - Escola per a l’esport base. 

11 – Restauració del Teatre ORPA del Port. 

12 – Nou menjador a l’escola de s’Arracó. 

13 – Biblioteca a s’Arracó. 

14 – Noves oficines d’informació turística. 

15 – Dutxes a les platges. 

HEM DE MILLORAR EL 
SERVEI D’AMBULÀNCIES

No tenim més remei que posar fil a l’agulla i 

solucionar el tema de l’ambulància, que sempre que 

hi ha una urgència ens n’adonem que no estam atesos 

correctament. El batle actual va prometre al seu 

programa electoral la posada en marxa d’un servei 

municipal d’ambulàncies, però tres anys després de 

les eleccions encara no s’ha fet res. 
 

PEL  POBLE  ES  PARLA  DE: 
- La televisió no es veu be a s’Arracó i Sant Elm, 

com sempre. Ara a més a més TV3 no es veu be 

enlloc. 

- El municipi està brut que fa oi per tot arreu. 
Hi ha més contenidors romputs o sense 
tapadora que de correctes. 
- Haurien de pintar-se el passos de zebra als 

carrers que no es veuen gens, i en general totes 

les senyals viàries. 

. - El punt verd roman tancat els horabaixes i 
els caps de setmana. Quan la gent surt de la 
feina i pot posar ordre a casa es tanca el Punt 
Verd i han de deixar-ho a la porta. 
- El batle i la ex-batlesa (esperem que això de 

“ex” sigui definitiu) se n’anaren de vacances al 

mateix temps (ens sembla que no plegats) i tot 

va anar millor que mai. No sabem si es que 

tanmateix no fan res o que el tercer de a bordo 

ho va fer molt be. 

- Es va celebrar la Volta a la Dragonera en 
Piragua i hi va haver un gra èxit de participació. 
Molts de cotxes aparcats a Sant Elm allà on 
pogueren, que no es feina fàcil. Idò algú va 
ordenar a la policia que multés a tothom i que la 
grua no aturés. Això no es fa en un dia de festa. 
- El perill real que corren els nins i les mares a la Plaça 

quan van a l’atracció de fira. Està gairebé al mig del 

carrer. Ho podrien haver posat al bell mig de la Plaça, 

llevant aquella font que no serveix per res. 

UN  AFANY  RECAUDATORI  INCREÍBLE 
Ara, seguint amb la seva política de replegar euros 

 d’onsevulla, han decidit cobrar els rebuts de fems des 

 de l’any 1998 a totes les cases a sol rústic. No estam  

molt segurs que sigui legal cobrar tants anys de cop  

sense haver avisat cada any ni que es pugui cobrar a tothom per un 

servei que molts no han tengut. I no seria la primera vegada que fan 

trampes amb els imposts de la recollida de fems i després han de fer 

anques enrera. N’estirem al damunt. 

UM  PROPOSA  FER  UN  ESTUDI  DE  MOBILITAT 
Andratx pateix un greu problema de circulació i aparcament a 

tots els nuclis. Es necessari realitzar un pla integral de mobilitat 

per a cadascun d’ells, on es prevegin espais per estacionar els 

vehicles (sense obsessionar-se per cap lloc en concret) i s’estudiï 

la millor manera de que els cotxes i els vianants  

circulin i convisquin en harmonia,  

i no de la manera caòtica que succeeix 

actualment, sense organització, 

ni control ni vigilància de cap tipus. 

DIVENDRES DIA 26 DE JULIOL ORGANITZAM UN SOPAR 
AL CAMP DE FUTBOL DE S’ARRACÓ AL QUE ENS 
ENCANTARIA VENGUESSIS. CRIDA’NS AL 607164209. 



 

UM  PROPONE  REALIZAR UN ESTUDIO DE MOVILIDAD 
Andratx padece un problema grave de circulación y 
aparcamiento en todos sus núcleos. Es necesario realizar un 
plan integral de movilidad para cada uno de ellos, donde se 
prevean espacios para estacionar los vehículos (sin 
obsesionarse por algún lugar concreto) y se estudie la mejor 
manera de que los coches y peatones  
circulen y convivan en armonía; y no  
de la manera caótica que sucede actual- 
mente, sin organización ni control 
ni vigilancia. 

 

PROMESAS DEL PP QUE NO SE CUMPLEN 
Para contar lo bien que lo hacen y lo maravillosos que son se bastan ellos 

solos, que no paran de darse “autobombo”, incluso engañando a la gente 

apropiándose de realizaciones que nada tienen que ver con su gestión. 

Nosotros, que estamos en la oposición, nos hemos dedicado a repasar su 

programa electoral y ver que es lo que prometieron y lo que todavía no han 

empezado tres años después. También es una forma de empujarlos para 

que despierten de su letargo. 

1 – Centro de asistencia de día – residencia para personas mayores. 

2 – Escuela de educación primaria y comedor en el Puerto. 

3 – Mejora del aparcamiento del Saluet. 

4 – Comedores para la tercera edad en el Puerto y s’Arracó. 

5 – Centro Sanitario en Camp de Mar. 

6 – Creación de un carril-bici que una los diferentes 

núcleos del término. 

7 – Nuevas dependencias para la escuela de música. 

8 – Recinto ferial en la Calle Cataluña ( ahora se comenta en el 

pueblo que no se hará porque allá vive un concejal del PP) 

9 – Nuevas dependencias para la escuela de adultos. 

10 – Escuela para el deporte base. 

11 – Restauración del teatro ORPA en el Puerto. 

12 – Nuevo comedor en la escuela de s’Arracó. 

13 – Biblioteca en s’Arracó. 

14 – Nuevas oficinas de información turística. 

15 – Duchas en las playas. 

HAY QUE MEJORAR EL 
SERVICIO DE AMBULANCIAS

Debemos solucionar el tema de la ambulancia, que 

siempre que hay alguna urgencia nos damos cuenta 

que no estamos atendidos correctamente. El actual 

alcalde prometió en su programa electoral la puesta 

en marcha de un servicio municipal de ambulancia, 

pero tres años después de las elecciones no se ha 

llevado aún a cabo. 
 

EN  EL  PUEBLO  SE  HABLA  DE: 
- La televisión no se ve bien en s’Arracó y San 

Telmo, como siempre. Ahora además TV3 no se 

ve bien en ninguna parte. 

- El municipio está sucio que da asco mires 
por donde mires. Hay mas contenedores rotos 
o sin tapadora que en buen estado. 
- Tendrían que repintarse los pasos de peatones que 

apenas se ve ninguno, y en general todas las señales 

viarias. 

- El Punto Verde está cerrado al atardecer y los fines de 
semana. Cuándo la gente sale del trabajo y pone orden en 
casa se cierra el Punto Verde y se le obliga a dejarlo en la 
puerta. Si no facilitamos las cosas al ciudadano no 
podemos siempre darle a él la culpa de incivismo. 
- El alcalde y la ex-alcaldesa (esperemos que eso de “ex” 

sea definitivo) se fueron de vacaciones al mismo tiempo 

(aunque parece que no juntos) y todo rodó mejor que 

nunca. No sabemos si es porque total no hacen nada o 

que el tercero de a bordo lo hizo muy bien. 

- Se celebró la Vuelta a la Dragonera en Piragua con un 
gran éxito de participación. Muchos coches que 
aparcaron donde pudieron, que no es fácil en San Telmo. 
Pues alguien va y ordena a la policía que multe a todo el 
mundo y a la grúa que no pare. Eso no se hace. 
- El peligro real que corren niños y madres en la Plaza 

cuando acuden a la atracción ferial. Está en plena calle. 

Lo podrían haber situado en el centro de la Plaza, 

quitando aquella fuente que no sirve para nada mas que 

para acumular basura. 

Y EL SR. HIDALGO TAMPOCO NO LLEGA 
1 – Revitalizar la deteriorada imagen de la Policía local. 
2 – Construcción de 100 viviendas sociales ( 40 y menudo follón) 
3 – Construcción de 3 aparcamientos subterráneos (suerte que 
sólo ha presentado un proyecto) 
4 – Creación de un casal de juventud. 
5 – Creación de un servicio de ambulancia municipal. 
6 –Excursiones gratuitas para la tercera edad. 
7 – Piscina cubierta en s’Arracó. 
8 – Oficina turística en Camp de Mar. 
9 – Retransmisión de los plenos por la TV local. 
Parece ser que entre uno y otro, en vez de hacer 
un programa común, como dicen, se han dedicado a renunciar a 
casi todo lo que habían prometido y se han limitado a 
apoltronarse en la silla de mando. 

UN  AFAN  RECAUDATORIO  INCREIBLE 
Ahora, siguiendo con su política de recaudar euros de  

donde sea, han decidido cobrar los recibos de basura 

desde el año 1998 a todas las casas en suelo rústico. No 

estamos muy seguros de que sea legal cobrar tantos años  

de golpe sin haber avisado cada año ni que se pueda cobrar a todos por 

un servicio que muchos no han disfrutado. Y no sería la primera vez que 

hacen trampas con los impuestos de recogida de basura y luego tienen 

que devolver el dinero. Lo seguiremos de cerca. 

EL VIERNES DIA 26 DE JULIO ORGANIZAMOS UNA CENA 
EN EL CAMPO DE FUTBOL DE S’ARRACÓ A LA QUE NOS 
ENCANTARIA ASISTIERAS. LLAMANOS AL 607164209. 



Al carrer Llevant, al Port, en un bocí nou que s’ha 
obert, les voreres, quan n’hi ha, i si no el propi 
asfalt, toca, sense cap protecció de cap tipus amb 
un espectacular bot al buit cap els solars que hi ha 
devora.  És un perill real per a vianants i vehicles i 
ja hi ha hagut un accident d’una persona que es 
troba greu. 

                                                                                                                                                                                             
 
 
 
 

 

  

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

El passat 26 de juliol es va celebrar un multitudinari sopar de germanor de 
simpatitzants i afiliats de Unió Mallorquina d’Andratx, que vàrem compartir taula davant 
un plat d’excel·lent paella que va preparar en German Navas, en el immillorable marc del 
camp de futbol de s’Arracó. 

Josep Bestard, portaveu del grup municipal d’UM a Andratx, és va dirigir als 
presents per expressar  la seva esperança en que en un futur no molt llunyà (9 mesos 
només queden per a les properes eleccions) es pugui canviar aquest equip de govern 
municipal de tan ingrat sabor per a tanta de gent.  

Amb el convenciment de que les coses es poden  
fer d’una altra manera, va demanar als assistents 
el seu recolzament per dur endavant aquest canvi  
tan necessari per a la salut cultural i territorial del  
nostre poble. Per acabar vàrem poder ballar una  
bona estona al fantàstic ritme dels Luna 70. 

LA DEMOCRÀCIA... TAN ENFORA 
Com pot canviar l’opinió d’una persona en poc temps !!! 
Aquell Eugenio Hidalgo ... que era el martell del Partido Popular a la passada 

legislatura, que es duia a matar amb la, en aquells temps, batlesa Margarita Moner, i que 
no parava de demanar que es retransmetessin els plenaris per la televisió d’Andratx 
perquè el poble se n’assabentés  de la política municipal. 

Aquell senyor, que ara es batle, no tan sols no ha permès que les cameres de 
TV gravin els plens, sinó que fins i tot es nega a contestar a les preguntes que l’oposició 
li dirigeix, per escrit i amb 24 hores d’antelació (que no són preguntes que es facin així 
de sobte) i que tenen a veure amb tota l’activitat municipal. 

Ni en les pitjors èpoques del feixisme s’havien conegut actituds tan poc 
democràtiques i de menyspreu als representants electes del poble. Això és, amb perdó 
d’aquelles, una república bananera !!! 

ELS  ESCOLARS  D’ANDRATX  PODRAN  JUGAR  A  GOLF 
Dia set de maig de 1.999 l’ajuntament d’Andratx i l’empresa propietària del Golf de Camp de Mar signaren un 

conveni de col·laboració en virtut del qual l’ajuntament cedia per deu anys l’ús d’un terreny públic de gairebé cent mil metres 
quadrats al bell centre del Camp de Mar per tal que fos utilitzat com a camp d’entrenament per a golfistes novells, privant 
d’aquesta manera al nucli de la millor zona on es podia habilitar una àrea verda per a esplai públic.  

Rebia per altre banda la cessió de dos petits solars marginals, una quantitat en metàl·lic i el dret a signar convenis 
de col·laboració que permetessin l’assistència i participació dels escolars d’Andratx als cursos o pràctiques de Golf que es 
poguessin desenvolupar en el Golf de Camp de Mar, establint a més a més beques per a dits ells. 

A una pregunta de Unió Mallorquina al plenari del mes de maig del 2002 (d’aquestes que ara no volen contestar) 
sobre quants escolars havien participat en aquest programa una vegada transcorreguts tres anys de la signatura, la 
resposta va ser que 0 (zero), que no s’havia desenvolupat aquest tema. 

Unió Mallorquina pensa que l’equip de govern només aprofita el caire mercantilista del conveni, aquell que li permet 
cobrar el lloguer anual, probablement l’únic motiu per el qual es va signar, però no el caire social que li permet aportar 
qualitat de vida als andritxols, tal vegada perquè això suposa un esforç d’organització i coordinació que no es veu capaç 
d’assumir, o que no volen assumir, tot i que cobren, i molt, per fer-ho. 

Unió Mallorquina ha demanat ara, i aconseguit, que es dugui endavant la possibilitat prevista a 1999 i els escolars 
andritxols – i tal vegada hauria de ser ampliable en alguna mesura als residents en general, que per això han cedit patrimoni 
municipal – tenguin la possibilitat de fer us de les instal·lacions del Camp de Golf en unes condicions avantatjoses, i 
de professors que els ensenyin la pràctica d’aquest esport. A partir de setembre comença el programa. 
 

Des de fa anys, l’ajuntament 
cedia a Correus un lloc on poder atendre 
a la població de s’Arracó. Desconeixem 
els motius que els han impulsat ara a 
negar per més temps la cessió d’aquest 
local, però el que és cert és que a partir 
de dia primer d’agost l’oficina de 
correus de s’Arracó ja està tancada i 
no hi haurà més atenció al públic. 

El repartiment de la 
correspondència es seguirà 
desenvolupant com sempre des de 
l’oficina d’Andratx, però per qualsevol 
altre gestió que es vulgui fer – certificats, 
contra-reembolsos, paquets-postals, -
els ciutadans de s’Arracó hauran de 
d’anar  a l’oficina d’Andratx. 

Ens sembla una passa enrera i 
un menyspreu a la població del nucli, tot 
tenint en compte que el local municipal 
que fins ara hem vengut utilitzant no 
tenia cap cost per al consistori i, que si 
es necessita aquest lloc per altres 
funcions, l’Ajuntament compta amb altres 
indrets on ubicar l’oficina de correus i 
poder seguir mantenint el servei que fins 
ara s’ha vengut oferint. 

En lloc de millorar els serveis a 
la població, cada vegada els limitam. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

En la calle Levante del Puerto, en un tramo nuevo 
que se ha abierto, las aceras cuando las hay, y si no 
el propio asfalto, linda, sin ninguna protección con un 
salto al vacío hacia los solares adyacentes que se 
encuentran en un nivel mas bajo. Es un peligro real 
para peatones y vehículos y ya ha habido un 
accidente de una persona que se encuentra en 
estado muy grave. 

LOS  ESCOLARES  DE ANDRATX  PODRAN  JUGAR  A  GOLF 
Día siete de mayo de 1.999 el ayuntamiento de Andratx y la empresa propietaria del Golf de Camp de Mar firmaron 

un convenio de colaboración en virtud del cual el ayuntamiento cedía por diez años el uso de un terreno público de casi cien 
mil metros cuadrados en pleno centro de Camp de Mar para que fuera utilizado como campo de entrenamiento para los 
golfistas principiantes, privando de esta manera al núcleo de la mejor zona posible donde habilitar un área verde para 
esparcimiento público.  

Recibía, a cambio, la cesión de dos pequeños solares marginales, una cantidad en metálico y el derecho a firmar 
convenios de colaboración que permitiesen la asistencia y participación de los escolares de Andratx a los cursos o prácticas 
de Golf que se pudiesen desarrollar en el Golf de Camp de Mar, estableciendo además becas para ellos. 

A una pregunta de Unió Mallorquina en el pleno (de esas que ahora se niegan a responder) del mes de mayo del 
2002 sobre cuántos escolares habían participado en este programa una vez transcurridos 3 años, la respuesta fue 0 (cero), 
que no se había desarrollado el tema. 

UM piensa que el gobierno sólo aprovecha el matiz mercantilista del convenio, probablemente el único por el que se 
firmó, y se olvida del cariz social que permite aportar calidad de vida a los andritxoles, quizás porque ello supone un 
esfuerzo de organización y coordinación que no se ven capaces de asumir, o no quieren, aunque cobran para ello.  

UM ha pedido y conseguido, que se lleve adelante la posibilidad prevista en 1.999 y que los escolares de Andratx  
-y tal vez habría que ampliarlo en alguna medida a los residentes en general, que para ello han cedido patrimonio 
municipal– tengan la posibilidad de hacer uso de las instalaciones del campo de golf en unas condiciones ventajosas 
y de profesores que les enseñen la práctica de este deporte. A partir de septiembre empieza el programa. 
 

LA DEMOCRACIA... TAN LEJOS 
¡¡¡Cómo puede cambiar la opinión de una persona en tan poco tiempo!!! 
Aquel Eugenio Hidalgo... que era el martillo del Partido Popular en la pasada 

legislatura, que se llevaba a matar con la entonces alcaldesa Margarita Moner, y que 
no paraba de pedir que se retransmitieran por la televisión de Andratx los plenos para 
que el pueblo conociese la política municipal. 

Aquel señor, que ahora es alcalde, no solamente no ha permitido la entrada 
de las cámaras de televisión para que grabaran los plenos, sino que incluso se niega a 
contestar a las preguntas que la oposición le dirige por escrito con 24 horas de 
antelación (que no son preguntas realizadas a bote pronto y que el no pueda preparar 
las respuestas) y que tienen que ver con la actualidad municipal. 

Ni en las peores épocas del fascismo se habían conocido actitudes tan poco 
democráticas y de desprecio a los representantes electos del pueblo. ¡¡¡¡ Esto es, y 
con perdón de aquellas, una república bananera !!!! 

El pasado 26 de julio se celebró una multitudinaria cena de hermandad de 
simpatizantes y afiliados de UM de Andratx que compartieron mesa ante un excelente 
plato de paella que preparó Germán Navas, en el inmejorable marco del campo de 
fútbol de s’Arracó. 

Josep Bestard, portavoz del grupo municipal de UM en Andratx se dirigió a 
los presentes para expresarles su esperanza de que en un futuro no muy lejano (9 
meses quedan apenas para las próximas elecciones) se pueda cambiar este equipo de  
gobierno municipal de tan ingrato sabor para  
tanta gente. Con el convencimiento de que las 
 cosas se pueden hacer de otra manera,  
pidió a los asistentes su apoyo para llevar a  
cabo ese cambio tan necesario para la salud  
cultural y territorial de nuestro pueblo. 
Para acabar se pudo bailar un buen rato  
al fantástico ritmo de Luna 70. 

Desde hace años, el ayuntamiento 
cedía a Correos un lugar donde poder 
atender a la población de s’Arracó. 
Desconocemos los motivos que les han 
impulsado ahora a negar por más tiempo la 
cesión de dicho local, pero lo cierto es que a 
partir de día uno de agosto la oficina de 
correos de s’Arracó ya está cerrada y no 
habrá más atención al público. 

El reparto de la correspondencia se 
seguirá haciendo como siempre desde la 
oficina de Andratx, pero para cualquier otra 
gestión que se quiera realizar – certificados, 
contra-reembolsos, paquetes-postales, - los 
ciudadanos de s’Arracó deberán desplazarse 
a la oficina de Andratx. 

Es un paso atrás y un menosprecio 
a la población del núcleo, teniendo en cuenta 
que el local municipal que hasta ahora se 
venía utilizando no tenía coste alguno para el 
consistorio y, si se necesita este lugar para 
otras funciones, el ayuntamiento cuenta con 
otros sitios donde ubicar la oficina de correos 
y seguir manteniendo el servicio que hasta 
ahora se ha venido ofreciendo. 

En vez de mejorar los servicios a la 
población, cada vez los limitamos más. 

 



                                                                                                                                                                                             
 
 
 
 

 

  

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

FLOR D’AMETLLER 2.003 
Des de l’any 1988 al 1997 ininterrompudament se guardonaren 

a Andratx a diverses persones, vives o no, o entitats, amb la Flor 
d’Ametller d’Or o d’Argent per tal d’agrair la seva aportació, cadascun 
en el seu àmbit, a l’enriquiment general del nostre poble. 

Algunes de les persones distingides foren Gaspar Pujol, metge, 
l’escriptor Baltasar Porcel, la religiosa Sor Maria de les Verges o els 
cuiners Bartomeu Esteva i Margalida Alemany, entre molts d’altres que 
podeu comprovar més avall. 

Unió Mallorquina proposa ara tornar a concedir aquests 
guardons i fer-ho per Sant Antoni, festa molt arrelada a Andratx i 
coincidint amb les primeres flors dels ametllers. 

També creim que només s’hauria de lliurar un premi cada any 
a una sola persona i tan sols la flor d’Ametller d’or. Alguns anys s’han 
arribat a concedir fins a cinc premis a altres tantes persones – d’or i 
d’argent -. Consideram que resulta més adequat no fer dues categories 
i que la distinció anual sigui monopolitzada per una sola persona. 

UM també ha proposat concedir el premi Flor d’Ametller d’or de 
l’any 2.003, a títol pòstum, al fotògraf Rafel Ferrer Pujol. 

Des de l’any 1918 fins al 1975, quan es va retirar, tres anys 
abans de deixar-nos, Rafel va ser la persona que es va encarregar de 
deixar constància gràfica de gairebé tots els esdeveniments del nostre 
terme. 

En una època en que tenir màquina de fotos no era tan al 
abast de tots com és ara, Rafel era la persona a qui els andritxols 
acudien per fer-se una foto de família, un record de la primera comunió 
o de les noces, o l’enviaven a cercar per que deixés gravat per sempre 
qualsevol moment que esdevendria inoblidable: festes, fires, actes 
oficials... 

Ara, amb motiu de que els hereus del fotògraf han cedit al 
poble d’Andratx els drets d’imatge de tot el seu impressionant arxiu 
fotogràfic, és un bon moment per tenir un record en la memòria 
d’aquest gran professional i distingir-lo amb la Flor d’Ametller d’Or de 
l’any 2.003. 

1988 Gaspar Pujol Moner 

Bartomeu Esteva Jofre 

Josep Bonet Rosselló 

Miquel Vich Fulgencio 

AGARA 

1993 Catalina Noguera Picornell 

Bartomeu Bosch Bosch 

Joan Coll Castanyer 

Fernando Soteras Busquets 

1989 Baltasar Porcel Pujol 

Aina Porcel Alemany 

Jerónima Covas Terrades 

Antoni Sanchez Ballesteros 

1994 Donants de Sang d’Andratx 

Club d’Esplai Garrafa 

Fernando Garfella Sunyer 

1990 Bartomeu Cabrer Barbosa 

Jaume Ensenyat Juan 

Club Futbol Andraitx 

Aires d’Andratx 

1995 Club Bàsquet Andratx 

Jaume Gelabert Palmer 

 

1991 Jaume Bover i Pujol 

Sor Maria de les Verges 

Rafel Ensenyat Tomas 

1996 

1997 

Creu Roja d’Andratx 

Margalida Alemany Ensenyat 

1992 Antònia Moner 

Aina Alemany Alemany 

Pedro Otzoup Uflan 

  

 

TOTS  ELS  PREMIS  FLOR  D’AMETLLER 

20  ANYS  TREBALLANT  PER  MALLORCA 

Després de cinc anys de procés 
preautonòmic, un grup de mallorquins i 
mallorquines, encapçalats per Jeroni 
Albertí, que havien participat en la 
construcció del nou model d'estat des de 
les primeres eleccions democràtiques del 
juny de 1977, varen prendre consciència 
de la necessitat de construir el futur de la 
nostra illa amb instruments polítics propis, 
enfora de les directrius i manats de les 
cúpules dels partits de Madrid. Així, 
l'octubre de 1982 neix Unió Mallorquina, 
un projecte que il·lusiona des d'un primer 
moment a part dels dirigents que havien 
pres part de la Unió de Centre Democràtic 
en l'àmbit insular i local. 

Actualment UM té batles/batlesses i/o 
regidors/regidores a 35 municips de 
Mallorca, concretament hi ha 8 batlles/es i 
62 regidors/es. 

A més, Unió Mallorquina no és un partit 
aïllat, manté relacions amb grups polítics 
de l'entorn nacionalista de l'estat espanyol 
i amb organismes internacionals afins a la 
seva ideologia. 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ÉS  AIXÒ  L’ANDRATX  QUE  VOLEM ? 
Hauríem de pensar seriosament si és aquest el 

model urbanístic que volem per al nostre poble o 

si caldria replantejar-se la qüestió. La imatge del 

castell de Son Mas no ha resistit aquest 

desenvolupament tan exagerat. Ni tampoc la 

imatge de l’església. Ja no sols és la costa; la 

Vila també pateix ara aquest immens 

creixement. 

44 milions per a les 
festes de Sant Pere 

No volem entrar a jutjar si  264.790,54 euros son molts de doblers 
per gastar en una setmana que duren les festes de Sant Pere. 
Només volem deixar constància i fer públic el que costen les 
coses per tal que la gent pugui tenir una opinió al respecte. No 
tothom te les mateixes prioritats. 
Tres coses, emperò, si que volem apuntar, i també amb l’ànim 
d’obrir polèmica: 
- Al Port d’Andratx i a s’Arracó no s’hi gasten ni una dècima part 
d’aquesta quantitat. 
- Hi va haver quatre grans empreses, d’aquestes que venen de 
fora a fer negoci a Andratx (Contratistas Mallorquines Asociados, 
Vopsa, Espacio i Dorint) que pagaren altres espectacles (el que
vol dir que el cost real de les festes va ser molt major). Només 
ens demanam perquè?  
-I finalment pensam que la participació popular a les festes va ser 
bastant petita. Molts de diners i tirar la casa per la finestra perquè 
eren les darreres festes abans de les eleccions, però no arribaren 
al cor del poble. Amb la meitat d’aquests euros es podia fer molt 
millor. 

El Molí de sa planeta 
torna a estar abandonat 
Vàrem fer una bona inversió, a mitges amb la 

Conselleria de Turisme per tal d’arreglar el molí 

de Sa Planeta i condicionar l’entorn per 

convertir-lo en un espai d’oci per a tots els 

andritxols. Es va ajardinar la zona, es posaren 

bancs i es construïren uns banys públics. Es va 

fer una inauguració oficial, amb una placa i una 

foto. 

Ara, pocs mesos desprès, tot està ja fet un 

desastre i ningú no se n’ocupa del manteniment. 

Fan el que han fet sempre. Gasten els diners dels 

nostres impostos en grans projectes, però després 

no són capaços de mantenir-ho en condicions . 

De fet, l’únic de Sa Planeta que encara deu estar 

be són els banys, i és perquè han romes tancats 

des del primer dia. 

 

 

Titular del “Diario de Mallorca”, divendres 11 d’octubre de 2.002. 

I segueix... 

“La Organización Mundial de Comercio constata la primera 
caída del comercio mundial en veinte años con un descenso 

del 1,5 por ciento en 2001”. 
Però, si nosaltres ens pensàvem que només era Mallorca la que 

tenia una temporada dolenta. Si estàvem segurs que tot era culpa 

de la mala política del Pacte de Progrés. I ara resulta que no, que 

no és així. Quines sorpreses ens dona la vida. 



                                                                                                                                                                                             
 
 
 
 

 

  

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Falten 181 dies per acabar amb aquest malson de govern Hidalgo-PP 

ANDRATX, l’únic ajuntament  de  

Mallorca que no té pàgina web. 
 Tots els ajuntaments de Mallorca tenen  

ja una pàgina web... Tots? No! Un llogaret de  

Ponent governat per uns éssers d’altre temps es  

resisteix una i altre vegada a modernitzar-se. 

 No tots els municipis l’utilitzen d’igual forma. Els 

d’Alcúdia, Artà, Calvià, Felanitx, Manacor, Palma i Vilafranca, 

ofereixen informació regularment actualitzada. 

 Campos, Capdepera, Inca, Llucmajor, Porreres, Santa 

Margalida i Sóller actualitzen les seves dades de tant en tant. 

D’altres ajuntaments que han obert espais propis a Internet són 

Algaida, Esporles, Marratxí, Montuïri, Sant Llorenç, Ses 

Salines i Valldemossa. Aquestes pàgines no s’actualitzen.  

 Els altres ajuntaments disposen de pàgines més 

senzilles, creades amb l’ajut del Consorci d’Informàtica Local a 

partir d’un model preestablert, i no solen canviar mai. 

 L’Ajuntament d’Andratx és una excepció: no pertany 

al Consorci d’Informàtica Local (els hi costa molt passar del 

Coll Andritxol a aquests governants que tenim ara. Fa molts de 

segles que Andratx no estava tan aïllat com avui) i tampoc no 

ha creat la seva pròpia pàgina. La coincidència d’aquests dos 

fets fa que sigui l’únic ajuntament dels 53 que hi ha a tota l’illa 

que encara no té web. Hem de dir que sí té domini (andratx.net) 

i que l’usa per enviar i rebre el correu electrònic.  

 Estam segurs que desprès de que Unió Mallorquina 

denunciï aquest fet, es posaran en marxa ben aviat i crearan 

aquesta pàgina web. N’estam ben segurs i n’estam ben contents 

de que així sigui. 

 

La Conselleria de Salud concede 
la apertura de una farmacia en 

s'Arracó 

La concesión de la apertura de una 
oficina de farmacia en el núcleo de s'Arracó, 
perteneciente a Andratx, por parte de la 
Conselleria de Salud ha supuesto una «gran 
satisfacción» para el Consistorio andritxol y en 
especial para la concejal de Sanidad. 

La regidora apuntó que es una 
petición realizada hace algunos meses desde 
la Corporación municipal (se olvidó de 
anotar que fue debido a una moción 
presentada por el grupo municipal de Unió 
mallorquina el mes de septiembre del año 
2.001) y que esta grata comunicación es «un 
gran logro no sólo para los vecinos del citado 
núcleo sino para todo el municipio». En este 
sentido, Forteza aseguró que los vecinos 
verán incrementado y mejorado el servicio 
farmacéutico. 

Hasta ahora la población de                  
s'Arracó -que acoge en torno                           
a unos 800 habitantes- debía                   
acudir a Sant Elm o Andratx                             
para disponer de este servicio. 

Así pues, una vez remitida toda la 
documentación solicitada por el Ejecutivo 
balear tras comunicar que se abrirá una 
oficina de farmacia, será la Conselleria de 
Salud la encargada de conceder la farmacia a 
partir de un sistema de puntuación por 
méritos. 

ARA  ÉS  EL  CARRER  CUBA 
La veritat és que aquest governants que ens han caigut a 

sobre, desgraciadament, aquests darrers quatre anys tenen un ull 

increïble per cercar-se problemes. On posen el dit obren la 

ferida. 

El darrer ha estat al carrer Cuba, on altre vegada han 

imposat als veïnats un projecte unilateralment i l’executen 

d’una manera totalment precipitada, provocant fins i tot 

problemes de trànsit i embotellaments a la resta del poble. 

Aquest cop no podran acusar a ningú de manipular als 

veïns, que, ells tot sols, com ja ha passat altres vegades al Pou 

den Jofre, a la Plaça, o a Sant Elm, s’han unit per fer front a la 

prepotència de l’equip de govern Hidalgo-PP. 

El que no ha canviat és la reacció de l’equip de govern. 

Com sempre han amenaçat amb prendre represàlies personals si 

els veïnats persisteixen en el seu rebuig al projecte i en la 

decisió de constituir-se en associació.  

22.06.99 – Diari Última Hora - Mgta. Moner: 
"La batlia no és negociable i passar per 

segons quin lloc tampoc". 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Confiar en el PP a Andratx pot 
dur a  situacions com aquesta: 

batle el Sr. Hidalgo. 
Solució: NO fiar-se del PP. 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Faltan 181 días para que se acabe la pesadilla de gobierno Hidalgo-PP. 

EL GRUP MUNICIPAL d’UM 
PRESENTA ESMENES A 

LES TAXES I 
PREUS PUBLICS 

 
UM ha presentat esmenes a alguns 

preus públics o tasses Pel que fa referència a la 
recollida de residus sòlids urbans, on parla dels 
preus de la recollida de fems als nuclis 
tradicionals, parla només del Port, S’Arracó i 
Andratx, per a una tarifa de 70,97 euros. 
Consideram que el nucli de Sant Elm és tan 
tradicional com els abans citats i que per tant li 
correspon la mateixa tarifa i no la que  s’aplica a 
la resta de sol urbà de 117,20 euros. No és just 
que els residents al nucli tradicional de Sant 
Elm paguin 46,23 euros més que els 
residents a qualsevol altra nucli urbà. Com 
tampoc és de rebut que al mateix Port, un carrer 
pagui gairebé el doble que un altre. 

 
Pel que fa referència a la taxa per 

ocupació de terrenys d’us públic amb taules i 
cadires amb finalitat de lucre, es consideren 
algunes zones de la Vila com a integrants de la 
zona primera pel que fa a la tarifa a aplicar (la 
més cara), juntament amb les zones costaneres. 
Pensam que les perspectives de negoci al nucli 
d’Andratx no poden ser considerades tan 
elevades com a la costa i que tot el nucli hauria 
de ser considerat com a zona segona (més 
barata) 

 
En quant afecta a la ordenança 

reguladora del preu públic per a prestació de 
serveis a les instal·lacions esportives municipals 
pensam que la diferència entre el preu 
d’abonament familiar i el preu d’abonament 
individual és altament discriminatòria per a les 
persones que no formin una unitat familiar o que 
no vulguin fer participes d’aquesta activitat a la 
resta de la seva família. 

Per això presentarem aquesta esmena 
de modificació que deixaria les tarifes per a 
empadronats a Andratx i contribuents per IBI no 
empadronats a Andratx de la següent manera: 

Abonats familiars: 103,60 euros. 
Abonats individuals: 50% de la tarifa 

familiar. 
Abonats juvenils: 25% de la tarifa 

familiar. 
 Val a dir que, com sempre les esmenes 
foren rebutjades. Però no ens donarem per 
vençuts.  

Josep Bestard Porcel, 

portaveu del grup 

municipal d’Unió 

Mallorquina a Andratx 

va defensar al plenari 

que els residents a 

Sant Elm no paguin 

més que els altres pel 

que fa a la taxa de 

recollida de fems. 

LOS  ESCOLARES  DE  ANDRATX  
YA PUEDEN  APRENDER  A  JUGAR 

AL  GOLF  (GRATIS TOTAL) 
A raíz de una iniciativa de UM, presentada en forma 

de moción en el pleno municipal del mes de junio, ahora los 

escolares de Andratx pueden tomar cursillos de golf sin 

coste alguno en las instalaciones del campo de Golf de 

Camp de Mar. Esta posibilidad estaba prevista desde mayo 

de 1999 por un convenio suscrito entre la empresa del Golf 

y el  Ayuntamiento, pero el equipo 

de gobierno se había olvidado de ello 

o no había tenido interés en hacerlo. 

UM les refrescó la memoria y, como  

siempre, se han puesto en marcha  

gracias a los empujones que reciben,  

que si no, no ruedan. 

EL  TRANSPORT  PÚBLIC
            Després d’una grapada d’anys de comandar i                           

-                no fer res pel transport públic, ara, quan el 
Govern intenta fer alguna cosa, tot són queixes per part del 
grup Hidalgo-PP. 

I és que el Govern Balear vol que per anar a Palma 
en BUS des d’Andratx hi hagi una transferència a Palma 
Nova. I el grupet que comanda a Andratx ha posat el crit al 
cel. I és veritat que seria bo que hi hagués alguns autobusos 
cada dia (3 ó 4) que fessin el trajecte Andratx Palma i 
viceversa directament, sense cap més parada. Però per això 
només fa falta negociar, cosa que no volen fer la quadrilla 
del PP d’Andratx, que només saben queixar-se. 
 



                                                                                                                                                                                             

 
 

 

 
 

 

 

 

 

Falten 151 dies per acabar amb aquest malson de govern Hidalgo-PP 

CARTA ALS REIS MAGS D’ORIENT
 
   Estimats Reis Mags d’Orient: 

 

Aquests darrers mesos m’he portat bastant be, tot i que de 
vegades podria haver estat més solidari. Però crec que vos puc 
demanar que no em dugueu carbó, com els últims anys. 

 
M’agradaria que aquest any que ve els serveis socials al meu poble fossin molt 
millors, amb major atenció i preocupació per als més joves, a qui podríem fer un 
casal de joventut,  i els majors, que es mereixen un centre de dia. També els 
socialment més desfavorits han de tenir la nostra atenció i podríem ajudar alguna 
associació que al poble cerca i prepara voluntaris per a fer-ho. Ens fa falta com el 
pa una ambulància que tot el dia estigui disponible. Hi ha gent al poble als qui 
hem d’ajudar amb cases de protecció oficial, perquè els preus dels habitatges han 
pujat molt, però en promocions petites, blocs de 6 ó 8 pisos màxim, a dins els 
nuclis urbans existents, i sense ocupar sòl rústic ni destruir el paisatge. 
 
Ens fan falta més policies, que n’hi ha molts pocs i no poden cobrir totes les 
nostres necessitats. A més de lluitar contra la delinqüència s’haurien d’encarregar 
de fer un pla de mobilitat integral, que ens permetés millorar la circulació i 
aparcament als nostres nuclis i possibilités crear vies i camins per a poder 
caminar i anar en bicicleta sense perill, i zones on poder gaudir del nostre temps 
lliure al aire ídem. 
 
Hem de menester més participació ciutadana. Fomentar les associacions de 
veïnats, de comerciants, esportives o culturals, escoltar-les i deixar que creïn la 
vida andritxola. Els hi hem d’oferir mitjans econòmics i possibilitats de 
comunicació mitjançant la televisió local, ràdio Andratx o Internet. I ja és ben hora 
que poguéssim tenir al nostre abast una persona que, és digués defensor del 
ciutadà o qualsevol altre cosa, ens pogués defensar de les arbitrarietats que 
sovint cometen els qui comanden.  
 
També es important un major control urbanístic, per no créixer tant i tan 
malament, per poder seguir oferint feina al nostres treballadors i qualitat   als 
nostres visitants. Per això també la petita empresa ha de tenir molt de suport i 
hem de conservar el nostre patrimoni i la nostra identitat cultural, que no només
de sol i platja viu el turista. Ni nosaltres tampoc. 
 
I ja sé que és molt demanar. Però pagam molts d’euros d’imposts de circulació, 
de contribució urbana, de recollida de fems, d’aigua i de tantes altres coses. Si 
poguéssim gestionar millor l’ajuntament tal vegada no gastaríem tants de diners 
inútilment i podríem davallar els imposts que pagam. 
 
Gràcies per endavant i vos promet que me portaré be. 
 

Bon Nadal 
i 

molts  
d’anys 
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CARTA A LOS REYES MAGOS DE ORIENTE
 
   Queridos Reyes Magos de Oriente: 

 

Estos últimos meses me he portado bastante bien, aunque es 
verdad que a veces podría haber sido más solidario. Pero creo 
que os puedo pedir que no me traigáis carbón, como en los 
años anteriores. 

 
Me gustaría que este año que empieza mejorasen muchísimo los servicios 
sociales de mi pueblo, con mayor atención y preocupación por los más jóvenes, a 
quien podríamos construir un casal de juventud, y los mayores, que se merecen 
un centro de día. También los socialmente más desfavorecidos deben tener 
nuestra atención y podríamos ayudar a alguna asociación que en el pueblo busca 
y prepara voluntarios para hacerlo. Necesitamos como el pan una ambulancia que 
este siempre disponible. Y hay gente en el pueblo que necesita una casa de 
protección oficial, porque los precios de las viviendas han subido mucho, pero en 
pequeñas promociones, bloques de 6 ó 8 pisos, en los núcleos urbanos 
existentes, sin ocupar suelo rústico ni destruir el paisaje. 
 
Nos hacen falta más policías, que hay muy pocos y no pueden cubrir todas 
nuestras necesidades. Además de luchar contra la delincuencia deberían 
encargarse de realizar un plan de movilidad integral que nos permitiese mejorar la 
circulación y el aparcamiento en nuestros núcleos y posibilitase crear vías y 
caminos para poder caminar o ir en bici sin peligro, y zonas donde poder disfrutar 
de nuestro tiempo libre al aire ídem. 
 
Necesitamos más participación ciudadana. Fomentar las asociaciones de 
vecinos, de comerciantes, deportivas o culturales, escucharlas y dejar que creen 
la vida andritxola. Tenemos que ofrecerles medios económicos y posibilidades de 
comunicación mediante la televisión local, radio Andratx o Internet. Y ya es hora 
de que tengamos a nuestro alcance una persona que, se llame defensor del 
ciudadano o cualquier otra cosa, nos pueda defender de las arbitrariedades que 
con frecuencia comenten los que mandan. 
 
También es importante que haya un mayor control urbanístico, para no crecer 
tanto y tan desordenadamente, para poder seguir ofreciendo ocupación a 
nuestros trabajadores y calidad a nuestros visitantes. Por eso también la pequeña 
empresa debe tener todo nuestro apoyo y debemos conservar nuestro patrimonio 
y nuestra identidad cultural, que no solo de sol y playa vive el turista. Ni nosotros. 
 
Y ya se que es mucho pedir. Pero pagamos muchos euros de impuesto de 
circulación, de contribución urbana, de recogida de basuras, de agua y de tantas 
otras cosas. Si gestionásemos mejor el ayuntamiento tal vez no gastaríamos tanto 
dinero inútilmente y podrían bajar los impuestos que pagamos. 
 
Gracias por anticipado y os prometo que me portaré bien. 
 

Faltan 151 días para que se acabe la pesadilla de gobierno Hidalgo-PP. 

Feliz 
Navidad  
y próspero 
año nuevo 

Pagar 

menos 

impuestos 

Participación

ciudadana

Servicios 

sociales 

de 

calidad 



                                                                                                                                                                                             
 
 
 
 

 
 

 
 

 
 

Falten 121 dies per acabar amb aquest malson de govern Hidalgo-
PP 

ELS  JUBILATS  MALLORQUINS, DELS  QUE  MANCO  COBREN 
Les pensions que cobren els jubilats a les Balears son de les més baixes de tot l’estat espanyol.  
Front als 651.60 euros de mitjana d’una pensió contributiva al País Basc o els 612.15 a Madrid, aquí només 
arribam a 465.37. Això és un greuge comparatiu enorme, més si tenim en compte que Mallorca és un dels llocs 
on la vida és més cara.  
Tenen molta raó en queixar-se els jubilats. Però això seguirà succeint mentre a Madrid ens representin els grans 
partits estatals (PP i PSOE) que no solen tenir en compte les necessitats de territoris petits i amb poca població 
relativa (pocs vots).  El nacionalisme també ens durà avantatges econòmiques. 

full  informatiu  del  comitè 
d’Unió  Mallorquina  d’Andratx 

sasargantana@mundofree.com 
n. 45 – gener 2.003 

ENQUESTA  AMB  ERRADES 
 
Unió Mallorquina vol deixar 

constància – perquè així ens ho han fet 
saber nombroses persones- que s’està 
realitzant al terme d’Andratx una enquesta 
telefònica en la qual es demana el nivell 
de coneixement de cada un dels candidats 
o presumibles candidats a la batlia. No 
sabem qui ha encarregat dita enquesta, 
però el que és segur és que els resultats 
no seran gens significatius de la realitat 
del poble perquè per distingir al regidor 
d’Unió Mallorquina demanen si coneixen a 
Josep Porcel, i clar, la gent el coneix com 
Josep Bestard (a la foto a la dreta). Si ho 
fan amb intenció de guanyar l’enquesta no 
ho podien haver fet millor, sigui qui sigui. 
Ara, altre cosa és que sigui gens ni mica 
creïble. Josep Bestard, 

Portaveu municipal 

PRESENTACIO  DEL  CANDIDAT  D’UM  A 
LA  BATLIA  D’ANDRATX 

El proper dijous 6 de febrer es celebrarà al 
Centre Cultural Andratx, a Sa Coma, l’acte 
de presentació del candidat per UM a la 
batlia d’Andratx, amb l’assistència de la 
presidenta del Consell i d’Unió 
Mallorquina, Maria Antònia Munar, i alguns 
consellers del Govern de Mallorca. Pots 
aconseguir el teu ticket de qualsevol dels 
tres  regidors d’UM o al telèfon 607164209 

ANDRATX  PATEIX  UNA  PRESSIÓ  FISCAL  MOLT  FORTA 
Ara fa uns dies, en el debat celebrat a la sala d’actes de l’ajuntament amb motiu del Plenari on havien 

discutir-se els pressuposts per a l’any 2.003, UM es va queixar de la disminució de les inversions que es realitzen 
al nostre municipi. 

La millor manera de deixar patent aquest fet és recordar que a l’any 2.000 s’invertiren 230 euros per 
habitant (llavors érem unes 8.500 persones vivint a Andratx), i els tres anys següents hem anat davallant fins 
arribar a només 205 euros per cada un dels més de 10.000 habitants que ja som. I podeu estar ben segurs que falten 
moltes coses per fer, i això quedarà ben clar durant la pròxima campanya electoral. Aquesta rebaixa en la inversió, 
juntament amb una forta pujada dels impostos, es deguda a un increment de gairebé un milió d’euros en despeses 
corrents. 

A UM estam convençuts que es poden fer front a totes les despeses sense haver de retallar la inversió ni 
apujar els impostos ni endeutar-se excessivament. Es tractaria de millorar la gestió, de modernitzar les antiquades 
estructures municipals, d’aplicar un programa de gestió seriós– una agenda local- i, sobre tot, de planificar per 
tenir clar el rumb. Una gestió basada en la resolució dels problemes a mesura que van sortint no sol ser model 
d’eficiència. 

Andratx és el quart poble de Mallorca en quant a pressió fiscal es refereix (pagam més del doble que els que 
viuen a Inca o a Sa Pobla, per posar dos exemples) i ja no queda marge per seguir carregant més en aquest aspecte.  

Per altre banda, els actuals governants es dediquen a atresorar els euros que ens han cobrat de impostos 
perquè facin interessos per a l’Ajuntament. I un Ajuntament no és un banc. Si els hi sobren diners millor que no 
ens en cobrin tants i així cada un de nosaltres podrem posar els nostres euros al nostre compte corrent perquè ens 
facin els rèdits a casa nostra. 

I mentrestant seguim pagant l’aigua més cara de tota l’illa.  
I això si que és una feixuga obligació. I per a tots. 

 Aviat tendrem la possibilitat de poder disminuir la càrrega fiscal que patim.  
El mes de maig hi haurà eleccions. 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Faltan 121 días para que se acabe la pesadilla de gobierno Hidalgo-PP. 

hoja  informativa  del  comité  de 
Unió  Mallorquina  de Andratx 
sasargantana@mundofree.com 

nº. 45 – gener 2.003 

El número 1 de Sa Sargantana va sortir 
el gener de 1998. Ja han passat cinc anys i 45 
fulls. No arriba be a un cada més, però quasi. 

N’hi ha d’altres que només “informen” 
quan arriben les eleccions. És el cas d’ALA, el 
partit del batle. I a més a més, amb unes 
informacions que, quan les hem repassades, 
ens ha fet gràcia i hem pensat que hauríem de 
reproduir-les. 

Perquè la notícia de que no es poden 
retransmetre els plenaris per la televisió es 
patètica sortint de qui ara és la màxima 
autoritat del poble. 

Que també és el cap de policia. Policia 
que, per altra banda, segueix sense vigilar Son 
Mas. Policia que, quatre anys després, te 
encara menys efectius que quan el Sr. Hidalgo 
estava a l’oposició. 

Per al any 2003 el pressupost global per a la Policia municipal d’Andratx 
ha davallat el 2%. En el 2002 ja no es contractaren el tres policies d’estiu que 
preveu el conveni. I enguany, encara amb menys euros, no en veurem ni un pel 
carrer. 

Mentrestant, el Partido Popular del Sr. Aznar no s’atura de fer normes 
per tal de millorar la seguretat ciutadana i castigar més durament als 
delinqüents. Seguretat que, per altre banda, ha empitjorat moltíssim en els sis 
anys que du ell governant.  

I, al temps que aquest partit diu que gastarà no sabem quant i farà no 
sabem quins plans, els seus aquí a Andratx es dediquen a tenir una Policia 
Local cada any amb manco agents, cada vegada amb menys diners i realitzant 
moltes vegades funcions que correspondrien a altres cossos de seguretat de 
l’estat. Amb l’agreujant que el número de delictes ha augmentat 
escandalosament al nostre terme. 

Així que, el PP ens promet, a Madrid, pagar menys imposts i tenir més 
seguretat. Però a Andratx pagam més que ningú i de cada vegada tenim pitjor 
servei de policia. No anam.  

ALA  –  MAIG  1.999 

El bagatge, després de 
quatre anys de comandar (un 
i mitj de batlia), és més be 
pobre: 
Un projecte sortosament
aturat d’aparcament a Sa 
Plaça, uns habitatges socials 
en el pitjor lloc dels 
possibles, destruint un barri i 
la pau i harmonia dels que 
allà viuen, i, darrerament, 
moltes festetes amb la gent 
jove i no tant jove. 
Això si, molt de clientelisme 
polític, a qui ara demanarem 
el vot per  seguir fent el 
mateix pel poble: res.  
 



EN NOMÉS UN ANY DE 
GESTIONAR CARRETERES 

EL CONSELL HA 
ACONSEGUIT EL QUE 

ALTRES NO 
ACONSEGUIREN EN MÉS 

DE DOTZE ANYS. 

VIVENDES SOCIALS EN PETITES 
PROMOCIONS AL POBLE, NO EN BLOCS 
MONSTRUOSOS A SOL RÚSTIC 

 

 

 

En un acte celebrat dia 6 de febrer al Centre Cultural Andratx, a 

Sa Coma, i davant més de 400 persones, la presidenta del 

Consell de Mallorca i d’Unió Mallorquina va presentar Josep 

Bestard Porcel com a candidat a batle per a les properes 

eleccions municipals a celebrar el 25 de maig. 

Aquesta es la segona vegada que Bestard, llicenciat en Història 

i comerciant, encapçalarà la candidatura d’UM a l’ajuntament 

d’Andratx. A les passades eleccions va aconseguir multiplicar 

per tres el número de regidors a l’Ajuntament. 
 

 
En el seu primer discurs 

com a candidat va voler agrair al Consell de Mallorca que finalment i 

després de que les competències en matèria de carreteres arribessin a 

aquesta institució el dia 1 de gener de 2.002, ja s’hagin posat en marxa 

els tres projectes que feia tants anys que el nostre municipi reclamava: 

la variant sud, la carretera de s’estret i el pont de Sa Coma. En només 

un any de gestionar carreteres el Consell ha aconseguit el que altres no 

aconseguiren en més de dotze anys. 

 

 

 
 
Va fer referència a la qüestió del parc natural a la serra de Tramuntana, tot considerant que el PP no te les 

idees clares en aquest tema i que no fa més que seguidisme de la política d’UM. Així va manifestar que, 

en aquella famosa reunió a les escoles del Vinyet on es va negar la paraula a tots els discrepants, Unió 

Mallorquina va proposar de fer un parc natural inicialment només en finques públiques i que, 

posteriorment, s’aniria ampliant amb aquelles finques privades que voluntàriament ho demanessin, i així 

ho va proposar en una moció a l’ajuntament. El PP va dir que no volia Parc Natural de cap manera i va 

votar en contra de la moció. Ara, dos anys després, en veure la sensibilitat de la població envers el tema, 

perduts com van i sense cap idea constructiva, es limiten a repetir la proposta d’UM. 
 
 

 

Bestard va fer un repàs a totes les mobilitzacions veïnals que durant aquesta legislatura han aparegut a 

Andratx contra la prepotència dels governants i que sempre han comptat amb el recolzament d’UM. Així 

a Sant Elm el poble es va aixecar contra els renous, a Sa Plaça d’Andratx contra un aparcament imposat, 

en Es Pou den Jofre contra un monstre d’edifici fora de tota ordenació i on els tribunals hauran de dir la 

darrera paraula, arran del Carrer Cuba, on ha nascut la més gran associació del poble, i ara també a la 

zona del far al Port d’Andratx per la  piscifactoria. Els andritxols s’estan llevant de damunt la por als 

governants tot i que aquests sempre responen amb represàlies personals fora de tota dignitat política. 
 

. 
Unió Mallorquina, va dir, farà cases de protecció oficial 

per als nostres joves a Andratx, però no a sol rústic en 

blocs monstruosos, sinó en petites promocions de 8 ó 

UN PARC NATURAL A LA SERRA DE TRAMUNTANA EN FINQUES PÚBLIQUES I LES PRIVADES 
QUE VOLUNTARIAMENT S’HI ADHEREIXIN, PROPOSTA D’UM DE FA JA DOS ANYS. 
 

EL DESPERTAR DE LES ASSOCIACIONS VEÏNALS 

full  informatiu  del  comitè 
d’Unió  Mallorquina  d’Andratx 

sasargantana@mundofree.com 
n. 46 – febrer 2.003 



ELS 
ANDRITXOLS 
PAGAM UNA 
BRUTALITAT 
D’IMPOSTS I 

D’AIGUA. 

L’ÚNICA GARANTIA QUE 
OFEREIX EL PP ES QUE 

HIDALGO SEGUIRÀ ESSENT 
BATLE. 

10 pisos, dins el poble, sense impacte paisatgístic ni social. També es prendran mesures per tal de 

potenciar el mercat de lloguer. 
 
 
 
El candidat va oferir tot el suport del partit a la petita i mitjana empresa, com a eix del teixit social del 

poble, que viu realment la situació del municipi i se va adaptant a les noves circumstàncies, essent la font 

fonamental de la riquesa d’Andratx i, per altra banda, totalment oblidada pels actuals governants, que no 

son permeables a les seves necessitats. UM farà un esforç important en promoció i informació turística, 

per donar a conèixer el nostre terme i per oferir un ampla diversitat d’activitats d’oci als nostres visitants. 

 

Va recordar que 

l’Ajuntament te un superàvit 

financer de nou milions 

d’euros (1.500 milions de 

pessetes), pels quals 

enguany pensa cobrar 

150.000 euros d’interessos. Bestard troba 

vergonyós que un ajuntament faci això amb uns 

diners que no son seus. Si no feien falta no 

s’havien d’haver cobrat. Si aquest superàvit s’ha 

aconseguit en deu anys, per posar un exemple, vol 

dir que en aquests darrers anys cada família 

andritxola ha pagar 3.000 euros més del que hauria 

d’haver pagat en imposts com la contribució, 

l’impost de circulació, la recollida de fems (i això 

que d’aquest ja hagueren de tornar duros), els 

permisos d’obres, etc. Si algú havia de cobrar 

interessos d’aquests euros, era cada una de les 

famílies. No de bades l’ajuntament d’Andratx és el 

quart de Mallorca en quant a pressió fiscal, i els 

serveis que ofereix a canvi son molt pitjors que els 

d’altres indrets. Perquè Andratx funcioni millor no 

fa falta pujar els impostos, sinó gestionar millor els 

recursos de que disposam. 

També va considerar que el preu de l’aigua és totalment abusiu (un dels més alts de l’estat espanyol) i es 

va comprometre a davallar considerablement el preu en accedir al govern municipal. 
 
 

Es va comprometre a millorar l’assistència mèdica a tots els nuclis del terme, a instal·lar a un nou PAC 

que es farà a Andratx tecnologia per a fer radiografies i electrocardiogrames, a millorar l’assistència per 

rehabilitació al poble, a posar a disposició dels andritxols una ambulància permanent i a construir un 

centre de dia per a la tercera edat, un lloc on puguin ser atesos durant el dia per personal qualificat, no un 

simple saló de reunions com del que ara disposen.  

 

En referència a algun despistat que diu que el PP pot treure majoria 

absoluta, el candidat d’UM considera que mai no havien estat tan 

enfora d’ella i que les dades que maneja Unió Mallorquina 

d’Andratx donen per fet que el PP perdrà un dos regidors. Però que 

han de vendre això de la majoria absoluta perquè la gent no recordi 

que han fet batle el Sr. Hidalgo. Va recordar que Hidalgo no és batle per culpa de ningú, sinó gràcies als 

sis vots dels regidors del PP. . I que la única garantia que ofereix avui per avui el PP és que Hidalgo 

seguirà essent el batle. Del batle va resaltar la incoherència política de qui fa quatre anys demanava que 

SUPORT TOTAL A LA PETITA I MITJANA EMPRESA 

L’ASSISTÈNCIA SANITÀRIA HA DE MILLORAR MOLT 



UNIO 
MALLORQUINA 

PREPARADA PER 
GOVERNAR 

els plenaris es donessin per la televisió i que en tenir la cadira de governar canvia d’idea. També 

sospirava perquè la policia local realitzés la vigilància del Castell de Son Mas enlloc de l’empresa privada 

que ho feia. Després de quatre anys de ser cap de policia i batle, l’empresa privada segueix allà mateix. 
 
Per acabar va manifestar que UM te vocació de créixer i de ser partit 

majoritari i amb vocació de govern. 

 
 
 

 

En el mateix acte, i tot celebrant el vintè aniversari de la creació de Unió Mallorquina, la presidenta va 

lliurar unes plaques commemoratives a totes aquelles persones que han estat regidors d’UM a 

l’Ajuntament d’Andratx al llarg d’aquest període: 

 

La primera placa es va lliurar a Antoni Calafat Vera, en Toni Pino, la persona que va encapçalar la 

primera llista que UM va formar a Andratx, ara fa 20 anys. No va sortir elegit regidor però va posar la 

primera pedra del futur d’UM a Andratx. Una greu malaltia el va permetre assistir al acte, però es va 

manifestar l’alegria per les noves que indiquen que la seva salut ha millorat notablement i se li enviaren 

desitjos d’una ràpida recuperació.Recollí la placa la seva filla Margalida Calafat. 

 

Joan Moragues 

Vila , membre 

d’una família 

emblemàtica del 

Port d’Andratx, fa 

molts d’anys que fa 

costat a Unió 

Mallorquina. Va ser 

regidor durant molt 

poc temps i ho va 

deixar senzillament 

perquè no li va 

agradar massa. Tot 

era molt complicat 

per un home senzill 

com ell.De llavors 

ençà no ha deixat de 

fer feina des de 

l’ombra pel poble 

que més estima. 

 

German Navas 

Quintano és un animador nat. Una persona entusiasta. Un treballador incansable, sempre amb una 

paraula amable a la boca. Fou pocs mesos regidor però foren uns dies inoblidables. Encara te una 

capacitat de mobilització molt important i la seva feina l’ha fet un dels personatges més populars al nostre 

poble. 

 

Jaume Ensenyat Joan ja havia estat batle d’Andratx, i l’any 1987 és va presentar com a cap de llista per 

UM i va aconseguir tres regidors, que restaren a l’oposició. Va ser el gran llançador d’UM a Andratx. Era 

amic de tothom i ajudava a tothom. Deia que la feina més important d’un batle era anar a Palma a fer “sa 

sínia”, això vol dir a fer voltes per les Conselleries per veure si replegava algun diner. Deu el va cridar al 

seu costat abans d’acabar la legislatura. Recollí la placa la seva viuda Margalida Pujol. 

HOMENATGE ALS REGIDORS D’UM 



 

Joan Forteza Mas ha estat regidor a dues legislatures. Tal vegada l’home que amb més interès es va 

prendre la tasca que se li va encomanar a l’ajuntament. Les festes del poble no han tornat a ser mai més el 

que foren quan ell les va organitzar. Estam segurs que encara no ha dit la seva darrera paraula al mon de 

la política.  

 

Alberto Andonegui Bauzà és el segon afiliat més antic a Andratx. La persona d’UM que més vegades ha 

sortit electe regidor: Tres legislatures, dues a l’oposició i una governant.Va aprendre política den Jaume 

Verd i n’ha ensenyat a tothom qui n´ha volgut aprendre.Va ser membre del Consell Polític d’Unió 

Mallorquina. Es una persona passional  (ell en diu vehement) i que, de cap manera, deixa indiferent. 

 

Antoni Bordoy Ensenyat és el que més se pareix a un bon home. 

Un bon home al que li va tocar fer feina, ell tot sol, amb gent d’un altre talant. 

Va dedicar quatre anys de la seva vida a la difícil gestió de l’urbanisme a Andratx. 

No va assistir a l’acte perquè era de viatge i recollí la placa el seu fill Toni. 

 

Maria Porcel Salvà és la primera dona que ha estat regidora per UM a Andratx. 

El seu coneixement i la seva dedicació a s’Arracó van resultar fonamentals pel bon resultat d’Unió 

mallorquina a les passades eleccions. Durant tota la legislatura no ha tengut mai peresa d’assistir a tots 

quants actes ha fet falta, sempre alegre, sempre amb ganes. 

Va tancar l’acte la 

presidenta donant la 

benvinguda a tots els que 

per primera vegada s’han 

apropat a UM, un partit de 

centre, que modera tant a 

la dreta com a l’esquerra, 

sense que això signifiqui 

una manca de principis, 

ans al contrari, vol dir que 

és un partit que cerca el 

consens i el diàleg amb 

tots els que volen fer feina 

per Mallorca. Un partit 

lliberal defensor dels principis democràtics que dominen als països del nostre entorn. Un partit 

nacionalista perquè la nostra prioritat es Mallorca. Es va mostrar convençuda que tots els mallorquins són 

d’UM, encara que alguns, de cada vegada menys, encara no ho saben. 

Mª Antònia Munar va dir sentir-se decebuda per les construccions que va veure quan va arribar Andratx, 

grans blocs d’edificis que mos fan perdre la nostre identitat com a poble. Grans blocs que ni tant sols fan 

les nostres empreses, quan el nostre poble compte amb gent preparada per aquesta tasca si es fa amb el 

ritme adequat. 

Va fer referència al turisme tot dient que UM aposta per un turisme de qualitat, vital per a la nostre 

economia, que ens permeti créixer d’una manera raonada i sostinguda, dins uns paràmetres de respecte 

per lo nostro i pel nostre entorn i que suposarà una millor qualitat de vida per a tots .   

LA 
PRESIDENTA 

TANCÀ 
L’ACTE 



 

 

 

En un acto celebrado el pasado día 6 de febrero en el Centro 

Cultural de Andratx, en Sa Coma, y ante más de 400 personas, 

la presidenta del Consell de Mallorca y de Unió Mallorquina, 

presentó a Josep Bestard Porcel como candidato a la alcaldía 

para las próximas elecciones municipales a celebrar el 25 de 

mayo. 

Esta es la segunda vez que Bestard, licenciado en Historia y 

comerciante, encabezará la candidatura de UM al ayuntamiento 

de Andratx. En las últimas elecciones consiguió triplicar el 

número de concejales del partido en el ayuntamiento. 
 

Bestard, en su primer discurso 

como candidato quiso agradecer 

al Consell de Mallorca que, finalmente y después de que las competencias 

en materia de carreteras fuesen transferidas a esta institución el día 1 de 

enero de 2.002, se hayan por fin puesto en marcha los tres proyectos que 

hacía tantos años que nuestro municipio venía reclamando: la variante sur, 

la carretera de S’estret y el puente de Sa Coma. En únicamente un año de 

gestionar carreteras, el Consell ha conseguido lo que otros no lograron en 

más de doce años. 
 

 
El candidato a la alcaldía hizo referencia a la cuestión del parque natural de la Serra de Tramuntana, 

pensando que el PP no tiene las ideas claras en este tema y que no hace más que seguidismo de la política 

de UM. De esta manera manifestó que, en aquella famosa reunión celebrada en las escuelas del Vinyet, en 

la que se denegó el uso de la palabra a todos los discrepantes, Unió Mallorquina propuso crear un parque 

natural que, inicialmente, se limitaría a fincas públicas, y que, posteriormente, podría ampliarse con 

aquellas fincas privadas que, voluntariamente, así lo solicitasen, y así lo propuso igualmente en una 

moción en el ayuntamiento. El PP dijo que no quería Parque Natural de ninguna de las maneras y votó en 

contra de la moción. Ahora, dos años después, y tras comprobar la sensibilidad de la población con 

respecto al tema, y desorientados como van y sin ninguna idea constructiva, se limitan a repetir la 

propuesta de UM. 

 
 
 

Bestard repasó todas las movilizaciones vecinales que, a lo largo de esta legislatura han ido sucediéndose 

en Andratx contra la prepotencia de los gobernantes y que siempre han contado con el apoyo de UM. En 

Sant Elm, el pueblo se levantó contra los ruidos, en Sa Plaça d’Andratx, contra un aparcamiento 

impuesto, en Es Pou den Jofre, contra un monstruo de edificio fuera de toda ordenación y sobre el que los 

tribunales tendrán que decir su última palabra, en el barrio de la Calle Cuba, en donde ha nacido la mayor 

asociación del pueblo, y ahora también en la zona del faro en el Port d’Andratx a causa de la piscifactoría. 

Los andritxoles están perdiendo el miedo a los gobernantes, pese a que éstos siempre responden con 

represalias personales fuera de toda dignidad política. 
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EN ÚNICAMENTE UN 
AÑO DE GESTIONAR 

CARRETERAS, EL 
CONSELL HA 

CONSEGUIDO LO 
QUE OTROS NO 

LOGRARON EN MAS 
DE DOCE AÑOS. 

UN PARQUE NATURAL EN LA SERRA DE TRAMUNTANA EN FINCAS PÚBLICAS Y LAS PRIVADAS 
QUE VOLUNTARIAMENTE QUIERAN ADHERIRSE, PROPUESTA DE UM DESDE HACE DOS AÑOS. 

 

EL DESPERTAR DE LAS ASOCIACIONES VECINALES 



Unió Mallorquina, dijo, construirá casas de protección oficial para 

nuestros jóvenes en Andratx, pero no en suelo rústico, en bloques 

monstruosos, sino en pequeñas promociones de 8 a 10 pisos, dentro del 

pueblo, sin impacto paisajístico ni social. En el mismo sentido, se 

adoptarán medidas con el fin de potenciar el mercado de alquiler. 

 

El candidato ofreció todo el apoyo del partido a la pequeña y mediana empresa, como eje del tejido social 

del pueblo, que vive realmente la situación del municipio y se va adaptando a las nuevas circunstancias, 

siendo la fuente fundamental de la riqueza de Andratx y, por otra parte, totalmente olvidada por los 

actuales gobernantes, que no son permeables a sus necesidades. UM realizará un esfuerzo importante en 

promoción e información turística, para dar a conocer nuestro término y para ofrecer una amplia gama de 

actividades de ocio a nuestros visitantes. 

Recordó que el 

ayuntamiento tiene 

un superávit 

financiero de 

nueve millones de 

euros (1.500 

millones de pesetas), por el que este año estima 

cobrar 150.000 € de intereses. Bestard considera 

reprobable que un ayuntamiento actúe de esta 

manera con un dinero que no es suyo. Si no eran 

necesarios, no se debían de haber cobrado. Si este 

superávit se ha conseguido en diez años, por poner 

un ejemplo, quiere decir que en este mismo 

periodo cada familia andritxola ha pagado, como 

promedio, 3.000 euros más de lo que debería de 

haber pagado en impuestos como la contribución, 

el impuesto de circulación, la recogida de basuras 

(a pesar de que, de esto, ya tuvieron que devolver 

dinero), los permisos de obras, etc. Si alguien tenía 

que cobrar intereses de estos euros, sería cada una 

de las familias. No en vano el ayuntamiento de 

Andratx es el cuarto de Mallorca en cuanto a 

presión fiscal, y, por contra, los servicios que 

ofrece a cambio son mucho peores que en otras 

localidades. Para que Andratx funcione mejor no 

se necesita subir los impuestos, sino gestionar mejor los recursos de que disponemos. 

También consideró que el precio del agua es totalmente abusivo (uno de los más altos del estado español) 

y se comprometió a bajar considerablemente el precio si accede al gobierno municipal. 
 

 

 

Se comprometió a mejorar la asistencia médica en todos los núcleos del término, a instalar, en un nuevo 

PAC que se construirá en Andratx, tecnología para realizar radiografías y electrocardiogramas, a mejorar 

la asistencia para rehabilitación en el pueblo, a poner a disposición de los andritxoles una ambulancia 

permanente y a construir un centro de día para la tercera edad, un lugar en el que puedan ser atendidos 

durante el día por personal cualificado y no un simple salón de reuniones como el que ahora disponen.  
 

VIVIENDAS SOCIALES 
EN PEQUEÑAS 

PROMOCIONES EN EL 
PUEBLO, NO EN 

BLOQUES 
MONSTRUOSOS EN 
SUELO RÚSTICO. 

 
APOYO TOTAL A LA PEQUEÑA Y MEDIANA EMPRESA 

LOS ANDRITXOLES 
PAGAMOS UNA 

BARBARIDAD DE 
IMPUESTOS Y DE 

AGUA. 
 

LA ASISTENCIA SANITARIA DEBE MEJORAR MUCHO 



LA ÚNICA GARANTÍA QUE 
OFRECE EL PP ES QUE 

HIDALGO SEGUIRÁ SIENDO 
ALCALDE. 

 

En referencia a algún despistado que dice que el PP puede alcanzar 

la mayoría absoluta, el candidato de UM considera que nunca 

estuvieron tan lejos de ella y que, de acuerdo con los datos de que 

dispone Unió Mallorquina de Andratx, dan por descontado que el PP 

no superará los cuatro concejales. Pero han de vender eso de la 

mayoría absoluta para que la gente no recuerde que han hecho 

alcalde al Sr. Hidalgo. Recordó que Hidalgo no es alcalde por culpa de nadie, sino gracias a los seis votos 

de los concejales del PP. Y que la única garantía que ofrece hoy por hoy el PP es que Hidalgo seguirá 

siendo alcalde. 

Del alcalde destacó la incoherencia política de quien hace cuatro años 

pedía que los plenos se retransmitiesen por televisión y que, cuando pasó 

a formar parte del equipo de gobierno, cambió de idea. También suspiraba 

para que la policía local asumiera la vigilancia del Castell de Son Mas, 

relevando a la empresa privada que lo hacía. Después de cuatro años de ser jefe de policía y alcalde, la 

empresa privada sigue con los mismos cometidos. 
 
Para terminar, manifestó que UM tiene intención de crecer y de ser partido mayoritario y con vocación de 

gobierno. 

 

 
 

En el mismo acto, y celebrando el vigésimo aniversario de la fundación de Unió Mallorquina, la 

presidenta hizo entrega de unas placas conmemorativas a todas aquellas personas que han sido concejales 

de UM en el Ayuntamiento de Andratx a lo largo de este periodo: 

 

La primera placa se entregó a Antoni Calafat Vera, Toni Pino, la persona que encabezó la primera lista 

que UM formó en Andratx, ahora hace 20 años. No salió elegido concejal, pero puso la primera piedra del 

futuro de UM en Andratx. Una grave enfermedad no le permitió asistir al acto, pero quedó de manifiesto 

la alegría de los asistentes por las noticias que indican que su salud ha mejorado notablemente y se 

aprovechó la ocasión para transmitirle deseos de una pronta recuperación. Recogió la placa su hija, 

Margalida Calafat. 

 

Joan Moragues Vila, miembro 

de una familia emblemática del 

Port d’Andratx, hace muchos 

años que está unido a UM. Fue 

concejal durante muy poco 

tiempo y lo dejó, simplemente, 

porque no le satisfacía 

demasiado. Todo era muy 

complicado para un hombre 

sencillo como él. Desde 

entonces, no ha dejado de 

trabajar en la sombra por el 

bien del pueblo que más quiere. 

 

Germán Navas Quintano es 

un animador nato, una persona 

entusiasta, un trabajador 

incansable, siempre con una 

palabra amable en la boca. Fue 
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pocos meses concejal, pero fueron unos días inolvidables. Aún tiene una gran capacidad de movilización 

y su trabajo le ha hecho uno de los personajes más populares de nuestro pueblo. 

 

Jaume Ensenyat Joan ya había sido alcalde de Andratx y, el año 1987, se presentó como cabeza de lista 

por UM y consiguió tres concejales, que permanecieron en la oposición. Fué el gran impulsor de UM en 

Andratx. Era amigo de todo el mundo y a todo el mundo ayudaba. Decía que el trabajo más importante de 

un alcalde era ir a Palma a hacer “la noria”, es decir, visitar las Consellerias con el fin de intentar 

conseguir algún dinero. Dios lo acogió en su seno antes de acabar la legislatura. Recogió la placa su 

viuda, Margalida Pujol. 

 

Joan Forteza Mas ha sido concejal en dos legislaturas. Tal vez es la persona que con más interés se tomó 

el trabajo que se le había confiado en el ayuntamiento. Las fiestas del pueblo no han vuelto a ser nunca 

más lo que eran cuando él las organizaba. Estamos seguros de que aún no ha dicho su última palabra en el 

mundo de la política.  

 

Alberto Andonegui Bauzà es el segundo afiliado más antiguo de Andratx y la persona de UM que más 

veces ha sido concejal electo: tres legislaturas, dos de ellas en la oposición y una, gobernando. 

Aprendió política de Jaume Verd y él, a su vez, la ha enseñado a todo el que la ha querido aprender. Fue 

miembro del Consell Polític de Unió Mallorquina. Es una persona pasional (él dice vehemente) y que, de 

ninguna manera, deja indiferente. 

 

Antoni Bordoy Ensenyat es lo más parecido a una buena persona; una buena persona a la que le tocó 

trabajar, en soledad, con gente de otro talante. Dedicó cuatro años de su vida a la difícil gestión del 

urbanismo de Andratx. No asistió al acto por hallarse de viaje, recogiendo la placa su hijo Toni. 

 

Maria Porcel Salvà es la primera mujer que ha sido concejal por UM en Andratx. 

Su conocimiento de s’Arracó y su dedicación al mismo resultaron fundamentales para el buen resultado 

de Unió Mallorquina en las últimas elecciones. Durante toda la legislatura no ha tenido nunca pereza para 

asistir a cuantos actos ha sido necesario, siempre alegre, siempre con ganas. 

 

Clausuró el acto la presidenta dando la bienvenida a 

todos los que, por vez primera, se han acercado a 

UM, un partido de centro, que modera tanto a la 

derecha como a la izquierda, sin que esto signifique 

una falta de principios, sino que, por el contrario, 

indica que es un partido que busca el consenso y el 

diálogo con todos los que quieren trabajar para 

Mallorca. Un partido liberal, defensor de los 

principios democráticos que imperan en los países de 

nuestro entorno. Un partido nacionalista, porque 

nuestra prioridad es Mallorca. Se mostró convencida 

que todos los mallorquines son de UM, aunque algunos, cada vez menos, todavía no lo han descubierto. 

Mª Antònia Munar dijo sentirse decepcionada por las edificaciones que vio al  llegar a Andratx, grandes 

bloques de edificios que nos hacen perder la nuestra identidad como pueblo. Grandes bloques que, ni tan 

siquiera, construyen nuestras empresas, cuando nuestro pueblo dispone de gente preparada para realizar 

esta tarea si se desarrolla al ritmo adecuado. 

Hizo referencia al turismo, indicando que UM apuesta por un turismo de calidad, vital para nuestra 

economía, que nos permita crecer de una manera razonada y sostenida, dentro de unos parámetros de 

respeto por lo nuestro y por nuestro entorno y que supondrá una mejor calidad de vida para todos.    

LA PRESIDENTA CLAUSURÓ EL ACTO 



                                                                                                                                                                                             
 
 
 
 

 
 

 
 

 
 

Dia 25 de mayo tenemos la posibilidad de cambiar un modelo de gobierno municipal que dura ya 12 años.  
Andratx necesita una nueva oportunidad, nuevas gentes y nuevas ideas. 

MEJORAR LA SANIDAD, un reto de Unió Mallorquina 
  El tema sanitario presenta una de les deficiencias más fuertes en los 

servicios que debemos tener los que vivimos en Andratx. Es indispensable que 
haya una ambulancia (una UVI móvil) a disposición de los andritxoles las 24 
horas de los 365 días del año. 

Por otra parte, el PAC de Andratx ha quedado totalmente insuficiente y 
no da servicios adecuados: Rayos X, ecografías, electros... Hay que construir 
un nuevo PAC, moderno, bien situado y que cubra todas las necesidades 
posibles. Hay que conseguir que en el pueblo se pueda hacer rehabilitación de 
una manera completa. 

La asistencia médica en el Port, en s’Arracò, en Camp de Mar y en 
Sant Elm también debe mejorar, cubriendo mas días y horarios mas amplios. 

Debe crearse el Consell local de Sanidad, Consumo y Bienestar 
Social, donde  tendrán representación todos los sectores implicados. 
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Isabel Alemany va néixer l’any 1967. Està casada i és mare de dos fills. Llicenciada en Dret. Es presenta com a 
número 2 en la llista d’Unió Mallorquina. 

BO  PER  ANDRATX 
Unió Mallorquina ha fet quatre anys d’oposició 

positiva a l’ajuntament.  
Tot i destapar assumptes tan tèrbols com els 3.500 

metres il·legals d’un hotel al Camp de Mar, el tancament 
del camí de la torre de Cap Andritxol per part d’una top 
model o el cobrament abusiu dels rebuts del fems –diners 
que hagueren de tornar -, la major feina d’UM ha estat la 
presentació de propostes al plenari. Així s’ha pogut 
aconseguir obrir una farmàcia a s’Arracó (amb tota 
probabilitat aquest estiu ja funcionarà), la obtenció dels 
certificats de residència a les agències de viatge, o 
cursos gratuïts per aprendre a jugar al golf els joves 
d’Andratx. 

La gran majoria de les propostes han estat, però, 
rebutjades per l’actual govern. Temes com la recuperació 
del teatre ORPA en es Port, arreglar els voltants del far de 
sa Mola, transport públic gratuït per als jubilats, millora 
de la recepció de les emissores de ràdio en freqüència 
modulada, instal·lació de banys públics a les platges, 
arreglar l’abocador de s’Estret o posar una pàgina web de 
l’ajuntament a Internet per deixar de ser l’únic poble de 
Mallorca que no en te, seran duits a terme en la propera 
legislatura, ENTRE MOLTS ALTRES, tan aviat com Unió 
Mallorquina assumeixi funcions de govern. 

Josep Bestard va néixer l’any 1961. Està 
casat i és pare de dos fills. Llicenciat en 

Geografia e Història. És el candidat a batle  
d’Unió Mallorquina. 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Día 25 de mayo puedes elegir el Andratx que tú quieres 
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L’EDUCACIÓ 
el futur del nostre poble 

 
Les escoles del Vinyet, tot i la 

nova capa de pintura, han quedat 
obsoletes. S’ha de fer un nou centre 
escolar amb els més moderns mitjans 
educatius a l’abast dels nostres fills i 
filles. 

A més a més, no podem 
consentir que, damunt tots els impost 
que pagam, també ens toqui pagar els 
llibres de text per als escolars. 
L’educació ha de ser gratuïta per a 
tothom i així, reclamarem als 
organismes competents que paguin 
els llibres de text, però mentre això no 
succeeixi, l’ajuntament es farà càrrec 
de pagar tots els llibres de text dels 
nins i nines que cursin ensenyança 
obligatòria al terme. 

El transport escolar serà 
gratuït per a tots els estudiants, de 
qualsevol edat, dins el terme municipal 
i per accedir a la universitat. 

  

MIRA POR MALLORCA 
Unió Mallorquina es un partido liberal, de centro que apoya a la pequeña empresa y defiende 

nuestra identidad cultural, que trabaja por Mallorca para que dispongamos de: 
- buenas carreteras y una moderna red ferroviaria 

- hospitales y escuelas suficientes, de calidad y gratuitos 
- un eficaz tratamiento ecológico de los residuos urbanos 

- unos correctos servicios de atención al ciudadano 
- un turismo diversificado y profesional en un contexto de calidad y seguridad 

- una identidad propia, orgullosa de su lengua, su historia y sus costumbres y tradiciones 
- un medio ambiente respetado y valorado 

y con la voluntad de acoger a todo aquel que demuestre su voluntad de integrarse 
 

UN CONSELL BO PER ANDRATX 
El Consell de Mallorca, presidit per Maria Antònia 

Munar, en menys de dos anys de tenir al seu abast les 
competències de carreteres, ha duit endavant els tres grans 
projectes per al nostre terme que altres no han pogut fer en 12 
anys. El Pont de Sa Coma, la carretera de s’Estret i la Variant 
Sud estaran acabades aquest estiu o abans. 

També el Consell de Mallorca ha procedit a 
l’enderrocament de una estructura inacabada a Sant Elm, a sa 
Punta negra. La demolició tornarà aquest terrenys singulars  al 
seu estat natural. 
 

Maria Antònia Munar, 
candidata a la 
presidència del  

Govern Balear per 
Unió Mallorquina. 

JUNTA LOCAL DE TURISMO 
Unió Mallorquina propuso en febrero de 1998 la creación de una Junta 
local de Turismo para impulsar la actividad y promoción turística en 
nuestro término mediante la participación de todos los sectores 
implicados. Desde entonces no se ha hecho nada pese a que hemos 
insistido en este tema. Durante doce años el PP se ha negado 
sistemáticamente a apoyar a la pequeña y mediana empresa. Para 
mejorar en este tema habrá que cambiar de gobernantes. 
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